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Αθήνα, σήµερα στις 17 Δεκεµβρίου 2022, ηµέρα Σάββατο και
ώρα 10.39’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογι-
σµού οικονοµικού έτους 2023».

Με βάση τη σειρά που έχω εδώ, δεν είναι παρόντες οι συνά-
δελφοι. Βλέπω, όµως, άλλους που είναι παρόντες και εποµένως
θα είναι και τυχεροί, γιατί θα τους δώσω τον λόγο νωρίτερα από
τη σειρά τους. Δεν θα περιµένω να έρθουν οι απόντες.

Τον λόγο, λοιπόν, έχει ο κ. Σάββας Αναστασιάδης από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα έναν προϋπο-

λογισµό-σταθµό για την πορεία της χώρας µας. Είναι ο πρώτος
προϋπολογισµός τα τελευταία δώδεκα χρόνια που καταρτίστηκε
εκτός µνηµονιακής επιτήρησης και µακριά από το καθεστώς ενι-
σχυµένης εποπτείας. Και παρά την παγκόσµια αναταραχή, είναι
ένας προϋπολογισµός σταθερότητας.

Ένας κρατικός προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν είναι µία απλή παράθεση αριθµών και οικονοµικών όρων.
Είναι η συµπύκνωση του οράµατός µας, η πυξίδα µας για το µέλ-
λον, αλλά πρωτίστως είναι η αποτύπωση του σχεδιασµού και των
προτεραιοτήτων που θέτει η κάθε κυβέρνηση. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 κινείται κόντρα στις διεθνείς γε-
ωπολιτικές αναταραχές που προκάλεσε ο πόλεµος της Ρωσίας
µε την Ουκρανία, στην ενεργειακή κρίση που πλήττει την Ευρώπη
αλλά και στο γενικευµένο κλίµα αβεβαιότητας. Μέσα σε αυτές
τις δύσκολες συνθήκες η Κυβέρνηση προχωρά στην υλοποίηση
των προγραµµατικών της δεσµεύσεων, υπηρετώντας παράλληλα
τους αναπτυξιακούς στόχους για µια υγιή εθνική οικονοµία. Είµαι
υπερήφανος που η Κυβέρνησή µας στάθηκε όλο αυτό το διά-
στηµα δίπλα στην κοινωνία, δίπλα σε κάθε πολίτη µέσα στις αλ-
λεπάλληλες και πολυεπίπεδες κρίσεις που ζήσαµε την τελευταία
τριετία. Αξιοποιήσαµε κάθε εργαλείο που είχαµε στη διάθεσή
µας χωρίς να αποκλίνουµε από την αναγκαία δηµοσιονοµική προ-
σαρµογή. Έτσι, καταφέραµε όχι µόνο να περιορίσουµε, στο
µέτρο του δυνατού βέβαια, τις βαριές επιπτώσεις των εξωγενών
κρίσεων, αλλά και να µετατρέψουµε το κλίµα στην οικονοµία µας.

Κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει σήµερα ότι η ελληνική οικο-
νοµία επιδεικνύει αξιοθαύµαστη ανθεκτικότητα όλο αυτό το διά-
στηµα των κρίσεων. 

Επιπλέον, µέσα στο ίδιο περιβάλλον προχώρησαν πολλές µε-
ταρρυθµίσεις, διαρθρωτικές αλλαγές και διορθώθηκαν στρεβλώ-
σεις. Έγιναν πάρα πολλά βήµατα µπροστά και θα γίνουν και
πολλά άλλα ακόµη χάρη στην αξιοποίηση των χρηµατοδοτικών
εργαλείων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Τα δηµοσιονοµικά µέτρα ύψους 4,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ
που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση της Θεσ-
σαλονίκης εντάσσονται στον φετινό κρατικό προϋπολογισµό.
Αυτό αποδεικνύει πως η συνετή πολιτική που ακολουθήσαµε τα
τελευταία τρία χρόνια µάς δίνει τη δυνατότητα να πάρουµε γεν-
ναίες αποφάσεις. Έρχεται νέα αύξηση, η τρίτη κατά σειρά, στον
κατώτατο µισθό, αύξηση στις συντάξεις από την 1η Ιανουαρίου,
κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης για όλους, αυξάνονται
τα κονδύλια για το επίδοµα θέρµανσης και ενισχύονται οι αγρό-
τες και οι κτηνοτρόφοι, προκειµένου να αντιµετωπίσουν το αυ-
ξηµένο κόστος στα λιπάσµατα, στα εφόδια και στις ζωοτροφές,
ενώ ενισχύεται και το εισόδηµα των ένστολων µε το επίδοµα 600
ευρώ που ψηφίσαµε πριν από µερικές ηµέρες. 

Επίσης, προχωράµε σε µέτρα για την αντιµετώπιση του αυξη-
µένου κόστους στέγασης για τους νέους, για τη στήριξη της µη-
τρότητας και για την αντιµετώπιση της υπογεννητικότητας. 

Οι εξαγωγές φέτος καταγράφουν ρεκόρ, ενώ και οι τουριστι-
κές αυξήσεις κατέγραψαν ρεκόρ. Μεγάλα έργα εκτελούνται σε
όλη τη χώρα αποκλιµακώνοντας έτσι την ανεργία, η συνολική µεί-
ωση της οποίας φέτος θα είναι πάνω από πέντε µονάδες.
Ωστόσο, θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στον πρωτογενή τοµέα, στον
οποίον έρχονται µεγάλες αλλαγές µε τη νέα ΚΑΠ που θέτουν τις
βάσεις για έναν καινοτόµο, σύγχρονο και ανταγωνιστικό αγρο-
τικό κλάδο εξασφαλίζοντας παράλληλα και ένα αξιοπρεπές ει-
σόδηµα για τους αγρότες. 

Προφανώς, βέβαια, θα συνεχιστεί η στήριξη των ευάλωτων
κοινωνικών οµάδων για να αντιµετωπιστούν και τα προβλήµατα
που προκαλεί η ενεργειακή κρίση και η ακρίβεια που είναι οι συ-
νέπειες του πολέµου στην Ουκρανία.

Φέτος θα διατεθούν 8 δισεκατοµµύρια ευρώ για τις επιδοτή-
σεις στο ρεύµα και το φυσικό αέριο. Βεβαίως, η κατάσταση δεν
είναι εύκολη και έχουµε µπροστά µας πάρα πολλές δυσκολίες,
ενώ το πρόβληµα του πληθωρισµού παραµένει πιεστικό και,
πράγµατι, αποτελεί σοβαρή απειλή για τα εισοδήµατα των νοι-
κοκυριών. Όµως, όλα δείχνουν ότι η ελληνική οικονοµία, η εθνική
οικονοµία αντιστέκεται. Προτεραιότητά µας είναι να µειώσουµε
τον πληθωρισµό τον επόµενο χρόνο στο 5% που αποτελεί υψηλό
ποσοστό, αλλά είναι πολύ µειωµένος σε σύγκριση µε τον φετινό
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που θα κλείσει λίγο κάτω από το 10%. 
Επιπλέον, η πρόβλεψη για την ετήσια αύξηση του πραγµατικού

ΑΕΠ το 2023 ανέρχεται στο 1,8%, αρκετά πάνω από τον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που προβλέπεται στο 0,3%. Το δη-
µόσιο χρέος αναµένεται ότι θα συνεχίσει την πτωτική του πορεία
ως ποσοστό του ΑΕΠ, ενώ προβλέπεται να συρρικνωθεί και η
ανεργία τον επόµενο χρόνο και να διαµορφωθεί περίπου στο
12,7%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω συχνά την Αντιπολίτευση
να µηδενίζει τα πάντα, να αµφισβητεί κάθε τι θετικό που πέτυχε
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και να τα βλέπει όλα µαύρα.
Όµως, η άρνηση, η ισοπεδωτική απόρριψη των πάντων και η
ασταµάτητη καταστροφολογία δεν είναι τρόπος να κάνει κάποιος
αντιπολίτευση. Στον µηδενισµό και στον λαϊκισµό της Αντιπολί-
τευσης η Κυβέρνησή µας απαντά µε την αµεσότητα της αλήθειας
και των γεγονότων, µε πράξεις. Είναι αδιαµφισβήτητο γεγονός
ότι η κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας βελτιώθηκε και βελ-
τιώνεται, κάτι που αναγνωρίζεται και από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
αλλά και από πολλούς µεγάλους διεθνείς οργανισµούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό. 
Ο προϋπολογισµός που καλούµαστε να ψηφίσουµε δεν είναι

προϋπολογισµός των εύκολων λύσεων και των µαγικών συντα-
γών. Είναι ένας προϋπολογισµός που καταρτίστηκε µε υπευθυ-
νότητα και σύνεση, για να λειτουργήσει ως ασπίδα σε περιόδους
παρατεταµένης αβεβαιότητας, διότι προτάσσει την ισορροπία
ανάµεσα στα πλέον κρίσιµα ζητούµενά της για τη χώρα µας,
όπως είναι η οικονοµική αποτελεσµατικότητα, η προστασία του
κοινωνικού συνόλου και η ουσιαστική αποκατάσταση των δηµό-
σιων οικονοµικών. 

Είναι ένας προϋπολογισµός που πατάει γερά στον ρεαλισµό
και την υπευθυνότητα για µια οικονοµία υγιή, ακµάζουσα και θω-
ρακισµένη απέναντι σε ενδεχόµενες κρίσεις που µπορεί να µας
επιφυλάσσει το µέλλον. 

Είναι ένας προϋπολογισµός έντιµος προς τις επόµενες γενεές
και ανταποκρίνεται στο χρέος µας για µια ευηµερούσα κοινωνία.
Ακολουθεί την οικονοµική γραµµή που χαράσσει διαχρονικά η
Νέα Δηµοκρατία µε µεγάλη συνέπεια για στόχους µετρήσιµους
και επιτεύξιµους, στόχους που οδηγούν στη δηµιουργία ενός
σύγχρονου καινοτόµου κράτους, το οποίο θέτει στο επίκεντρο
κάθε πολιτικής του τον άνθρωπο.

Για να γίνουν όλα αυτά απαιτείται σταθερότητα και συνέπεια,
απαιτείται σύνεση και αξιοπιστία. Η Νέα Δηµοκρατία είναι η πα-
ράταξη που µπορεί να διαχειριστεί το βάρος της ευθύνης για να
τα εγγυηθεί όλα αυτά, γιατί αποδείξαµε έµπρακτα ότι τα κατα-
φέρνουµε σε κάθε δοκιµασία, κάτι που θα κάνουµε ξανά όποτε
κι αν χρειαστεί, όπως κάνουµε και µε τον σηµερινό προϋπολογι-
σµό που συζητάµε και θα ψηφίσουµε σήµερα δίνοντας ελπίδα,
αισιοδοξία και προοπτική στην πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
η συνάδελφος κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις µία εβδοµάδα µετά την
ψήφιση του νοµοσχεδίου συγκάλυψης των σκανδάλων της ΕΥΠ
αποκαλυφθήκατε. Δεν προλαβαίνουµε τις αποκαλύψεις. Αποκα-
λύφθηκε, λοιπόν, η παρακολούθηση από την ΕΥΠ του κ. Κύρτσου
και του κ. Τέλλογλου. Και το χειρότερο, πως ο αρµόδιος εισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου επιχείρησε να παρέµβει και να παρεµ-
ποδίσει την έρευνα της ανεξάρτητης αρχής, που υπόκειται σε
κοινοβουλευτικό έλεγχο. Και αναρωτιέµαι. Σήµερα ο Πρωθυ-
πουργός θα δώσει καµµία απάντηση για όλα αυτά ή θα το βάλει
στα πόδια; 

Στην Ευρώπη η δικαιοσύνη λειτουργεί, ευτυχώς. Στην Ελλάδα,
όµως, πρέπει να αγωνιστούµε για να αποκαταστήσουµε τη δι-
καιοσύνη παντού, γιατί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη πληγώνει. Πλη-
γώνει τη δηµοκρατία, πληγώνει το κράτος δικαίου, πληγώνει τη
δικαιοσύνη καθηµερινά. 

Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα τον προϋπολογισµό µέσα σ’ αυτή
τη ζοφερή πραγµατικότητα υπό τη σκιά του σκανδάλου των πα-
ρακολουθήσεων, της συγκάλυψης αλλά και του αδιεξόδου που
εσείς έχετε οδηγήσει την ελληνική κοινωνία. 

Φέρνετε, λοιπόν, έναν προϋπολογισµό που επιµένει να δηµι-
ουργεί και να προκαλεί ασφυξία στα χαµηλά και τα µεσαία εισο-
δήµατα. Επιµένει στην αφαίµαξη των πολιτών και του εισοδή-
µατός τους µέσα από τους υπερβολικούς φόρους. Επιµένει να
επιδοτεί την αισχροκέρδεια. Επιµένει να εντείνει τις κοινωνικές
ανισότητες. Επιµένετε, δηλαδή, στον φαύλο κύκλο αναδιανοµής
του πλούτου από τους πολλούς στους λίγους, από τα χαµηλά
και µεσαία στρώµατα προς τους λίγους και τους ισχυρούς. 

Την ώρα, λοιπόν, που κάποιοι έχουν στο σπίτι τους τσάντες µε
λεφτά, ο λαός µετράει το πενιχρό του εισόδηµα και αναρωτιέται
πώς θα ζεσταθεί, πώς θα φάει, πώς θα γεµίσει το ψυγείο, πώς
θα καλύψει τις ανάγκες των παιδιών και της οικογένειας, πώς θα
βγάλει τα Χριστούγεννα. Γεµίζουν οι βαλίτσες των λίγων, αδει-
άζουν οι τσέπες των πολιτών. 

Επιθυµείτε, λοιπόν, αυτό να εκλαµβάνεται ως κανονικότητα.
Δεν προβλέπετε κανένα ουσιαστικό µέτρο στήριξης των Ελλήνων
πολιτών απέναντι στην ενεργειακή κρίση, τη φτώχεια, τη στεγα-
στική κρίση. 

Μειώνετε τις δαπάνες για την υγεία εν µέσω πανδηµίας. Μει-
ώνετε τις δαπάνες για την κοινωνική πρόνοια, αλλά δεν µειώνετε
τον ΦΠΑ, δεν µειώνετε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύ-
σιµα. Γιατί; Γιατί θέλετε να επιµείνετε στην αισχροκέρδεια. 

Αποδεικνύεται ότι τη µεγαλύτερη αισχροκέρδεια την κάνετε
εσείς όταν πάνω από 4 δισεκατοµµύρια είναι τα επιπλέον φορο-
λογικά έσοδα. Ισχυρίζεστε, λοιπόν, πως αυτά τα επιπλέον έσοδα
οφείλονται στην ανάπτυξη του τουρισµού. Ναι, αλλά πώς γίνεται
αυτό όταν σε σχέση µε το 2019 οι τουριστικές εισπράξεις είναι
µειωµένες παρά τον πληθωρισµό; 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, µαζί µε την Κυβέρνησή σας καταρρέει και το αφήγηµά σας
για τον τουρισµό. Γιατί το «success story» για τον τουρισµό, για
το οποίο εσείς τόσο εύκολα θριαµβολογείτε και κοµπάζετε, πολύ
απλά δεν υπάρχει. Ήταν η συγκυρία, ήταν η ανάγκη των πολιτών
να ταξιδέψουν µετά από σκληρά χρόνια πανδηµίας. Και εσείς δεν
εκµεταλλευτήκατε αυτή τη συνθήκη. Δεν το λέµε εµείς, το λένε
τα δεδοµένα που εσείς συχνά επικαλείστε. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα τελευταία στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος, οι εισπράξεις στο εννιάµηνο του 2022 είναι µειωµένες
κατά 3,6%, ο αριθµός των αφίξεων κατά 12%. Χάσαµε δηλαδή
3,2 εκατοµµύρια επισκέπτες συγκριτικά µε το 2019. 

Είπατε ότι ξεπεράσατε τις προβλέψεις των εσόδων κατά 2,5
δισεκατοµµύρια. Όµως, παρά το ρεκόρ πληθωρισµού, η Ελλάδα
δεν κατάφερε να ξεπεράσει τα επίπεδα εισπράξεων του 2019.

Δεν είπε ο κ. Κικίλιας χθες -τον άκουσα πολύ προσεκτικά- πως
η χώρα στο πρώτο τρίµηνο ήταν τελευταία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση στην ανάκαµψη του τουρισµού. Δεν είπε πως οι διανυ-
κτερεύσεις στο εννιάµηνο είναι µείον 8% σε σχέση µε το 2019.
Δεν είπε πως σηµειώθηκε µείωση των αφίξεων από τις Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής 30%. Δεν είπε πως τον Αύγουστο παρα-
τηρήθηκε µαζική αποχώρηση από τους κλάδους τουρισµού και
εστίασης εξαιτίας των εξοντωτικών όρων και συνθηκών εργασίας
των εργαζοµένων. 

Για το φαινόµενο της µεγάλης φυγής ευθύνεστε εσείς από την
Κυβέρνηση και τώρα λέτε ότι θα φέρετε φθηνό εργατικό δυνα-
µικό απ’ έξω. Είστε εσείς που διαλύσατε τον ΣΕΠΕ. Είστε εσείς
που θεσµοθετήσατε αντεργατικές πολιτικές και αντικοινωνικές
πολιτικές. Εσείς είστε που εγκαταλείψατε τους εργαζόµενους
χωρίς εισόδηµα και αναγκάστηκαν να ψάξουµε θέσεις εργασίας
σε άλλους κλάδους. Έχετε αφήσει έναν ολόκληρο κλάδο µετέ-
ωρο και αυτό φυσικά υπονοµεύει και την ποιότητα του τουριστι-
κού µας προϊόντος. 

Αντίστοιχα, βέβαια, «στραγγαλίζετε» και τη µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα. Δεν είπατε ότι λόγω της ακρίβειας τα κέρδη
των µικρών και των µεσαίων τουριστικών επιχειρήσεων µηδενί-
στηκαν επί της ουσίας. Είστε εσείς που οδηγείτε τις µικροµε-
σαίες τουριστικές επιχειρήσεις σε λουκέτα και σε κύµα αφελλη-
νισµού τους. Διότι µετά από µια διετία απωλειών αυτές οι επιχει-
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ρήσεις είχαν ανάγκη στήριξης και δεν είχαν πρόσβαση ούτε στο
τραπεζικό σύστηµα ούτε σε χρηµατοδοτικά εργαλεία ούτε σε ευ-
νοϊκές ρυθµίσεις για να αντεπεξέλθουν στις πιέσεις της καθηµε-
ρινότητας αυτής, στις ιδιαίτερες απαιτήσεις. Εργαλεία υπάρχουν
µόνο για τους «Πάτσηδες». 

Τα χρέη τις πνίγουν σήµερα, βρίσκονται αντιµέτωπες µε την
εκτίναξη του λειτουργικού κόστους σε όλες τις κατηγορίες εξό-
δων, και στην ενεργεία και τις προµήθειες των προϊόντων. Και
εσείς εδώ παρουσιάζετε την καταστροφή ως επιτυχία. Συγχαρη-
τήρια, λοιπόν! Συγχαρητήρια που εγκαταλείψατε τον χειµερινό
τουρισµό! Κραυγή αγωνίας από τους ξενοδόχους σε όλη τη
χώρα! Και, φυσικά, κατά την πάγια συνήθειά σας κάνατε τον ΕΟΤ
λογιστήριο απευθείας αναθέσεων. Παίζετε µε το brand της χώ-
ρας. 

Και αναρωτιέµαι. Μήπως µπορείτε να µας εξηγήσετε γιατί στο
επτάµηνο υπήρξε µια τεράστια πτώση 21% του εσωτερικού του-
ρισµού στην Ελλάδα σε σχέση µε το 2019, ενώ στην Ισπανία και
την Πορτογαλία υπήρχε αύξηση; Διότι µε ευθύνη της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη ο τουρισµός στην Ελλάδα δεν είναι πια για τους
Έλληνες. Άλλη µια ανισότητα, άλλη µία δική σας επιτυχία! 

Φέτος που το διαθέσιµο εισόδηµα των Ελλήνων είναι ασφυ-
κτικά περιορισµένο εσείς τι κάνετε; Μειώνετε τον «τουρισµό για
όλους», µειώνετε τα προγράµµατα κοινωνικού τουρισµού. Ταυ-
τόχρονα, όµως, στερείτε από τον τουρισµό τη δυνατότητα να
ανασχεδιάσουµε το τουριστικό µας προϊόν. Αγνοείτε τα µηνύ-
µατα της παγκόσµιας τουριστικής αγοράς. 

Ας δούµε λίγο τι κάνετε. Στερείτε πόρους και µέτρα στήριξης
και του τουρισµού και της υγιούς επιχειρηµατικότητας από αυτό
τον προϋπολογισµό. Μειώνεται κατά 15% τα κονδύλια του
Υπουργείου Τουρισµού σε σχέση µε το 2019 στο εθνικό σκέλος.
Μειώνετε 33% το ΕΣΠΑ. Μόλις 150 εκατοµµύρια από το Ταµείο
Ανάκαµψης πηγαίνουν στο Υπουργείο Τουρισµού, που έχει να
χαράξει πολιτική, να διαχειριστεί µια αγορά που εισφέρει πάνω
από 20% στο ΑΕΠ της χώρας. 

Σε αντίθεση µε όσα ισχυρίζεστε, δεν έχετε προβλέψει διατο-
µεακές συνεργασίες για να διασυνδέσετε την τουριστική δρα-
στηριότητα µε τον πρωτογενή τοµέα ούτε όµως και µε τις
τοπικές οικονοµίες. Απουσιάζει αυτός ο στόχος από το Ταµείο
Ανάκαµψης. Απουσιάζει η περιφερειακή ανάπτυξη ως στόχος
από το Ταµείο Ανάκαµψης. Απουσιάζει η Περιφέρεια Κεντρικής
Μακεδονίας, απουσιάζει η Θεσσαλονίκη. Την έχετε καθηλώσει
ξανά στη µιζέρια. Τάζετε έργα που δεν θα ολοκληρώσετε ποτέ,
χωρίς ντροπή. Κάποιες θολές υποσχέσεις για «ψίχουλα» που πε-
ρίσσεψαν από το µεγάλο «πάρτι» που ξεκινήσατε ήδη να κάνετε. 

Στη Θεσσαλονίκη οι πολίτες βιώνουν όλα αυτά τα χρόνια της
διακυβέρνησής σας εγκατάλειψη από τα δηµόσια νοσοκοµεία,
που καταρρέουν, από την οικονοµία της που συρρικνώνεται,
µέχρι τα έργα που δεν θα τελειώσουν ποτέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προσχέδιο του προϋπολογι-
σµού είναι η οµολογία της πολιτικής σας ευθύνης για το δράµα
που βιώνει η ελληνική κοινωνία. Η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου
Μητσοτάκη είναι το κόµµα που οδηγεί τη χώρα σε χρεοκοπία,
και οικονοµική και θεσµική, και την κοινωνία σε βαθιά κρίση. 

Και σε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, βάζετε την «υπογραφή» σας φαρδιά-πλατιά. Επιλέγετε να
στηρίξετε έναν Πρωθυπουργό που ευτελίζει το Σύνταγµα, τη
Βουλή, τους νόµους, το δίκαιο, το κράτος δικαίου, τη δικαιοσύνη.
Είστε απολύτως συνυπεύθυνοι. Επιλέγετε να στηρίξετε τις πα-
ρακολουθήσεις, τον πλουτισµό των λίγων, τη φτώχεια των πολ-
λών. Γι’ αυτό ακριβώς ο ελληνικός λαός σας έχει «γυρίσει την
πλάτη», γι’ αυτό ακριβώς είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός
που καταθέτετε. Γι’ αυτό ακριβώς µια προοδευτική διακυβέρ-
νηση µε τον Αλέξη Τσίπρα Πρωθυπουργό θα φέρει τη µεγάλη
αλλαγή και τη δικαιοσύνη στον τόπο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συνά-
δελφός από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Βαγιωνάς Γιώργος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Αγαπητές φίλες και φίλοι, η θητεία της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη οδεύει προς την ολοκλή-
ρωσή της και ο προϋπολογισµός του 2023 δίνει ευκαιρία για έναν

πρώτο απολογισµό σε σύγκριση µε την κατάσταση του πρώτου
εξαµήνου του 2019. 

Η χώρα µας προσελκύει επενδύσεις ως αποτέλεσµα της βελ-
τίωσης του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος. Και το τονίζω. 

Η προσέλκυση επενδύσεων και η οικονοµική πολιτική της Κυ-
βέρνησης συνέβαλαν στην υποχώρηση της ανεργίας από το
17,5% επί των ηµερών σας, σε µηνιαία βάση, στο 11,6% χθες. Η
µείωση της ανεργίας συνδυαστικά µε δύο αυξήσεις του κατώτα-
του µισθού και τις µειώσεις των φόρων και των ασφαλιστικών ει-
σφορών έχουν ενισχύσει το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυ-
ριών. 

Είναι ενδεικτικό, ιδιαίτερα για την νεαρά συνάδελφο, που µόλις
κατέβηκε από το Βήµα, ότι η Κυβέρνηση µέσα στη θητεία της
αυτή έχει κάνει περισσότερες από πενήντα δύο µειώσεις φόρων.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα, ένα και µοναδικό αν θέλετε, από
τις πολλές µειώσεις, είναι η µείωση του φορολογικού συντελε-
στή. Το πρώτο εξάµηνο του 2019 για εισόδηµα φορολογητέο
10.000 ευρώ ο φορολογούµενος πλήρωνε 2.200 ευρώ, ενώ µε τη
µείωση του φορολογικού συντελεστή στο 9% πληρώνει 1.300
ευρώ λιγότερα, δηλαδή έχει ένα όφελος µηνιαίο 108 ευρώ. 

Επίσης η ανάπτυξη της χώρας επέτρεψε την αύξηση του κα-
τώτατου µισθού. Από την 1η Μαΐου του 2022 ο νόµιµος κατώτα-
τος µισθός για τους υπαλλήλους είχε οριστεί στα 713 ευρώ ή
831, αν θέλετε, αν γίνει αναγωγή σε µηνιαία βάση. Θυµίζω ότι ο
δικός σας κατώτατος µισθός ήταν 684 ευρώ. Πρόκειται για µία
διαφορά 147 ευρώ. Από τη µείωση της φορολογίας των ασφαλι-
στικών εισφορών και άλλων επιβαρύνσεων εκτιµάται ότι ο µέσος
µισθός είναι περί τα 1.000 ευρώ και κάτι. Σηµειώνεται ότι από την
1η Ιανουαρίου του 2023 θα υπάρξει νέα αύξηση του κατώτατου
µισθού, ενώ καταργείται η εισφορά αλληλεγγύης, που δεν είναι
µικρή για πολλούς ανθρώπους, από 3% έως 10% και καταργείται
η εισφορά υπέρ του µετοχικού ταµείου δηµοσίων υπαλλήλων,
που είναι 1‰.

Το δηµόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ µειώνεται σταθερά
και αναµένεται να πέσει κάτω από το 160%. Σκεφθείτε, αν δεν δί-
νονταν όλες αυτές οι επιδοτήσεις για να καλυφθούν οι ανάγκες
επιβίωσης των πολιτών, τι θα γινόταν. Το δηµόσιο χρέος ίσως να
έφθανε και στο 120%.

Ποιος, είναι όµως, είναι ο απολογισµός για την ιδιαίτερη πα-
τρίδα µου τη Χαλκιδική; Σε λίγο θα περάσουν δύο χρόνια από
την κύρωση της σύµβασης του ελληνικού δηµοσίου µε την «Ελ-
ληνικός Χρυσός» και η πολλά υποσχόµενη επένδυση έχει βαλτώ-
σει. Δυστυχώς όλα δείχνουν ότι δεν θα υπάρξει καθετοποιηµένη
παραγωγή χρυσού στη χώρα µας. Η Ελλάδα στην περιοχή των
Σκουριών θα παραµείνει εξαγωγέας χώµατος και ως τέτοιο θα
πληρώνεται και όχι ως χρυσός ή χαλκός ή όπως και τα σηµαντικά
µεταλλευτικά προϊόντα της πλατίνας. 

Εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα και προειδοποιούµε και την Κυ-
βέρνηση ότι η τοπική κοινωνία δεν θέλει επιφανειακή εξόρυξη
χρυσού. Είναι casus belli. Αυτή η λειτουργία ούτε θέσεις εργα-
σίας εξασφαλίζει ούτε όφελος αποδίδει στην τοπική και εθνική
οικονοµία. 

Ανάπτυξη, επίσης, σηµαίνει και έργα ύδρευσης και άρδευσης
απαραίτητα για την υποστήριξη των αγροτοτουριστικών περιο-
χών, όπως είναι η Χαλκιδική. Το φράγµα του Χαβρία, ένα τερά-
στιο φράγµα 50 εκατοµµυρίων κυβικών µέτρων νερού στην
περιοχή της Ορµύλιας θα κατασκευασθεί µε ΣΔΙΤ, σύµπραξη δη-
µόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Είµαι, τολµώ να πω, φανατικός οπα-
δός των ΣΔΙΤ παντού, στην παιδεία, στην υγεία, στις κατασκευές
και όπου αλλού χρειάζεται ιδιωτικός τοµέας. 

Το έργο είναι εθνικό. Οι βάσεις τέθηκαν το 2018 από δύο
Υπουργούς, τον Στέργιο Πιτσιόρλα, Υφυπουργό Ανάπτυξης και
τον Χρήστο Σπίρτζη. Η πρώτη συνεδρίαση έγινε τον Μάρτιο του
2018 και η δεύτερη συνεδρίαση τον Νοέµβριο του 2018. Στην
πρώτη, που έγινε στο «Μακεδονία Παλλάς», συµµετείχαν οι δή-
µαρχοι, οι Βουλευτές του νοµού και ο αντιπεριφερειάρχης. Η
δεύτερη διευρύνθηκε µε τον Χρήστο Σπίρτζη και έγινε στην Πε-
ριφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας. 

Ήρθε η Νέα Δηµοκρατία. Τον Μάρτιο του 2020 µετά από κά-
ποιες τροποποιήσεις και αλλαγές που έκανε, άρχισαν οι προσφο-
ρές. Υπάρχουν τρεις µεγάλοι όµιλοι που διεκδικούν να πάρουν
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το φράγµα. Μέχρι τη 15η Οκτωβρίου του τρέχοντος έτους τα
πράγµατα ήταν καθαρά. Από τη στιγµή κατά την οποία άρχισαν
οι δεσµευτικές προσφορές στις 15 του µηνός Οκτωβρίου ζήτη-
σαν και πήραν δύο παρατάσεις και πριν από δύο µέρες παίρνουν
την τρίτη παράταση µέχρι τις 15 Μαρτίου του επόµενου έτους.
Θα ήθελα να είναι η τελευταία, ώστε επιτέλους να εκκινήσει ένα
έργο ύψιστης σηµασίας για την περιοχή.

Δυστυχώς τα πράγµατα είναι πολύ χειρότερα για την περί-
πτωση του φράγµατος Πετρένια, που είναι ένα µικρότερο
φράγµα πέντε εκατοµµυρίων κυβικών στην προ του Άθω πε-
ριοχή. Υπάρχουν περιβαλλοντικοί όροι από το 2011 και µελέτη
κατασκευής από το 2014. Ωστόσο για να προχωρήσει το έργο
απαιτείται επικαιροποίηση µελετών. Εποµένως είκοσι τρία χρόνια
από την έναρξη της µελέτης και δέκα χρόνια µετά την έγκριση
των περιβαλλοντικών όρων βρισκόµαστε στο σηµείο µηδέν. 

Τέλος, θα µου επιτρέψετε να εκµεταλλευτώ το Βήµα αυτό µε
την ιδιότητά µου ως γιατρού. Θα ήθελα να επισηµάνω προς τα
µέλη του Κοινοβουλίου και ιδιαίτερα στα στελέχη ΠΑΣΟΚ και ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι τόσα χρόνια ως γιατρός λειτούργησα και λειτουργώ µε
γνώµονα την παροχή των καλύτερων υπηρεσιών στον ασθενή,
µέσα από σωστή εκπαίδευση γιατρών και νοσηλευτών, που,
όπως χαρακτηριστικά έγραψε ο κ. Παρασκευάς Αυγερινός, ως
Υπουργός Κοινωνικών Υπηρεσιών το 1982 πάντα υπερέβαλλα
εαυτόν για την άριστη λειτουργία των κλινικών σε επίπεδο θερα-
πευτικό, ερευνητικό και εξελεγκτικό. Και ο αείµνηστος Γρηγόρης
Σολωµός ως Υφυπουργός και διοικητής αργότερα του ΙΚΑ ανα-
γνώρισε τη συµβολή µου στη µετεκπαίδευση των γιατρών το
1996, 1997. Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής τα σχετικά έγ-
γραφα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Βαγιωνάς καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τολµώ να πω πως ο πρόσφατα ψηφισθείς νόµος για τη δευτε-
ροβάθµια περίθαλψη δικαιώνει γιατί εξισώνει τους γιατρούς του
ΕΣΥ µε τους συναδέλφους στρατιωτικούς, πανεπιστηµιακούς και
άλλων φορέων, απόλυτα δικαιωµατικά. Απορώ πώς όλη η Αντι-
πολίτευση τον καταψήφισε.

Κλείνοντας, να πω πως πιστεύω ότι ο ελληνικός λαός έχει ανα-
γνωρίσει το έργο της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη υπό
δυσκολότατες συγκυρίες και θα δώσει εκ νέου εντολή να συνε-
χίσει να δουλεύει µε στόχευση και προσήλωση.

Υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό.
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οι επόµενοι τέσσερις
συνάδελφοι είναι ο κ. Μιχαηλίδης Ανδρέας από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ.
Ρουσόπουλος, ο κ. Αµανατίδης Ιωάννης και ο κ. Καλαµατιανός
Διονύσιος.

Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαηλίδης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουρ-

γοί, θα επικεντρώσω την τοποθέτησή µου στο χαρτοφυλάκιο του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. 

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, αυτού του Υπουργείου για το 2023
εµφανίζει µια µικρή αύξηση της τάξης των 47 εκατοµµυρίων σε
σχέση µε τον προϋπολογισµό του 2022. Με δεδοµένη βέβαια την
άνοδο του πληθωρισµού, την ύπαρξη έκτακτων αναγκών για
COVID και, βεβαίως, την ενεργειακή κρίση, ο προϋπολογισµός,
εν τέλει, του επόµενου έτους θα πρέπει να εκτιµήσουµε ότι κι-
νείται περίπου στα επίπεδα του 2022. 

Όσον αφορά στη λιµενική πολιτική για τα λιµάνια, είναι προ-
φανής η απουσία µιας ολοκληρωµένης λιµενικής πολιτικής εκ µέ-
ρους της Κυβέρνησης, όσον αφορά κυρίως τα περιφερειακά
λιµάνια της χώρας, τρανή δε απόδειξη η εξέλιξη µε το λιµάνι της
Αλεξανδρούπολης επί του οποίου ο Πρωθυπουργός αναγκά-
στηκε σε άτακτη, όπως ξέρουµε, υποχώρηση και σε αλλαγή τα-
κτικής, όσον αφορά τον τρόπο ιδιωτικοποίησής του. 

Η προσέγγιση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας συνί-
σταται κυρίως στην πώληση πλειοψηφικών πακέτων των µετοχών
των περιφερειακών λιµανιών, δηλαδή ουσιαστικά ξεπουλά τα λι-

µάνια, παραβλέποντας τις κατευθυντήριες γραµµές της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για υποπαραχωρήσεις χρήσεων και ταυτόχρονη
διατήρηση του δηµόσιου χαρακτήρα των λιµένων.

Μας προβληµατίζει επιπλέον το γεγονός ότι δηµιουργούνται
πλέον ολιγοµονοπωλιακές εκµεταλλεύσεις των περιφερειακών
λιµανιών και µάλιστα, από συγκεκριµένο µεγάλο ναυτικό όµιλο. 

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ως γνωστόν, προσέγγισε τα περι-
φερειακά λιµάνια υπό το πρίσµα µιας συνεκτικής στρατηγικής
που λάµβανε υπ’ όψιν τις διεθνείς βέλτιστες πρακτικές, τη θέση
της χώρας και τις διεθνείς οικονοµικές σχέσεις της, µε στόχο βε-
βαίως την προστασία του δηµόσιου συµφέροντος, την προστα-
σία των εργαζοµένων, του περιβάλλοντος και των αναγκών των
τοπικών κοινωνιών. Έθεσε δε τις βάσεις για την αξιοποίηση των
λιµανιών µε το µοντέλο των υποπαραχωρήσεων. 

Εντύπωση, επίσης, προκαλεί το γεγονός ότι ο προϋπολογι-
σµός του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων για τη Γενική
Γραµµατεία Λιµένων και Ναυτιλιακών Επενδύσεων αυξάνεται
µόνο κατά 100.000 ευρώ, γεγονός που καταδεικνύει τον εµ-
παιγµό στην ουσία της Κυβέρνησης για την πραγµατοποίηση λι-
µενικών έργων που έχουν ανάγκη κυρίως τα νησιά.

Ως προς τη νησιωτική πολιτική, σε καµµία περίπτωση τα 30
εκατοµµύρια, µια αύξηση δηλαδή 7 εκατοµµυρίων σε σχέση µε
τον περσινό προϋπολογισµό της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου
και Νησιωτικής Πολιτικής δεν µπορούν να καλύψουν τα κενά που
η Νέα Δηµοκρατία δηµιούργησε στην εφαρµογή πολιτικών για
τη νησιωτικότητα, πολύ δε περισσότερο για µια ενδεχόµενη γεν-
ναία επέκταση του µέτρου του µεταφορικού ισοδύναµου.

Ειδικότερα, ως προς τις πληρωµές των νησιωτών, έχουν πλέον
παγιωθεί από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τεράστιες
καθυστερήσεις, γνωστές στους νησιώτες, που έχουν κυριολε-
κτικά εξοργίσει τους κατοίκους και τις επιχειρήσεις των νησιών
µας, που στην ουσία ισοδυναµούν µε πλήρη απαξίωση του µέ-
τρου του µεταφορικού ισοδύναµου, ενός εµβληµατικού µέτρου
που έλαβε η δική µας διακυβέρνηση και, µάλιστα, µέσα στις συγ-
κεκριµένες σκληρές δηµοσιονοµικές συνθήκες του τότε. 

Όταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ προϋπολόγιζε µόνο για την
εφαρµογή του µεταφορικού ισοδύναµου 157 εκατοµµύρια κατ’
έτος, γίνεται εύκολα, νοµίζω, κατανοητό πως τα προβλήµατα στη
λειτουργία του µεταφορικού ισοδύναµου και η έλλειψη ουσιαστι-
κών παρεµβάσεων για τα νησιά θα ενταθούν ακόµη περισσότερο
µε την παραµονή αυτής της Κυβέρνησης στην εξουσία. 

Η προχθεσινή δε αναφορά του κ. Πλακιωτάκη στο χρηµατο-
δοτικό πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ», το οποίο, επιτρέψτε µου να σχο-
λιάσω, αφορά βεβαίως τη νησιωτικότητα, µόνο ως ανέκδοτο
ακούγεται από τη στιγµή που το πολυδιαφηµισµένο εδώ και δύο
έτη πρόγραµµα είναι κυριολεκτικά άφαντο, απλό κέλυφος, όπως
είχαµε επισηµάνει τότε που ήρθε και νοµοθετήθηκε στη Βουλή
ως µέτρο για τη στήριξη της νησιωτικότητας.

Στη ναυτική εκπαίδευση, εδώ νοµίζω η Κυβέρνηση το έχει τερ-
µατίσει. Οι αναγγελίες για µόνιµες προσλήψεις καθηγητών σε
ΑΕΝ και ΚΕΣΕΝ συνεχίζουν να λιµνάζουν. Επιπροσθέτως, η νο-
µοθετική παρέµβαση του κ. Μηταράκη για την περικοπή του 30%
των συντάξεων στους συνταξιούχους ναυτοδιδασκάλους δηµι-
ούργησε µια εκρηκτική κατάσταση στις σχολές µε τεράστιες
απώλειες διδακτικού έργου. Η καθυστερηµένη δε παρέµβαση
του Υπουργού Ναυτιλίας µε την αύξηση του ωροµισθίου σε µια
υποκατηγορία του διδακτικού προσωπικού δηµιουργεί καθηγη-
τές στην ουσία δύο ταχυτήτων και επιδεινώνει τη λειτουργία των
σχολών. 

Σαν να µην έφθανε δε αυτό, η διαχειριστική δηλαδή αποτυχία,
ο Υπουργός ήδη εξαγγέλλει και προχθές επανέλαβε την επιλογή
της Νέας Δηµοκρατίας για το άνοιγµα στην ιδιωτική ναυτική εκ-
παίδευση, πρακτικά που για εµάς ισοδυναµεί µε ταυτόχρονη
απαξίωση της δηµόσιας ναυτικής εκπαίδευσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Ως προς τις άγονες γραµµές, δύο παρατηρήσεις. Πρώτον, στο

ποσό που παρέθεσε ο κ. Πλακιωτάκης ξέχασε να αναφέρει ότι
ένα σηµαντικό µέρος του, 45 εκατοµµύρια ή το ένα τρίτο του συ-
νόλου, αφορά την αποπληρωµή παλαιότερων οφειλών προς τους
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ακτοπλόους, χρέος το οποίο παραµένει περίπου γύρω στα 40
εκατοµµύρια. 

Οφείλουµε, επίσης, να σχολιάσουµε τη χαµηλή πρόβλεψη
µόνο και κατά 43 εκατοµµύρια στην επιδότηση του Υπουργείου
από το Ταµείο Ανάκαµψης, την ώρα που η ναυτιλία, η ναυτεργα-
σία, η ναυτική εκπαίδευση και ειδικά τα λιµάνια χρειάζονται σο-
βαρή ενίσχυση. 

Ως προς την ενίσχυση του λιµενικού, η Νέα Δηµοκρατία ακόµη
κόβει κορδέλες από τα έργα του ΣΥΡΙΖΑ. Απλά να θυµίσουµε ότι
το λιµενικό σώµα έχει πια στη δυναµικότητα του στόλου του δε-
καπέντε ταχύπλοα και έξι παράκτια περιπολικά πλοία χάρη στις
ενέργειες της δικής µας διακυβέρνησης.

Ο προϋπολογισµός -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής για µια ακόµα
φορά αποτυγχάνει να είναι ουσιαστικός, αποδεικνύοντας την έλ-
λειψη πολιτικού σχεδίου σε καίρια ζητήµατα, όπως η ενίσχυση
της δηµόσιας ναυτικής εκπαίδευσης, της λιµενικής πολιτικής της
χώρας και της στήριξης της νησιωτικότητας. 

Κανένας ουσιαστικά σχεδιασµός για την εκµετάλλευση του Τα-
µείου Ανάκαµψης, όπως προανέφερα, τον εκσυγχρονισµό των
υποδοµών των νησιών για έργα και δράσεις που θα ενισχύουν το
ναυτικό δυναµικό της χώρας µας. 

Η νέα διακυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ έχει µεγάλο έργο -
είναι προφανές- να επιτελέσει και στον τοµέα της ναυτιλίας και
να αναλάβει εκ νέου νέες εµβληµατικές πρωτοβουλίες για τη
στήριξη της νησιωτικότητας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα γεγονότα που εκδηλώνονται

γύρω µας, µέσα σε µια βαριά ατµόσφαιρα, η οποία ξεκίνησε να
διαµορφώνεται από τον προ µηνών πόλεµο στην Ουκρανία, και
κλείνουν τη χρονιά που φεύγει µε δυσάρεστα µαντάτα από το
Ευρωκοινοβούλιο φανερώνουν την απαξίωση µιας εποχής που
υποβάθµισε την αξία των κανόνων, υποτίµησε την ηθική στάση
ως οδηγό και επιβράβευσε συµπεριφορές και στάσεις που δεν
συνάδουν µε το δηµοκρατικό ήθος ή ακόµη και το υπονοµεύουν. 

Παρόµοιες εκδηλώσεις και παρόµοια γεγονότα -επειδή το
µικρό µιλάει για το µεγάλο, αν κάποιο γεγονός θα µπορούσε να
θεωρηθεί µικρό- δίνουν µια εικόνα της εποχής απέναντι στην
οποία οφείλουµε να σταθούµε και να αντιµετωπίσουµε χωρίς
φόβο, να µιλήσουµε για αυτά που συµβαίνουν και χωρίς καµµία
επιφύλαξη να προχωρήσουµε ώστε να τα αντιµετωπίσουµε. 

Από τη µια πλευρά είναι οι κανόνες, οι οποίοι πάντα πρέπει να
υπάρχουν µέσα στο δηµοκρατικό πλαίσιο και που ορίζουν τη δη-
µοκρατική λειτουργία. Από την άλλη είναι η στάση και το ήθος
των ίδιων των ανθρώπων, που δίνουν υπόσταση στους κανόνες,
οι οποίοι δεν είναι θεωρητική σκευή, δηλαδή δεν υπάρχουν ως
µια τυπική πραγµατικότητα, αλλά ουσία πολιτικής.

Με την έννοια αυτή οφείλουµε να κατανοήσουµε ότι η βαριά
σκιά των γεγονότων υπονοµεύει την εµπιστοσύνη των ανθρώ-
πων, µια εµπιστοσύνη που έχει ήδη στη διαδροµή της νεότερης
πολιτικής µας ιστορίας σηµαντικά τραυµατιστεί πολλές φορές. 

Συνεπώς, αν οι υποχρεώσεις µας σήµερα είναι πολλές, ανά-
µεσά τους κεντρική θέση κατέχει η υποχρέωσή µας να εργα-
στούµε και να εργαζόµαστε διαρκώς για την ανάκτηση αυτής της
εµπιστοσύνης. Αν δεχτούµε ότι έχουµε µπροστά µας µια δύ-
σκολη πορεία, σε έναν κόσµο που είναι πλέον διαφορετικός,
τόσο για το εσωτερικό όσο και για το εξωτερικό µέτωπο, η ανά-
κτηση αυτής της εµπιστοσύνης είναι αναγκαία προϋπόθεση για
τη συλλογική µας πορεία στην επόµενη φάση, πρώτο στάδιο της
οποίας είναι οι επερχόµενες εκλογές. 

Αν χαθεί η εµπιστοσύνη πλήττονται οι σχέσεις που συγκρο-
τούν ένα κοινωνικό σύνολο, που κάνουν τους ανθρώπους να
έχουν αίσθηση της κοινής µοίρας, ώστε να συµµετέχουν όλοι συ-
νειδητά στην κοινή πορεία, και η εµπιστοσύνη κερδίζεται όταν το
φως λούζει την αλήθεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παρατηρήσεις αυτές συνδέ-

ονται άµεσα µε τον συζητούµενο προϋπολογισµό και φυσικά τον
αναγκαίο διάλογο που θα ακολουθήσει τους επόµενους µήνες
έως ότου φτάσουµε στις κάλπες. Διότι εάν αδιαφορήσουµε στο
µέτωπο αυτό, τυφλές δυνάµεις αµφισβήτησης, ακραίες, ανορ-
θολογικές και ορισµένες από αυτές δήθεν αντισυστηµικές, θα
επιχειρήσουν να εκµεταλλευτούν αυτό το ρήγµα, αυτό το κενό. 

Με την έννοια αυτή µια οικονοµική πολιτική έχει νόηµα και απο-
κτά νόηµα στον βαθµό που αναπτύσσεται σε ένα περιβάλλον
όπου η πολιτική λειτουργία στηρίζει διαρκώς τις σχέσεις εµπι-
στοσύνης των πολιτών στο κράτος, το κοµµατικό και το πολιτικό
σύστηµα. 

Αν, λοιπόν, µας ρωτούσε κανείς τι είναι καίριο σήµερα και τι
δικαιούται να απορροφήσει την προσοχή µας, η απάντηση βρί-
σκεται σε µία και µόνη λέξη, η «εµπιστοσύνη». Μπορεί να µας εµ-
πιστευθεί ο πολίτης; Τα γεγονότα θα απαντήσουν και κατά τη
γνώµη µου όσα λάθη κι αν γίνουν -µια κυβέρνηση σίγουρα θα
κάνει και λάθη- η απάντηση αυτή προκύπτει θετική, καθώς στην
πορεία των ετών που η Νέα Δηµοκρατία είναι στη διακυβέρνηση
της χώρας, µε εργώδη προσπάθεια, οδήγησε την οικονοµία στον
δρόµο της εξόδου από την µέγγενη της διεθνούς εποπτείας και
στην αναβάθµισή της. 

Οι πολίτες ήταν παρόντες όταν τα µέτρα καταπολέµησης των
επιπτώσεων της πανδηµίας ενίσχυαν δοµές και κοινωνικές οµά-
δες. Οι πολίτες ήταν παρόντες όταν το Ταµείο Ανάκαµψης, µε
πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και
οκτώ οµολόγων του που πίστεψαν σε αυτό, έγινε πραγµατικό-
τητα. Οι πολίτες ήταν και είναι παρόντες όταν οι πρόνοιες για την
αντιµετώπιση της ακρίβειας από την ενεργειακή κρίση ακολου-
θούν η µια µετά την άλλη, υπό τη µορφή µέτρων στήριξης και
ελέγχου της αισχροκέρδειας στην αγορά. Οι πολίτες είναι πα-
ρόντες και πιστοποιούν αυτή την έννοια της εµπιστοσύνης για
την οποία σας µίλησα και χωρίς την οποία δηµιουργείται ένα
κενό που έρχεται να το καλύψει η βία και τα άκρα. 

Οι απαντήσεις στα ανοικτά θέµατα που εισήχθησαν εσχάτως
στην πολιτική ατζέντα είναι αναγκαίο να δοθούν για να µην τρω-
θεί το αγαθό της εµπιστοσύνης, το οποίο υπηρετώντας το σε
όλες τις εκφάνσεις της πολιτικής µας δράσης και για όλα τα θέ-
µατα, είναι το κύριο επιχείρηµα στο οποίο µπορούν να προσφεύ-
γουν οι πολιτικές παρατάξεις διεκδικώντας την ανανέωση του
αγαθού αυτού από τους πολίτες στις κάλπες. 

Έχει πλειστάκις αναφερθεί η περίφηµη φράση του Βρετανού
Πρωθυπουργού Μακµίλαν, όταν δηµοσιογράφος τον ρώτησε τι
τον φοβίζει περισσότερο, αυτός απάντησε «τα γεγονότα, παιδί
µου, τα γεγονότα». Επιτρέψτε µου να εισαγάγω στον προβληµα-
τισµό µας την αντίθετη προσέγγιση. Για να µη σε φοβίζουν τα
γεγονότα πρέπει να τα αντιµετωπίζεις, µε ειλικρίνεια και παρρη-
σία, όσο δυσάρεστα κι αν είναι αυτά τα γεγονότα. Και πιστεύω
ότι την πλειονότητα των γεγονότων αυτών έτσι την αντιµετωπί-
σαµε ως Κυβέρνηση στα τριάµισι χρόνια που προηγήθηκαν και
έτσι αντιµετωπίζουµε τώρα αυτά που σήµερα είναι εκκρεµή και
αναδεικνύουµε µε αυτόν τον τρόπο στην πράξη πώς κερδίζεται
από µια Κυβέρνηση το αγαθό της εµπιστοσύνης, αγαθό της εµ-
πιστοσύνης που απαιτεί ανανέωση κάθε τέσσερα χρόνια στις
κάλπες, αλλά που δοκιµάζεται καθηµερινά στη θητεία µιας κυ-
βέρνησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτές τις σκέψεις προσερ-
χόµουν όλες τις ηµέρες των συνεδριάσεων για τον προϋπολογι-
σµό στην Αίθουσα της Ολοµέλειας του Κοινοβουλίου και µε
αυτές τις σκέψεις θα τον ψηφίσω σήµερα, µε τη βεβαιότητα ότι
αυτή η Κυβέρνηση είναι συνεπής στο χρέος που ανέλαβε έναντι
των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Γιάννης Αµανατίδης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να δώσω τις ευχές µου στον ναύαρχο και δήµαρχο αλλά και τον
συνάδελφο κ. Καλαµατιανό αλλά και τον παριστάµενο Υπουργό
κ. Αυγενάκη χθες, που είχε τα γιορτή του, και σε όλους. 

Κύριε Πρόεδρε, ο προϋπολογισµός του 2023 -και του 2023-
συνεχίζει την άδικη πολιτική των προηγούµενων ετών, πολλαπλα-
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σιάζει τα αδιέξοδα για την πλειονότητα των πολιτών και τη χώρα,
ενώ ταυτόχρονα διευρύνει τις κοινωνικές, οικονοµικές, ανισότη-
τες, κάνοντας τους φτωχούς φτωχότερους, και µόλις το 7%
πλουσιότερο. Απεικονίζει τον ταξικό ιδεολογικό πυρήνα της Νέας
Δηµοκρατίας και του κ. Μητσοτάκη, που όχι µόνο αρνείται πει-
σµατικά και αλαζονικά να αντιληφθεί την πραγµατικότητα και να
παραδεχθεί την αποτυχία της πολιτικής της τα τρία προηγούµενα
χρόνια αλλά, τουναντίον, διαλύει το εθνικό σύστηµα υγείας, µει-
ώνει τη χρηµατοδότηση, τις κοινωνικές δαπάνες, δεν παίρνει
µέτρα για την ακρίβεια, τον πληθωρισµό και το ιδιωτικό χρέος
των πολιτών και των επιχειρήσεων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κορυφαία συζήτηση για τον
προϋπολογισµό του 2022, τον παλιό, τον περσινό, γινόταν κάτω
από τη βαριά σκιά της αναξιοπιστίας και των ψεµάτων του Πρω-
θυπουργού κ. Μητσοτάκη, που ενώ γνώριζε για τη µελέτη των
κυρίων Τσιόδρα και Λύτρα, όχι µόνο ως όφειλε δεν έκανε κάτι
για να αποφύγουµε χιλιάδες θανάτους, αλλά µας εγκαλούσε και
µε θράσος στη Βουλή. 

Τώρα η συζήτηση γίνεται εν µέσω των αντιθεσµικών και αντι-
δηµοκρατικών εκτροπών, µε το σκάνδαλο των υποκλοπών και
της διαφθοράς, που φαίνεται χωρίς τέλος, µε την προσθήκη της
παρακολούθησης του Ευρωβουλευτή κ. Κύρτσου και του κ. Τέλ-
λογλου, µε τα ερωτηµατικά να πληθαίνουν. Διότι, όπως είπε και
ο προηγούµενος οµιλητής, η εµπιστοσύνη κερδίζεται όταν το
φως λούζει την αλήθεια. Εδώ φαίνεται ότι το σκοτάδι επικρατεί.
Θα απαντήσει σήµερα ο Πρωθυπουργός στα ερωτήµατα αυτά; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη
έχει αποτύχει και θα καταγραφεί ως δυσάρεστη παρένθεση στην
ιστορία της χώρας. Απέτυχε στην αντιµετώπιση της πανδηµίας,
απέτυχε στην αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης και της ακρί-
βειας, πτώχευσε τα νοικοκυριά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, κρίνεστε όχι
µόνο για τα πεπραγµένα σας, που εξοργιστικά χρησιµοποιήσατε
αυτές της κρίσης πανδηµίας, της εισβολής της Ρωσίας κ.λπ., για
να ευνοήσετε τους «ηµέτερους», αλλά και για την αλαζονεία και
το ύφος διακυβέρνησης και τη γενικευµένη αίσθηση της αδικίας
και τον τραυµατισµό, τον πιο σηµαντικό για µένα, της εµπιστο-
σύνης των πολιτών στους πολιτικούς θεσµούς. 

Ο νεοφιλελευθερισµός και ο φονταµενταλισµός της ελεύθε-
ρης αγοράς ως οικονοµικό του παράγωγο έχουν αποκαλυφθεί
πλέον ως προσωπική απληστία, επενδυµένη µε οικονοµική φιλο-
σοφία και εναπόκειται πλέον στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία και την προοδευτική πλειοψηφία να διαφυλάξουν την οικο-
νοµία και την κοινωνία από τον καταστροφικό οδοστρωτήρα. 

Δυο-τρεις παρατηρήσεις. Η αύξηση του ΑΕΠ, του Ακαθάρι-
στου Εθνικού Προϊόντος, οφείλεται κυρίως στην ιδιωτική κατα-
νάλωση και τις δηµόσιες δαπάνες. Αυτά όµως τα δύο µεγέθη της
ζήτησης, που θα οδηγήσουν στην αύξησή του 5,6%, επιδείνωσαν
τη σχέση εξαγωγών-εισαγωγών µε συνέπεια να ενισχυθούν κά-
θετα οι εισαγωγές, οδηγώντας έτσι το ισοζύγιο τρεχουσών συ-
ναλλαγών στα ύψη. Θα έπρεπε να µας προκαλέσουν προβληµα-
τισµό, παρά ενθουσιασµό.

Στον προϋπολογισµό η συνολική δαπάνη για την παιδεία ως
ποσοστό του ΑΕΠ υποχωρεί κατά 0,1%, ενώ οι δαπάνες του
Υπουργείου Παιδείας είναι µειωµένες κατά 0,44% σε σχέση µε
το 2022.

Ο προϋπολογισµός του ΥΠΕΞ παραµένει πολύ χαµηλότερος
του απαραίτητου για τη λειτουργία του και σύµφωνα µε το µα-
κροπρόθεσµο δεν προβλέπεται βελτίωση.

Για τη Θεσσαλονίκη αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει παρά µεγάλα
λόγια και µηδενικά ή εικονικά έργα. Η ταλαιπωρία των κατοίκων
που περίµεναν από το 2021 µετρό και νέες οδικές αρτηρίες µοι-
άζει δίχως τέλος, ενώ εκκωφαντική είναι η απουσία της πόλης
από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.
Ο τοµέας Μακεδονίας - Θράκης του Υπουργείου Εσωτερικών,
που έχει ως αρµοδιότητα την προώθηση της ανάπτυξης στο σύ-
νολο της περιοχής των τριών περιφερειών και των δώδεκα νοµών
µέσα από οριζόντιες δράσεις και συνέργειες και µέσα από σχέ-
δια που µπορούν να παραγάγουν κοινωνική οικονοµική και πολι-
τιστική υπεραξία για το σύνολο της µακροπεριφέρειας, φαίνεται
ότι είναι ακόµα ζητούµενο και δεν αποτυπώνονται στον προϋπο-

λογισµό, µε τον τοµέα Μακεδονίας - Θράκης να περιορίζεται σε
απλό, διαχειριστικό ρόλο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ένδεια των επιχειρηµάτων οδη-
γεί στην προσπάθεια παραποίησης της πραγµατικότητας για την
περίοδο της διακυβέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία και αισθάνοµαι την υποχρέωση ότι πρέπει να απαντήσω σε
τρία-τέσσερα ζητήµατα.

Πρώτον, ενδεικτικά όσον αφορά τα πλεονάσµατα, πετύχαµε
µια µεγάλη µείωση των στόχων του πλεονάσµατος σε σχέση µε
τους στόχους που είχαν συµφωνήσει οι κυβερνήσεις Νέας Δη-
µοκρατίας - ΠΑΣΟΚ. Συνολικά 2015, 2016, 2017, 2018, είχατε
συµφωνήσει σε πλεονάσµατα συνολικά 16,2%. Η συµφωνία την
οποία καταφέραµε ήταν η µείωση των πλεονασµάτων στο 5,5%.
Αυτό µας επέτρεψε να πιέσουµε την οικονοµία πολύ λιγότερο
από ό,τι µας ζητούσαν αρχικά. 

Κατάρρευση των εισοδηµάτων. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της
ΑΑΔΕ η µείωση των εισοδηµάτων από το 2010 µέχρι το 2014
ήταν 39,68 δισεκατοµµύρια, ενώ ήταν 2 δισεκατοµµύρια στην
τριετία 2015-2017. Η συνολική, δηλαδή, µείωση της περιόδου
2010 µέχρι και το 2014 -για να τα θυµόµαστε- φτάνει στο 36,4%
και είναι πρωτοφανές στα παγκόσµια χρονικά οι πολίτες να χά-
νουν πάνω από το ένα τρίτο των εισοδηµάτων τους εν καιρώ ει-
ρήνης. Και για του λόγου το αληθές και το ασφαλές, θα κατα-
θέσω τον πίνακα µετά στα Πρακτικά.

Περικοπές συντάξεων. Οι µειώσεις στις καταβαλλόµενες συν-
τάξεις το διάστηµα 2010 - 2014 ξεπέρασαν τα 45 δισεκατοµµύρια
ευρώ, µε έντεκα περίπου περικοπές -µε νόµους που τους έχω
γραµµένους, αλλά δεν θα τους αναφέρω για να µη χάσω χρόνο-
έναντι 2,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που ήταν οι συνολικές µει-
ώσεις που δροµολογήθηκαν µέσα στο τρίτο πρόγραµµα το 2015.
Να σηµειωθεί ότι την περίοδο 2015 - 2018 οι µειώσεις που έγιναν
δεν ξεπερνούν τις δύο ποσοστιαίες µονάδες.

Αποτράπηκαν, επίσης, περικοπές έως 57% τις οποίες θα επέ-
φερε σε όλες τις επικουρικές η εφαρµογή της ρήτρας -ας µην
το ξεχνάµε- µηδενικού ελλείµµατος, την οποία είχε νοµοθετήσει
και θα εφάρµοζε η συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ.
Στις επικουρικές επιβλήθηκε εισφορά αλληλεγγύης, ενώ όσες
περικοπές έγιναν αφορούσαν το 10% του συνολικού αριθµού
συνταξιούχων της χώρας µε άθροισµα κύριας και επικουρικής
άνω των 1.300 ευρώ.

Μύθος τρίτος, αριθµός εκκρεµών συντάξεων. Παραλάβαµε
τριακόσιες ογδόντα έξι χιλιάδες εκκρεµείς συντάξεις και η ανά-
λυση υπάρχει, κύριες συντάξεις επικουρικές εφάπαξ. Αυτές ήταν
οι ληξιπρόθεσµες συντάξεις τον Ιανουάριο του 2015. Η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ από τον Ιανουάριο του 2015 έως τις 31-3-2019
κατέβαλε οκτακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες επτακόσιες κύριες συν-
τάξεις και µείωσε επικουρικές και εφάπαξ, σύνολο ποσό 5,39 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ και µείωσε τον όγκο των ληξιπρόθεσµων
αιτήσεων κατά 72%.

Επίσης, αντιστρέφοντας πλήρως την πορεία κατάρρευσης του
δηµόσιου συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης οδηγήσαµε τον
ΕΦΚΑ στην επίτευξη πλεονάσµατος 777 εκατοµµυρίων ευρώ το
2017 και 1 δισεκατοµµύριο το 2018.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς η ένδεια των επιχειρηµάτων
ανάγκασε τον Υπουργό Οικονοµικών προκειµένου να αντικρούσει
την κριτική µας για τη διεύρυνση των ανισοτήτων και τον κίνδυνο
της φτώχειας κατάθεσε τον έναν από τους οκτώ συνολικά πίνα-
κες από τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2022.

Θα καταθέσω, λοιπόν, τους συνολικούς πίνακες του κεφα-
λαίου 11 της ΕΛΣΤΑΤ για τη φτώχεια-ανισότητα, όπου αποδει-
κνύεται αποτυπωµένη σε αριθµούς η επιδείνωση των δεικτών σε
όλες τις κατηγορίες των πληθυσµιακών οµάδων, ιδιαίτερα στις
ηλικίες δεκαοκτώ έως εξήντα τεσσάρων. Η Ελλάδα συνεχίζει να
είναι πρώτη στις χώρες της Ευρωζώνης σε ποσοστό του πληθυ-
σµού σε κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικό αποκλεισµό. Και επειδή
και εδώ κουνιόντουσαν χαρτιά, να ο κίνδυνος της φτώχειας στην
Ελλάδα. Δείτε πότε κατεβαίνει και πότε ανεβαίνει και δείτε και τη
θέση της χώρας µας στην πρώτη θέση να φιγουράρει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση δεν έχει πλέον -
µετά και τις τελευταίες αποκαλύψεις- την ήδη τρωθείσα εµπιστο-
σύνη των πολιτών. Ευτυχώς, βεβαίως, υπάρχει ένα καλό, το καλό
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είναι ότι αυτός ο προϋπολογισµός θα έχει τη σύντοµη διάρκεια
ζωής της Κυβέρνησης που τον εισηγείται. Σύντοµα οι πολίτες θα
δώσουν την εντολή σε µια προοδευτική κυβέρνηση να εφαρµό-
σει ένα πρόγραµµα κοινωνικής δικαιοσύνης παντού, στην οικο-
νοµία, στην κοινωνία, στο κράτος και στην ίδια τη δικαιοσύνη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αµανατίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά τον κ. Καλαµα-
τιανό Διονύσιο, Βουλευτή ΣΥΡΙΖΑ, που καλείται στο Βήµα, κλείνει
ο δέκατος πέµπτος κύκλος µε τους κυρίους συναδέλφους Θεο-
χάρη, Φλαµπουράρη και Βαρεµένο.

Κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ

για τις ευχές, κύριε Πρόεδρε, για την ονοµαστική µας εορτή.
Χρόνια πολλά σε όλες τις Διονυσίες, σε όλους τους Διονύσηδες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός είναι ο τέταρτος και τε-
λευταίος προϋπολογισµός της Κυβέρνησής σας. Είναι ένας προ-
ϋπολογισµός που επαναλαµβάνει τις ίδιες αποτυχηµένες
πολιτικές επιλογές των τριών προηγούµενων. Περπατά ακριβώς
στον ίδιο άδικο και αντικοινωνικό δρόµο. Είναι ένας ακόµα προ-
ϋπολογισµός που εντείνει τα αδιέξοδα για τη µεγάλη κοινωνική
πλειοψηφία. Είναι ένας προϋπολογισµός διεύρυνσης των ανισο-
τήτων και φτωχοποίησης. Δεν στοχεύει στην ανακούφιση των ερ-
γαζοµένων, των µικροµεσαίων, των επαγγελµατιών, των αγρο-
τών, των συνταξιούχων, των ατόµων µε αναπηρία, της νέας γε-
νιάς. Αντίθετα, βυθίζει όλους αυτούς ακόµα περισσότερο µέσα
στην πολυεπίπεδη κρίση.

Ορισµένα στοιχεία από το κείµενο του προϋπολογισµού. Προ-
βλέπετε πολύ αυξηµένα έσοδα από έµµεσους φόρους, 6,7 συ-
νολικά και 4,1 από τον φόρο προστιθέµενης αξίας. Ποιον επι-
βαρύνουν οι έµµεσοι φόροι; Κυρίως τα µεσαία και κατώτερα
στρώµατα. Ακόµα και φοιτητής οικονοµικών σπουδών γνωρίζει
ότι µέσα σε συνθήκες πληθωρισµού και ακρίβειας, όπως αυτές
που ζούµε τώρα, η λύση είναι -µια από τις προτάσεις- να µει-
ωθούν οι φόροι και ειδικά οι έµµεσοι φόροι, όπως ο ΦΠΑ. Γιατί
εσείς συνεχίζετε και επιµένετε να κάνετε µια τέτοια αφαίµαξη
των εισοδηµάτων, κυρίως των µεσαίων και χαµηλών στρωµάτων;
Προφανώς για να έχετε χρήµατα να επιδοτείτε και την αισχρο-
κέρδεια στην ενέργεια.

Ταυτόχρονα, µέσα σε τέτοιες ασφυκτικές συνθήκες, µειώνετε
και τις κοινωνικές δαπάνες. Θα έπρεπε να τις αυξάνετε. Εσείς τις
µειώνετε. Συγκεκριµένα, µειώνετε την κρατική επιχορήγηση για
παροχές υγείας στον ΕΟΠΥΥ, µειώνετε τις προνοιακές δαπάνες
και τις δαπάνες για δράσεις µεταρρύθµισης των πολιτικών απα-
σχόλησης. Άρα, λοιπόν, αυτός ο προϋπολογισµός αποκαλύπτει
ξεκάθαρα την πρόθεσή σας: αναδιανοµή πλούτου από τα κάτω
προς τα πάνω. Ακολουθεί τη γνωστή σας συνταγή, οι πλούσιοι
πλουσιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι.

Συγκεκριµένα στοιχεία, 2,2 δισεκατοµµύρια τα υπερκέρδη των
παρόχων ενέργειας. Τα έχετε επιτρέψει, εσείς τα έχετε επιτρέ-
ψει. 2,3 δισεκατοµµύρια τα κέρδη δύο διυλιστηρίων το πρώτο εν-
νεάµηνο του 2022. Τα κέρδη των τραπεζών 2,5 δισεκατοµµύρια.
Μας λέτε για ανάπτυξη, µας λέτε για επενδύσεις, µας λέτε για
αυξήσεις. Μας περιγράφετε, δηλαδή, ένα ακόµα success story.
Να σας θυµίσω ότι την προηγούµενη φορά που το κάνατε αυτό
ήταν το 2014, όταν µας οδηγούσατε σε µια νέα χρεοκοπία, µετά
τη χρεοκοπία του 2009. Σήµερα, όµως, η πραγµατικότητα σας
διαψεύδει. Σας περιγράφω ορισµένα στοιχεία που καταρρίπτουν
το αφήγηµά σας.

Η αγοραστική δύναµη όσων έχουν εισόδηµα έως 750 ευρώ
έχει µειωθεί κατά 40%. Το ιδιωτικό χρέος προς δηµόσιο, ΕΦΚΑ
και τράπεζες έχει αυξηθεί κατά 40 δισεκατοµµύρια. Πρώτες κα-
τοικίες εκπλειστηριάζονται ακόµα και για ευτελή ποσά 10.000
ευρώ. Και γιατί συµβαίνει αυτό; Γιατί εσείς, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µετά το 2010 για πρώτη φορά µε τον πτωχευτικό νόµο
που ψηφίσατε, δεν προβλέπετε καµµία προστασία για την πρώτη
κατοικία. Και µετά µας λέτε ότι κάνετε µπούλινγκ στις τράπεζες,
ή φέρνετε σε δύσκολη θέση τους τραπεζίτες, ένα θέατρο δη-

λαδή, πραγµατικά, γιατί τους τα έχετε δώσει όλα. Θα δώσουν και
µπόνους. Έχουν 2,5 δισεκατοµµύρια κέρδη και θα δώσουν και
µπόνους στα στελέχη τους, µε διατάξεις που εσείς ψηφίσατε.

Περαιτέρω, είµαστε µέσα στις τέσσερις χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, στις οποίες την τελευταία τριετία ο κίνδυνος φτω-
χοποίησης αυξάνεται. Μεγάλο ρεκόρ. Μεγάλη επιτυχία σας. Οι
µετρήσεις δείχνουν ότι το 73% των πολιτών δυσκολεύεται να αν-
τεπεξέλθει στα µηνιαία του έξοδα και το 8% δεν µπορεί να αντε-
πεξέλθει παντελώς. 

Τα στοιχεία δείχνουν ότι δύο στους τρεις Έλληνες έχουν µει-
ώσει την κατανάλωση στο ρεύµα. Ένας στους δύο µειώνει ακόµα
και τα τρόφιµα που αγοράζει. Είµαστε πρωταθλητές στην τιµή
της βενζίνης, στη χονδρεµπορική τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας.
Έχουµε ρεκόρ δεκαετιών στον πληθωρισµό, ο οποίος θα κλείσει
στο 10%. Η αύξηση των τροφίµων βρίσκεται στο 15% και το γιορ-
τινό τραπέζι 20% αυξηµένο σε σχέση µε πέρυσι.

Μετά από όλα αυτά και άλλα πολλά, εσείς πανηγυρίζετε και
είστε ικανοποιηµένοι. Αλήθεια, έχετε βγει έξω στην αγορά, στα
µαγαζιά, να µιλήσετε µε τους επαγγελµατίες, να πάτε να µιλή-
σετε στους εργαζόµενους στους χώρους δουλειάς, στους αγρό-
τες στο χωράφι, να πάτε σε δηµόσια σχολεία, σε δηµόσια νοσο-
κοµεία; Έχετε µιλήσει µε τον κόσµο, που δεν µπορεί να τα βγάλει
πέρα; Έχετε µιλήσει µε ανέργους και ευάλωτες κοινωνικές οµά-
δες, που είναι απελπισµένοι; Προφανώς όχι. Γιατί, αν είχατε µι-
λήσει, θα ήσασταν πιο σεµνοί και δεν θα πανηγυρίζατε.

Εµείς µιλάµε µαζί τους και διαµορφώνουµε το πρόγραµµά
µας, έχουµε το πρόγραµµά µας, το οποίο µπορεί να θέσει σε
προτεραιότητα και να ικανοποιήσει τις ανάγκες της µεγάλης κοι-
νωνικής πλειοψηφίας. 

Έχουµε καταθέσει ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα, που δίνει
προτεραιότητα στην αντιµετώπιση της τεράστιας ακρίβειας, µε
πλαφόν στα κέρδη των παρόχων, µε φορολόγηση των υπερκερ-
δών τους, µε µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύ-
σιµα, µε µείωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα.

Έχουµε το πρόγραµµα που δίνει προτεραιότητα στην ακύ-
ρωση των αντικοινωνικών νόµων της ιδιωτικοποίησης της επικου-
ρικής ασφάλισης και πραγµατικά θα θέλαµε να ξέρουµε την
άποψη των Ευρωπαίων εταίρων µας για την τρύπα των 70 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ που δηµιουργεί η ιδιωτικοποίηση της επικου-
ρικής ασφάλισης και το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα. Δεν βγάζουν
αποτελέσµατα. Γιατί; Είναι ερώτηµα. 

Θα καταργήσουµε την ισοπέδωση των εργασιακών δικαιωµά-
των, της δηµόσιας υγείας, της δηµόσιας παιδείας. Αλήθεια, τι κά-
νετε µε το Ταµείο Ανάκαµψης; Εµείς θέλουµε ανακατεύθυνση
των πόρων του, για να συµπεριλάβει και τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις. Τις έχετε εξαιρέσει. Όλα µέσω τραπεζικού δανεισµού.
Μόνο το 6% των επιχειρήσεων έχει πρόσβαση στον τραπεζικό
δανεισµό. Όλες οι άλλες εξαιρούνται. 

Στοχεύουµε στην ενίσχυση του εισοδήµατος µε ενίσχυση των
εργαζοµένων: Αύξηση κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ. Τιµα-
ριθµική αναπροσαρµογή στους µισθούς. Αποκατάσταση των
συλλογικών διαπραγµατεύσεων και των συλλογικών συµβάσεων
εργασίας. Ενίσχυση των µικροµεσαίων, µε κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύµατος, µε θέσπιση ακατάσχετου λογαριασµού, µε
αύξηση του αφορολογήτου στις 10.000 ευρώ. Αντιµετώπιση του
ιδιωτικού χρέους σε εκατόν είκοσι δόσεις. Κατάργηση του πτω-
χευτικού νόµου. Αποκατάσταση της προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας, της αγροτικής γης, της επαγγελµατικής στέγης. Παροχή
ρευστότητας στους µικροµεσαίους µε την Αναπτυξιακή Τράπεζα
και τις µικροπιστώσεις. Ενίσχυση των αγροτών, µε κατάργηση
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο και αύ-
ξηση του αφορολόγητου για τους αγρότες στις 10.000 ευρώ.
Ενίσχυση των συνταξιούχων, µε επιστροφή αναδροµικών σε
τρεις ετήσιες δόσεις -τα αναδροµικά που εσείς τους στερήσατε-
και αποκατάσταση της δέκατης τρίτης σύνταξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αναµφισβήτητο ότι οι κυ-
βερνητικές πολιτικές έχουν ευθύνη για την ασφυκτική κατάσταση
που βιώνουν οι πολίτες. Από τη µία οικονοµικός στραγγαλισµός
για νοικοκυριά και επιχειρήσεις και από την άλλη θεσµική
εκτροπή, αντιδηµοκρατικός κατήφορος, υποκλοπές. Περιµέ-
νουµε την απάντησή σας για τις παρεµβάσεις στον ρόλο της
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Αρχής Διασφάλισης Απορρήτου Επικοινωνιών και της προσπά-
θειάς της. Ασφυκτικός έλεγχος της ενηµέρωσης, ευτελισµός
κάθε έννοιας κράτους δικαίου, λογοδοσίας και πολιτικής ευθύ-
νης. Ένα µείγµα ακραίων νεοφιλελεύθερων πολιτικών, συντηρη-
τικών, αντιδηµοκρατικών επιλογών, που βουλιάζουν τη χώρα σε
τέλµα µέρα µε τη µέρα. Βαθιά κοινωνική και οικονοµική κρίση,
που ήδη έχει φέρει την κοινωνία στα όριά της.

Τα ίδια και στον τόπο µου, στην Ηλεία. Έχει µείνει χωρίς νο-
σοκοµεία, διαλυµένα νοσοκοµεία, χωρίς τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Καταργήσατε τα πανεπιστηµιακά τµήµατα και ακυρώσα-
τε, υπονοµεύσατε, καθυστερήσατε βασικές υποδοµές.

Όµως, απέναντι σε όλα αυτά, υπάρχει ο άλλος δρόµος. Υπάρ-
χει ο δρόµος που οδηγεί στην κοινωνική συνοχή, στην ανάπτυξη,
στην πρόοδο, την προοπτική.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, και αυτόν τον προϋπολογισµό, τον τε-
λευταίο της Κυβέρνησής σας, έναν προϋπολογισµό που θα ακυ-
ρωθεί πριν καν εφαρµοστεί, γιατί η κοινωνία δεν αντέχει άλλο τα
βάρη που της έχετε φορτώσει. Δεν θέλει επανάληψη ενός θλιβε-
ρού παρελθόντος, που ενδιαφέρεται µόνο για τους ελάχιστους.
Κοιτά σε ένα καλύτερο και πιο αισιόδοξο µέλλον για όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έλα, Διονύση.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Έρχεται, λοι-

πόν, η ώρα να µιλήσει ο λαός, να καταδικάσει τις πολιτικές σας.
Έρχεται η ώρα της οικονοµικής, κοινωνικής και δηµοκρατικής
αποκατάστασης και ανόρθωσης. Έρχεται η ώρα της πολιτικής
αλλαγής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακολουθούν τη
συνεδρίασή µας, αριστερά της Έδρας, δεξιά της Αιθούσης, εις
τα άνω θεωρεία τριάντα έξι άτοµα από το Λύκειο Ελληνίδων Βέ-
ροιας. Βέβαια, ενώ είναι Λύκειο Ελληνίδων, εγώ βλέπω κυρίες
και κυρίους.

Τους υποδεχόµαστε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Βρούτση, ακούστε τι θα σας πω. Σήµερα είναι ξεκάθαρο,
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µιλάτε µόνο τις δευτερολογίες
σας. Παρεµβάσεις, που είχατε µέχρι χτες, δεν προβλέπεται.
Παρά ταύτα, επειδή πάει καλά η συζήτηση και υπάρχει λίγος
χρόνος, ορίστε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά να κάνετε την πα-
ρέµβασή σας. Αν προκύψει και µε άλλον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο, θα του δώσω και εκείνου τον λόγο. Όµως, να ξέρετε
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ότι σήµερα έχετε δευτερολο-
γίες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πο-
λύ.

Διαδέχοµαι τον κ. Καλαµατιανό, στον οποίο εύχοµαι χρόνια
πολλά. Χρόνια πολλά στους Διονύσηδες και στον κ. Χατζηδάκη
εξ αριστερών µου.

Επιλέγω να κάνω αυτή την παρέµβαση, για να διαφωτίσω για
κάποιες ειδικές περιπτώσεις, τις οποίες θεωρώ σηµαντικές για
την αποκατάσταση της πραγµατικότητας.

Η πρώτη έχει να κάνει µε το ασφαλιστικό, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα λίγο πριν έναν συνάδελφο εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ να αµ-
φισβητεί ποιος είναι σήµερα ο αριθµός των εκκρεµών συντά-
ξεων. Αυτό θα µπορούσε να έχει µία αξία στη συζήτηση που
κάνουµε σήµερα στη Βουλή, εάν και εφόσον τον Δεκέµβριο του
2020 ως Υπουργός Εργασίας δεν παρουσίαζα για πρώτη φορά
την ψηφιακή πλατφόρµα «ΑΤΛΑΣ», βάσει της οποίας, πλέον, κα-
νείς δεν µπορεί να παρέµβει στον αριθµό των εκκρεµών κύριων
συντάξεων και να αµφισβητήσει το µέγεθος αυτό.

Είναι πλέον καταγεγραµµένο σε µηνιαία βάση από την 1η Ια-
νουαρίου 2021 ποιος είναι ο αριθµός των εκκρεµών συντάξεων,
πόσες συντάξεις εκδίδονται, πέρα από τη βούληση του κάθε
Υπουργού. Αυτό συνέβαινε στο παρελθόν. Όταν, παραδείγµατος
χάριν, ζήτησα ως Υπουργός να δω τον αριθµό των εκκρεµών συν-
τάξεων τον Μάιο του 2019, δεν υπήρχε η δυνατότητα και έγινε
καταγραφή τριών µηνών, που τότε το σύνολο των εκκρεµοτήτων
ήταν ένα εκατοµµύριο και κάτι. Αυτό κλείνει.

Δεύτερον, θέλω να πω λίγο για τον κατώτατο µισθό, για τον
οποίο ακούστηκαν ορισµένα πράγµατα. Το 2013 µε τον ν.4172/

2013 αποφασίσαµε τότε -αµφισβητήθηκε στη Βουλή από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, είχε πει ότι θα το καταργήσει- ότι ο κατώτα-
τος µισθός θα προσδιορίζεται και θα αποφασίζεται µε έναν συγ-
κεκριµένο τρόπο, διαφορετικό από το παρελθόν, πιο έγκυρο, πιο
αξιόπιστο. Δηλαδή, βάλαµε τους αξιόπιστους διεθνείς και εθνι-
κούς φορείς στην πατρίδα µας -το ΙΟΒΕ, την Τράπεζα της Ελλά-
δος- να αποφασίζουν και να εισηγούνται στον Υπουργό ποια είναι
η δυνατότητα και η αντοχή της οικονοµίας, κάτι που έλειπε στο
παρελθόν και το πληρώσαµε και το πλήρωσαν και οι εργαζόµε-
νοι.

Το 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε την πρώτη αύξηση κατώτατου µισθού
µέσα στην περίοδο των µνηµονίων. Δεν την έκανε αυθαίρετα. Την
έκανε µε βάση τον ν.4172/2013, στη βάση της αντοχής της οικο-
νοµίας µας.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µεταγενέστερα έκανε
τρεις αυξήσεις. Δεν τις έκανε αυθαίρετα. Τις έκανε µε βάση την
αντοχή της οικονοµίας, όπως εισηγήθηκαν οι αξιόπιστοι φορείς.

Και πάω τώρα στο κρίσιµο ερώτηµα, µε το οποίο κάνω έκκληση
προς την πλευρά της Κυβέρνησης και προς τον κ. Χατζηδάκη,
τον Υπουργό Εργασίας, να αποκαταστήσουν ένα σηµαντικό γε-
γονός που θα απαντήσει στο κρίσιµο ζήτηµα. Κύριε Πρόεδρε,
είστε και εσείς νησιώτης της Άνδρου, είναι ένα ζήτηµα που γνω-
ρίζετε και εσείς και αφορά στις τουριστικές περιοχές της πατρί-
δας µας. Απευθύνοµαι σε όλες τις πτέρυγες Βουλής.

Ένα από τα κυρίαρχα ζητήµατα που απασχολούν σήµερα τις
τουριστικές περιοχές της πατρίδας µας είναι, πλέον, η έλλειψη
ανθρώπινου δυναµικού να εργαστεί. Στις Κυκλάδες, παραδείγ-
µατος χάριν, η ανεργία είναι µηδέν. Δεν υπάρχει ανθρώπινο δυ-
ναµικό, αλλά και εκεί που υπάρχει, δεν υπάρχει η δυνατότητα να
καλύψουν µε τον κατώτατο µισθό, που είναι 713 ευρώ σήµερα,
τους µισθούς 1.200, 1.300, 1.500 ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βρούτση, πα-
ρακαλώ πολύ, κλείστε. Αυτά τα είπατε και στην οµιλία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κλείνω. Κύριε Βαρεµένε, µισό λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ως εξής. Τον

Σεπτέµβριο 2019 µε τον ν.4635 πέρασε µια διάταξη, η οποία λέει:
«Τοπική κλαδική υπερισχύει της εθνικής». Με αυτή τη διάταξη
µόνο η Σαντορίνη συµµορφώθηκε και σήµερα ο κατώτατος µι-
σθός στη Σαντορίνη είναι 850 ευρώ όχι 713…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, µε τα έσοδα
που έχει η Σαντορίνη έπρεπε να ήταν 1.800.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: 1.000 ευρώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτό τι σηµαίνει; Αυτό σηµαίνει ότι όλες οι περιοχές πρέπει να

ευθυγραµµιστούν µε την τοπική κλαδική, να αποκτήσουν δικό
τους εργασιακό πλαίσιο και αυτό είναι θετικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε Βρού-
τση, δεν µπορώ άλλο. Παρακαλώ, κλείστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κλείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, όµως!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έτσι θα κλείσω κι εγώ µετά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Είναι θετικό ότι το στήριξαν εργαζόµε-

νοι, αλλά και εργαζόµενοι και επιχειρήσεις. Μ’ αυτή την τοπική
κλαδική πρέπει να γίνει ευθυγράµµιση σε όλη την Ελλάδα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν πρόκειται να

έχετε καµµία άλλη παρέµβαση πλην της οµιλίας σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αν στα δύο λεπτά µίλησε τεσσεράµισι,

τότε κι εγώ στα επτά θα µιλήσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, καλά, όπως βλέ-

πετε, σε όλους αφήνω χρόνο. 
Ελάτε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ο προϋπολογισµός φέτος -µιλάω για τη δοµή του, όχι για τα
στοιχεία του, για τους αριθµούς του- είναι αισθητά βελτιωµένος
από τον περσινό και εκείνος ήταν αισθητά βελτιωµένος σε σχέση
µε τον προηγούµενο. Πέρσι εισήχθη η καινοτοµία του προϋπο-
λογισµού προγραµµάτων, καινοτοµία σηµαντικότατη µε αποτύ-
πωµα στην αποτελεσµατικότητα των πόρων. 

Φέτος υλοποιούνται τρία επιπλέον βήµατα. Πρώτον, επειδή εί-
µαστε εκτός µνηµονίων, δεν χρειάζεται να έχουµε άλλους αριθ-

5030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µούς κατά ESA και άλλους κατά το πρόγραµµα, αφαιρώντας
µέρος της σύγχυσης που οι διαφορετικοί αριθµοί προκαλούσαν
ακόµα και εδώ µέσα στη Βουλή. Δεύτερον, επειδή εισάγεται η
λειτουργική ταξινόµηση σε δεύτερο βαθµό, αυξάνεται το επίπεδο
πληροφόρησης και διαφάνειας του προϋπολογισµού. Τρίτον,
επειδή εισάγεται η περιγραφή του περιβαλλοντικού αποτυπώµα-
τος των προγραµµάτων, ο προϋπολογισµός γίνεται ένα σηµαν-
τικό εργαλείο ενίσχυσης των περιβαλλοντικών δράσεων της
χώρας µας, των πολιτικών µας, ένα σηµαντικό εργαλείο επιτά-
χυνσης της ενεργειακής µετάβασης, ένα εργαλείο επίτευξης των
στόχων βιώσιµης ανάπτυξης. 

Αξίζουν συγχαρητήρια στα στελέχη του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, αλλά και του Υπουργείου Περιβάλλοντος και φυ-
σικά στον Γενικό Γραµµατέα κ. Θάνο Πετραλιά για την πολύ ση-
µαντική παρακαταθήκη που αφήνουν στη χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός δεν
αποτελεί απλώς µια τυπική συνέχεια στην πεπατηµένη. Αντιθέ-
τως, πιστεύω πως έχει ξεχωριστή σηµασία, ιδιαίτερα για το κοι-
νωνικό κράτος και την αναπτυξιακή επιτάχυνση της Ελλάδας στο
παρόν και το άµεσο µέλλον. Υπό αυτή την έννοια και για µια
σειρά από σοβαρούς λόγους θα τον χαρακτήριζα ως κοµβικό. 

Εξηγούµαι. Πρώτον, πρόκειται για έναν προϋπολογισµό ο
οποίος αποτυπώνει τον αυτόνοµο σχεδιασµό της εθνικής οικο-
νοµίας µας, µε σαφέστατα διευρυµένο περιθώριο ευελιξίας για
την Κυβέρνηση υπό τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Το κρίσιµο στοι-
χείο, το οποίο µεγεθύνει την ελευθερία κινήσεων, είναι φυσικά η
οριστική έξοδος της χώρας µας από το ειδικό πλαίσιο εποπτείας. 

Και να κάνω µια παρένθεση, διότι άκουσα χθες τον κ. Τσακα-
λώτο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, µε ιερό µένος
να κατηγορεί τη Νέα Δηµοκρατία, τη δεξιά παράταξη, όπως την
αποκάλεσε, για τη χρεοκοπία της χώρας. Να θυµίσουµε στον κ.
Τσακαλώτο και σε όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ
πως είναι το ΠΑΣΟΚ το οποίο έκανε το διάγγελµα του Καστελό-
ριζου, είναι το ΠΑΣΟΚ το οποίο µάς έβαλε στα µνηµόνια του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου, αυτό το ΠΑΣΟΚ, µε το οποίο
ερωτοτροπούν -µαζί µε τον κ. Βαρουφάκη- για την προοδευτική
διακυβέρνηση, που τόσο πολύ µας έχουν διαφηµίσει. 

Παρ’ όλα αυτά, η απαλλαγή από τον ασφυκτικό έλεγχο των θε-
σµών, όπως είχαµε συνηθίσει να τους λέµε τα προηγούµενα χρό-
νια, δεν συνεπάγεται τη χαλάρωση και την παρέκκλιση από την
τήρηση της συνετής διαχείρισης. Με δεδοµένο πως δεν υπάρχει
πια δίχτυ ασφαλείας, αυξάνεται η ευθύνη όχι µόνο της Κυβέρνη-
σης, αλλά και κάθε Έλληνα φορολογούµενου πολίτη. Θα πρέπει
πάντα να τονίζεται ότι η Ελλάδα, έστω κι αν δεν έχει ανέβει στην
επενδυτική βαθµίδα, οφείλει να συνεχίσει να αποδεικνύει στις
διεθνείς αγορές πως µπορεί να πορευθεί µε ασφάλεια, παρά τις
συνεχιζόµενες πολλαπλές και ποικίλες εξωγενείς κρίσεις. Ύψι-
στος οικονοµικός στόχος για το νέο έτος είναι η κατάκτηση µιας
ακόµη ή και περισσότερων αναβαθµίσεων, ώστε να µπορέσουµε
να απελευθερώσουµε την οικονοµία από το άγχος της βιωσιµό-
τητας του χρέους. 

Δεύτερον, είναι κοµβικός προϋπολογισµός, γιατί είναι ένας
απολογιστικός προϋπολογισµός. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης, δεν έχετε ψηφίσει κανέναν προϋπολογισµό
της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν θα µπορούσατε άλλωστε, αφού ενέ-
χει θέση ψήφου εµπιστοσύνης. Είστε, όµως, αντίθετοι σε κάθε
σηµείο του όλα αυτά τα χρόνια, ακόµη και στις αµυντικές δαπά-
νες. 

Σας ευχαριστούµε, λοιπόν, που δεν στηρίξατε τίποτε όλα αυτά
τα χρόνια, γιατί, αφού δεν ψηφίσατε τίποτε, είµαστε ειλικρινείς,
όταν λέµε στους πολίτες πως µόνοι µας πετύχαµε επενδυτικό
ρεκόρ. Στις άµεσες ξένες επενδύσεις, µετά το περσινό ρεκόρ,
5,5 δισεκατοµµύρια, αναµένεται φέτος νέο ρεκόρ, αφού ήδη στο
οκτάµηνο είµαστε στα 4,7 δισεκατοµµύρια, θα ξεπεράσουµε µάλ-
λον τα 6. Είµαστε ειλικρινείς, όταν λέµε στους πολίτες πως µόνοι
µας πετύχαµε τη µείωση της ανεργίας κατά 1,7 µονάδα µόνο
φέτος και σχεδόν 6 από τον Ιούνιο του ’19. Είµαστε ειλικρινείς,
όταν λέµε στους πολίτες πως µόνοι µας πετύχαµε ανάπτυξη
κοντά στο 6%, διπλάσια από τον µέσο όρο της Ευρώπης, όταν
όλες οι εκτιµήσεις για το παγκόσµιο και ευρωπαϊκό ΑΕΠ αναθε-
ωρούνται επί τα χείρω. 

Είµαστε ειλικρινείς, όταν λέµε στους πολίτες πως µόνοι µας
πετύχαµε αύξηση των εξαγωγών αγαθών και υπηρεσιών σε 41%
του ΑΕΠ, ποσοστό διπλάσιο από το 2010. Μόνοι µας διευρύναµε
τις κατηγορίες αγαθών µε εξαγωγές πάνω από 1% του ΑΕΠ από
µία σε έξι. Μόνοι µας περάσαµε σε εξαγωγές την Ιταλία, την
Ισπανία και τη Γαλλία ως ποσοστό του ΑΕΠ. Μόνοι µας στηρί-
ξαµε το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών, µε µείωση φόρων
και εισφορών, µε διπλή αύξηση του κατώτατου µισθού, µε µέτρα
στήριξης της κοινωνίας. Οι καταθέσεις έφτασαν στα 185 δισεκα-
τοµµύρια, ύψος µεγαλύτερο του 2011. Μόνοι µας µειώσαµε το
χρέος κατά 25 µονάδες του ΑΕΠ φέτος, τη µεγαλύτερη µείωση
στον κόσµο, οδηγώντας το στη βιωσιµότητα. Μόνοι µας, εν τέλει,
επιστρέψαµε τη χώρα στην ευρωπαϊκή κανονικότητα, χωρίς ει-
δικά καθεστώτα και εποπτείες. 

Τρίτον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο πρώτος προϋπο-
λογισµός της νέας κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, που
θα προκύψει µετά τις εθνικές εκλογές του 2023. Ο προϋπολογι-
σµός αυτός, που δεν θα ψηφίσετε, αυξάνει τις δαπάνες του ΠΔΕ,
υπηρετώντας την ανάπτυξη. Παραδώσατε 6 δισεκατοµµύρια
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων το 2019, το 2022 ήταν 11,6
δισεκατοµµύρια, ενώ το 2023 θα είναι 12 δισεκατοµµύρια. Ο προ-
ϋπολογισµός αυτός, που δεν θα ψηφίσετε, στηρίζει την εθνική
άµυνα, υπηρετώντας την εθνική ασφάλεια. Ο προϋπολογισµός
αυτός, που δεν θα ψηφίσετε, θα φέρει ξανά τη χώρα στα πρω-
τογενή πλεονάσµατα 0,7% του ΑΕΠ, υπηρετώντας τη δηµοσιο-
νοµική σταθερότητα. Ο προϋπολογισµός αυτός, που δεν θα
ψηφίσετε, θα συνεχίσει να στηρίζει τα νοικοκυριά, υπηρετώντας
την οικονοµική και κοινωνική βιωσιµότητα. 

Τα µέτρα του για το 2023 έχουν ύψος 10,5 δισεκατοµµύρια,
3,5 δισεκατοµµύρια για νοικοκυριά, 4,5 δισεκατοµµύρια για επι-
χειρήσεις, 2,2 δισεκατοµµύρια πέραν των επιδοτήσεων. Ο προ-
ϋπολογισµός αυτός, που δεν θα ψηφίσετε, θα πάρει µέτρα για
τη δηµιουργία θέσεων εργασίας και την αύξηση του εισοδήµατος
εργαζοµένων και συνταξιούχων, υπηρετώντας τον στόχο σύγκλι-
σης των εισοδηµάτων µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Πολλά µέτρα
τα ξέρετε. Τα έχουν πει οι Υπουργοί. Ο προϋπολογισµός αυτός,
που δεν θα ψηφίσετε, φέρνει µέτρα στήριξης της κοινωνικής στέ-
γης και κατοικίας, υπηρετώντας την κοινωνική συνοχή, κοινωνι-
κές παροχές αυξηµένες κατά 1,6 δισεκατοµµύριο φέτος και µισό
δισεκατοµµύριο το 2023, µε τις δαπάνες του Υπουργείου Υγείας
αυξηµένες κατά 1,3 δισεκατοµµύριο σε σχέση µε το 2019. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι φανερό πως ο µε-
γάλος στόχος του προϋπολογισµού είναι και ο πλέον κρίσιµος
για τη θωράκιση της ελληνικής οικονοµίας: η ανάπτυξη της επεν-
δυτικής βαθµίδας. Η εξέλιξη αυτή θα επέλθει σαν επιστέγασµα
των θυσιών του ελληνικού λαού κατά την περίοδο της κρίσης
αλλά και της πανδηµίας και κατόπιν της εισβολής της Ρωσίας
στην Ουκρανία. Η αναβάθµιση της Ελλάδας στην επενδυτική κλί-
µακα θα ανοίξει τον δρόµο για ακόµη πιο έντονη φιλοαναπτυ-
ξιακή στροφή της οικονοµίας, µια στροφή που θα αγγίξει όλα τα
νοικοκυριά, όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες, καθώς
θα απελευθερωθούν πόροι και χρηµατοδοτικά εργαλεία, ειδικά
για τη στήριξη των αδύναµων. Αυτό είναι το µείζον καθήκον για
την κυβέρνηση, κυβέρνηση που θα αναδειχθεί από τις επερχό-
µενες εκλογές, δηλαδή την αυτοδύναµη κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, µε ανανεωµένη λαϊκή
εντολή για µία νέα τετραετία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοχάρη, ολο-
κληρώστε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Με αυτό κλείνω, κύριε
Πρόεδρε.

Σας καλώ λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, να µην ψηφίσετε τον προϋπολογισµό. Είναι ο ταχύτερος
δρόµος για την αυτοδύναµη Ελλάδα, που κοιτάει µπροστά µε αι-
σιοδοξία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνει ο δέκατος
πέµπτος κύκλος των οµιλητών µε τον κ. Αλέκο Φλαµπουράρη και
µε τον κ. Γιώργο Βαρεµένο. Ο δέκατος έκτος κύκλος των οµιλη-
τών ανοίγει µε τους τρεις πρώτους συναδέλφους, τον κ. Μάριο
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Σαλµά, τον κ. Άγγελο Τόλκα και τον κ. Διονύσιο Χατζηδάκη. 
Κύριε Φλαµπουράρη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συ-

νάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον προϋπολογισµό του 2023, ένα
κορυφαίο γεγονός της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, όπου αν-
τιπαρατίθενται δύο διαφορετικοί κόσµοι. Ο ένας κόσµος, από τη
µια µεριά, έχει υπερασπιστεί τα κόµµατα της Αριστεράς, τα προ-
οδευτικά κόµµατα, που υπερασπίζονται τα συµφέροντα του ενός
κόσµου, του κόσµου της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας, όλων
αυτών που δυσκολεύονται να τα βγάλουν πέρα, των φτωχών, των
άνεργων, τον κόσµο του µισού µεροκάµατου, καθώς και τον
κόσµο της µικρής και µεσαίας επιχειρηµατικότητας. Από την
άλλη µεριά, εσείς, µόνοι σας και όλοι µαζί, η Κυβέρνηση του κ.
Μητσοτάκη, το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας, υπερασπίζεται τα
συµφέροντα των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, µια Νέα Δη-
µοκρατία που υποκλίνεται σε όλες τις θελήσεις των εταιρειών,
αδιαφορώντας για τις αρνητικές επιπτώσεις επί της κοινωνικής
πλειοψηφίας.

Όχι µόνο, κυρίες και κύριοι, αδιαφορείτε, αλλά είστε εσείς οι
ίδιοι, όπως το οµολογείτε, που µαζί µε την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, σχεδιάζετε και επιβάλλετε και υλοποιείτε αυτές τις
δεξιές πολιτικές, που ανατροφοδοτούν τη µεγάλη οικονοµική,
κοινωνική και πολιτισµική κρίση που χτυπά τη µεγάλη κοινωνική
πλειοψηφία. Και αυτή η διάκριση των δύο διαφορετικών κόσµων
και το ποιοι τούς υπερασπίζονται έγινε ολοφάνερη σήµερα και
ιδιαίτερα µε τις τελευταίες οµιλίες όλο αυτό το διήµερο. Και θα
αναφερθώ σε κάποιες από αυτές, γιατί είµαστε υποχρεωµένοι
πραγµατικά να τις υπενθυµίσουµε. 

Ενώ σοβούσε η ενεργειακή κρίση, εσείς προχωρήσατε στην
ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ και των δικτύων και αφήσατε πλήρη
ελευθερία στους παραγωγούς και τους παρόχους να καθορίζουν
την τιµή στη χονδρική και στη λιανική, εκτινάσσοντας τα κέρδη
τους τρεις, τέσσερις και πέντε φορές πιο ψηλά από αυτά που
είχαν πριν από ενάµιση χρόνο. Επίσης, αναλόγως αυξήθηκαν και
τα κέρδη στον κλάδο της διύλισης αλλά και στον κλάδο των τρα-
πεζών. Και αυτά τα οικονοµικά αποτελέσµατα, δήθεν, προσµε-
τρώνται στην ανάπτυξη, αλλά όχι µόνο δεν αναδιανέµονται, αλλά
αντίθετα θα επιβαρύνουν κυρίως και µόνο τους αδύναµους. Διότι
από µόνοι σας οδηγήσατε να έχουµε τα νοικοκυριά µε µηνιαίο
εισόδηµα µέχρι 750 ευρώ, να έχουν χάσει έως και το 40% της
αγοραστικής τους δύναµης και ο πραγµατικός µισθός να έχει µει-
ωθεί κατά 12% µόνο το πρώτο τρίµηνο του 2022.

Η δε ακρίβεια τραβάει την ανηφόρα. Και η Κυβέρνησή σας δεν
παρεµβαίνει στο διατροφικό τραστ για να τη φρενάρει, δεν προ-
χωράει στη µείωση του ΦΠΑ στα βασικά αγαθά, δεν κάνει τους
απαραίτητους ελέγχους, πλην της επικοινωνιακής παρουσίασης
στα µεγάλα σουπερµάρκετ κυβερνητικών στελεχών, µαζί µε το
«καλάθι του νοικοκυριού». Ο δε πληθωρισµός, που φαίνεται να
κλείνει στο 10% για το 2022 στη χώρα µας, θα είναι από τους
υψηλότερους που προβλέπονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την
Ευρωζώνη και θα πιέζει καταληκτικά πάρα πολύ την αγοραστική
δύναµη των νοικοκυριών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Αν δούµε τον τοµέα της εργασίας, τα στοιχεία είναι πολύ ανη-
συχητικά. Και κάθε επιπλέον ηµέρα που η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη βρίσκεται στη διακυβέρνηση της χώρας, η θέση των εργα-
ζοµένων επιδεινώνεται. Σύµφωνα δε µε τα στοιχεία της EURO-
STAT, κατέχουµε τη δεύτερη χειρότερη θέση στην ανεργία, τη
δεύτερη χειρότερη θέση στην ανεργία των νέων και τη χειρότερη
θέση στην ανεργία των γυναικών. Επιπρόσθετα, σύµφωνα µε τα
στοιχεία του «ΕΡΓΑΝΗ», ιδιαίτερα στις νέες προσλήψεις, από τον
Ιούνιο και µετά, κυριαρχούν οι ελαστικές µορφές εργασίας, µε
ποσοστό περίπου 53%, έναντι της πλήρους απασχόλησης, σε πο-
σοστό περίπου 47%. Αν δει κανείς τη µικροµεσαία επιχειρηµατι-
κότητα, τον πυλώνα της ανάπτυξής µας, βλέπουµε να κατακρη-
µνίζεται, αφού οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες και επαγγελµατίες
βρίσκονται στη µέγγενη των χρεών και χωρίς πρόσβαση ούτε καν
σε κεφάλαιο κίνησης. 

Κυρίες και κύριοι, σε αυτό το δύσκολο πολιτικό πλαίσιο, όπου
το ιδιωτικό χρέος έχει αυξηθεί κατά 40 δισεκατοµµύρια ευρώ στο

τέλος του χρόνου, µε τις τράπεζες και τους servicer να προχω-
ράν µέχρι το τέλος του χρόνου σε χιλιάδες πλειστηριασµούς,
στους οποίους περιλαµβάνονται και πρώτες κατοικίες ευάλωτων
νοικοκυριών, αποκαλύπτεται και εξελίσσεται επί πέντε µήνες το
σκάνδαλο των παρακολουθήσεων, παρακολούθησης που σχε-
δίασε, οργάνωσε και υλοποίησε το καθεστώς του επιτελικού κρά-
τους. Και απλώθηκε σε όλους όσους θεωρούσε ότι µε το να τους
κρατάει «φακελωµένους» θα µπορεί να επιβάλλει τους στόχους
του καθεστώτος, ενώ, µόλις αποκαλύφθηκε, ξεκίνησε η επιχεί-
ρηση συσκότισης.

Παρά τις προσπάθειες συγκάλυψης, οι αποκαλύψεις, που συ-
νεχίζονται, δυσκολεύουν την προσπάθεια µετατόπισης των ευ-
θυνών οπουδήποτε αλλού µε έναν µόνο στόχο: να βγει από το
κάδρο ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία και να επιτευχθεί
αυτό που ζούµε συνεχώς αυτό το διάστηµα, η απαξίωση του Κοι-
νοβουλίου καθώς και της εκτελεστικής και δικαστικής εξουσίας.
Και όχι µόνο αυτό. Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα να αµφισβητείται
κάτι που θεωρήθηκε και θεωρείται µέχρι χτες µεταπολιτευτικά
αυτονόητο, το δηµοκρατικό κεκτηµένο, δηλαδή όλα τα θέµατα
της δηµοκρατίας, της διαφάνειας, της ελευθερίας, του κράτους
δικαίου και τα ατοµικά δικαιώµατα. 

Κυρίες και κύριοι, ολοκληρώνοντας, θέλω να υποσχεθώ στον
ελληνικό λαό, που υποφέρει, ότι µια νέα κυβέρνηση προοδευτι-
κής συνεργασίας που θα προκύψει από τις εκλογές -όποτε αυτές
γίνουν-, µε πρώτο κόµµα τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και
τον Αλέξη Τσίπρα, θα ασκήσει µια πολιτική που θα τεθεί στην
υπηρεσία της πατρίδας και των ανθρώπων της, που θα εγγυάται
την τήρηση του Συντάγµατος, που θα θωρακίσει το κράτος πρό-
νοιας, θα αποτρέψει τη διάλυση της δηµόσιας υγείας και της δη-
µόσιας παιδείας, θα θέσει στη διάθεση της κοινωνίας και
απέναντι στο έγκληµα τις αστυνοµικές δυνάµεις, θα αντιµετωπί-
σει τη λαίλαπα του ιδιωτικού χρέους, θα προστατεύσει τους δα-
νειολήπτες από τη βαρβαρότητα των funds τους και των µηχα-
νισµών «τύπου Πάτση» και τέλος θα προστατεύσει την πρώτη κα-
τοικία και θα καταργήσει τον πτωχευτικό νόµο της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Το νέο κανονιστικό πλαίσιο που ετοιµάζουµε θα προστατεύει
την πρώτη κατοικία και θα δίνει δυνατότητες βιώσιµων ρυθµί-
σεων και µε δικαστικές εγγυήσεις και ακόµα µεγαλύτερη περί-
µετρο από τον νόµο του 2019, τον επονοµαζόµενο και «νόµο
Φλαµπουράρη» από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
συµµαχία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Και υποσχόµαστε στον ελ-
ληνικό λαό ότι θα είναι από τις πρώτες -αν όχι η πρώτη- πράξεις
της νέας κυβέρνησης, γιατί εµείς δεν έχουµε τις δεσµεύσεις της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη έναντι των funds, των servicer και των
τραπεζιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ, καλές γιορτές! Γεια χαρά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
επίσης. Καληµέρα και από εµένα, χρόνια πολλά στους εορτάζον-
τες!

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Βαρεµένος από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Μάριος Σαλµάς
από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με λύπη µου, κύριοι συνάδελφοι, διαπιστώνω ότι η σηµερινή

συζήτηση, κορυφαία σε κοινοβουλευτικό επίπεδο, διεξάγεται εν
µέσω µιας δηµοκρατικής εκτροπής, εν µέσω συντριπτικών κα-
ταγµάτων στο κράτος δικαίου και καταπάτησης των θεσµών.
Έχουµε ένα κράτος-παρακράτος, δεν µπορούµε να το πούµε πα-
ρακράτος, διότι είναι το ίδιο το κράτος. Έχουµε ένα κράτος-
τέρας, ένα κράτος που ακολουθεί πρακτικές που σε ορισµένες
περιπτώσεις προσιδιάζουν σε πρακτικές µαφίας.

Ο κ. Μητσοτάκης τα είχε όλα, έλεγχο σε συντριπτικό βαθµό
της πληροφόρησης, κατάληψη του κράτους σε όλα τα µήκη και
τα πλάτη, εργαλειοποίηση της δικαιοσύνης. Τα είχε όλα, αλλά
ήθελε παραπάνω τις υποκλοπές, για να τους κρατάει όλους στο
χέρι, να τους εκβιάζει, να επιβάλλει την οµερτά της σικελιάνικης
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µαφίας. Ό,τι µαθαίνουµε και ό,τι αποκαλύπτεται αποκαλύπτεται
κυρίως απ’ έξω. Η κ. Καϊλή είχε την ατυχία να αποκαλύψουν όσα
τής καταµαρτυρούν έξω. Άµα ήταν µέσα, το πολύ-πολύ να την
πλήρωνε ο δικαστής που είχε την αυθάδεια να την ελέγξει. Ο κ.
Μητσοτάκης άλλαζε τους νόµους για την ΕΥΠ, αφήνοντας να εν-
νοηθεί ότι αυτός είναι ο νόµος, «l’ état c’est moi», αυτός είναι το
κράτος και τώρα έχει ολόκληρη την ευθύνη.

Κύριοι συνάδελφοι, αυτό το καθεστώς πρέπει να γκρεµιστεί,
πρέπει να γκρεµιστεί µε κατεύθυνση τη δηµιουργία!

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να αναφερθώ σε ένα ποίηµα
του Κωστή Παλαµά: «Εγώ είµαι ο γκρεµιστής, γιατί εγώ είµαι ο
κτίστης, ο διαλεκτός της άρνησης και ο ακριβογιός της πίστης.
Κι αν είµαι της νυχτιάς βλαστός, του χαλασµού πατέρας, πάντα
κοιτάζω προς το φως το απόµακρο της µέρας.».

Κύριοι συνάδελφοι, εδώ πρέπει να γίνει χαλασµός, όπως τον
περιγράφει ο Κωστής Παλαµάς. Δεν µπορεί άλλο ο κ. Μητσοτά-
κης να µας κοροϊδεύει µπροστά στα µάτια µας! Δεν µπορεί άλλο
να υποτιµάει τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού! Αν είναι να έρθει
το απόγευµα και να το βάλει στα πόδια, όπως το έβαλε την προ-
ηγούµενη φορά όταν του τέθηκαν οι ερωτήσεις, καλύτερα να µην
έρθει εδώ µέσα και ο χαλασµός αυτός -επαναλαµβάνω- πρέπει
να γίνει, όπως τον περιγράφει ο Κωστής Παλαµάς. Δεν πάει
άλλο! Δεν πάει άλλο!

Η περιφέρεια αργοσβήνει, σφαδάζει η Αιτωλοακαρνανία κάτω
από το βάρος πολλαπλών κρίσεων. Η περιφέρεια γενικώς εκεί
όπου δεν υπάρχει τουρισµός, χαιρέτα µου τον πλάτανο! Και θα
ζήσει η Ελλάδα µόνο µε τον τουρισµό; Δεν διδαχθήκαµε από την
πανδηµία ότι είναι τόσο εύθραυστο προϊόν ο τουρισµός;

Έχουµε εκτόξευση του κόστους παραγωγής, κάµψη της πρω-
τογενούς παραγωγής, θα χάσουµε φέτος τουλάχιστον το 15%
του ζωικού κεφαλαίου. Τι θα αποµείνει από την κτηνοτροφία;

Και έρχεται εδώ η Κυβέρνηση µε αυτόν τον προϋπολογισµό
να κάνει τι; Να µειώσει τον προϋπολογισµό για το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης κατά 60 εκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε
τον προηγούµενο προϋπολογισµό. Ο προηγούµενος προϋπολο-
γισµός είχε αντίστοιχη µείωση 60 εκατοµµυρίων ευρώ σε σχέση
µε τον προπροηγούµενο προϋπολογισµό. Πού πάµε; Ποια ενί-
σχυση για τα εφόδια, για να καλλιεργήσει ο αγρότης; Τι θα κα-
ταλήξει η Ελλάδα; Μια χερσαία γη; Για τον κτηνοτρόφο ποια
ενίσχυση; 

Το ίδιο και µε την υγεία. Τα νοσοκοµεία αντιµετωπίζουν κίν-
δυνο κατάρρευσης. Φεύγουν γιατροί, δεν αντικαθίστανται και έρ-
χεται η Κυβέρνηση µε τον προϋπολογισµό να κάνει τι; Να µειώσει
τον προϋπολογισµό σε σχέση µε τον περσινό στον τοµέα της
υγείας. Και άντε στον ιδιωτικό τοµέα να βρείτε την υγειά σας!
Πού θα πάει αυτό το πράγµα;

Και έρχεστε εδώ µέσα και παρουσιάζετε µια εικόνα ειδυλλιακή,
σαν να ζείτε σε άλλον τόπο. Δεν λέω να µην υπερασπιστείτε
όπως-όπως την πολιτική σας, αλλά δεν έχετε το δικαίωµα να δη-
µιουργείτε ένα παράλληλο σύµπαν. Δεν έχετε το δικαίωµα να
τους θεωρείτε όλους βλάκες και ηλίθιους. Αυτή την ερµηνεία
δίνει ο κ. Μητσοτάκης στο γεγονός ότι ένα ποσοστό του ελληνι-
κού λαού τού έδωσε την εντολή στις προηγούµενες εκλογές.

Αυτή η Κυβέρνηση είχε την ευκαιρία του Ταµείου Ανάκαµψης
ως µια έσχατη για αυτή ευκαιρία. Τη µετέτρεψε σε χαµένη ευ-
καιρία. Δεν µπορεί αυτή η Κυβέρνηση να χειριστεί το θέµα του
Ταµείου Ανάκαµψης. Δεν κάλεσε κανέναν στην περιφέρεια για
διαβούλευση, κανέναν, ούτε επιµελητήριο, µε δικές της -εντός
εισαγωγικών ή εκτός εισαγωγικών- διοικήσεις, µε δεξιές διοική-
σεις. Δεν άκουσε προτάσεις για την περιφέρεια, καµµία! Έχει
προειληµµένες αποφάσεις. Ξέρει, «business as usual», τα έχει
κουβεντιάσει δεν ξέρω µε ποιους, µε πόσους. Μετριούνται στα
δάκτυλα του ενός χεριού αυτοί; Στα δάκτυλα των δύο χεριών; Οι
πλούσιοι πλουσιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι; Αυτό είναι το
µότο, αυτή είναι η πολιτική που υποσχέθηκε ο κ. Μητσοτάκης ότι
θα φέρει τον γαλάζιο ουρανό και έφερε το σκότος και τον ζόφο;
Πήγε τη δηµοκρατία πόσο πίσω! Όποιος είναι επικίνδυνος για τη
δηµοκρατία είναι επικίνδυνος για την ίδια τη χώρα.

Κάτι πρέπει, λοιπόν, να γίνει, πρέπει να σηµάνει πανδηµοκρα-
τικός συναγερµός για αντιστροφή της πορείας αυτής, για µια
αναγεννητική πνοή στη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτονόητο ότι θα καταψηφίσουµε, αλλά δεν αρκεί µόνο η κα-
ταψήφιση -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- του προϋπολογισµού.
Πρέπει να υπάρξει ακύρωση στην πράξη ορισµένων βασικών
πλευρών του, να αντιστρέψουµε την πορεία φθοράς, η οποία δεν
είναι µόνο δηµογραφική φθορά, είναι γενικότερη φθορά. Κανείς
δεν γύρισε έξω στα χρόνια της Νέας Δηµοκρατίας, εκτός από
τον γιο -να είναι καλά το παιδί!- της εταιρείας «ΖΑΓΟΡΙ». Κανείς
άλλος! Είναι, λοιπόν, εθνική επιταγή να αντιστρέψουµε αυτή την
πορεία φθοράς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Δεν ξεφύγατε κιόλας πολύ, µου αρέσει αυτό.
Την αυλαία του δέκατου έκτου κύκλου -που είναι και ο τελευ-

ταίος κύκλος- θα ανοίξει ο κ. Μάριος Σαλµάς από τη Νέα Δηµο-
κρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Άγγελος Τόλκας από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γιώργο, δεν είναι έτσι τα πράγµατα, δεν είναι τόσο τραγικά,

επειδή και οι δυο µας περπατάµε στα ίδια µαγαζιά, στην ίδια κοι-
νωνία και µιλάµε µε τον κόσµο.

Θα πούµε µερικές αλήθειες, λοιπόν, και έχω υποχρέωση να
πω µερικές αλήθειες, που ξεπερνούν τους κοµµατικούς διαχω-
ρισµούς, γιατί είναι ο εικοστός δεύτερος προϋπολογισµός για
τον οποίο καλούµαι να πω δυο λόγια και πρέπει να δούµε αν συµ-
φωνούµε σε κάτι.

Μετά και τη διακυβέρνηση από τον ΣΥΡΙΖΑ, οι πολίτες διαµόρ-
φωσαν µία συνολικότερη εικόνα για το τι είναι το διαφορετικό.
Υπάρχει, δηλαδή, η κρίση των πολιτών πριν από τη διακυβέρνηση
της Αριστεράς και µετά τη διακυβέρνηση της Αριστεράς. Ακόµα,
δηλαδή, και αυτοί που φοβόντουσαν ότι η Αριστερά θα τα έκανε
όλα χάλια, διαψεύστηκαν. Δεν τα έκανε όλα χάλια. Όµως, και
αυτοί που πίστευαν ότι η Αριστερά θα έφτιαχνε αυτό που λέγατε
στο πρώτο σας καταστατικό, όπως ότι οι επιχειρήσεις θα ήταν
των οµάδων της συλλογικότητας, ότι θα καταπολεµούνταν το
κέρδος και η επιχειρηµατικότητα και ότι θα ζούσαµε σε έναν ονει-
ρικό κόσµο, είδαν ότι δεν ήταν έτσι. Γι’ αυτό και στις µετρήσεις
της κοινής γνώµης οι πολίτες είναι πιο δύσκολο να µετακινηθούν.
Βλέπετε ότι υπάρχει µια δυσκολία, γιατί τα δεδοµένα είναι πλέον
γνωστά. 

Πρέπει, λοιπόν, να συµφωνήσουµε ότι το κόµµα της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι ένα κόµµα που ήταν σοβαρό, µε όσες αδυναµίες
και ατέλειες κι αν υπήρξαν διαχρονικά. Κανένας δεν είναι τέλειος.
Όµως, ήταν ένα σοβαρό κόµµα, που υπηρέτησε τις αρχές, τις
αξίες και τα ιδανικά της χώρας, ενώ στην εξωτερική πολιτική δεν
έκανε σοβαρά λάθη -για να συµφωνήσεις µαζί µου, το λέω, κύριε
συνάδελφε, όπως και οι άλλοι συνάδελφοι-, αντιθέτως έκανε
πράξεις που δεν είναι η ώρα να τις πω τώρα, όπως όταν ο Εθνάρ-
χης έβαλε τη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ιστορικά έκανε µια
σοβαρή εξωτερική πολιτική, που ωφέλησε και έβαλε τη χώρα στη
σωστή θέση του κόσµου. Και σήµερα µε την εξωτερική πολιτική
που ακολουθείται, µε τις αµυντικές συµφωνίες που γίνονται και
µε τη στάση της ηγεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών αλλά και
του Πρωθυπουργού µπορούµε να πούµε πως αισθανόµαστε ότι
είµαστε σε καλό δρόµο.

Από την άλλη, σε αυτό βοήθησε και η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
γιατί και αυτή ακολούθησε µια φιλοαµερικανική πολιτική και δεν
φόβισε τον κόσµο, όπως όταν ξεκίνησε παλιά και έλεγε ότι το Ισ-
ραήλ είναι ο µπαµπούλας της περιοχής και η Αµερική είναι κάτι
τροµερό. Άρα στην πράξη ερχόµαστε να υπηρετήσουµε την ιδε-
ολογία του ρεαλισµού. Άλλωστε και ο κ. Τσίπρας αλλά και ο κ.
Μητσοτάκης έκαναν αναφορά στη λέξη του ρεαλισµού. Εποµέ-
νως η εφαρµοσµένη πολιτική πολλές φορές είναι πάνω από τις
ιδεολογικές διαφορές, δεδοµένου ότι όλα τα κόµµατα έχουµε
συµφωνήσει, αν δεν κάνω λάθος, ότι η κυρίαρχη οικονοµική θε-
ωρία είναι η ελεύθερη οικονοµία. 

Επίσης, φαντάζοµαι ότι συµφωνούµε όλοι πως κανένας δεν
θέλει τις παρενέργειες και τις αδυναµίες που απορρέουν από την
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ελεύθερη οικονοµία, όπως είναι η συγκέντρωση του πλούτου και
οι κοινωνικές ανισότητες. Σε κανέναν δεν αρέσει αυτό, είτε βρί-
σκεται στα έδρανα της Αριστεράς είτε βρίσκεται στα έδρανα της
Δεξιάς. Κανείς δεν θέλει τις κοινωνικές ανισότητες. Είναι το νού-
µερο «1» πρόβληµα στον κόσµο. Δεν πρέπει να είσαι δεξιός, αρι-
στερός ή κεντρώος για να πεις ότι πρέπει να παλέψω για να µην
έχω φτωχούς ανθρώπους και ότι δεν θέλω να συσσωρεύονται τα
κέρδη στους λίγους ούτε θέλω να έχουν υπερκέρδη οι πάροχοι
της ΔΕΗ, αλλά δεν θέλω και µια κρατική ΔΕΗ µε τόσα χρέη. Άρα
πρέπει να βρεθεί η χρυσή τοµή για το πώς θα λύνουµε τα θέ-
µατα. 

Θα συµφωνήσω µαζί σου -και αναφέροµαι σε εσένα, κύριε συ-
νάδελφε, µιας και ήσουν ο προηγούµενος οµιλητής-, αλλά και µε
πολλούς άλλους οµιλητές ότι στη χώρα µας υπάρχει θέµα στη
δικαιοσύνη που πρέπει να λυθεί. Όµως, πώς θα λυθεί; Διότι όσον
αφορά τώρα το θέµα των υποκλοπών, για παράδειγµα, η Κυβέρ-
νηση λέει ότι θα το λύσει η δικαιοσύνη και συζητάµε για το αν τα
έκανε καλά ή όχι ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου. Ωραία! Τότε,
γιατί δεν συµφωνήσαµε όλοι µας, όλα τα κόµµατα, να µην ορίζει
το Υπουργικό Συµβούλιο τον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου;
Ούτε εσείς το κάνατε ούτε εµείς ούτε κανένας. Αν θέλετε να συµ-
φωνήσουµε οι πρόεδροι των δικαστηρίων και ο εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου να µην ορίζονται από το Υπουργικό Συµβούλιο, να
το κάνουµε διακοµµατικά και να έχουµε πλέον δικαιοσύνη που
θα πιστεύουµε όλοι ότι θα είναι ανεξάρτητη. Εφόσον, βέβαια,
συµφωνήσουµε όλοι ότι οι δικαστές και οι εισαγγελείς θα µπο-
ρούν πλέον να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων, που εγώ νο-
µίζω ότι θα πρέπει να δικαστούν. Διότι όταν η εξέλιξή τους δεν
θα εξαρτάται από το πολιτικό προσωπικό, τότε φαντάζοµαι ότι
θα λειτουργήσουν πιο αυτόνοµα και θα µπορούν να είναι πιο
αξιόπιστοι, ώστε να µπορούµε όλοι να λέµε ότι λειτουργούν
όπως ο Βέλγος εισαγγελέας ή οι αµερικανικές αρχές. Όµως, εδώ
δεν µπορούµε να το πούµε αυτό, γιατί πρέπει να θυµηθείτε κι
εσείς ότι εργαλειοποιήσατε τη δικαιοσύνη. 

Επιτρέψτε µου εδώ να θυµίσω τι συνέβη µε την υπόθεση της
«NOVARTIS». Και κάνω αναφορά σε αυτό, γιατί οι υποθέσεις που
ανοίγουν στη Βουλή κλείνουν και στη Βουλή. Εγώ πριν από µία
εβδοµάδα, την προηγούµενη Πέµπτη, δίκασα στο δικαστήριο µε
είκοσι µήνες φυλάκιση τον Νίκο Μανιαδάκη, που ήταν ο ένας από
τους τρεις προστατευόµενους µάρτυρες µε το ψευδώνυµο «Ανα-
στασίου». Δικάστηκε είκοσι µήνες για ψευδή καταµήνυση, ψευδή
κατάθεση και συκοφαντία. Χωρίς να λέω ότι θα το πάω µέχρι τέ-
λους και χωρίς να λέω πολλά-πολλά, το έκανα ήρεµα. Όµως, θυ-
µηθείτε τι συνέβαινε εκείνο το βράδυ που ήµουν ένας από τις
δέκα κάλπες.

Άρα, αν θέλουµε να µην εργαλειοποιήσουµε τη δικαιοσύνη,
πρέπει να κάνουµε θεσµικές παρεµβάσεις. Θα βρούµε χώρο στο
πώς θα το κάνει ο καθένας για να απευθυνθούµε στον κόσµο.
Όµως, θα πρέπει να ανακτήσουµε ξανά την αξιοπιστία του πολι-
τικού προσωπικού στον κόσµο, διότι, όταν µας ακούν να λέµε
πράγµατα, ο κόσµος µπερδεύεται και δεν µας ακούει, δεν ακούει
το πολιτικό προσωπικό, κλείνουν τις τηλεοράσεις και δεν θέλουν.
Άρα πρέπει όλοι να διορθώσουµε τα λάθη µας και να γίνουµε κα-
λύτεροι. 

Αν θέλουµε, µπορούµε να αντιπαρατεθούµε στο µεταναστευ-
τικό και να πούµε ότι εδώ έχουµε πράγµατι διαφορά. Εµείς
έχουµε µία θεώρηση, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Αριστερά έχει µια άλλη θεώ-
ρηση. Αυτό θα το κρίνει ο κόσµος. Δεν είναι απαραίτητο να συµ-
φωνούµε όλοι µε όλους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, όσον αφορά τον σεβασµό των ατοµικών ελευθεριών,
όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρχουν. Κανείς δεν χαίρεται
αν ισχύουν αυτά µε τις παρακολουθήσεις. Κανείς δεν χαίρεται,
είτε είναι αριστερός είτε δεξιός. Μάλιστα, φοβάµαι ότι αυτό γι-
νόταν και στο παρελθόν. Εγώ είµαι είκοσι δύο χρόνια Βουλευτής
και πάντα έλεγαν ότι τα τηλέφωνά σας -και τα σταθερά τηλέ-
φωνα παλιότερα- παρακολουθούνται από την ΕΥΠ. Αυτή είναι µια
πραγµατικότητα τώρα, την οποία εµείς µπορεί να έτυχε να µη
συζητήσουµε ποτέ, αλλά υποθέτω, δεν το ξέρω, αυτό ακουγό-
ταν. Όµως, όταν κάποιος δεν έχει να φοβηθεί κάτι και είναι σω-

στός στη δουλειά του, εντάξει. Ωστόσο, συµφωνώ ότι δεν είναι
αποδεκτό.

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µία παρατήρηση µόνο για τον
προϋπολογισµό. Η οικονοµία πάει καλύτερα. Αυτό είναι µια
πραγµατικότητα. Μετά το 2013 που βγήκαµε σιγά-σιγά και κά-
ναµε πολλές θεσµικές παρεµβάσεις, άρχισε να φτιάχνει η οικο-
νοµία, κάτι που ισχύει µέχρι σήµερα. Δεν πρέπει να δυσφηµί-
ζουµε τη χώρα µας. Βέβαια, θα πρέπει κανείς να κρίνει τους δεί-
κτες µε βάση και το τι γίνεται στον κόσµο, µιας και είµαστε παγ-
κοσµιοποιηµένες οικονοµίες. Δεν πάει ο κόσµος µε µια ανάπτυξη
10% και εµείς πάµε µε 1%. Δεν δηµιουργούν, για παράδειγµα, οι
άλλες χώρες ελλείµµατα και εµείς φτιάχνουµε περισσότερα.
Τώρα είµαστε σε µια διαδικασία εξορθολογισµού των δαπανών
και των εσόδων. Τώρα αν κάποιος ήταν στη θέση του Πρωθυ-
πουργού και διαχειριζόταν διαφορετικά την κατανοµή των κον-
δυλίων είναι κάτι λιγότερο. 

Όµως, θα κλείσω λέγοντας τούτο. Ωραία τα κοινωνικά επιδό-
µατα και να στηρίζουµε τους φτωχούς. Ποιους, όµως; Ποιος να
παίρνει 450 ευρώ; Αυτός που µπορεί να δουλέψει και δεν πάει
να δουλέψει, γιατί σου λέει γιατί να πάρω 650 ευρώ; Άρα, σου
λέει, καλύτερα να παίρνω 450 και να κάθοµαι, κάτι που κι εµείς
είπαµε ότι θα το αλλάξουµε και κακώς δεν το αλλάξαµε. Πρέπει
να το αλλάξουµε. Βεβαίως θα παίρνεις επιδόµατα, βεβαίως και
δεν θέλω να µείνεις άνεργος και βεβαίως θέλω να ζεις την οικο-
γένειά σου, αλλά θα πας στον δήµο να κάνεις δύο, τρεις, πέντε,
δέκα ώρες εργασία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακο-
λουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκατρείς µαθήτριες και µαθητές, εννέα συνοδοί και µία εκπαι-
δευτικός από το Λάιµπνιτς Μοντεσσοριανό Γυµνάσιο του Ντί-
σελντορφ.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο και
καλές γιορτές!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Και τώρα καλείται στο Βήµα ο κ. Άγγελος Τόλκας από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο εορτάζων σή-
µερα κ. Διονύσιος Χατζηδάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Τόλκα, έχετε τον λόγο. 
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να µην αναφερθώ στην οµιλία του προηγούµενου

οµιλητή, του κ. Σαλµά, ο οποίος προέβαλε µία ιδεολογία του ρε-
αλισµού, αν άκουσα καλά και αν θυµάµαι καλά, που ανάστροφα
είναι η λογική τού «όλοι ίδιοι είναι».

Κύριε Σαλµά, είναι θέµα συνταγµατικών ελευθεριών, ατοµικών
δικαιωµάτων, προστασίας του ανθρώπου και όλοι έχουµε συµ-
φωνήσει, και συνταγµατικά και νοµικά και νοµοθετικά, να µην πα-
ρακολουθείται κανείς και δεν είναι δεδοµένο ότι όλοι παρακολου-
θούνται. 

Και επίσης, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Είναι αυτή η Κυβέρνηση, η
οποία δεν έλαβε ούτε µία γραµµή υπ’ όψιν της ανεξάρτητης
Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου στο τελευταίο νοµοσχέδιο,
το οποίο ήρθε για να αλλάξει το νοµοθετικό πλαίσιο πέριξ της
προστασίας του απορρήτου. Όλοι εδώ πέρα υπερασπιζόµαστε
το απόρρητο, αλλά δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Και δεν έγιναν αυτές
οι παρακολουθήσεις από άλλη κυβέρνηση, γίνονται απ’ αυτή την
Κυβέρνηση. 

Και δυστυχώς βρισκόµαστε συνεχώς στη Βουλή, εδώ, και κάθε
µέρα προκύπτουν και διαφορετικά θέµατα. Στις 25 Ιουλίου περί-
που είχε προκύψει το θέµα Ανδρουλάκη και ήµασταν πάλι εδώ
στη Βουλή και συζητούσαµε άλλον νόµο. Χθες και σήµερα προ-
έκυψαν άλλα ζητήµατα, πάλι για τις υποκλοπές, επιβεβαιωµένα,
µε παρεµβάσεις άλλου τύπου, που τουλάχιστον κανείς θα περί-
µενε ότι όταν έχεις λερωµένη τη «φωλιά» σου, γιατί την έχετε λε-
ρωµένη τη «φωλιά» σας, θα είστε και πιο προσεκτικοί, ότι δεν θα
έχουµε τέτοιες παρεµβάσεις, τέτοιες αρνήσεις, ότι θα επιτρέπε-
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ται η δουλειά των ανεξάρτητων αρχών. Αλλά έχετε καταλύσει και
το Σύνταγµα, έχετε καταλύσει και τα δικαιώµατα. Έχετε καταλύ-
σει συνταγµατικές ελευθερίες. Γιατί σε αυτό το περιβάλλον
ζούµε, σε ένα περιβάλλον κατάλυσης της δηµοκρατίας. 

Επικαλείστε στον προϋπολογισµό ότι κυβερνάτε µέσα σε ένα
σφιχτό οικονοµικό πλαίσιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ότι η
Κυβέρνηση είναι η κυβέρνηση που διαχειρίστηκε τη µεγαλύτερη
κρίση, τη δυσκολότερη κρίση, τη δυσκολότερη περίοδο. Πού,
όµως; Μιλάµε για µια Κυβέρνηση η οποία δεν βρίσκεται σε µνη-
µόνιο, δεν βρίσκεται σε συνεχή έλεγχο µνηµονιακό. Μια Κυβέρ-
νηση η οποία έχει πάρει πακτωλό χρηµάτων από την κρίση του
κορωνοϊού και έχει αξιοποιήσει αυτή την κρίση για να εκµεταλ-
λευτεί τα χρήµατα αυτά ακριβώς προς άλλες κατευθύνσεις. Μια
Κυβέρνηση η οποία έχει πάρει ένα τεράστιο Ταµείο Ανάκαµψης,
ένα τεράστιο ΕΣΠΑ, το οποίο έρχεται, και µόνο της µέληµα είναι
ακριβώς να συνεχίσει να κυβερνάει, για να διαχειριστεί αυτούς
τους πόρους και να τους κατανείµει στα υψηλότερα εισοδήµατα. 

Και πώς; Λέγοντας επίσης ότι δεν έχουν βάλει κανέναν άµεσο
φόρο, αλλά αφαιµάσσοντας µέσω των έµµεσων φόρων ολό-
κληρη την ελληνική κοινωνία. Ο καθένας γνωρίζει ότι ο πιο άδικος
φόρος είναι ο έµµεσος φόρος, ο φόρος δηλαδή που πληρώνει
το ίδιο ένας άνθρωπος χαµηλών εισοδηµάτων µε έναν πολύ
πλούσιο. Και δεν µπαίνουν άµεσοι φόροι, για να µην είναι και ανα-
λογικοί, για να µην πάρουµε περισσότερα χρήµατα από τους
πλούσιους. Αυτή είναι η αδικία. Από εκεί µαζεύετε τα χρήµατα,
από εκεί αναδιανέµετε τα χρήµατα. 

Και έρχεστε και λέτε ότι έχουµε δώσει τόσα χρήµατα σε επι-
δόµατα, µε διάφορες µορφές των διαφόρων «Pass», που όµως
αυτά δεν πάνε πουθενά. Αλλά, και ενώ αυτά τα κατηγορούσατε
και κατηγορούσατε και την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ότι µόνο µε
επιδόµατα προχωράει και κάνει πολιτική, είστε εσείς αυτοί οι
οποίοι πετάτε αυτά τα επιδόµατα ως ξεροκόµµατα, για να «κλεί-
σετε τα µάτια» µπροστά στο µεγάλο «πάρτι» και «πανηγύρι» που
γίνεται στα υψηλά εισοδήµατα, όπου το σύστηµα παραµένει ίδιο,
όπου οι απευθείας αναθέσεις είναι κανόνας, όπου εκεί όπου µπο-
ρούν οι µεγάλοι µπαίνουν συνεχώς και διεκδικούν τα µεγάλα τα
ποσά και όλοι οι υπόλοιποι απλά παίρνουν ένα «Pass» ή ένα επί-
δοµα. Και έτσι «κλείνετε τα µάτια». 

Αυτός ο προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι
λέει για την περιφέρεια; Δεν είναι πουθενά η περιφέρεια σε
αυτόν τον προϋπολογισµό. Έχετε εγκαταλείψει στην παρακµή
την περιφέρεια. Δεν γίνεται τίποτα. Η στήριξή σας στις ελίτ κα-
θρεφτίζεται σε κάθε νοµό. 

Εσείς αφήνετε τη βιοµηχανία ανεξέλεγκτη να καθορίζει µε
πρακτικές αθέµιτου ανταγωνισµού τις τιµές των φρούτων και των
λαχανικών, όπως γίνεται σε κάθε αγροτικό νοµό. Εσείς αφήνετε
τραπεζικά στελέχη να επιχαίρουν για τον διπλασιασµό των κερ-
δών των βιοµηχανιών, ενώ ο αγρότης χάνει τα δύο τρίτα του ει-
σοδήµατός του. Και βοηθάτε τα τραπεζικά στελέχη µε την ποινι-
κή ασυλία που τους προσφέρετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, της Νέας
Δηµοκρατίας, άραγε εσείς µάθατε τα νέα; Μάθατε ότι τη Δευ-
τέρα ο Πρωθυπουργός στη βόρεια Ελλάδα εγκαινιάζει κοµβικά
έργα, όπως είναι το Flyover της Θεσσαλονίκης και το Πολυκεν-
τρικό Μουσείο Αιγών στη Βέροια; 

Επιτρέψτε µου να σας πω εγώ για το µουσείο, γιατί δεν το µά-
θανε και πολλοί. Το Μουσείο της Βέροιας είναι ένα έργο το οποίο
κράτησε πολλά χρόνια, το διαχειρίστηκαν πολλές κυβερνήσεις,
το χρηµατοδότησε η Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας και
τώρα, ενώ είναι έτοιµο σχεδόν από το 2019 και ενώ οι περισσό-
τερες εργασίες έγιναν την περίοδο εκείνη 2015 - 2019 και ολο-
κληρώθηκε το µουσείο, έρχεται να το εγκαινιάσει ο Πρωθυ-
πουργός. 

Για ποιον λόγο; Φυσικά, για να κάνει εγκαίνια προεκλογικής
φιέστας, εγκαίνια κλειστά στην τοπική κοινωνία, αποκλείοντας
ανθρώπους οι οποίοι έπαιξαν σπουδαίο ρόλο στη διεκδίκηση και
πραγµατοποίηση και ολοκλήρωση αυτού του µουσείου. Εγκαίνια
κλειστά στην τοπική κοινωνία, η οποία δεκαετίες διεκδικεί αυτό
το µουσείο, τη στιγµή που έλεγαν ότι θα είναι κάτι ανάλογο µε
τον Παρθενώνα, µε το Μουσείο της Ακρόπολης και µε αντίστοιχα
µεγάλα έργα. Άρα τώρα, που είναι η στιγµή των εκλογών, έρχεται

να εγκαινιάσει αυτό το µουσείο απέναντι και µε κλειστά τα
«φώτα» και τις «πόρτες» στην κοινωνία. 

Και θα συναντήσει και πολίτες ο Πρωθυπουργός στην Ηµαθία.
Τι θα πει ο κύριος Πρωθυπουργός στους αγρότες, που δεν έχουν
λάβει τίποτα από τον ΕΛΓΑ για τις αποζηµιώσεις των καταστρο-
φών από την περασµένη άνοιξη; Τι θα πει στους παλιννοστούντες
οµογενείς της πρώην Σοβιετικής Ένωσης, που εσείς τους τάζατε
ότι θα λύσετε το πρόβληµα των δανείων τους, ενώ σήµερα τους
στέλνετε διαταγές πληρωµής; Τι θα πει για τον κάθετο άξονα
στην Εγνατία, που το έχετε παρατήσει το έργο, κύριοι της Κυ-
βέρνησης; 

Τι θα πείτε για τα 10 εκατοµµύρια που τάξατε για τα χιονοδρο-
µικά κέντρα της Ηµαθίας και δεν έχετε δώσει φράγκο ούτε καν
τα έχετε προϋπολογίσει; 

Τι θα πείτε για τον νέο σχεδιασµό που υπάρχει για τα νοσοκο-
µεία, όταν η µονάδα της Νάουσας απειλείται συνεχώς, όταν
έχετε σταµατήσει τη λειτουργία κλινικών, γιατί έχει πιάσει όριο
ο προϋπολογισµός στην ορθοπεδική κλινική για τα αναλώσιµα
και δεν γίνονται χειρουργεία; 

Τι θα πείτε στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που σβήνουν τα
φώτα στα µαγαζιά τους για να αποφύγουν τις µεγάλες χρεώσεις
του ρεύµατος; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φυσικά και καταψηφίζουµε
αυτόν τον προϋπολογισµό. Χρειαζόµαστε έναν άλλον προϋπολο-
γισµό, χρειαζόµαστε µια άλλη κυβέρνηση, προοδευτική, µε Πρω-
θυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα, που θα αντιµετωπίσει την ακρίβεια,
που θα µειώσει το ενεργειακό κόστος, που θα σταµατήσει και
πάλι τη φτωχοποίηση του νοικοκυριού, που θα αποκαταστήσει
την ανασφάλεια στην αγορά και την κατανάλωση, που θα απο-
καταστήσει τη δηµοκρατία, το κράτος δικαίου, θα οριοθετήσει
και θα δυναµώσει την πολιτική εξουσία έναντι της οικονοµικής
εξουσίας και όλα αυτά τα οποία εσείς επιβάλλετε και θα µπορέ-
σει να φτιάξει και να µιλήσει για µια άλλη Ελλάδα, για την Ελλάδα
όλων των ανθρώπων που έχετε οδηγήσει στο περιθώριο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Τόλκα. 

Καλείται στο Βήµα ο εορτάζων κ. Διονύσης Χατζηδάκης από
τη Νέα Δηµοκρατία. Χρόνια πολλά, ναύαρχε. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και
για τις ευχές σας. Χρόνια πολλά στους Διονύσηδες και τις Διο-
νυσίες. 

Ο κ. Βαρεµένος έφυγε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν τον βλέπω στην

Αίθουσα. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ειλικρινά, τι παθαίνουν ορισµένοι

άνθρωποι που µπαίνουν σε αυτόν τον ναό της δηµοκρατίας; Δη-
λαδή, τι έχουν; Τι µας είπε ο κ. Βαρεµένος, τον οποίο ήξερα ως
έναν άνθρωπο που έκανε τη βόλτα του στο Παλαιό Φάληρο, είχε
ένα έντυπο σταυρόλεξο περπατώντας, ως φυσιοδίφη, έναν άν-
θρωπο νορµάλ; Τι µας είπε σήµερα; Να κάνουµε επανάσταση για
να ρίξουµε τον Μητσοτάκη, γιατί δεν πάει άλλο. Είπε, λοιπόν, το
«ποίηµά» του και έφυγε. 

Περίµενα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όσο µεγαλώνουµε
πρέπει να αποκτούµε µία σοφία. Να σεβόµαστε και την αντίθετη
γνώµη, αλλά να µην πηγαίνουµε στα άκρα. 

Εχθές το βράδυ, κύριε Πολάκη, κατά τις δέκα η ώρα…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: ….(δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην κάνετε διάλογο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: …άκουσα τον κ. Δρίτσα, τον Το-

µεάρχη Εθνικής Άµυνας του ΣΥΡΙΖΑ. Τι είπε χθες το βράδυ;
Ήταν γύρω στις 10 η ώρα, µετά από εσάς, κύριε Μυλωνάκη.
Είπε: «Η Δεξιά δεν είναι κατάλληλη να εγγυηθεί την άµυνα της
χώρας, όχι γιατί δεν θέλει, αλλά γιατί είναι δέσµια εξαρτήσεων
εσωτερικών και διεθνών που δεν της επιτρέπουν να φτάσει µέχρι
το τέλος».

Εγώ τον κ. Δρίτσα τον σέβοµαι βαθύτατα, αλλά ίσως το προ-
χωρηµένο της ώρας να τον είχε κουράσει. Δεν είναι δυνατόν
ένας άνθρωπος να λέει αυτές τις -να µην τις χαρακτηρίσω- υπερ-
βολές.
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Κύριοι συνάδελφοι, εγώ, που έχω υπηρετήσει είκοσι πέντε
χρόνια ως αξιωµατικός στο Πολεµικό Ναυτικό, σας διαβεβαιώνω
ότι πρώτη φορά στην ιστορία του Πολεµικού Ναυτικού µέσα σε
ενάµιση χρόνο υπογράφηκαν συµβάσεις, καταλήξαµε σε πλοία,
σε εξοπλισµούς, πήραµε αεροπλάνα. Και βγαίνει ένας σεβάσµιος
άνθρωπος, µε µία ιστορία, την οποία δεν σέβεται, και τι λέει; Ότι
η Δεξιά είναι ανίκανη να εξοπλίσει τη χώρα, ότι έχει δεσµεύσεις.
Ποιες δεσµεύσεις; Δείτε και καµµιά φορά κανένα ξένο κανάλι.
Και επειδή είµαι γαλλοτραφείς και έχω υπηρετήσει στη Γαλλία,
παρακολουθούσα, κ. Στυλιανίδη, το «TV5». Και βλέπω τον Πρω-
θυπουργό να λέει στον Μακρόν: «δώσε µου µία προσφορά που
να µην µπορώ να πω “όχι”», όταν ήξερα ως µέλος της Επιτροπής
Άµυνας τι πόλεµος γινόταν και πόσοι πρέσβεις µπαινόβγαιναν
στα Υπουργεία για να επιλέξουν. Και πήραµε τις φρεγάτες αυτές
που ήθελαν το Πολεµικό Ναυτικό. Και εξοπλίσαµε την Αεροπορία
µας.

Εµείς που προερχόµαστε από τις Ένοπλες Δυνάµεις ξέραµε
ποια ήταν η κατάσταση τα τελευταία χρόνια. Δεν καταλογίζω ευ-
θύνες στον ένα ή στον άλλο. Ξέρω πολύ καλά ότι οι Αρχηγοί και
τα επιτελεία είχαν χρήµατα µόνο για να πληρώνουν τους µι-
σθούς. Ξέρω ότι πήγαιναν πλοία να κάνουν ασκήσεις και έριχναν
πέντε βλήµατα, όταν εγώ έριχνα διακόσια τότε. Δεν υπήρχε
φράγκο. Είχαν καθηλωθεί αεροπλάνα. Και τι κάναµε; Κανιβαλί-
ζαµε ένα αεροπλάνο για να πετάει άλλο. Και τώρα έχουµε δέκα
Μιράζ εξοπλισµένα, µε εκπαιδευµένους, επιχειρησιακά έτοιµους
πιλότους. Και λέµε ότι δεν είναι ικανή η Δεξιά, η Νέα Δηµοκρα-
τία;

Και µου ήρθε στο µυαλό, κύριε Πρόεδρε της Επιτροπής Άµυ-
νας, αυτό που είπε ο αναπληρωτής τοµεάρχης του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ.
Γιώργος Τσίπρας: «Η άµυνα της χώρας δεν είναι αυτοσκοπός».
Και µας λένε εµάς ότι είµαστε ανίκανοι, ότι είµαστε δέσµιοι και
δεν µπορούµε να φτάσουµε στο τέλος, να εξοπλίσουµε τη χώρα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Μπορώ, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε ένα λεπτό,

επειδή γιορτάζετε!
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είχα γράψει για τον προϋπολογι-

σµό πολλά πράγµατα, αλλά επιτρέψτε µου, επειδή έκανα και µία
καριέρα στην τοπική αυτοδιοίκηση, το εξής: «Έκανα δεκαοκτώ
προϋπολογισµούς ως δήµαρχος. Η αντιπολίτευση µου έλεγε,
«φτιάχνεις έναν προϋπολογισµό και ένα τεχνικό πρόγραµµα βι-
τρίνας, θέλεις να κάνεις βιτρίνες», παρ’ όλο που εγώ έφτιαχνα
παιδικούς σταθµούς, πάρκα, συσσίτια ενδεών, κλειστά γυµνα-
στήρια. Αυτοί που µου τα έλεγαν, όταν ξεκίνησα ως δήµαρχος
ήταν στο 21%. Στην τέταρτη θητεία µου ξέρετε πόσο πήγαν
αυτοί; Στο 3,3%.

Η στρατηγική σας είναι µία και µοναδική: Ό,τι συµβαίνει στην
Ελλάδα το πρωί, το µεσηµέρι, το βράδυ τα χρεώνετε στον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, στον Πρωθυπουργό. Γιατί έχετε αυτή τη στρα-
τηγική; Διότι το ατού της Νέας Δηµοκρατίας είναι ο Πρόεδρός
της, αλλά δεν έχετε καταλάβει ακόµη ότι το ατού του έθνους
είναι ο Κυριάκος ο Μητσοτάκης και θα το αποδείξει στο µέλλον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ολοκληρώνεται η ψήφιση του τελευταίου προϋπολογισµού µιας
δύσκολης αλλά και κρίσιµης κοινοβουλευτικής περιόδου, που
την προσδιόρισε η µεγαλύτερη µεταπολεµικά συνδυαστική
κρίση: Τα απόνερα της οικονοµικής κρίσης του 2010 τα διαδέχ-
θηκε ο υβριδικός πόλεµος του µεταναστευτικού στη Θράκη, η
υγειονοµική κρίση του COVID, η τρέχουσα ενεργειακή κρίση και
φυσικά η απειλή µιας παράλογης ελληνοτουρκικής σύγκρουσης,
µε απρόβλεπτες συνέπειες για όλους.

Η ζωή των Ελλήνων έχει αλλάξει ραγδαία. Δοκιµάστηκε η αν-
τοχή του συνταγµατικού πλαισίου και απειλήθηκαν θεµελιώδη δι-
καιώµατα και ελευθερίες, τα οποία είχαν κατοχυρωθεί µε επίµο-
νους και µερικές φορές αιµατηρούς αγώνες του ελληνικού λαού.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την πρώτη στιγµή

ανέλαβε την ευθύνη επιδεικνύοντας τόλµη και αποφασιστικό-
τητα, ψυχραιµία και σχέδιο και πάλεψε να αντιµετωπίσει όλες τις
µορφές κρίσεων, προστατεύοντας απόλυτα:

Πρώτον, την εθνική ασφάλεια µε την ενίσχυση των διεθνών
συµµαχιών της χώρας, την εντατικοποίηση των εξοπλισµών, που
είπε προηγουµένως και ο ναύαρχος, και την αποτελεσµατική φύ-
λαξη των εθνικών και ευρωπαϊκών συνόρων.

Δεύτερον, την κοινωνική συνοχή µε τη στήριξη των πιο αδύνα-
µων και την ανασυγκρότηση του κοινωνικού κράτους.

Τρίτον, τη δηµόσια υγεία µε όλα τα κατάλληλα µέτρα κατά της
πανδηµίας, που εφαρµόστηκαν –προσέξτε- χωρίς να παραβια-
στεί ο σκληρός πυρήνας των δικαιωµάτων του ανθρώπου και
ανέδειξαν την υγεία και τη ζωή ως συνταγµατικές αξίες και τα δι-
καιώµατα του ανθρώπου όχι µόνο ως ατόµου, αλλά ως µέρος
του κοινωνικού συνόλου επαναπροσδιορίζοντας τον ανθρωπο-
κεντρισµό του πολιτικού και νοµικού µας πολιτισµού.

Τέταρτον, την προοπτική της εθνικής οικονοµίας, µε τη στή-
ριξη επιχειρήσεων και εργαζοµένων κατά τη διάρκεια των κρί-
σεων, τη µείωση των φόρων, τη διευκόλυνση του επιχειρείν και
την ανάδειξη της Ελλάδας ως ελκυστικού διεθνή επενδυτικού
προορισµού.

Δεν ισχυρίζοµαι ότι δεν έγιναν λάθη και αστοχίες. Παρ’ όλα
αυτά σε πολλές περιπτώσεις οι κίνδυνοι µετεξελίχθηκαν σε νέες
ευκαιρίες. Η αναστολή εργασίας έφερε την τηλεργασία και την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Η αναστολή της διά ζώσης εκπαίδευ-
σης έφερε την τηλεκπαίδευση. Το κλείσιµο της αγοράς ενίσχυσε
το ηλεκτρονικό εµπόριο. Οι περιορισµοί των δικαιωµάτων λα-
τρείας και του συνέρχεσθαι ενίσχυσαν τις διαδραστικές επικοι-
νωνίες και υπενθύµισαν µε σοκαριστικό τρόπο στους πολίτες τις
αξίες µας: τη θρησκευτική πίστη, την οικογένεια, την ανθρωπιά
και την αλληλεγγύη.

Επίσης, η εργαλειοποίηση του µεταναστευτικού και η ένταση
µε την Τουρκία στο Αιγαίο και τη Θράκη ανέδειξαν ότι η δηµο-
κρατία, η ελευθερία και η ειρήνη δεν είναι πλέον αυτονόητα
αγαθά, αλλά απαιτούν επαγρύπνηση και ενότητα όλων των δυ-
νάµεων του έθνους.

Πιστεύω ακράδαντα ότι το ισοζύγιο για την Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη είναι θετικό και ως τέτοιο αξιολογείται από
τον ελληνικό λαό, αν δει κανείς τις επανειληµµένες και σε βάθος
µετρήσεις που έχουν γίνει στην κοινή γνώµη.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αντίθετα δεν έχει πείσει ότι δια-
θέτει µια ρεαλιστική εναλλακτική πρόταση, γι’ αυτό συνήθως θο-
ρυβεί, φανατίζει, διχάζει και συνεχώς εγκλωβίζεται σε µονοθε-
µατικές, καταγγελτικές και ατεκµηρίωτες ατζέντες. Προσπαθών-
τας να ψηλώσει, επιχειρεί να κοντύνει και να συκοφαντεί τον αν-
τίπαλο, ίσως γιατί ακόµα δεν έχει την πείρα να κατανοήσει ότι η
πολιτική είναι σαν τα συγκοινωνούντα δοχεία. Αυτό που βρίσκε-
ται ψηλά τραβάει αυτό που βρίσκεται χαµηλά, αλλά και αυτό που
βρίσκεται χαµηλά συµπαρασύρει προς τα κάτω αυτό που βρίσκε-
ται ψηλά.

Μια καταληκτική παρατήρηση. Η συνδυαστική κρίση ανέδειξε
τη νευραλγική γεωστρατηγική και αναπτυξιακή σηµασία που
αποκτά για το µέλλον της Ελλάδας η ιδιαίτερη µου πατρίδα, η
Θράκη, κάτι που δικαιολογεί απόλυτα τον διαχρονικό αγώνα µου
για ισχυρή εκπροσώπηση στα κέντρα των αποφάσεων.

Η αµερικανική παρουσία και η FRONTEX στον Έβρο ενισχύουν
την αµυντική θωράκιση και το αίσθηµα ασφαλείας των ακριτών
και µειώνουν το country risk για τους διεθνείς επενδυτές που κοι-
τούν προς την περιοχή. Η λειτουργία των αγωγών TAP και IGB
που εγκαινιάστηκε από τον Πρωθυπουργό, η πλατφόρµα φυσι-
κού αερίου στην Αλεξανδρούπολη ανοίγουν εναλλακτικούς ενερ-
γειακούς δρόµους, καθιστώντας τη Θράκη εγγυητή ενεργειακής
ασφάλειας για ολόκληρη την Ευρώπη. Η ενίσχυση του Δηµοκρι-
τείου Πανεπιστηµίου θωρακίζει πνευµατικά, δηµογραφικά, ανα-
πτυξιακά την ακριτική περιφέρεια, καθιστώντας την προοπτικά
ένα διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο.

Η επίλυση, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, του ζητήµατος του 12% επιδό-
τησης εργασίας για τις επιχειρήσεις της Θράκης µε συµψηφι-
σµό, που εσείς τον καταργήσαµε το 2015, δίνει σήµερα ανάσα
ρευστότητας στην τοπική βιοµηχανία, διευκολύνει τη δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας και δυναµώνει την εξωστρέφεια και την
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ανταγωνιστικότητα της τοπικής και της εθνικής οικονοµίας.
Η ουσιαστική τελική ρύθµιση των στεγαστικών και των συντα-

ξιοδοτικών θεµάτων των παλιννοστούντων Ποντίων που τους
συσσωρεύσατε µαζί µε τα οκτακόσιες χιλιάδες άλλα κόκκινα δά-
νεια που µας κληροδοτήσατε, η στήριξη των αγροτών που τους
εγκαταλείψατε και πληρώναµε αυτά που αφήσατε απλήρωτα το
2018 και το 2019, η ενίσχυση των µικροµεσαίων επαγγελµατιών
κατά τη διάρκεια της κρίσης και η προώθηση σοβαρών επενδύ-
σεων αποτελούν έµπρακτες και αποτελεσµατικές απαντήσεις σε
µια δηµαγωγική ρητορική κάποιων εκπροσώπων της Αντιπολίτευ-
σης, οι οποίοι χωρίς ντροπή τολµούν να καταγγέλλουν σήµερα
το πρόβληµα που οι ίδιοι µε τη δική τους πολιτική δηµιούργησαν
χθες.

Η ανοικτή δηµοκρατική κοινωνία που οικοδοµήσαµε όλοι µαζί
στη Θράκη, χριστιανοί και µουσουλµάνοι, σέβεται απόλυτα τα
ανθρώπινα δικαιώµατα και τα µειονοτικά, αποτελεί τον καθρέφτη
της σύγχρονης ελληνικής δηµοκρατίας και αντέχει σε συγκρίσεις
και µε την Ανατολή αλλά και µε τη Δύση. 

Στην περίοδο που ολοκληρώσαµε µε αυτόν τον προϋπολογι-
σµό η Νέα Δηµοκρατία και ο Πρωθυπουργός απέδειξαν ότι έχουν
συνείδηση της εθνικής σηµασίας και της ευρωπαϊκής υπεραξίας
της Θράκης και αυτό προκύπτει από την αναπτυξιακή στρατηγική
που διαµόρφωσε η διακοµµατική επιτροπή της Βουλής υπό τη
Ντόρα Μπακογιάννη.

Ωστόσο, έχω χρέος να παρατηρήσω και κάποιες αποκλίνουσες
συµπεριφορές ευτυχώς πολύ λίγων κυβερνητικών στελεχών που
οµιλούν περισσότερο από όσο πράττουν και συχνά αντιµετωπί-
ζουν τη Θράκη και τους Θρακιώτες αλαζονικά και περιφρονητικά,
λες και θα είναι µόνιµοι επιβήτορες εξουσίας. Θέλω να τους συµ-
βουλέψω ως εµπειρότερος, όπως ακριβώς έκανα και στην κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ την προηγούµενη περίοδο, µε µια φράση
του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη: «Καλοχαιρέτα τους πεζούς, όταν
καβαλικέψεις, για να σε χαιρετούν και αυτοί, όταν θα ξεπεζέ-
ψεις».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός αυτός δια-

πνέεται από ρεαλισµό και αξιοπιστία, προτάσσει τον υγιή πατριω-
τισµό έναντι ενός καταστροφικού εθνικισµού και ενός επικίνδυ-
νου διεθνισµού, επιµένει στο µεταρρυθµιστικό προσανατολισµό
της Κυβέρνησης, επιβεβαιώνει τον λαϊκό χαρακτήρα της παρά-
ταξής µας που έχει ως πρόταγµά του την αποκατάσταση της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης, την εγγύηση του κράτους δικαίου, τις ίσες
ευκαιρίες πάντα σε ένα πλαίσιο κοινωνικής οικονοµίας της αγο-
ράς.

Ο προϋπολογισµός αυτός, παρά τις αβεβαιότητες της εποχής
µας, αποτελεί τη στιβαρή συνταγή µιας αξιόπιστης κυβερνητικής
πολιτικής που κτίζει τις βάσεις για µια νέα τετραετία της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Για τους λόγους αυτούς, τον ψηφίζουµε.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Στυλιανίδη και για την τήρηση του χρόνου. 

Και καλείται στο Βήµα ο κ. Χρήστος Σπίρτζης από τον ΣΥΡΙΖΑ
-Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Ζήσης Τζηκαλά-
γιας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριοι συνάδελφοι, µέχρι και οι Βουλευτές σας έχουν

συνειδητοποιήσει την αλαζονεία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και
του ίδιου του κ. Μητσοτάκη.

Συζητάµε τον τελευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης της
αδικίας, της αλαζονείας, της προπαγάνδας, των παρακολουθή-
σεων και της αντισυνταγµατικής εκτροπής.

Οφείλατε, κύριε Υπουργέ, να κάνετε έναν απολογισµό λίγο
χρόνο πριν τις εκλογές, γι’ αυτά που λέγατε όχι σε εµάς, αλλά
στον ελληνικό λαό. Μας λέγατε ότι η αγορά αυτορυθµίζεται και
φτάσατε στο κατάντηµα να παρακαλάτε τις αλυσίδες σουπερ-
µάρκετ µε τα καλάθια του νοικοκυριού και τους τραπεζίτες. Τέ-
τοια κατάντια! Μας µιλούσατε για µικρότερο κράτος και φέρατε

τριάντα έξι χιλιάδες νεκρούς συµπολίτες µας. Μας µιλούσαµε
για περισσότερες και καλύτερες δουλειές και καταφέρατε να
φτάσετε τη χώρα προτελευταία στο κατά κεφαλήν ΑΕΠ, δηλαδή
πάνω από τη Βουλγαρία. Αν συνεχίσετε έτσι, θα µας πάτε και
κάτω από τη Βουλγαρία.

Σε λίγες µέρες το χριστουγεννιάτικο τραπέζι θα είναι πολύ
λιτό, µε άδειο το ψυγείο κάθε νοικοκυριού, µε τα µαγαζιά άδεια,
τους καταστηµατάρχες να µην µπορούν να πληρώσουν τα χρέη,
τη ΔΕΗ, τον ΦΠΑ και τον Υπουργό Ανάπτυξης να βγαίνει και να
εξαγγέλλει το καλάθι του Άη Βασίλη χωρίς κουραµπιέδες. Ντρο-
πή!

Οι συνταξιούχοι περίµεναν τα αναδροµικά για να καλύψουν τα
έξοδα των σπιτιών των παιδιών τους, αυτά που φάγατε δηλαδή,
και σας απαντούν για τα καλάθια και τα αβγά που έχετε χάσει
έξω από τις φιέστες που στήνετε σε κάθε σουπερµάρκετ. Δεν
έχετε συναίσθηση για τα προβλήµατα που εσείς δηµιουργήσατε
και για τις πολιτικές διεύρυνσης των ανισοτήτων και αποκοπής
της κοινωνικής συνοχής.

Διότι δεν έχετε, κύριοι Υπουργοί, ούτε στο ευρύτερο περιβάλ-
λον σας έναν άνθρωπο που δεν µπορεί να πληρώσει το δάνειό
του, που του κάνουν κατάσχεση το σπίτι, που δεν µπορεί να πλη-
ρώσει το σουπερµάρκετ, τη ΔΕΗ, τα έξοδα του σπιτιού, τους λο-
γαριασµούς. Ούτε στο περιβάλλον σας δεν έχετε τέτοιον άνθρω-
πο!

Χθες ακούσαµε τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη που έχει
µετεξελιχθεί σε Υπουργό «Προπαγάνδας του Πολίτη» και προκά-
λεσε. Εκτός από το ακροδεξιό δόγµα του νόµου και της τάξης,
µένει πιστός στο δόγµα, «µην αφήσεις την αλήθεια να σου χαλά-
σει µια ωραία ιστορία». Να ευχηθούµε µέσα από την καρδιά µας
να µη βρεθεί κανένας γονιός στη θέση των γονιών του δεκαεξά-
χρονου Κώστα Φραγκούλη.

Είπε ο κ. Θεοδωρικάκος ότι µετά το Πέραµα, µετά τη δολοφο-
νία του Νίκου Σαµπάνη, τους εκπαίδευσε στη «ΔΙΑΣ». Πώς τους
εκπαιδεύσατε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Να βγάζουν το
όπλο και να πυροβολούν καβάλα σε µια µηχανή; Είναι αυτοί ασ-
τυνοµικοί στην Ελλάδα ή καουµπόηδες στην Άγρια Δύση;

Πώς εκπαιδεύσατε τα τεσσερισήµισι χιλιάδες ρουσφέτια σας;
Να βιάζουν στο Αστυνοµικό Τµήµα Οµόνοιας, δίπλα στο Τµήµα
Ενδοοικογενειακής Βίας, που είχε µούτρα και µιλούσε για όλους
και γι’ αυτά; Δίπλα στις αφίσες για τις κακοποιηµένες γυναίκες;
Έτσι τους εκπαίδευσε;

Πού τους εκπαιδεύσατε; Στην αίθουσα της βιβλιοθήκης στη
Θεσσαλονίκη που πρέπει να πας µε οµπρέλα µέσα ή στις αίθου-
σες που πέφτουν οι φοιτητές από τα παράθυρα γιατί δεν χω-
ράνε;

Είπατε ότι εξιχνιάσατε όλες τις δολοφονίες κατά 90%. Δεν µας
λέτε κι εµάς ποιος σκότωσε τον Καραϊβάζ και όλους τους άλλους
από τις δολοφονίες κάθε µήνα από τις ριπές στους δρόµους
κάθε πόλης στην Ελλάδα; 

Δεν είπε λέξη για τις υποκλοπές ο κ. Θεοδωρικάκος και βέβαια
ούτε ο Υπουργός «5036C» ούτε ο Υπουργός Δικαιοσύνης για τον
κ. Τέλλογλου και τον κ. Κύρτσο. Πριν από λίγες µέρες το ψηφί-
σατε αυτό για να συγκαλύψετε και βγήκε. Τίποτα, τσιµουδιά.
Μπράβο!

Πάµε τώρα στην πραγµατικότητα. Βλέπω την κ. Γεροβασίλη
εδώ. Απόρρητα 2019 -για να κάνουµε απολογισµό- Προστασίας
του Πολίτη: 4 εκατοµµύρια. Πόσο τα φτάσατε τον ίδιο χρόνο, το
2019, στο Προστασίας του Πολίτη; 34 εκατοµµύρια τα απόρρητα
και πρόσθετα άλλα 10 εκατοµµύρια για τις µεταναστευτικές
ροές!

To 2020, 35.245.000 και πρόσθετα άλλα 2.000.000 για τις µε-
ταναστευτικές ροές. Το 2021, µε το «Predator», είχατε στο Υ-
πουργείο άλλα 35.000.000.

ΕΥΠ -που για να τη συνεφέρουµε θέλει πέντε χρόνια έτσι όπως
την καταντήσατε, πατριώτες!- το 2019, 5.700.000 τα απόρρητα,
10.000.000 ξόδεψε στα απόρρητα. Το 2020, 14.000.000. Το 2021,
28.000.000. Τι ψάχνετε εσείς ποιος πλήρωσε το «Predator»; Τι
ψάχνουµε ποιος πλήρωσε το «Predator»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και δεν λέω για το Υπουργείο Εξωτερικών, δεν λέω. Δεν έφτα-

ναν οι άδειες της Μαδαγασκάρης που δεν ξέρατε; Δεν φτάνανε
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αυτά; Θέλατε και 50 εκατοµµύρια υπέρβαση στα απόρρητα κάθε
χρόνο;

Και είπε κι άλλα ο Υπουργός του νόµου και της τάξης. Είπε για
το θεάρεστο έργο του στο Υπουργείο Εσωτερικών. Θα µας τρε-
λάνει! Είπε στον κ. Σκουρλέτη ότι δεν βγήκε δήθεν αντισυνταγ-
µατικός ο νόµος του. Να καταθέσουµε την απόφαση του ΣτΕ και
το δελτίο Τύπου του Υπουργείου Εσωτερικών, που λέει ότι βγήκε
αντισυνταγµατικός, αλλά φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ για τους αντισυνταγ-
µατικούς νόµους του κ. Θεοδωρικάκου και της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, να καταθέσουµε και από τον απολογισµό τα στοιχεία
των απορρήτων, που δίνατε για παρακολουθήσεις και να µας
πείτε γιατί δίνατε 50 εκατοµµύρια υπέρβαση στα απόρρητα κάθε
χρόνο.

Άλλα είπε κι άλλα. Προκάλεσε. Είπε στον κ. Σκουρλέτη για
τραµπουκισµούς στην Κουµουνδούρου και για το 3%, ο κ. Θεο-
δωρικάκος. Κύριε Θεοδωρικάκο, στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία βρεθήκαµε άνθρωποι που προέρχονται από το ΠΑΣΟΚ,
το ΚΚΕ, τον Συνασπισµό και έχουµε κοινό ιδεολογικό υπόβαθρο
και συνισταµένη πολιτική τη δηµοκρατία και τη λαϊκή κυριαρχία,
το κράτος δικαίου, την ισονοµία, τον σεβασµό, την κοινωνική δι-
καιοσύνη, τη µη εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο, την ισό-
τητα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς, Η Κυβέρνηση του «5036c», «d», «e», «f», ποιο είναι το

ιδεολογικό σας στίγµα; Ποιο είναι το κοινό ιδεολογικό σας
στίγµα; Κύριε Θεοδωρικάκο, στον ΣΥΡΙΖΑ, από όπου κι αν είναι
η πολιτική καταγωγή του καθένα µας, είτε από το ΚΚΕ είτε από
τον Συνασπισµό είτε από το ΠΑΣΟΚ κάπου σας συναντήσαµε!
Κάπου σας συναντήσαµε! Εγώ σας συνάντησα στα γραφεία της
Νεολαίας ΠΑΣΟΚ στην Κωλέττη. Τι δουλειά έχετε εσείς εκεί και
µας λέτε και για 3%!

Εµείς θα σας κερδίσουµε, όχι γι’ αυτό που έλεγε ο κ. Μητσο-
τάκης κι η ακροδεξιά της Νέας Δηµοκρατίας, για αυτά που πι-
στεύετε. Έχετε δικαίωµα να πιστεύετε ό,τι θέλετε, εµείς είµαστε
προοδευτικοί άνθρωποι. Θα σας κερδίσουµε γι’ αυτά που κά-
νατε, για τις αθλιότητες που κάνατε ενάντια στον ελληνικό λαό
και στη χώρα.

Καλή χρονιά στον ελληνικό λαό και καλούς αγώνες το 2023.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Σπίρτζη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας από τη Νέα Δηµο-

κρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Κουρουµπλής από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ο προλαλήσας και

υψηλά ιστάµενο στέλεχος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ.
Σπίρτζης πιστεύω ότι ξεπέρασε τα εσκαµµένα, λέγονται ότι κά-
ποιοι από τη Νέα Δηµοκρατία κάνουν κριτική στην Κυβέρνηση,
θα πω, µα αυτή είναι η ουσιώδης διαφορά µας. Αυτή είναι η δια-
φορά µεταξύ της παράταξής σας και της παράταξής µας, ότι
εµείς δικαιούµαστε και έχουµε άποψη. Δεν είµαστε όλοι ίδιοι.
Σαφώς και διαφέρουµε.

Καταχειροκροτήθηκε µεν από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ, θα
ήθελα όµως να καταχειροκροτηθεί κάνοντας κριτική γι’ αυτά που
κάνατε τεσσεράµισι χρόνια ως κυβέρνηση και σας οδήγησαν
στην Αντιπολίτευση. Και µε αυτά που κάνετε σήµερα, τώρα, στο
τέλος της τετραετίας, είναι βέβαιο ότι ο ελληνικός λαός πάλι θα
σας τάξει στα έδρανα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Σατιρίσατε, χλευάσατε το «καλάθι των εορτών». Διότι η Νέα
Δηµοκρατία είναι πραγµατικά η πλατιά, λαϊκή, πατριωτική παρά-
ταξη του τόπου. Αυτή είναι η διαφορά µας. Κυρίως και στον νέο
προϋπολογισµό νοιαζόµαστε για τις ευάλωτες οµάδες του πλη-
θυσµού, για τους ευάλωτους συµπολίτες µας, τους οποίους
εσείς σήµερα ακόµη τους χλευάζετε. Έχετε το θράσος να µιλάτε
για τα κόκκινα δάνεια. Οι αριθµοί οµιλούν, λέγοντας ότι τώρα τα
κόκκινα δάνεια είναι κάτω από 10% του συνολικού ποσοστού των

δανείων, όταν µας τα αφήσατε το 2019 στο 44%. Ποιος ξεχνάει
ότι εσείς νοµοθετήσατε το 2017 για τις εισπρακτικές εταιρείες;

Επιτέλους σταµατήστε να τυµβωρυχείτε, να µιλάτε ακόµη για
τον άδικο, λυπηρό, θλιβερό θάνατο ενός νέου παιδιού. Αυτό είναι
τυµβωρυχία. Όλες οι υποθέσεις πάνε στη δικαιοσύνη. Αυτή είναι
η διαφορά µας, και ο Πρόεδρός µας, ο Πρωθυπουργός, οτιδή-
ποτε προκύπτει, αµέσως, δεν υπάρχει καµµία µηδενική ανοχή.

Ας έρθουµε στον προϋπολογισµό, τον τέταρτο προϋπολογι-
σµό της θητείας µας, ο οποίος θα είναι το προεόρτιο από τους
επόµενους προϋπολογισµούς που θα φτιάξουµε, µε την εµπιστο-
σύνη του ελληνικού λαού στις εκλογές που θα γίνουν σε λίγους
µήνες. Είναι ο πρώτος που είναι εκτός µνηµονίου, ο πρώτος εκ-
τός εποπτείας. Διασφαλίζει ταυτόχρονα την οικονοµική απασχό-
ληση, αλλά µε κοινωνική δικαιοσύνη. Προχωράµε µε συνέπεια,
συνέχεια και σταθερότητα.

Πετύχαµε αυτά τα χρόνια έντεκα φορές την αναβάθµιση της
ελληνικής οικονοµίας. Ελαφρύναµε το χρέος 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Η ανάπτυξη για το 2022 θα είναι 5,6%. Του χρόνου θα είναι
1,8%, τρεις φορές πάνω από της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα χρό-
νια τα δικά σας ήταν 0,1%. Το ΑΕΠ το 2023 θα είναι 224 δισεκα-
τοµµύρια, 50 περισσότερα απ’ όσα το παραλάβαµε.

Η χρονιά που έρχεται θα είναι χρονιά των επενδύσεων, 12 δι-
σεκατοµµύρια επενδύσεις θα γίνουν.

Την ανεργία την κατεβάσαµε πάνω από πέντε µονάδες, 11,6%
είναι. 

Το δηµόσιο χρέος από 186% του ΑΕΠ κατεβαίνει στο 159%
του χρόνου.

Έχουµε αυτούς τους τελευταίους τρεις µήνες από τις εται-
ρείες της ενέργειας ανάκτηση υπερεσόδων πάνω από 2,7 δισε-
κατοµµύρια, τα οποία τα διαθέτουµε στους Έλληνες πολίτες
κλιµακωτά υπέρ των ευάλωτων περισσότερο, όταν εσείς το 2019
κοντέψατε να τινάξετε τη ΔΕΗ στον αέρα. Την είχατε 1,7 δισεκα-
τοµµύριο χρεοκοπηµένη.

Τα εισοδήµατα των νοικοκυριών -για πολλούς λόγους, δεν
λέω- αυξήθηκαν 33 δις ευρώ.

Τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια είναι κάτω από 10%, όταν εσείς
τα αφήσατε 44%.

Συνεχίζουµε το 2023. Στο ρεύµα και στο αέριο θα πάνε 3,5 δι-
σεκατοµµύρια στα νοικοκυριά, 4,8 δισεκατοµµύρια στις επιχει-
ρήσεις.

Ξεκινάνε άµεσα 250 ευρώ αυτές τις µέρες σε 2,3 εκατοµµύρια
ευάλωτους πολίτες που το έχουν ανάγκη. 1,3 εκατοµµύρια πολί-
τες θα πάρουν αυξηµένο επίδοµα θέρµανσης. Διακόσιες πενήντα
χιλιάδες αγρότες είδαν βοήθεια για τα λιπάσµατα και τις επόµε-
νες ηµέρες πενήντα χιλιάδες κτηνοτρόφοι για τις ζωοτροφές.
Προχωρήσαµε στην προπληρωµένη κάρτα των καυσίµων κίνη-
σης και θα προχωρήσουµε και σε άλλη κάρτα.

Έχουµε, στα χρόνια µας τώρα, την τρίτη αύξηση του κατώτα-
του µισθού. Μονιµοποίηση κατά τρεις µονάδες της µείωσης των
ασφαλιστικών εισφορών. Καταργούµε την ειδική εισφορά αλλη-
λεγγύης του ιδιωτικού τοµέα. Απαλλάσσουµε από το τέλος επι-
τηδεύµατος υπό όρους. Δίνουµε κίνητρα µετατροπής των
συµβάσεων µερικής σε συµβάσεις πλήρους απασχόλησης. Το
επίδοµα µητρότητας από έξι µήνες µετατρέπεται σε εννιά µήνες
στον ιδιωτικό τοµέα.

Καταργούµε την ειδική εισφορά αλληλεγγύης στους δηµοσί-
ους υπαλλήλους και το 1% υπέρ του ταµείου των δηµοσίων
υπαλλήλων. Δίνουµε κίνητρα στα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Αυξάνουµε, πρώτη φορά µετά από χρόνια, το µισθολόγιο
του ΕΣΥ, έστω 10%. Αυτό σηµαίνει πάρα πολλά πράγµατα. Και
το σηµαντικότερο, µετά από δώδεκα χρόνια, από 1-1-2023 ανέρ-
χονται οι συντάξεις 8%.

Φροντίζουµε την κοινωνική στέγη και την κατοικία. Λαµβά-
νουµε µέριµνα για νέα ζευγάρια µε άτοκα χαµηλότοκα δάνεια,
κοινωνική αντιπαροχή, προγράµµατα «ΕΣΤΙΑ», «Ανακαινίζω»,
«Εξοικονοµώ», αναστολή της παράτασης του ΦΠΑ στα ακίνητα
στο τέλος του 2024 άλλα δύο χρόνια, 40% έκπτωση φόρου εισο-
δήµατος για ενεργειακές αναβαθµίσεις.

Οι δαπάνες του Υπουργείου Υγείας θα αυξηθούν πάνω από 1,3
δισεκατοµµύριο ευρώ από ό,τι το 2019. Στο Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων έχουµε 12 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα 3,6 από
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το Ταµείο Ανάκαµψης. Είναι ιστορικό ρεκόρ.
Στην Εθνική µας Άµυνα διαθέτουµε για το 2022 - 2023 5,8 δι-

σεκατοµµύρια ευρώ, όταν εσείς περίπου ξοδεύατε 500 εκατοµ-
µύρια τον χρόνο.

Εσείς, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι ιδιαίτερα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης είχατε φέρει είκοσι εννιά νέους φόρους. Είχατε
µειώσει δύο φορές το αφορολόγητο. Υποσχεθήκατε 751 ευρώ
κατώτατο µισθό και το κάνατε 300 ευρώ περίπου. Καταργήσατε
το ΕΚΑΣ, ανεβάσατε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύσιµα,
νοµοθετήσατε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, καταργή-
σατε νοµοθετικά την προστασία πρώτης κατοικίας, καταργήσατε
την επιδότηση στο αγροτικό πετρέλαιο, κυνηγήσατε τους µικρο-
µεσαίους, στραγγαλίσατε τον πρωτογενή τοµέα, υποθηκεύσατε
τη χώρα στο Υπερταµείο.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή σας,
ερχόµενος στα ζητήµατα του νοµού µου, του Νοµού Καστοριάς,
αυτά τα χρόνια πραγµατικά γίνονται σπουδαία έργα από την Κυ-
βέρνησή µας. Είµαι σίγουρος ότι στη νέα διακυβέρνησή µας θα
γίνουν ακόµα περισσότερα.

Σας ευχαριστώ και καλά Χριστούγεννα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Θεόφιλος
Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ευχηθώ
στους εργαζόµενους, να σας ευχαριστήσω για τη δυνατότητα
του λόγου και να ευχαριστήσω και τους εργαζόµενους της Βου-
λής που συνδράµουν τη δουλειά µας.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, µπαίνουµε σε προεκλογική πε-
ρίοδο και διαβάζουµε στον ηµερήσιο Τύπο ότι ο κ. Στάσσης ετοι-
µάζεται να αγοράσει την εταιρεία στην οποία ήταν διευθύνων
σύµβουλος. Το ερώτηµα είναι µια ΔΕΗ που χρωστάει 2,5 δισε-
κατοµµύρια, θα αγοράσει µια εταιρεία που σχεδόν είναι χρεοκο-
πηµένη και η οποία έχει τρία εκατοµµύρια πελάτες µε ληγµένους
λογαριασµούς; Είναι ένα εξαιρετικά λεπτό θέµα για το οποίο
πρέπει να µας κάνετε µια ουσιαστική ενηµέρωση, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα έναν προϋπο-
λογισµό σε µια εποχή πράγµατι που η χώρα, µετά από τις προ-
σπάθειες που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος παρέλαβε µια τραγική
οικονοµική κατάσταση µε ένα αποθεµατικό 1,5 δισεκατοµµύριο
και µε χρεοκοπηµένους πολλούς τοµείς, όπως ο τοµέας της
υγείας, νοσοκοµεία κ.λπ., παρέδωσε ένα αποθεµατικό µε 37 δι-
σεκατοµµύρια, µε τη χώρα να έχει βγει από τα µνηµόνια και µε
το χρέος να έχει ρυθµιστεί τουλάχιστον για τα επόµενα δεκα-
πέντε χρόνια.

Τώρα, λοιπόν, η χώρα πράγµατι έχει φύγει και από την ασφυ-
κτική εποπτεία. Έρχεστε και σας ακούω πραγµατικά να µιλάτε
ότι µε αυτόν τον προϋπολογισµό ούτε λίγο ούτε πολύ θα έρθει η
ευηµερία. Το πιστεύετε; Σας ακούει ο ελληνικός λαός, σας ακούν
οι ψηφοφόροι σας. Γιατί δεν είναι πλούσιοι όλοι οι ψηφοφόροι
σας. Είναι µισθοσυντήρητοι, συνταξιούχοι. Το ερώτηµα είναι αν
πιστεύουν αυτοί οι άνθρωποι ότι θα βελτιωθεί η ζωή τους. Το
ισχυρίζεστε µε αυτόν τον προϋπολογισµό; Θα φέρετε µεγαλύ-
τερη φτώχεια, θα διευρυνθεί η φτώχεια, θα διευρυνθούν οι οικο-
νοµικές και κοινωνικές ανισότητες και αντί να οικοδοµηθεί µια
κοινωνία, στην οποία η δηµοκρατία µας θα έχει τουλάχιστον ισχυ-
ρούς θεσµούς αναδιανοµής, έστω και του λίγου όποιου πλούτου,
διευρύνετε -όπως είπα- τις ανισότητες και χτίζετε µια κοινωνία
ισχυρών και όχι µια ισχυρή κοινωνία που θα περιορίζει τα φαινό-
µενα του κοινωνικού αποκλεισµού και της περιθωριοποίησης που
αντιµετωπίζουν, όχι µόνο σήµερα οι ευάλωτοι, αλλά και η λεγό-
µενη µεσαία τάξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Αλλά όποιος απλώνει, διευρύνει τη φτώχεια,
κάποια στιγµή θα εισπράξει οργή και αυτό να το λάβετε σοβαρά
υπ’ όψιν σας.

Όσον αφορά το τραπεζικό σύστηµα, έχουν ειπωθεί πάρα
πολλά σχετικά µε το τι έχει κάνει στην Ελλάδα, πόσες θέσεις ερ-
γασίας κατέστρεψε, πόσες επιχειρήσεις κατέστρεψε, πώς δηµι-
ούργησε όλη αυτή την ιστορία των κόκκινων δανείων, πώς
λειτούργησε στην περίπτωση των πλειστηριασµών. Ψηφίσατε,

λοιπόν, τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Γιατί δεν προχώρησε για
δύο περίπου χρόνια, όταν υπάρχουν εξήντα περίπου χιλιάδες αι-
τήσεις και µόνο δύο χιλιάδες βρήκαν κάποια επαφή; Γιατί ακόµα
και η διάταξη που προβλέπεται για τη διαδικασία της ρύθµισης
αυτών των δανείων, δεν υλοποιείται από τις τράπεζες. Το απο-
τέλεσµα που βγάζει ο αλγόριθµος, κύριε Υπουργέ, οι τράπεζες
αρνούνται να το εφαρµόσουν. Γι’ αυτό δεν λειτουργεί ο εξωδι-
καστικός συµβιβασµός. Σας το είπαµε στην Επιτροπή Οικονοµι-
κών και ελπίζαµε ότι κάτι θα κάνετε, αλλά δεν κάνατε τίποτα.

Είναι ένα τραπεζικό σύστηµα που έρχεται προκλητικά να µας
πει ότι έχει υπερκέρδη, έχει 800 εκατοµµύρια από καταχρηστικές
χρεώσεις και δεν τολµάτε να συγκρουστείτε µαζί του. Τώρα έρ-
χεται και η ιστορία της ανόδου των επιτοκίων και τώρα θα µιλή-
σουµε µε τη µεσαία τάξη, γιατί θα βάλετε τα δάνειά της στη
διαδικασία των κόκκινων δανείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αγοραστική δύναµη των πολ-
λών µειώνεται συνεχώς και µε αυτόν τον προϋπολογισµό τα
πράγµατα θα επιδεινωθούν ακόµα περισσότερο. Είστε µία εξου-
σία άπληστη, ασύδοτη στη λογική της κατάκτησης και της κυ-
ριαρχίας στην εξουσία και γι’ αυτό σοφιστήκατε αυτή τη διαστ-
ροφική λογική να ελέγχετε όλους τους αρµούς της εξουσίας, όχι
µόνο τους πολιτικούς σας αντιπάλους, αλλά και τους ηµετέρους,
γιατί θέλετε να δηµιουργήσετε ένα καθεστώς Μητσοτάκη ούτε
καν Νέας Δηµοκρατίας. Τα πράγµατα δεν βγήκαν, όπως είδατε,
όπως πιστεύατε και πρέπει να απολογηθείτε για όλη αυτή την κα-
τάσταση που υπονοµεύει τους δηµοκρατικούς θεσµούς.

Ακούω κάποιους συναδέλφους να µιλάνε για τη δηµοκρατία
και τους δηµοκρατικούς θεσµούς. Τώρα, το τι γίνεται µε την ακρί-
βεια, το τι γίνεται µε τα καύσιµα, είναι µια πραγµατικότητα που
αποδεικνύει ότι δεν τολµάτε να συγκρουστείτε µε τα ολιγοπώλια,
δεν τολµάτε να συγκρουστείτε µε τα καρτέλ.

Θα µου επιτρέψετε να κλείσω µε µια αναφορά σε µια περιοχή,
τη δυτική Αθήνα, όπου εκλέγεται Βουλευτής και ο κύριος Πρω-
θυπουργός. Συναντήθηκε δύο φορές µε τους δηµάρχους της πε-
ριοχής. Δεσµεύτηκε ότι θα κάνει ένα έργο σε κάθε δήµο.
Μπορείτε να µας πείτε ποιο έργο τελικά έγινε; Δεν θέλω να ανα-
φερθώ στο βοµβαρδισµένο οδικό δίκτυο. Δεν θέλω να αναφερθώ
στην κατάσταση των ανθρώπων που είναι µια περιοχή λαϊκή, συν-
ταξιούχων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μιλάτε τώρα για το 7,5% και δεν έχετε τη γενναιότητα να πείτε

ότι αυτό το 7,5% είχε ψηφιστεί το 2017. Καλά αυτό δεν λέτε,
αλλά τουλάχιστον δεν το δώσατε σε όλους. Να το δώσετε και σε
εκείνους που είναι στο καθεστώς της προσωπικής διαφοράς.
Επειδή επανέρχεστε ξανά και ξανά στο θέµα του ΕΚΑΣ, δεν το
ψήφισε µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ. Το είχατε προψηφίσει και το ψηφίσατε
ξανά τότε και είναι ένα θέµα ανοικτό, πιστεύω, για µια προοδευ-
τική κυβέρνηση, γιατί αφορά τους χαµηλοσυνταξιούχους.

Επανέρχοµαι και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, στη δυτική Αθήνα.
Είναι τραγικό αυτό που θα πω αλλά, δυστυχώς, αυτό αποτυπώνει
την αποτελεσµατικότητά σας. Είναι µια πολυπληθέστατη πε-
ριοχή. Σήµερα αν πεθάνει ένας άνθρωπος στη δυτική Αθήνα,
µέσο όρο πρέπει να µείνει δέκα µέρες, κύριε Υπουργέ, στο ψυ-
γείο. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά, για όλους εµάς τους Έλληνες,
τι σηµαίνει ο νεκρός µας. Και, όµως, παρά τις προσπάθειες, παρά
τις υποσχέσεις, αυτό το ζήτηµα πραγµατικά αποτελεί ντροπή για
όλους και κυρίως για την Κυβέρνηση, η οποία αρνείται να δώσει
λύση σε αυτό το ζήτηµα. Είναι µια υπόθεση 3 εκατοµµυρίων, δεν
είναι υπόθεση πολλών εκατοµµυρίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε µε αυτό σας
παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα τον αγαπητό µου φίλο τον κ. Χατζηδάκη, ο οποίος

ξέρει πόσο τον σέβοµαι και τον αγαπώ. Περίµενα να ακούσω
έναν πιο ενωτικό λόγο. Στα εθνικά ζητήµατα, αγαπητέ µου
Ναύαρχε, δεν υπάρχουν λιγότερο και περισσότερο πατριώτες
εδώ µέσα. Είµαστε όλοι πατριώτες και δεν παραχωρεί η Αρι-
στερά, η ευρύτερη αριστερά και ο ευρύτερος δηµοκρατικός
χώρος, σε κανέναν το δικαίωµα να θεωρεί τον εαυτό του πιο
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πολύ πατριώτη από τους άλλους. Αυτό καλό είναι να το προστα-
τεύσουµε και να αφήσουµε τις φλυαρίες και τις αµετροέπειες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε. 

Η κ. Ειρήνη Κασιµάτη από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
παραµένει απούσα από την Αίθουσα, οπότε διαγράφεται.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Να ετοιµάζεται ο κ. Κωνσταντίνος
Γκιουλέκας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον προϋπολογισµό
της χώρας κάτω από το κράτος ζόφου των υποκλοπών. Ένα σύν-
νεφο επικάθεται στη χώρα εδώ και µήνες. Ξεκίνησε µε την πα-
ρακολούθηση του κ. Ανδρουλάκη, εξελίχθηκε, φτάσαµε στο
«5406C», επιβεβαιώθηκε η παρακολούθησή του. Εχθές, προχθές
επιβεβαιώθηκε η παρακολούθηση άλλων δύο δηµοσιογράφων.

Είναι εντυπωσιακό, αν εµείς που είµαστε οι Βουλευτές µπο-
ρούµε να αγνοήσουµε αυτό το µείζον γεγονός για τη µεταπολι-
τευτική ιστορία της χώρας, που ουσιαστικά καταρρέει, βάλλεται
το κράτος δικαίου και αµέτοχοι παρακολουθείτε αυτή την εξέ-
λιξη. Δεν µπορώ να καταλάβω πώς όλοι σας υπερψηφίζετε αυτόν
τον προϋπολογισµό, που ουσιαστικά ισοδυναµεί µε ψήφο εµπι-
στοσύνης και γίνεστε συναυτουργοί σε αυτό το διαρκές έγκληµα
κατά του κράτους δικαίου και της δηµοκρατίας.

Δοκιµάζονται οι θεσµοί. Εχθές πήγε ο Πρόεδρος της ΑΔΑΕ να
κάνει έλεγχο στον πάροχο, αυτό που έπρεπε να κάνει εδώ και
πάρα πολύ καιρό, δηλαδή, ο ερευνών εισαγγελέας και του αντι-
τάχθηκε αν έχει το δικαίωµα ή όχι και παρενέβη ο Εισαγγελέας
του Αρείου Πάγου σε µια ιδιωτική συνοµιλία, για να εκφράσει
άποψη; Καταλαβαίνετε ποια είναι η περιρρέουσα ατµόσφαιρα; 

Πώς µπορείτε εσείς που επαίρεστε ότι είστε ένα κόµµα της
κεντροδεξιάς που συνεισφέρατε -και όντως συνεισφέρατε- στη
θεµελίωση της µεταπολιτευτικής δηµοκρατίας, να το παρακο-
λουθείτε αυτό άβουλοι και αµέτοχοι; Δεν είναι µια αντιπαράθεση
µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας ή ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµο-
κρατίας. Είναι µια αντιπαράθεση µεταξύ των δυνάµεων που στη-
ρίζουν το κράτος δικαίου και αυτών που βυσσοδοµούν απέναντί
του. Εδώ πρέπει να πάρετε θέση. Η σιωπή σας και η συνέργειά
σας σε αυτό που γίνεται είναι εξαιρετικά ανησυχητική για ό,τι
πρόκειται να ακολουθήσει για τη χώρα.

Έρχοµαι σε αυτό καθαυτό το κείµενο του προϋπολογισµού.
Σας ακούω να αντιπαραθέτετε κονδύλια και πραγµατικά, αναρω-
τιέµαι: Είναι τεχνικό ζήτηµα ο προϋπολογισµός; Είναι, δηλαδή,
µία σύγκριση κονδυλίων;

Κατά την άποψή µας, ο προϋπολογισµός είναι ένα βαθιά πολι-
τικό νοµοθέτηµα. Ίσως να είναι αυτό που ουσιαστικά επηρεάζει
τη λειτουργία της χώρας σε όλη τη διάρκεια του έτους που έρ-
χεται. Και τι προκύπτει από τον προϋπολογισµό αυτόν; Ο καθέ-
νας επιµεριστικά µπορεί να βρει κάποια στοιχεία, τα οποία
ενισχύουν την επιχειρηµατολογία του. Ισχύει και για εσάς, ισχύει
και για εµάς. Ποια είναι, όµως, τα βασικά στοιχεία του προϋπο-
λογισµού;

Ενισχύει τις ανισότητες, κύριοι συνάδελφοι. Αυτό είναι το κοµ-
βικό σηµείο πάνω στο οποίο υπάρχει διαχωριστική γραµµή ανά-
µεσα στην Αριστερά και στην Προοδευτική Συµµαχία και σε
εσάς, που υπερασπίζεστε το υφιστάµενο καθεστώς, ότι αυτοί
που έχουν, θα αναπτυχθούν, θα πάρουν τις πιστώσεις, θα πά-
ρουν τα δάνεια και από την ανάπτυξη που θα φέρουν αυτοί, θα
περισσέψει και για τους άλλους. Το 7% των πολιτών ευνοείται µε
τον προϋπολογισµό αυτόν. Αυτό είναι τεκµηριωµένο. Το υπό-
λοιπο 93% είναι στα ίδια ή σε λιγότερο.

Έχετε µειώσει κατά 1,9 δισεκατοµµύρια ευρώ τις δηµόσιες δα-
πάνες και ξέρουµε ότι η µείωση των δηµοσίων δαπανών αφορά
πρωτίστως δύο κλάδους πολύ µεγάλης κοινωνικής σηµασίας, την
υγεία και την παιδεία. Το ιδιωτικό χρέος αυξήθηκε σε 38 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών -γιατί λέτε
µόνο ότι αυξήθηκαν οι εξαγωγές και παραλείπετε να πείτε ότι αυ-
ξήθηκαν οι εισαγωγές- είναι 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η επικα-

λούµενη αύξηση του ΑΕΠ οφείλεται κατά βάση στον πληθωρι-
σµό.

Μειώθηκε, βεβαίως, η ανεργία αλλά µε επισφαλείς θέσεις.
Φαντάζοµαι, µιλάτε στην εκλογική σας περιφέρεια. Και δύο µε-
ροκάµατα να κάνει ο άλλος, διαγράφεται από τον κατάλογο των
ανέργων και έχουµε µια στατιστική διαχείριση της ανεργίας.

Υπάρχουν περί τα 8 δισεκατοµµύρια ευρώ απευθείας αναθέ-
σεις και αυτό είναι ένα άγος, µία µοµφή και µία ξεφτίλα που σας
ακολουθεί εδώ και δυόµισι χρόνια. Η πανδηµία ρηµάζει τη χώρα
και την επικαλείστε ως έκτακτη συνθήκη, για να κάνετε απευ-
θείας αναθέσεις.

Τέλος, υπάρχει ένας Πτωχευτικός Κώδικα, µε βάση τον οποίο
για πρώτη φορά από τη σύσταση του ελληνικού κράτους πτω-
χεύουν οι ιδιώτες, οι οποίοι δεν είχαν εµπορική δραστηριότητα.
Άρα ένας συνταξιούχος που οφείλει στο ελληνικό δηµόσιο, είτε
µιλάµε για τη ΔΟΥ είτε σε οτιδήποτε άλλο, ένας άνεργος, κινδυ-
νεύει να χάσει το σπίτι του, να θεωρηθεί πτωχευτική περιουσία.
Αυτό είναι το γενικό περίγραµµα.

Σε ό,τι αφορά ειδικά το Υπουργείο Δικαιοσύνης, άκουσα χθες
τον Υπουργό Δικαιοσύνης ο οποίος προσφυώς και ευφυώς απέ-
φυγε να αναφερθεί στα κλαδικά ζητήµατα του Υπουργείου. Τα
παρέθεσε και τα αγνόησε. Έκανε µια αµιγώς πολιτική οµιλία.
Αλλά ο τακτικός προϋπολογισµός του Υπουργείου Δικαιοσύνης
είναι περίπου όπως του 2022, είναι περίπου 516 εκατοµµύρια
ευρώ.

Είναι χαρακτηριστικό ότι σύµφωνα µε τα ανώτατα όρια δαπα-
νών φορέων, το Υπουργείο Δικαιοσύνης για τα έτη 2022 και 2023
απορρόφησε µόλις 1 εκατοµµύριο ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, αντί των 39 εκατοµµυρίων που καταγράφονταν στις προ-
βλέψεις του περσινού προϋπολογισµού.

Ελαφρά µειωµένες εµφανίζονται και οι δαπάνες για τις δύο
νευραλγικές αρχές που εποπτεύονται από το Υπουργείο, την
ΑΔΑΕ, η οποία, πλέον, µάλλον αποτελεί ενοχλητικό παράγοντα
στη δηµόσια συζήτηση µετά τις τελευταίες εξελίξεις για τις υπο-
κλοπές και την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χα-
ρακτήρα. Εδώ, λοιπόν, προβλέπονται 1.879.000 εκατοµµύρια
ευρώ έναντι 2 εκατοµµυρίων που προβλέπονταν το 2022 και για
την αρχή υπάρχει µια ανάλογη µείωση περί τα 200 χιλιάρικα.

Τέλος, τα έξοδα του Γραφείου του Υπουργού, Υφυπουργού,
Γενικών Γραµµατέων και Υπηρεσιακού Γραµµατέα του Υπουρ-
γείου, η δαπάνη αυξάνεται από τα 989 στα 1.139 ευρώ, µε το µε-
γαλύτερο µερίδιο να αφορά τις αγορές υπηρεσιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι
αυτός ο προϋπολογισµός έρχεται σε στιγµές κρίσης για την Κυ-
βέρνηση. Η Αριστερά, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα επιτρέψει να γίνει η κρίση
της Κυβέρνησης κρίση της κοινωνίας. Είµαστε εδώ να διεκδική-
σουµε στις επερχόµενες εκλογές να είµαστε η πρώτη δύναµη,
να µπορέσουµε να εκφράσουµε την αισιοδοξία των πολιτών για
την επόµενη µέρα και ως ΣΥΡΙΖΑ να πρωτοστατήσουµε στη δη-
µιουργία µίας ισχυρής προοδευτικής διακυβέρνησης που θα
βάλει τα συµφέροντα των πολλών πάνω από τα συµφέροντα των
λίγων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Ξανθόπουλε.

Και καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Γκιουλέκας από τη
Νέα Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Παύλος Πολάκης από
τον ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, συνεδριάζουµε και συζητούµε το πιο κρίσιµο νοµοσχέδιο,
όπως γίνεται κάθε χρόνο, τον προϋπολογισµό του 2023, σε συν-
θήκες πραγµατικά δύσκολες και ιδιαίτερες: διεθνής κρίση, αβε-
βαιότητα, ένα πρωτοφανές κύµα ακρίβειας. Και µέσα σε όλα
αυτά καλούµαστε να συγκεράσουµε ανάγκες, αγωνίες, προτε-
ραιότητες και πολλές δυσκολίες.

Μας καταλογίζει η Αντιπολίτευση -και άκουσα πολλούς από
τους συναδέλφους και θα ακούσω και όσους υπολείπονται, µέχρι
να εξαντληθεί ο κατάλογος- για λάθη, για παραλείψεις και για
σκοπιµότητες. Θα σας πω ότι κάτω από αυτές τις συνθήκες,
όπως και εσείς αναγκαστήκατε κάτω από άλλες συνθήκες να νο-
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µοθετήσετε πραγµατικά και να λάβετε µέτρα δύσκολα, δύσκολα
ακόµη και για τα δικά σας ιδεολογικά πλαίσια, έτσι και εµείς µέσα
σε αυτές τις δυσκολίες –πανδηµία, εθνικά θέµατα σε έξαρση,
ένας πόλεµος στην Ουκρανία- πράγµατι, κληθήκαµε να λάβουµε
κάποιες αποφάσεις δύσκολες, για να κρατήσουµε τον τόπο
ψηλά.

Μας καταλογίζετε λάθη. Θα είµαι ο τελευταίος που θα αρνηθώ
ότι έγιναν και λάθη σε αυτή την πορεία. Βεβαίως, έγιναν και λάθη.
Ωστόσο, στη ζυγαριά, στο τέλος είναι σηµαντικό να ξέρει κανείς
εάν τελικά τα περισσότερα από αυτά που έγιναν ήταν προς τη
σωστή κατεύθυνση ή αν ήταν προς τη λανθασµένη κατεύθυνση.
Ε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγιναν προς τη σωστή
κατεύθυνση και αυτό το επιβεβαιώνουν και µε τις απαντήσεις
τους οι συµπολίτες µας, οι Έλληνες πολίτες, που παράλληλα εκ-
φράζουν και την αγωνία και την ανησυχία αλλά και τον φόβο τους
για όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν δίπλα µας.

Και τι συµβαίνει; Μια γεωπολιτική πραγµατικότητα διαφορε-
τική που γεννήθηκε κυρίως µετά τον πόλεµο στην Ουκρανία, µια
πραγµατικότητα που επιβάλλει πολιτική κατεύθυνση σταθερή και
σταθερή στρατηγική. Βλέπετε ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες ενι-
σχύουν την παρουσία τους στην Ανατολική Ευρώπη λόγω των
επιθετικών κινήσεων της Ρωσίας. Η Σουηδία και η Φιλανδία βρί-
σκονται στον προθάλαµο του ΝΑΤΟ. Η Γερµανία στρέφεται στην
ενδυνάµωση της άµυνάς της. Είναι βέβαιο ότι µετά τον πόλεµο
στην Ουκρανία θα επικρατήσουν συνθήκες Ψυχρού Πολέµου.

Και εµείς σε όλα αυτά πώς απαντάµε; Γιατί σε όλα αυτά απαι-
τείται η Ελλάδα να διατηρήσει ένα κλίµα ασφάλειας και σταθε-
ρότητας, ιδίως τώρα που πέρα από το να αναθεωρητισµό της
Ρωσίας, εµείς έχουµε -τα τελευταία τουλάχιστον χρόνια το δια-
πιστώνουµε πολύ έντονα- έναν νεοοθωµανικού τύπου αναθεω-
ρητισµό που εκπέµπεται από την Άγκυρα, από την άλλη πλευρά
του Αιγαίου.

Πώς απαντά, λοιπόν, η Ελλάδα; Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν ετεροπροσδιορίζεται µε βάση αυτά που κάνει
η Τουρκία, αλλά προσδιορίζεται µε βάση τις ανάγκες, τις επιλο-
γές και τις προτεραιότητες της. Πολιτικά, διπλωµατικά αλλά και
επιχειρησιακά, στρατιωτικά η Ελλάδα δυναµώνει διαρκώς τη
θέση της στην περιοχή, όπως οφείλει να κάνει, γιατί -επειδή αυτή
τη στιγµή µας παρακολουθεί ο ελληνικός λαός- εάν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µας ρωτήσουν οι συµπολίτες µας, «µπο-
ρούµε να είµαστε ασφαλείς και σίγουροι µε τις διαρκείς απειλές
πολέµου που εκπέµπει η Άγκυρα;», πρέπει να είµαστε σε θέση
και είµαστε σε θέση να απαντήσουµε: Ναι, βεβαίως, η Ελλάδα
είναι ισχυρή και µπορεί να αντιµετωπίσει κάθε κίνδυνο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και το λέω αυτό, γιατί αυτό περνά οριζόντια όλες τις πτέρυγες

της Βουλής. Δεν αφορά µόνο στη σηµερινή κυβέρνηση, την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Αφορά στην απάντηση που
οφείλουµε να δίνουµε όλοι εµείς, που ελληνικός λαός µας στέλ-
νει εδώ, για να τον υπηρετήσουµε κάθε στιγµή και ιδίως σε τέ-
τοιες κρίσιµες στιγµές. Όταν ο Ερντογάν απειλεί ότι θα έρθει ένα
βράδυ που δεν θα τον περιµένουµε ή θα στείλει τους πυραύλους
του στην Αθήνα, η Ελλάδα απαντά ενισχύοντας τις συµµαχίες
της, διευρύνοντας τις συµµαχίες της και από την άλλη αναβαθ-
µίζοντας τις Ένοπλες Δυνάµεις της, ακριβώς για να µπορεί να
αποτρέψει κάθε κίνδυνο και αυτό το κάνει συστηµατικά τα τελευ-
ταία τρία χρόνια.

Και λυπάµαι ειλικρινά. Δεν θα ήθελα να επιλέξω το πεδίο αυτό
των εθνικών θεµάτων, της εξωτερικής πολιτικής και της άµυνας
ως πεδίο κοµµατικών αντιπαραθέσεων, αλλά λυπάµαι, γιατί
στους δύο προηγούµενους προϋπολογισµούς το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αρνήθηκε να ψηφίσει τις αµυντικές
δαπάνες, κάτι που σε αυτή την Αίθουσα δεν είχε ξαναγίνει ποτέ.
Γιατί τουλάχιστον τα θέµατα των αµυντικών δαπανών είναι –νο-
µίζω- ζητήµατα που πρέπει να τα αντιµετωπίζουµε όλοι µε ένα
πνεύµα ενότητας, µε ένα πνεύµα το οποίο µας οδηγεί στο να
µπορούµε στους κινδύνους να συζητούµε όλοι οι Έλληνες ενω-
µένοι και να στέλνουµε την απάντησή µας ενωµένοι.

Τι κάναµε, λοιπόν, αυτά τα χρόνια; Στρατηγικά επιλέξαµε να
διευρύνουµε τη συµµαχία µας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής. Η Αλεξανδρούπολη προκαλεί τροµερό εκνευρισµό

στην Άγκυρα και το διαπιστώνουµε συνεχώς. Υπογράψαµε τη
συµφωνία µε τη Γαλλία, µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, µε το
Ισραήλ, µε τη Σαουδική Αραβία και καθορίσαµε τις θαλάσσιες
ζώνες µας µε την Αίγυπτο, µια ζωτικής σηµασίας συµφωνία,
όπως και µε τη Γαλλία, και είµαστε ουσιαστικά στο τελευταίο
στάδιο των συζητήσεων µε την Αλβανία, για να µπορέσουµε να
καταλήξουµε σε ένα συνυποσχετικό, προκειµένου τη διαφορά
µας να την παραπέµψουµε σε ένα διεθνές δικαιοδοτικό όργανο.

Αλλά και εµείς στο πεδίο της κοινοβουλευτικής διπλωµατίας
εξαντλούµε όλα τα περιθώρια. Στο δικό µας επίπεδο προσπα-
θούµε µε κάθε τρόπο να µπορέσουµε να φανούµε χρήσιµοι σε
αυτό το οποίο ο ελληνικός λαός επιτάσσει, στο να αντιµετωπί-
σουµε αυτούς τους κινδύνους. Και επειδή έχω την ευθύνη τα τε-
λευταία τρία χρόνια να ηγούµαι σε µια πολύ ευαίσθητη επιτροπή,
στην Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων της
Βουλής, πραγµατικά, µε χαρά λέω ότι οι πενήντα οκτώ συνάδελ-
φοι που συµµετέχουµε σε αυτήν την επιτροπή τα τελευταία τρία
χρόνια συνεδριάσαµε περίπου εκατόν τριάντα φορές. Η επι-
τροπή τα προηγούµενα χρόνια συνεδρίαζε πέντε, έξι, επτά
φορές το χρόνο. Συνεδριάσαµε στα τρεισήµισι χρόνια εκατόν
τριάντα φορές µε ουσιαστικές συνεδριάσεις. Είκοσι τέσσερις
φορές υπήρξε στην επιτροπή ο Υπουργός Άµυνας, ο Νίκος Πα-
ναγιωτόπουλος, για να ενηµερώσει την Εθνική Αντιπροσωπεία
για κάθε θέµα και κάθε εκκρεµότητα στον τοµέα της άµυνας. Εί-
κοσι φορές ήρθε ο Υπουργός Εξωτερικών, ο Νίκος Δένδιας και
αντίστοιχα και άλλοι, ο Αναπληρωτής Υπουργός και Υφυπουργοί
από όλα τα Υπουργεία. 

Από τον Οκτώβριο του 2022 αναλάβαµε την πρωτοβουλία να
ενηµερώσουµε συναδέλφους µας σε ξένα Κοινοβούλια στις αν-
τίστοιχες επιτροπές Εξωτερικών και έτσι µέχρι τώρα έχουµε ενη-
µερώσει για την κατάσταση στη νοτιοανατολική Μεσόγειο και το
Αιγαίο για την επιθετικότητα της Τουρκίας τους συναδέλφους
µας στο γερµανικό Κοινοβούλιο, στο Εθνικό Συµβούλιο της Αυ-
στρίας, στη Σουηδία, στην Κροατία, στην Ισπανία, στην Ολλαν-
δία, στη Σλοβενία προχθές, στην Πολωνία και ετοιµάζουµε
συνεδριάσεις το επόµενο έτος µε την Γαλλία, µε την Ιρλανδία,
µε την Αυστραλία, τον Καναδά και µε το Λουξεµβούργο. Οφεί-
λουµε να ενηµερώνουµε τους πάντες για το τι συµβαίνει εδώ και
οφείλουµε να ενηµερώνουµε τους πάντες για το ποιος είναι ο τα-
ραξίας στην περιοχή µας, δηλαδή η Τουρκία.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να ευ-
χαριστήσω ιδιαίτερα και τους δύο Υπουργούς, τον κ. Παναγιω-
τόπουλο και τον κ. Δένδια, και την πολιτική ηγεσία των δύο
Υπουργείων για το πνεύµα συνεργασίας που είχαµε όλα αυτά τα
χρόνια. Επίσης, επιτρέψτε µου να ευχαριστήσω και τον Αρχηγό
ΓΕΕΘΑ, τους Αρχηγούς του Γενικού Επιτελείου Στρατού, Αερο-
πορίας και Ναυτικού και δι’  αυτών να ευχαριστήσω κάθε άνδρα
και κάθε γυναίκα των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας, γιατί αν τα σύνορα της Ελλάδος, τα χερσαία, τα θα-
λάσσια και οι ουρανοί µας, είναι σφραγισµένα, το οφείλουµε στο
γεγονός ότι κάποιοι αγρυπνούν, για να κρατήσουν την εθνική
ασφάλεια ψηλά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τουλάχιστον στα θέµατα αυτά
ας σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων. Απαιτείται πραγµατικά
και εθνική συνεννόηση και εθνική συναίνεση στα ζητήµατα της
εξωτερικής µας πολιτικής και της άµυνας. Η Ελλάδα, επειδή
οφείλει να απαντά σε κάθε πρόκληση ενωµένη, νοµίζω ότι του-
λάχιστον σε αυτό εδώ το σηµείο οφείλω να πω σε όλους µας, και
επιτρέψτε µου ως παλαιότερος συνάδελφος κάποιων άλλων, ότι
ο χώρος της άµυνας και ο χώρος της εξωτερικής πολιτικής δεν
είναι χώρος ούτε για ολιγωρίες ούτε για µικροψυχίες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Καστοριάς. 
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Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας εύχεται καλή πρόοδο και καλές
γιορτές σε εσάς και στις οικογένειές σας.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Καλείται στο Βήµα ο κ. Παύλος Πολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ-Προ-

οδευτική Συµµαχία. Και να ετοιµάζεται ο κ. Αναστάσιος Χατζη-
βασιλείου. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ από τώρα την ανο-
χή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, σή-
µερα δεν µπορούµε να δείξουµε ανοχή.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω πολλά στοιχεία.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ψυχραιµία από τη
δεξιά πτέρυγα! Σας παρακαλώ! 

Κύριε Πολάκη, θα δείξω µια µικρή ανοχή. Ξεκινήστε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς να πω στους υπαλλήλους να

είναι σε ετοιµότητα, γιατί πρόκειται να καταθέσω πάρα πολλά
στοιχεία σήµερα. Οπότε να είναι εδώ στο πλάι.

Κύριε Γκιουλέκα, παίρνοντας την µπάλα από εσάς, θα σας
απαντήσω ευθέως: Ορθώς δεν ψηφίσαµε τις δαπάνες του προ-
ϋπολογισµού, γιατί δεν θα σας «κρατήσουµε φανάρι» να ξανα-
χρεοκοπήσετε τη χώρα. Ένα παράδειγµα θα σας πω, τα 600
εκατοµµύρια ευρώ του Κέντρου Εκπαίδευσης στην Καλαµάτα -
που τα κάνετε 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ-, όχι, τη δικιά µας υπο-
γραφή δεν θα την έχουν. Και επειδή δεν µπορείτε να στηρίξετε
τον προϋπολογισµό, επιδοθήκατε σε αυτό…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Επιλογή σας, κύριε Πολάκη!
Όλοι κρινόµαστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Φυσικά και είναι επιλογή µας. 
Επαναλαµβάνω, επειδή δεν µπορείτε να στηρίξετε τον προ-

ϋπολογισµό, επιδοθήκατε σε ένα κρεσέντο πατριδοκαπηλίας, το
οποίο µε τα στοιχεία που θα πω τώρα και θα καταθέσω, θα δείξω
αυτό το αρχαίο ρητό ότι «η πατριδοκαπηλία είναι το τελευταίο
καταφύγιο αυτών που είναι απατεώνες». Ξεκινάµε λοιπόν µαζί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ευτυχώς που είχαµε εσάς
τους πατριώτες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, απευθύνεται

σε εµένα. Απευθύνεται προσωπικά σε εµένα.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ να σε-

βαστείτε τον συνάδελφο που µιλάει. Σας παρακαλώ! Δεν ξεκινή-
σαµε καλά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εγώ δεν θα µιλήσω για τον προϋπολογι-
σµό τόσο πολύ. Θα κάνω τον απολογισµό της διαφθοράς, της
σήψης, της παρακµής, της τροµερής διασπάθισης δηµοσίου
χρήµατος που αποδεικνύουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, αλλά η συνε-
δρίαση είναι για τον προϋπολογισµό, δεν είναι για τον απολογι-
σµό.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:…που αποδεικνύουν πως τα παχιά λόγια
περί αριστείας και αξιοκρατίας ήταν το «φύλλο συκής» για το γι-
ουρούσι που έκαναν από την πρώτη στιγµή τα golden boys, τα
γαλάζια παιδιά και τα γαλάζια γεροντάκια στον δηµόσιο κορβανά
µε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ξεκινάµε λοιπόν.

Με βάση στοιχεία από τις 30 Ιουνίου 2022, πόσο έχει φτάσει
το ύψος των απευθείας αναθέσεων και κλειστών διαγωνισµών,
των αναθέσεων µε κλειστή διαπραγµάτευση; Πόσο έχουν φτάσει
–ξέρετε;- µέσα σε δυόµισι χρόνια, από το 2020 που ξεκίνησε η
έκτακτη ανάγκη; Έφτασαν τα 8,45 δισεκατοµµύρια ευρώ. Βάζον-
τας και 600 εκατοµµύρια ευρώ του τελευταίου εξαµήνου, έχουµε
ξεπεράσει τα 9 δισεκατοµµύρια ευρώ σε απευθείας αναθέσεις. 

Προσέξτε ποιο είναι το πιο προκλητικό από όλα. Το 2019 δεν
είχαµε έκτακτες συνθήκες, δεν είχαµε COVID. Πόσο ήταν το
πρώτο εξάµηνο που κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ οι απευθείας αναθέ-
σεις, οι κλειστοί διαγωνισµοί, η διαπραγµάτευση µε κλειστή δια-
δικασία; Ήταν 6.655.000 ευρώ. Το πρώτο εξάµηνο που κυβερ-
νήσατε –γιατί το γιουρούσι άρχισε αµέσως- πόσο ήταν, από
εσάς; Ξέρετε; Ήταν 259.368.000 ευρώ. Για αυτόν τον λόγο εµείς
αφήσαµε 37 δισεκατοµµύρια ευρώ! Θα µπορούσαν να είναι και

λιγότερα. Για αυτό τον λόγο εσείς θα τα ξεκοκαλίσετε και θα ξα-
ναβρούµε πάλι καµένη γη. 

Αυτά όλα εδώ είναι τα στοιχεία -εδώ είναι περίπου 5,5 δισεκα-
τοµµύρια  ευρώ- από τα λεωφορεία που τα αγοράσαµε σαν και-
νούρια, από τα «Σκόιλ Ελικικού», από τα self-test σε νεοϊδρυθεί-
σες εταιρείες. Είναι το ΙΝΕΔΙΒΙΜ που τα έδινε στον Δρίκο ο γραµ-
µατέας της ΟΝΝΕΔ που είχατε εκεί αρχηγό. Είναι της «CISCO»
τα 2 εκατοµµύρια ευρώ, που τα πληρώσαµε κιόλας και έδωσαν
και όλα τα προσωπικά δεδοµένα. Είναι τα «Σκόιλ Ελικικού». Είναι
όλα αυτά. 

Πάρτε τα αυτά για αρχή, γιατί έχω να πω πολλά. Τα καταθέτω
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, γιατί τα κάνετε όλα αυτά; Διότι είχαµε πανδηµία.
Μεγάλη επιτυχία! Πόσους νεκρούς είχαµε 1η Σεπτεµβρίου του
2021 που ανέλαβε ο «βαρκάρης του Αχέροντα» µε τη βοηθό του,
τη Μίνα τη Γκάγκα, για τον Πλεύρη λέω. Είχαµε δεκατρείς χιλιά-
δες επτακόσιους σαράντα πέντε, 1η Σεπτεµβρίου του 2021. Πό-
σους έχουµε σήµερα; Πόσους έχουµε σήµερα, κύριε Χατζηδάκη;
Έχουµε τριάντα τέσσερις χιλιάδες εξακόσιους δεκατέσσερις νε-
κρούς. Είµαστε στην πρώτη θέση στη δυτική Ευρώπη σε θανά-
τους ανά εκατοµµύριο πληθυσµού, τρεις χιλιάδες τριακόσιοι
πενήντα πέντε θάνατοι ανά εκατοµµύριο πληθυσµού στην Ευ-
ρώπη. Είναι πρώτη η χώρα µας. Ξεπεράσαµε όλους αυτούς που
δεν θέλαµε να µοιάσουµε, Σουηδούς, Γερµανούς, Αυστριακούς,
Γάλλους, Πορτογάλους, Ισπανούς και τα λοιπά. Αυτή ήταν η επι-
τυχία! Φάγατε 9 δισεκατοµµύρια ευρώ στο όνοµα του κορω-
νοϊού. Έχουµε τριάντα πέντε χιλιάδες νεκρούς, γιατί δεν φέρατε
τα φάρµακα όταν έπρεπε, γιατί δεν φτιάξατε τις ΜΕΘ έτσι όπως
έπρεπε, γιατί ποντάρατε στο µοναδικό όπλο του εµβολίου. Πάρτε
και τα στοιχεία. 

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ είναι και αυτά που έδωσε ο ΕΟΔΥ, που αποδεικνύουν ότι
το τελευταίο τρίµηνο στους δύο χιλιάδες επτακόσιους θανάτους,
οι δύο χιλιάδες ήταν θάνατοι πλήρως εµβολιασµένων και οι επτα-
κόσιοι θάνατοι ήταν ανεµβολίαστοι ή µερικώς εµβολιασµένοι. Για
αυτό πήρε και απόφαση το Σ.τ.Ε. να επιστρέψει τους υγειονοµι-
κούς σε αναστολή, που τους κρατάει εκδικητικά ο Πλεύρης, «ο
βαρκάρης του Αχέροντα», εκτός µέχρι 1ης Γενάρη. 

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε παρακάτω. Αυτό εδώ είναι η έκθεση του εσωτερικού
ελέγχου για το ΙΦΕΤ. Θα µιλήσω σε επίπεδο υγείας πάλι. Κατα-
θέσαµε µηνυτήρια αναφορά ο Ανδρέας ο Ξανθός και η Δώρα η
Αυγέρη, µε βάση αυτήν εδώ την έκθεση εσωτερικού ελέγχου.
Εσείς είστε Κυβέρνηση και εσείς την κάνατε. Τι λέει αυτή η έκ-
θεση; Λέει ότι έχετε πάει εκεί ένα λαµόγιο, ονόµατι Σωτηρίου, ο
οποίος έχει φάει και τα πόµολα από τις πόρτες! Έχει δώσει και
έχει κάνει εξαγωγή ο ΙΦΕΤ τρία εκατοµµύρια φάρµακα, τα οποία
έπρεπε να πουληθούν εδώ, τα εξήγαγε έξω και πεντακόσια χι-
λιάρικα δεν έχουν βρεθεί που έχουν πάει. Δεν τα λέω εγώ, η έκ-
θεση του εσωτερικού ελέγχου τα λέει, δικός σας ελεγκτής τα
λέει. Αγόρασε, λέει, οκτακόσιες χιλιάδες κάποια φάρµακα από
τη Ρουµανία, τα οποία τα πλήρωσε στον λογαριασµό όχι της
εταιρείας, αλλά κάποιου άλλου λογαριασµού, που δεν ξέρουµε
ποιανού είναι, και έχει κάνει ζηµιά στο ΙΦΕΤ. Περιγράφουν ένα
κάρο παράνοµες πράξεις. Καταθέσαµε τη µηνυτήρια αναφορά
νοµίζω στις 12 Απριλίου 2022. Πενιά δεν έχει παίξει η ανεξάρτητη
ελληνική δικαιοσύνη! 

Πάµε και στα υπόλοιπα γιατί αυτό είναι η πληγή και το κακό
αυτής της χώρας. Αυτή εδώ είναι η αναφορά για την κ. Νικολάου,
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την οποία υπογράψαµε η κ. Γεροβασίλη, ο κ. Ξανθόπουλος και
εγώ, που αποδεικνύει ότι, µέσα σε χρονικό διάστηµα ενός χρό-
νου, υπέγραψε είκοσι οκτώ συµβάσεις για προµήθεια µέσων ατο-
µικής προστασίας για τις φυλακές και ζηµίωσε, µε µετριοπαθείς
υπολογισµούς, το ελληνικό δηµόσιο τουλάχιστον κατά 2.191.000
ευρώ, που είναι η διαφορά της τιµής αυτών που αγόρασε είτε
ως είδη είτε ως υπηρεσίες η κ. Νικολάου, σε σχέση µε το ίδιο το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ή και µε άλλα Υπουργεία και
δοµές του δηµοσίου που τα αγόρασε. Το έχουµε πάει και αυτό
παραπάνω από ενάµιση χρόνο. Πενιά δεν έχει παίξει η ανεξάρ-
τητη ελληνική δικαιοσύνη! Και την κατεβάζετε και για Βουλευτή
στην Εύβοια!

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε παρακάτω. Πάλι να πω για την τρίτη αναφορά. Kαι ο λα-
λίστατος αδιευκρίνιστος λαδέµπορας, που σε κάθε τι µιλάει -για
τον κ. Γεωργιάδη µιλάω- γι’ αυτό δεν έχει πει κουβέντα. Είναι
χρηµατοδότηση από τον αναπτυξιακό 737.000 ευρώ σε µία εται-
ρεία για παροχή, λέει, συµβούλων ασφαλείας σε µια εταιρεία που
λέγεται «SWAT SDISS ΕΠΕ», στην οποία διευθύνων σύµβουλος
ήταν µια κύρια, συνεργάτης του Δένδια -τώρα είναι ο κ. Κολοµ-
πανί, συνεργάτης του κ. Γεωργιάδη το 2013 µε 2014-, µια εται-
ρεία που τον προηγούµενο χρόνο είχε τζίρο 350 ευρώ και η
οποία ανήκει σε µία offshore της Κύπρου, η οποία είχε να κατα-
θέσει ισολογισµούς επτά χρόνια. Και µετά που το ανακοινώσαµε,
τρέξανε να την ξαναενεργοποιήσουν στην Κύπρο. Καθαρή απάτη
του κ. Γεωργιάδη προς το ελληνικό δηµόσιο αυτή εδώ. 

Κατέθεσαν τέσσερις δικηγόροι Αθηνών µηνυτήρια αναφορά
για απάτη, γιατί και αυτή η εταιρεία, οι ΚΑΔ –οι Κωδικοί Αριθµοί
Δραστηριότητας- που δραστηριοποιείται δεν έχουν καµµία
σχέση µε αυτό το πράγµα το οποίο ανέλαβε, θα πάρει επιδότηση
747.000 ευρώ. Πάρτε και αυτό, το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για να πούµε και κάποια
πράγµατα για τον κ. Παναγιωτόπουλο, γιατί έµαθα ότι χθες είπε
να του κάνω επίκαιρη. Να απαντήσει στη γραπτή και να του κά-
νουµε και επίκαιρη.

Δώσατε 20 εκατοµµύρια ευρώ απευθείας ανάθεση για αλλαγή
φωτιστικών στα στρατόπεδα. Σας αποδείξαµε ότι αυτά θα έπρε-
πε να τα πάρετε µε 10 εκατοµµύρια ευρώ αντί για 20 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, αν χρησιµοποιούσατε τις τιµές που χρησιµοποίησε ο
Δήµος Πατρέων ή άλλοι δήµοι. Πήρατε φωτιστικά 800 ευρώ που
τα βρίσκεις στο Skroutz µε 110 ευρώ και εσείς τα πήρατε 780
ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και εδώ καταθέτω και από άλλη εταιρεία, από δήµο, από τη

«PHILIPS» συγκεκριµένα –έτσι;- που έχει τις διαφορές τιµής ανά-
µεσα σε αυτά που αγοράσατε και σε αυτά που προσέφερε αυτή,
αλλά κάνατε τη διαδικασία µε τέτοιο τρόπο που να µην µπορεί
να συµµετέχει κανένας άλλος. Γιατί είπατε ότι τα φωτιστικά πρέ-
πει να είναι ωοειδούς σχήµατος και οι λαµπτήρες µε αυτή τη διά-
ταξη. Κι ενώ στη Φιλαδέλφεια το ακύρωσε το Ελεγκτικό Συνέδ-
ριο, γιατί ήταν «copy paste» -κόπι πάστε, που είπα µια φορά που
µου λέγατε ότι δεν ξέρω αγγλικά- η προκήρυξη, εκεί την ακύ-
ρωσε µετά το Ελεγκτικό Συνέδριο, εδώ τη δέχτηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σιγά
σιγά, κύριε Πολάκη, σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε στον κ. Μηταράκη, άλλο µοντέλο και αυτός εδώ. Να µην

πω τώρα για τις συµβάσεις των έξι µηνών για τα δωµάτια που επί
Βίτσα κόστιζαν 235.000 ευρώ τον χρόνο και µε αυτόν κόστιζαν
στους έξι µήνες 315.000 ευρώ. Να πω και το πιο προκλητικό:
Έδωσε σύµβαση 6 εκατοµµύρια ευρώ -για ποιον λόγο;- για να
τον βοηθήσουν να φτιάξει τις συµβάσεις κατασκευής των χώρων
υποδοχής και ταυτοποίησης. Αυτά τα 100 εκατοµµύρια ευρώ, 40

εκατοµµύρια ευρώ για τα κέντρα υποδοχής, που µε 40 εκατοµ-
µύρια ευρώ φτιάχνεις νοσοκοµείο. Ο Μηταράκης φτιάχνει κέντρο
υποδοχής και ταυτοποίησης µε 40 εκατοµµύρια ευρώ το καθένα
και θέλει –λέει- και 6 εκατοµµύρια ευρώ για το πώς θα φτιάξουν
τις συµβάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-
καλώ!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τα 5 εκατοµµύρια ευρώ είναι «µαύρο»
πολιτικό χρήµα.

Πάρτε και αυτό, το καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, φτάνει, αφή-
στε και για τον κ. Τσακαλώτο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω, ένα λεπτό θέλω ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν µίλησε άλλος

τόσο πολύ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κάποιος µίλησε, γι’ αυτό το λέω.
Εδώ αυτά είναι ένας απολογισµός αδρός, είναι πολλά, δεν

προλαβαίνω να τα πω όλα. Θα πω, όµως, το εξής: Ενώ κάνετε
όλα αυτά, έχετε και Βουλευτές, όπως τον κ. Πάτση, ο οποίος
είναι το «κοράκι» των εισπρακτικών, ο οποίος πήρε 4 εκατοµµύ-
ρια ευρώ δάνειο από την Πειραιώς για να αγοράσει 63 εκατοµ-
µύρια ευρώ και έρχεται ο Πάσχας της Τράπεζας της Ελλάδος
µέσα στην Επιτροπή «πόθεν έσχες» και µας λέει ότι τα 4 εκατοµ-
µύρια ευρώ δεν τα πήρε δάνειο ο Πάτσης, εξέδωσε οµολογιακό
δάνειο η εταιρεία του και το κάλυψε µια offshore από την Κύπρο
που πήρε δάνειο από την Πειραιώς. Αυτό λέγεται ξέπλυµα και
δεν πήρε 63 εκατοµµύρια ευρώ δάνεια και να του ζητάει µετά:
«Δώστε µου τα, αλλιώς σας το κατάσχω, το πλειστηριάζω», πήρε
123 εκατοµµύρια ευρώ δάνειο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Πο-
λάκη, σας παρακαλώ!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτός είναι ο κ. Πάτσης. Είστε το κόµµα
των «Πάτσηδων» και των «Καππάτων», ο οποίος Καππάτος είναι
ο δικηγόρος που εκπροσωπεί το VALUE στην Κεφαλονιά και η
γυναίκα του πήρε και εκείνου επιδότηση από τον αναπτυξιακό,
όπως πήρε και η γυναίκα του Μαραβέγια. Ο Καππάτος είναι Πά-
τσης και Μαραβέγιας, δύο σε ένα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πήρε και αυτή επιδότηση από τον αναπτυξιακό –έτσι;- και

πήρε και δάνειο από την Eurobank αυτά τα 120.000 ευρώ για να
φτιάξει δωµάτια στην Κεφαλονιά, αλλά ο Στουρνάρας µόνο για
το δικό µου δάνειο ήξερε να κάνει έλεγχο. Πάρτε και αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, σας
παρακαλώ, κλείστε!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και αυτό που θα πω τώρα –και κλείνω-
δεν το βλέπει, που µε τα funds, µε την ασυλία των τραπεζιτών
που εσείς ψηφίσατε κάνουν όλα αυτά που κάνουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τα 30 εκατοµµύρια ευρώ δάνειο του «ΠΡΩΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ»,

του συγχωρεµένου του Αναστασιάδη και του Καραµήτσου τα
πούλησε τον Απρίλη του 2020, µετά που ψηφίσατε την ασυλία
των τραπεζικών στελεχών, τα έδωσε η Τράπεζα Πειραιώς, αντί
για 29 εκατοµµύρια ευρώ, 10 εκατοµµύρια ευρώ στο fund
«PALANTIR CAPITAL». Μετά από λίγο καιρό, στις 2 Ιουνίου, το
«PALANTIR» τα πουλάει στο «MERU SARL» για 8 εκατοµµύρια
ευρώ, µε τις 19 Ιουλίου του 2021 το δεύτερο fund το πουλάει σε
ένα τρίτο fund και τι έχει σαν αποτέλεσµα αυτό; Να διαγράφουν
τα δάνεια, να τους επιστραφούν και τα σπίτια που είχαν κατα-
σχεθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, καλές

γιορτές!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Την ίδια στιγµή που παίρνετε τα σπίτια
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του κόσµου για 10.000 ευρώ µε τους «Πάτσηδες» που έχετε στο
κόµµα σας, την ίδια στιγµή καθαρίζετε τα λαµόγια των τραπεζών
και των ΜΜΕ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τα είπατε αυτά, κύριε
Πολάκη. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτό και έκλεισα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Πολάκη,

σας παρακαλώ! Μη µε φέρνετε σε δύσκολη θέση, σας παρα-
καλώ!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Επειδή ξέρω ότι το µόνο που θα βρείτε
να πείτε είναι ότι ο Πολάκης είναι τοξικός µε αυτά που λέει -τα
στοιχεία είναι τοξικά πραγµατικά για εσάς και τη δράση σας- σας
απαντάω, επειδή αυτό θα πείτε, µε µια ανάρτηση που διάβασα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πολάκη, πήγατε
στον διπλάσιο χρόνο. Μη µε στενοχωρείτε τώρα!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω.
Βγήκε και η Χριστίνα Κοραή στον Ευαγγελάτο να µας πει ότι

οι κεντρώοι τροµάζουν µε τον Πολάκη. Καλά κάνουν και τροµά-
ζουν, ρε Χριστίνα! Όσοι τροµάζουν από την αισθητική Πολάκη
και δεν τροµάζουν από τον Κυριάκο Μητσοτάκη, τον Σκέρτσο,
τον Γεραπετρίτη, τον Φουρθιώτη, τον Παπαγεωργίου, τον Λι-
γνάδη, τον Γεωργιάδη, τον Βορίδη, τον Πλεύρη, τις τριάντα
πέντε χιλιάδες θανάτους, τη διάλυση του ΕΣΥ, τη «NOVARTIS»,
τον Σαµαρά, τον Μπαλτάκο, την Ντόρα, τον Μιχαλολιάκο δεν
είναι κεντρώοι, φιλήσυχοι φασίστες είναι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό θα πέσετε µε κρότο και πολύ σύντοµα θα ξαναστή-

σουµε αυτή τη χώρα στα πόδια της! Στην υγειά σας!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Άµα κλείσουµε το µι-
κρόφωνο, το έκανε ο φασίστας από την Ελληνική Λύση, έτσι;
Αυτό θα είναι το µότο.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µίλησε είκοσι λεπ-
τά!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρό-

εδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και καλείται στο Βήµα
ο κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου από τη Νέα Δηµοκρατία και θα
κλείσουµε µε τον κ. Ζεµπίλη από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά να
ετοιµαστούν οι κοινοβουλευτικοί οι οποίοι θα µιλήσουν από έξι
λεπτά καθένας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον να κουνάει το δάχτυλο ο ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος σας θυµίζω ότι έφερε τα κόκκινα funds πριν από µερικά
χρόνια και µιλάει για κόκκινα δάνεια, ο ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος έδωσε
το δικαίωµα στα κόκκινα funds να ζητούν µε ένδικα µέσα τις οφει-
λές από τους οφειλέτες. Έχει ενδιαφέρον, λοιπόν, να πετάει
λάσπη στον ανεµιστήρα –ποιος;- ο ΣΥΡΙΖΑ για άλλη µία φορά.

Εάν, λοιπόν, κύριοι, έχετε τεκµήρια ή αποδείξεις, γιατί δεν πη-
γαίνετε στη δικαιοσύνη; Διότι µε το να πετάτε λάσπη στον ανεµι-
στήρα χωρίς να λέτε σε κανέναν τίποτα, κύριε συνάδελφε, το
µόνο που πετυχαίνετε είναι να ρίχνετε νερό στον µύλο των άκρων
και τα άκρα καραδοκούν έξω από τη Βουλή και είναι θλιβερή
αυτή η στάση που ακολουθείτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε έναν προϋπο-
λογισµό ο οποίος είναι ο πρώτος µετά από δώδεκα χρόνια που
καταρτίζεται εκτός πλαισίου µνηµονιακής επιτήρησης ή επο-
πτείας και δικαιώνει επιτέλους τις σκληρές θυσίες των Ελλήνων
και ταυτόχρονα, ανοίγει µία νέα σελίδα για τη χώρα.

Επιβεβαιώνεται, λοιπόν, ότι η οικονοµία µας µπαίνει σε µία στα-
θερή τροχιά ανάπτυξης, θωρακισµένη να αντιµετωπίσει κάθε
µελλοντική πρόκληση.

Στα χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας η χώρα αν-
τιµετώπισε πρωτοφανείς κρίσεις, από την υβριδική απειλή στον
Έβρο µέχρι τον COVID και τη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία και

την ενεργειακή κρίση. Σε όλες αυτές τις δυσκολίες η Κυβέρνηση
έχει βρεθεί σταθερά στο πλευρό της κοινωνίας, από τα µέτρα
στήριξης στον κορωνοϊό µέχρι την απορρόφηση του µεγαλύτε-
ρου µέρους των αυξήσεων στην ενέργεια.

Εµείς στηρίξαµε τη µεσαία τάξη, αυτήν που εσείς πριν από µε-
ρικά χρόνια είχατε ρηµάξει. Εµείς στηρίξαµε τους αδύναµους
πολίτες, τις ελληνικές επιχειρήσεις, την Ελληνίδα και τον Έλληνα
που αγωνίζεται καθηµερινά να µεγαλώσει τα παιδιά του. Και η
χώρα γίνεται σιγά σιγά παράδειγµα προς µίµηση, εξάγοντας –
ναι- και βέλτιστες πρακτικές. Για παράδειγµα, ο µηχανισµός φο-
ρολόγησης των υπερκερδών των εταιρειών ενέργειας υιοθετή-
θηκε πριν από λίγο καιρό από τους εταίρους στην Ευρώπη. Και
αυτός ο µηχανισµός, τον οποίον εσείς αµφισβητείτε χωρίς στοι-
χεία έχει συνεισφέρει δισεκατοµµύρια ευρώ στα δηµόσια ταµεία,
επιτρέποντας στο κράτος να επιδοτεί περισσότερο τους λογα-
ριασµούς ενέργειας, απαλλάσσοντας τους καταναλωτές από
πολλά βάρη.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, πέτυχε αυτά τα χρόνια να δηµιουργήσει
ένα περιβάλλον φιλικό στην επιχειρηµατικότητα. Έχουµε επιτέ-
λους ρεκόρ επενδύσεων, έχουµε νέες επενδύσεις 7,7 δισεκατοµ-
µυρίων, αλλά και εγκρίσεις έργων ΣΔΙΤ 4,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Οι δε εξαγωγές των ελληνικών προϊόντων έχουν αυξηθεί
κατά 41% σε σχέση µε το ΑΕΠ τοποθετώντας την Ελλάδα στις
κορυφαίες θέσεις της Ευρώπης. Και ναι, προσελκύσαµε εται-
ρείες κολοσσούς, γεγονός που δηµιούργησε νέες σταθερές και
καλοπληρωµένες θέσεις εργασίας. Χιλιάδες νέα παιδιά έχουν
βρει δουλειά και επιτέλους µπορούµε πια να λέµε ότι σιγά-σιγά
το brain drain εξελίσσεται σε brain gain. Και ναι, µειώθηκε η κοι-
νωνική ανισότητα κάτω από τα επίπεδα του 2018, σύµφωνα µε
τα ευρωπαϊκά στοιχεία. Περιορίστηκε δραστικά το δηµόσιο
χρέος ως προς το ΑΕΠ, ενώ η ανάπτυξη τρέχει µε 5,6%, ρυθµό
διπλάσιο από τον µέσο ευρωπαϊκό τη στιγµή που επί ΣΥΡΙΖΑ εί-
χαµε µηδενική ανάπτυξη, ενώ οι ευρωπαϊκές οικονοµίες ήταν
όλες, µα όλες σε ανοδική τροχιά.

Και το αναπτυξιακό αποτύπωµα αφορά κάθε πολίτη. Συγκεκρι-
µένα, στη δική µου πατρίδα, στις Σέρρες, τα τελευταία χρόνια
έχουν ξεµπλοκάρει δεκάδες έργα που είχαν βαλτώσει για δεκαε-
τίες, όπως οδικές υποδοµές, αγροτική οδοποιία, άρδευση, νέα
δηµόσια κτήρια για νευραλγικές υπηρεσίες, νέα σχολεία και νέα
προγράµµατα για ανέργους. Και εδώ θέλω να ευχαριστήσω τον
Υπουργό Εργασίας κ. Χατζηδάκη, αλλά και τον Διοικητή της
ΔΥΠΑ Σπύρο Πρωτοψάλτη που αποδέχτηκαν την πρότασή µου
να µπουν οι Σέρρες σε ένα πιλοτικό πρόγραµµα µε τέσσερις πε-
ριοχές της χώρας για ανέργους ηλικίας δεκαοκτώ έως εξήντα
έξι ετών µε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, όσο κι αν δεν σας αρέσει,
αυτός ο προϋπολογισµός εξασφαλίζει κοινωνική δικαιοσύνη για
όλες τις Ελληνίδες και για όλους τους Έλληνες. Περιλαµβάνει
πολιτικές µε αναπτυξιακό αποτύπωµα και κυρίως ισχυρό κοινω-
νικό πρόσηµο. Η ανάπτυξη που έχει επιτευχθεί αφήνει χώρο για
τη στήριξη της κοινωνίας και κυρίως των περισσότερο αδύναµων
πολιτών. Οι  Έλληνες δεν είναι «λωτοφάγοι». Θυµούνται τι φό-
ρους πλήρωναν τέσσερα χρόνια πριν, όπως θυµούνται και τι ει-
σόδηµα είχαν. Και είναι απίστευτο να ακούγεται από την
Αντιπολίτευση σε αυτήν εδώ την Αίθουσα το επιχείρηµα ότι η Νέα
Δηµοκρατία δήθεν επιβάλλει υψηλή φορολόγηση. Μην αρνείστε,
λοιπόν, την πραγµατικότητα, διότι αυτή η Κυβέρνηση αυξάνει τις
συντάξεις µέχρι 7,75%, αυτή η Κυβέρνηση έχει προβεί σε πενήντα
µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, αυτή η Κυβέρνηση
έχει αυξήσει τον κατώτατο µισθό κατά 9,7% απέναντι στις επιλο-
γές του ΣΥΡΙΖΑ που επί των ηµερών του δηµιούργησε τη γενιά
των 300 ευρώ και ακολούθησε µια φοροληστρική επιλογή.

Εµείς, λοιπόν, εφαρµόζουµε ένα πρόγραµµα βιώσιµης ανάπτυ-
ξης µε ισχυρό δίχτυ κοινωνικής προστασίας. Ο στόχος µας είναι
ένας: η συνεχής αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολι-
τών µε παράλληλη µείωση των φορολογικών επιβαρύνσεων. Και
δεν ξεχνούµε ούτε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της χώρας µας,
κάτι που βιώνουν καθηµερινά εκατοµµύρια πολίτες στην καθη-
µερινή ζωή. Και αυτή η ψηφιακή πολιτική που απευθύνεται σε
όλους τους Έλληνες συντείνει περισσότερο στην κοινωνική δι-
καιοσύνη. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις ηµέρες ακούστηκαν
πολλά, όπως ότι η Κυβέρνηση δήθεν αδιαφορεί για τους πολίτες,
ειδικά τώρα µετά το αυξηµένο ενεργειακό κόστος. Αυτή, όµως,
η Κυβέρνηση µοχθεί για την ανόρθωση της µεσαίας τάξης και
της τύχης του νοικοκυριού και εφαρµόζει πολιτικές µε φιλόδο-
ξους, αλλά ρεαλιστικούς στόχους. Δεν σχεδιάζει πολιτικές στο
γόνατο. Σχεδιάζει δίκαιες πολιτικές ανάπτυξης µε όπλο τη συ-
νετή δηµοσιονοµική διαχείριση που της επιτρέπει να υλοποιεί µε-
ταρρυθµίσεις προς όφελος των πολιτών και να κρατά την κοι-
νωνία όρθια.

Και σηµειώνω και τη θετική πορεία του Ταµείου Ανάκαµψης.
Χάρη στον κυβερνητικό σχεδιασµό, η Ελλάδα ως το τέλος του
έτους θα έχει λάβει 12 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και τα έργα που
περιλαµβάνονται στο ταµείο αφορούν όλους τους πολίτες ως το
τελευταίο ακριτικό χωριό. Αυτό σηµαίνει κοινωνική πολιτική στην
πράξη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Τελειώνω κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Σήµερα ψηφίζουµε έναν
προϋπολογισµό που σηµατοδοτεί την επιστροφή στην κανονικό-
τητα, που σηµατοδοτεί την ανάκτηση της εθνικής αξιοπιστίας και
της αξιοπρέπειας. Ψηφίζουµε έναν προϋπολογισµό που δίνει στη
χώρα τη δυνατότητα να προσελκύει καινοτόµες επενδύσεις και
ταυτόχρονα να αποτελεί και πόλο περιφερειακής σταθερότητας. 

Είµαι απολύτως βέβαιος ότι οι πολίτες θα αναγνωρίσουν τη
µεγάλη προσπάθεια της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη
και θα δώσουν νέα εντολή για να συνεχίσουµε στον δρόµο της
κοινωνικά δίκαιης ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και τώρα συνεχί-
ζουµε µε τον επόµενο οµιλητή. Καλούµε, λοιπόν, στο Βήµα τον
κ. Αθανάσιο Ζεµπίλη από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ξεκινάµε
τον κύκλο των δευτερολογιών των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων µε την αντίστροφη σειρά, δηλαδή µε τον κ. Κλέωνα Γρηγο-
ριάδη. 

Ορίστε, κύριε Ζεµπίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δικαιολογηµένα θα µπορού-

σαµε να µιλάµε για την τέλεια καταιγίδα µε αυτόν τον πρωτο-
φανή καταιγισµό γεγονότων και εντάσεων σε πεδία όπως το
πανδηµικό, το γεωπολιτικό, το ενεργειακό, αλλά και αυτό της κλι-
µατικής κρίσης, µια καταιγίδα που βύθισε σε πολιτική αστάθεια
ισχυρά κράτη και σε περιδίνηση κραταιές οικονοµίες.

Δεν είναι υπερβολή συνεπώς να ισχυριστούµε ότι η Κυβέρνηση
αυτή δοκιµάστηκε στη υψικάµινο ακραίων κρίσεων και δεν κάµ-
φθηκε, δεν έκανε πίσω, δεν ανέστειλε ούτε µέρα το εκσυγχρονι-
στικό της έργο. Αντίθετα, τα γεγονότα χαλύβδωσαν τη βούληση
και το πείσµα της και πέτυχε πολλά, στο κράτος, την κοινωνία,
την οικονοµία, πέτυχε πολλά για τη σφυρηλάτησε σχέση αλή-
θειας και εµπιστοσύνης µε την ελληνική κοινωνία.

Γιατί πράγµατι η κοινωνία γνωρίζει ότι κατά την περίοδο 2020-
2022 διατέθηκαν περισσότερα από 43 δισεκατοµµύρια ευρώ, το
µεγαλύτερο σε σχέση µε το ΑΕΠ ποσό στην ευρωζώνη, για τη
στήριξη των πολιτών απέναντι στην πανδηµική κρίση. Όπως επί-
σης γνωρίζει ότι για την ανακούφιση από την ενεργειακή κρίση
διατέθηκαν περισσότερα από 13 δισεκατοµµύρια ευρώ µε τις επι-
δοτήσεις των λογαριασµών ρεύµατος ως ποσοστό του ΑΕΠ να
είναι υψηλότερες πανευρωπαϊκά. Αυτό από µόνο του καταδει-
κνύει τον δυναµισµό και την ανθεκτικότητα και κυρίως την κοι-
νωνική διάσταση της οικονοµικής πολιτικής, µιας πολιτικής
θαρραλέων µεταρρυθµίσεων που δίνει έµφαση στις φοροελα-
φρύνσεις, τις µειώσεις εισφορών, τα επενδυτικά κίνητρα, τις απο-
κρατικοποιήσεις, τις αναδιαρθρώσεις δηµοσίων φορέων και µη
εξυπηρετούµενων δανείων και κυρίως µιας πολιτικής που κατόρ-
θωσε να αποκαταστήσει την εµπιστοσύνη στη χώρα.

Αυτό αποδεικνύεται και από την έκθεση του «ECONOMIST»,
όπου η Ελλάδα αναδεικνύεται πρωταθλήτρια όσον αφορά τη
βελτίωση του επιχειρηµατικού κλίµατος, καθώς σκαρφάλωσε δε-
καέξι ολόκληρες θέσεις στη σχετική κατάταξη, σηµειώνοντας τη
µεγαλύτερη πρόοδο µεταξύ των ογδόντα δύο χωρών που εξετά-

ζονται στη σχετική λίστα και αυτό όταν λίγα χρόνια πριν, το 2018,
η χώρα µας ήταν ουραγός στις επενδύσεις, όχι µόνο στην Ευ-
ρώπη, αλλά και παγκοσµίως.

Συγκεκριµένα, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Παγκόσµιας Τρά-
πεζας για το 2018 η Ελλάδα βρισκόταν µια θέση πιο κάτω από
τη Γουατεµάλα και δύο από τη Ζιµπάµπουε ως προς το ποσοστό
των επενδύσεων σε σχέση µε το ΑΕΠ. Και επειδή βέβαια σήµερα
η Αντιπολίτευση τι να έρθει να πει γι’ αυτά τα καθέκαστα, το γε-
γονός ότι συναγωνιζόµαστε, δηλαδή, τη Ζιµπάµπουε, γι’ αυτόν
τον λόγο επιλέγει την τοξικότητα και τη συκοφαντία.

Κι όµως µετά από λίγα χρόνια, σήµερα, η χώρα µας βρίσκεται
στην πρωτοκαθεδρία µε το Διεθνές Χρηµατοπιστωτικό Ινστιτούτο
να διαπιστώνει ότι η Ελλάδα έρχεται πρώτη σε αύξηση επενδύ-
σεων στην Ευρωζώνη για τη διετία 2020-2021. Στην ίδια κατεύ-
θυνση και εκτιµήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που συγκλίνουν
ότι η Ελλάδα θα είναι πρωτοπόρος σε ρυθµό αύξησης επενδύ-
σεων στην Ευρώπη και για την επόµενη τριετία.

Σε αυτό το επίτευγµα αναµένεται να συµβάλει και ο προϋπο-
λογισµός του 2023 που καταγράφει ιστορικό ρεκόρ ως προς τις
δηµόσιες επενδύσεις που προβλέπεται να αγγίξουν τα 12 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Αν προσθέσουµε µάλιστα και το ποσό των 3,4
δισεκατοµµυρίων ευρώ που αντιστοιχούν στα δάνεια του Τα-
µείου Ανάκαµψης, θα έχουµε ένα συνολικό ποσό 15,3 δισεκατοµ-
µυρίων δηµοσίων πόρων για επενδύσεις, ποσοστό υπερδιπλάσιο
και των δύο ετών του ΠΔΕ για το 2018 και 2019. Είναι επενδύσεις
που αφορούν τον εκσυγχρονισµό του κράτους, τον ψηφιακό µε-
τασχηµατισµό, την πράσινη µετάβαση, τη δίκαιη και ισόρροπη
περιφερειακή ανάπτυξη, ένα πρότζεκτ που θα µεταβάλει την ει-
κόνα της εγκατάλειψης, ιδιαίτερα στις αδικηµένες και µειονεκτι-
κές περιοχές.

Και επειδή ακούστηκε ότι δεν γίνονται έργα, ιδιαίτερα στην πε-
ριφέρεια, θα ήθελα να πω για τον τόπο µου, την Εύβοια, η οποία
βρισκόταν σε µια ιδιότυπη αποµόνωση εξαιτίας της έλλειψης
υποδοµών προσβασιµότητας. 

Η παράκαµψη Χαλκίδας, ένα όνειρο δεκαετιών, παίρνει «σάρκα
και οστά». Το µεγαλύτερο έργο για τον νοµό δηµοπρατήθηκε και
συµβασιοποιείται εντός του χρόνου. Και από τις αρχές του 2023
αναµένεται να ξεκινήσει η κατασκευή του, για να παραδώσουµε
στις επόµενες γενιές ένα εµβληµατικής σηµασίας και σπουδαι-
ότητας έργο, καθώς η περιφερειακή οδός θα βελτιώσει την οδική
ασφάλεια και την ποιότητα ζωής των κατοίκων, διανοίγοντας ση-
µαντικές και νέες προοπτικές ανάπτυξης. 

Επίσης, σε φάση επικαιροποίησης και ωρίµανσης βρίσκονται
και τα αναγκαία οδικά έργα των παρακάµψεων Αλιβερίου, Αµα-
ρίου, Βασιλικού, που εξυπηρετούν περιοχές της Καρύστου και
της Κύµης. 

Περαιτέρω, στην ίδια περιοχή εντάξαµε στο χρηµατοδοτικό
πρόγραµµα «Τρίτσης» το µεγαλεπήβολο έργο του φράγµατος
Σέτας - Μανικίων, µε προϋπολογισµό 41 εκατοµµύρια ευρώ. 

Είναι προφανές συνεπώς ότι στις µέρες µας τα έργα διαχείρι-
σης των επιφανειακών υδάτων και οι υποδοµές, όπως του φράγ-
µατος Ψαχνών, οχυρώνουν τις περιοχές απέναντι στις επιπτώ-
σεις της κλιµατικής αλλαγής. Άλλωστε τις τραγικές συνέπειες
της κλιµατικής κρίσης τις βιώσαµε και µε τη µεγάλη οικολογική
καταστροφή της βόρειας Εύβοιας. 

Σήµερα είναι γνωστό ότι έχει εκπονηθεί ένα ολιστικό σχέδιο
ανασυγκρότησης της περιοχής, που προβλέπει εβδοµήντα ένα
έργα και δράσεις που εστιάζουν στο δάσος, τον πολιτισµό, το
ανθρώπινο δυναµικό, την υγεία και τις υποδοµές, συνολικού προ-
ϋπολογισµού 380 εκατοµµυρίων ευρώ. Βλέπουµε έτσι ότι πυλώ-
νας αυτής της πολιτικής είναι η ενίσχυση της υπαίθρου, η άρση
των γεωγραφικών ανισοτήτων και η διάχυση του πλούτου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο παρών προϋπολογισµός είναι
ιστορικός, όχι µόνο γιατί είναι ο πρώτος εκτός µνηµονιακού πλαι-
σίου, όσο κυρίως γιατί έχει τη δύναµη και τους πόρους να συµ-
βάλλει στη προσαρµογή της οικονοµίας στις µεγάλες προκλή-
σεις ενός αβέβαιου µέλλοντος, όπως η κλιµατική αλλαγή και οι
δηµογραφικές εξελίξεις. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι οι επιπτώσεις του δηµογραφικού,
όπως είδαµε και στην πρόσφατη απογραφή, είναι άµεσες στην
εθνική µας υπόσταση και κυριαρχία, τη δηµιουργία πλούτου, την
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ευηµερία των µελλοντικών και των σηµερινών συνταξιούχων και
σίγουρα, στην ανάπτυξη και την πρόοδο της χώρας. Αποτελεί
συνεπώς εθνικό πρόταγµα να µη συρρικνωθεί ο ελληνισµός και
να µην αποµειωθεί η µεγάλη ακτινοβολία της γλώσσας και του
ελληνικού πολιτισµού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ζεµπίλη. 

Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των εγγεγραµµένων Βουλευτών.
Περνάµε στις δευτερολογίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων. Θα συµφωνήσουµε για έξι λεπτά, µε µία ανοχή από το Προ-
εδρείο, για τις δευτερολογίες των κοινοβουλευτικών.

Καλούµε στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΜέΡΑ25, τον κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
που µου δώσατε τον λόγο. Ευχαριστώ και τον κύριο που έφερε
νερό εδώ, ενώ δεν όφειλε να πάρει υγειονοµικά ρίσκα, καθώς
δεν είναι υγειονοµικός είναι κλητήρας της Βουλής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν ήµουν µικρό παιδί πολλά
χρόνια πριν, προτού πρωτακούσω τους όρους λόµπι και λοµπί-
στας, οι οποίοι τόσο επίκαιροι γίνονται στις µέρες µας, δεκαετίες
πριν καν γίνουν Βουλευτές -πριν φανταστούν ότι θα γίνουν Βου-
λευτές- η κ. Καϊλή και ο κ. Πάτσης, έτυχε να έρθω αντιµέτωπος
µε το είδος τους. 

Περπατώντας συγκεκριµένα ένα πρωί στους δρόµους της
Αθήνας µε τον πατέρα µου, ο οποίος τότε τύγχανε δήµαρχος του
Νέου Ηρακλείου Αττικής, συναντήσαµε έναν άνθρωπο ο οποίος
τον χαιρέτησε υποτακτικά, κατά το κοινώς λεγόµενο σαν να
ήθελε να τον «γλείψει» -σε εισαγωγικά-, αλλά την ίδια στιγµή εµέ-
να, που ήµουν παιδί και αγνό παιδί, δεν µου άρεσε καθόλου η
φυσιογνωµία του, που εξέπεµπε ένα ανύπαρκτο ήθος και µια τε-
ράστια µαταιοδοξία. Ο άνθρωπος αυτός µου φάνηκε κατά το κοι-
νώς λεγόµενο λαµόγιο. 

Ο πατέρας µου επιβεβαίωσε αµέσως τις υποψίες µου. Τον χαι-
ρέτησε ψυχρά και βιαστικά και σπεύσαµε να αποµακρυνθούµε.
Τότε εγώ, αφού δήλωσα την αντιπάθεια µου για το πρόσωπο
αυτό, τον ρώτησα: «Μπαµπά, τι δουλειά κάνει αυτός ο άνθρω-
πος;». Κι εκείνος µου αποκρίθηκε: «Τίποτα παιδί µου, τίποτα, λα-
θρέµπορος επιρροής». Σας λέει κάτι; 

Εγώ, όµως, επέµενα -έτσι είναι τα µικρά παιδιά, επίµονα- και
τον ρώτησα ξανά: «Δηλαδή, µπαµπά, τι δουλειά κάνει;», για να
πάρω την απάντηση: «Τίποτα, παιδί µου, απολύτως τίποτα. Καµ-
µιά δουλειά δεν κάνει. Επιβιώνει απλώς σαν κατσαρίδα στις χα-
ραµάδες του συστήµατος». 

Αυτό ακριβώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολίτες που τυχόν
µας ακούτε από εκεί έξω και δεν έχετε απογοητευθεί τελείως
από τη Βουλή των Ελλήνων, είναι η δουλειά που κάνουν οι δώ-
δεκα χιλιάδες οκτακόσιοι άνθρωποι που εκπροσωπούν τα λόµπι
που δραστηριοποιούνται στο Ευρωπαϊκό µας Κοινοβούλιο. Προ-
φανώς στην πραγµατικότητα το Κοινοβούλιο της Ευρώπης απο-
τελεί τη φωλιά τους, είναι η φωλιά γι’ αυτούς τους λοµπίστες,
τους θρέφει, τους αναπαράγει, τους γιγαντώνει. Και όταν µεγα-
λώνουν πάρα πολύ, όπως αυτή τη µαύρη εποχή που διανύουµε,
ξέρετε τι κάνουν τότε; Τότε τρώνε τους λαούς µιας ολόκληρης
ηπείρου και στη συγκεκριµένη περίπτωση τώρα τρώνε τους
λαούς της Ευρώπης µας. 

Το φαινόµενο είναι διεθνές άραγε ή και εγχώριο; Εµείς, όπως
ξέρετε -είναι γνωστό τοις πάσι, παλέψαµε τριάµισι χρόνια και το
πετύχαµε-, ονοµάζουµε αυτή την Κυβέρνηση από την αρχή «Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης Ανώνυµη Εταιρεία». 

Ας πούµε όµως άλλη µια φορά γιατί την ονοµάζουµε έτσι.
Επειδή λειτουργεί, ελληνικέ λαέ, ως µεσίτης εξυπηρέτησης ολι-
γαρχικών συµφερόντων και συγκεκριµένα ολιγαρχικών συµφε-
ρόντων δέκα, δεκαπέντε οικογενειών οι οποίες έχουν ονοµατε-
πώνυµα που τα λέµε µε κάθε ευκαιρία. Τα ξέρετε. Μην τα ξανα-
πούµε και χάσουµε χρόνο. 

Πρόκειται για ένα µοντέλο ανάπτυξης που βασίζεται σε αυτήν
την κατσαπλιάδικη κακοµοιριά. Στις χαραµάδες του συστήµατος
αλληλοεξυπηρετούνται συµφέροντα. Αυτό το µοντέλο παρεµπι-
πτόντως αφήνει τους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες της

Ελλάδας εκτός οποιασδήποτε χρηµατοδότησης. Είναι στην
πραγµατικότητα ένα καθαρά υφεσιακό, θνησιγενές οικονοµικά
µοντέλο από το οποίο δεν µπορεί κανείς να αναµένει βέβαια την
παραµικρή ανάπτυξη στον αιώνα τον άπαντα. Αυτό που µπορεί
να περιµένει είναι η απόλυτη διάλυση του ασφαλιστικού µας συ-
στήµατος, γιατί είναι γνωστό βέβαια σε όλους ότι το ασφαλιστικό
µας σύστηµα χρηµατοδοτείται στη συντριπτική πλειοψηφία του
από τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και κυρίως από τους ελάχι-
στους -τους δύο, τρεις κάθε φορά εννοώ, πάρα πολλούς όµως
συνολικά- εργαζόµενους που δουλεύουν σε καθεµία από αυτές. 

Το αναπτυξιακό σας µοντέλο εν πολλοίς δεν είναι άλλο από το
Σχέδιο «Ελλάδα 2.0.», το λεγόµενο δηλαδή Ταµείο Ανάκαµψης,
το οποίο, βέβαια, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
θα κατευθυνθεί ολόκληρο στην ολιγαρχία. Όπως λέµε εµείς εδώ
και µήνες, τα σχέδιά σας για το Ταµείο Ανάκαµψης αποτελούν
στην πραγµατικότητα τη χαρά των συµπράξεων ιδιωτικού και δη-
µοσίου τοµέα, της απόσυρσης δηλαδή του δηµοσίου σε ρόλο
συµβούλου και κανονιστικής αρχής, όπως κάνετε µε όλα σας τα
νοµοσχέδια, και όχι παρόχου, όπως θα έπρεπε να είναι -παρα-
δείγµατος χάριν όπως κάνατε στην υγεία πριν από µερικές ηµέ-
ρες- και βεβαίως διαπλοκής µε την ολιγαρχία.

Η δε χρήση από εσάς των όρων όπως πράσινη ανάπτυξη, πρά-
σινη µετάβαση και ψηφιακή µετάβαση γίνονται, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω, αποκλειστικά
και µόνο σε επίπεδο εντυπώσεων και εξαπάτησης των πολιτών
και επ’ ουδενί επί της ουσίας. Για τη µεν πρώτη - τα σχέδια σας
ποια είναι; Η καύση σκουπιδιών και η καταπάτηση όλων των ενα-
ποµεινασών βουνοκορφών της πατρίδας µας και όλο αυτό συνο-
δεύεται µε ανεµογεννήτριες και µε ολίγες εξορύξεις. Για την
ψηφιακή µετάβαση παραµένει το µέγα ζήτηµα σε ποιον ανήκουν
τα λογισµικά, ποιοι διαχειρίζονται τα δεδοµένα µας. 

Και έρχεστε και µας επιβεβαιώνετε δυστυχώς καθηµερινά.
Έργο, βρε αθεόφοβοι, πράσινης µετάβασης βαφτίζετε τις Σκου-
ριές! Ξέρει όλη η υφήλιος, όχι όλη η Ελλάδα, ότι δηλητηριάζουν
τον υδροφόρο ορίζοντα της βορείου Ελλάδος για τους επόµε-
νους πέντε αιώνες, όχι για τις επόµενες πέντε δεκαετίες, για
πάντα! Και τι κάνετε; Το ονοµάζετε πράσινη µετάβαση, το εντάσ-
σετε και από τα 600 εκατοµµύρια που θα πάρει τα 100 εκατοµ-
µύρια είναι από το Ταµείο Ανάκαµψης το οποίο χρηµατοδοτεί
οικολογικά προγράµµατα! Οι Σκουριές οικολογία! Το ακούσαµε
και αυτό!

Τι να ρωτήσουµε τώρα; Τι να πούµε; Να ρωτήσουµε σκωπτικά.
Το «Predator» το παίρνετε άραγε µε κοινοτική χρηµατοδότηση;
Κι αυτό; Το εντάξατε στο Ταµείο Ανάκαµψης κι αυτό; Διότι όσο
και να πεις είναι βέβαια µια πρόοδος, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, η µετάβαση στο εν λόγω λογισµικό σε σχέση µε τις αλήστου
µνήµης εποχές του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, Μαυρίκη και
Γρυλλάκη. Ξέρετε για τι µιλάω. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, το οποίο θυµίζει καθαρά, πεντακά-
θαρα, µαφία, πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω -µαφιόζικο
πλαίσιο είναι-, οι υποκλοπές σας σάς ταιριάζουν γάντι. Ξέρετε τι
κάνετε; 

Παρακολουθείστε µεταξύ σας ο εις τον άλλον και τανάπαλιν,
όπως λέει µια ρήση κι αυτή αλήστου µνήµης σε µια ταινία του
αξέχαστου Γιάννη Δαλιανίδη. Ο εις τον άλλον και τανάπαλιν αλ-
ληλοπαρακολουθείστε για να µοιράσετε µε ασφάλεια και χωρίς
παρεξηγήσεις µεταξύ σας ό,τι έχει αποµείνει από την εθνική µας
περιουσία. 

Τη ζηµιά θα τη φορτωθούµε πάλι εµείς, τα παιδιά και τα εγγό-
νια µας, στις πλάτες µας. Και όταν η φούσκα σας ξανασκάσει -
που θα ξανασκάσει, ελληνικέ λαέ, εδώ είστε και εδώ είµαστε-,
εσείς που µας οδηγήσατε σε όλα αυτά θα µας πείτε τις ίδιες πα-
λιοκαιρίστικες δικαιολογίες σας ότι µαζί τα φάγαµε. Δεν τα φά-
γαµε µαζί. Δεν συνηθίζουµε να τρώµε την περιουσία των συνανθ-
ρώπων µας µαζί σας!

Εσείς που οδηγήσατε τη χώρα στα µνηµόνια, εσείς που τα ψη-
φίσατε, εσείς που τα εφαρµόσατε, τώρα διαγκωνίζεστε, εσείς οι
τρεις, για το ποιος άραγε απ’ τα τρία κόµµατα είναι ο καλύτερος
διαχειριστής της ρευστοποίησης της πατρίδας µας. Εσείς τα φά-
γατε, εσείς και οι εντολείς σας ολιγάρχες.

Δεν σηκώνει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την παραµικρή δια-
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χείριση το υπάρχον πλαίσιο. Απαιτείται ρήξη µε την ολιγαρχία
και το πολιτικό της προσωπικό. 

Εν κατακλείδι, όσο εσείς οι τρεις µνηµονιακοί θα φορτώνετε
τα Κοινοβούλιά µας και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε ανθρώ-
πους σαν την κ. Καϊλή και τον κ. Πάτση και θα εισπράττετε υπερ-
κοµµατικές ευχαριστίες από τον κ. Λάτση, εµείς στο ΜέΡΑ25
αναγκαστικά θα είµαστε Απάτσι ή αν προτιµάτε, Ροµά!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γρηγοριάδη.

Και καλούµε στο Βήµα τον κ. Μυλωνάκη Αντώνιο, Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώ-

θηκε σήµερα η συζήτηση για τον πρώτο προϋπολογισµό, όπως
υπερηφανεύεται η Κυβέρνηση, µετά τις µνηµονιακές υποχρεώ-
σεις και µετά τη σκληρή επιτροπεία. Κι όµως, ένας προϋπολογι-
σµός για τον οποίο υπερηφανεύεται η Κυβέρνησή σας, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, ότι φέρνει την ανάπτυξη, ότι φέρνει το
χαµόγελο, την ελπίδα. 

Όµως, δυστυχώς για εσάς, σας το είχαµε πει από τον Δεκέµ-
βριο του 2019 στον πρώτο προϋπολογισµό, όταν ξεκίνησε η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του κ. Μητσοτάκη, ότι εάν ο
στρατηγικός στόχος οποιασδήποτε κυβέρνησης και δη τη δική
σας δεν είναι παραγωγή πλούτου, αλλά παραγωγή δανεισµού,
όπως ήταν τα τελευταία τρία χρόνια, δεν πρόκειται να φέρει καµ-
µία αλλαγή. 

Άλλος ένας λοιπόν προϋπολογισµός φτώχειας, ένας προϋπο-
λογισµός άδικος για τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα, ένας
προϋπολογισµός που δεν επαναφέρει δυστυχώς την κανονικό-
τητα στην ελληνική κοινωνία. Ένας προϋπολογισµός, τέλος, που
θα πρέπει, κύριοι της Κυβέρνησης, δυστυχώς σε πολύ λίγο χρο-
νικό διάστηµα να επικαιροποιηθεί και πάλι.

Σε ένα τοξικό κλίµα δεν ακούστηκε από την πλευρά της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης µία σοβαρή πρόταση και µου κάνει εν-
τύπωση. Το να λέµε λέξεις όπως «ο βαρκάρης του Αχέροντα» -ο
κ. Πολάκης- ή «τυχοδιώκτες» ή «απατεώνες» δεν βγάζει τίποτα.
Αυτό το οποίο θα περίµενε κανείς και όχι εµείς εδώ µέσα, αλλά
οι Έλληνες πολίτες, είναι µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση να είναι
σοβαρή, σκληρή, µε προτάσεις απέναντι σε µια εύκολη αντίπαλο,
όπως είναι αυτή εδώ η Κυβέρνηση. 

Διότι µε τα τροµακτικά λάθη, τα απίστευτα εγκλήµατα τα οποία
έχει κάνει, θα µπορούσε να πει κανένας ότι για µια Αξιωµατική
Αντιπολίτευση θα ήταν εύκολο να τη βάλει στο καναβάτσο. Τί-
ποτα όµως.

Παρακολούθησα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή και τη Νέα
Δηµοκρατία. Ναι, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, χρησιµοποι-
ήσατε µiα έκφραση η οποία µου έκανε εντύπωση, «λαϊκή πατριω-
τική παράταξη». Είστε, λέει, η µεγάλη λαϊκή πατριωτική παρά-
ταξη. Από πού προέκυψε, ξαφνικά, αυτό; Έτσι είναι οι πατριωτι-
κές παρατάξεις; Αυτά τα οποία κάνατε στην εξωτερική πολιτική,
αυτά τα οποία κάνατε στον τοµέα της υγείας, στον τοµέα της κοι-
νωνικής πρόνοιας είναι πατριωτικά; 

Για να δούµε, λοιπόν, τι έχουµε µέχρι τώρα, γιατί αυτά τα
οποία είχαµε πει και είχαµε ζητήσει από την Κυβέρνηση από τον
πρώτο προϋπολογισµό δεν έγιναν καθόλου. Πώς γίνεται να λέτε
ότι αυξάνετε για τρίτη φορά τον κατώτατο µισθό; Ένας µισθός
πείνας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 700 ευρώ. Αν νοµίζετε ότι
αυτός ο µισθός, ο κατώτατος, έχει κάποια σχέση µε τον µισθό
του µέσου όρου της Ευρώπης, τον µισθό ενός Γερµανού, τον
µισθό ενός Ιταλού, ενός Γάλλου, τότε να µπορέσουµε να συζη-
τήσουµε ήρεµα και όµορφα πως αυτόν τον µισθό να τον αυξή-
σουµε.

Όµως θριαµβολογήσατε ότι µειώσατε τους φόρους, πολλούς
φόρους. Για ακούστε, όµως, τι λέτε την ίδια στιγµή, ότι εµείς πε-
ριµένουµε 40 δισεκατοµµύρια ευρώ περισσότερα από τα φορο-
λογικά έσοδα. Δηλαδή, µπορεί να µειώνουµε τον αριθµό των
φόρων, αλλά τα έσοδα τα φορολογικά αυξάνουν για το κράτος.
Άρα ληστεύουµε ακόµα περισσότερο τον ελληνικό λαό.

Θριαµβολογείτε ότι προσπαθείτε να σώσετε την πρώτη κατοι-

κία. Τσακώνεται ο κ. Σταϊκούρας µε τις τράπεζες, ανταλλάσσουν
διάφορες ύβρεις -δεν ξέρω τι ανταλλάσσουν- κατάρες µεταξύ
τους. Το ζητούµενο είναι ένα: Θα σωθεί η πρώτη κατοικία ή για
10 και 15 και 20 χιλιάδες ευρώ θα χάνει το σπίτι του ο άλλος; Για
κάρτες, για καταναλωτικά δάνεια χάνουν τα σπίτια. Όµως δεν
χάνεται τίποτα, κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, από τα τόσα εκατοµµύρια ευρώ που χρωστάτε εσείς και
χρωστάει και το ΠΑΣΟΚ. Εδώ δεν σας πειράζει κανένας. 

Καταστρέψατε τη χώρα στον τοµέα της υγείας, χιλιάδες οι νε-
κροί. Δεν φτιάξατε τις ΜΕΘ, για τις οποίες θριαµβολογούσατε,
την παιδεία, την πανεπιστηµιακή αστυνοµία. Οργανώνετε, δια-
λύετε. Την ίδια στιγµή που τα φτιάχνετε, την ίδια στιγµή κατα-
στρέφονται. 

Στην πρωτογενή παραγωγή τι κάνατε; Τίποτα. Στον τοµέα της
αγροτικής παραγωγής, κτηνοτροφία, αλιεία, δισεκατοµµύρια
ευρώ από την άλλη µεριά πεταµένα, πεταµένα σε άχρηστα πράγ-
µατα. Διαγωνισµοί χωρίς να ελέγχονται από κανέναν. Πλειστη-
ριασµοί. Δάνεια. Για δείτε τι γίνεται τώρα µε τα επιτόκια των
δανείων που αυξάνονται συνέχεια από την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα και έρχεται και το ελβετικό φράγκο να βάλει τη θηλιά
στον λαιµό αυτού ο οποίος χρωστάει, κάνοντας ακόµα πιο δύ-
σκολη την υπόθεση. 

Για να µη µακρηγορώ, αυτό το οποίο είχε πει η Ελληνική Λύση
από την πρώτη στιγµή: Δεν πρόκειται, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης να κατορθώσουµε τίποτα ως λαός αν δεν αλλάξουµε
νοοτροπία, αν δεν σταµατήσουµε αυτά τα οποία συµβαίνουν το
τελευταίο χρονικό διάστηµα και βλέπουν το φως της δηµοσιότη-
τας στις Βρυξέλλες. 

Βλέπετε τι κάνουν οι εισαγγελείς εκεί; Αµέσως χτυπούν το έγ-
κληµα στην καρδιά. Κοιτάξτε τι έγινε µε την κ. Καϊλή. Δεν την
έφταναν όσα έπαιρνε, έπρεπε να µπει και σε λόµπι. Δεν έφταναν
στην κ. Σπυράκη όσα έπαιρνε, έπρεπε να γίνουν αυτά και µε τους
συνεργάτες. Όχι ότι δεν γίνονται κι εδώ, και πρέπει αυτό να
κοπεί, να κοπεί για να έχουµε µια εικόνα έξω, στην κοινωνία κα-
λύτερη. Δεν είµαστε ίδιοι όλοι. Συµφωνούµε και δεν είναι θέµα
κοµµάτων. Είναι θέµα νοοτροπίας, είναι θέµα ανθρώπων. Πρέπει,
λοιπόν, αυτός ο οποίος θα µπαίνει στη Βουλή να ξέρει ότι µπαίνει
φτωχός και βγαίνει φτωχός, όχι µπαίνει φτωχός και βγαίνει πλού-
σιος. Αυτά πρέπει να τα αλλάξουµε. 

Άρα, λοιπόν, η λύση, αφού δεν βρίσκεται από τα κόµµατα τα
οποία κυβερνούν από το 1974 µέχρι σήµερα, ήρθε η ώρα να βρε-
θεί. Η Ελληνική Λύση είναι η µόνη λύση, η µόνη εγγύηση. Η Ελ-
ληνική Λύση και ο Κυριάκος Βελόπουλος, όταν θα έρθουν στην
εξουσία, τότε θα δουν αλλαγή στο πολιτικό σύστηµα στην Ελ-
λάδα µας. 

Να είστε καλά, ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφού ετοιµαστεί το
Βήµα, θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο Νίκος Καραθανασόπου-
λος. 

Έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καταψηφίζει τον κρατικό

προϋπολογισµό για το 2023, χωρίς να καλλιεργεί και αυταπάτες,
ότι δηλαδή µπορεί να υπάρξει ένας δίκαιος κρατικός προϋπολο-
γισµό, ένας φιλολαϊκός κρατικός προϋπολογισµός, γιατί πάντα
και κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες ο κρατικός προϋπολογι-
σµός στηρίζει τις πολιτικές που υπηρετούν τις ανάγκες της αγο-
ράς, τις ανάγκες της καπιταλιστικής οικονοµίας. Αποτελεί,
δηλαδή, εργαλείο αναδιανοµής σε βάρος των πολλών και προς
όφελος των λίγων. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τον κρατικό προϋπολογισµό της Νέας
Δηµοκρατίας για το 2023, γιατί είναι ταξικός και γι’ αυτό είναι
άδικος, γιατί θα οδηγήσει στην επιδείνωση της θέσης των λαϊκών
στρωµάτων, γιατί θα διευρύνει ακόµα περισσότερο την ψαλίδα
ανάµεσα στις δυνατότητες και στο επίπεδο ικανοποίησης των
αναγκών.

Η ανάπτυξή σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ,
του ΠΑΣΟΚ και των άλλων, είναι δοκιµασµένη τόσο στην Ελλάδα
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όσο και στον υπόλοιπο καπιταλιστικό κόσµο. Τα αποτελέσµατά
της είναι αδιαπραγµάτευτα, ανεξάρτητα του µείγµατος διαχείρι-
σης, αλλά και της µορφής διακυβέρνησης. Έφερε, για παρά-
δειγµα, µειώσεις στους µισθούς. Οι µισθοί είναι στο επίπεδο
κάτω από το 2009. Λεηλασία των συντάξεων και είναι έργο και
των τριών κοµµάτων. Τώρα, αν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
ευθύνονται κατά 80% για τις µειώσεις και 20% ο ΣΥΡΙΖΑ, αυτό
λίγο διαφέρει, γιατί και οι τρεις σας συµβάλλετε γι’ αυτό το
βάρος που σηκώνει ο λαός. Γιατί οδηγεί στην ακρίβεια και στην
ενεργειακή φτώχεια. Γι’ αυτές τις πολιτικές που οδηγούν στην
ακρίβεια και την ενεργειακή φτώχεια είσαστε συνυπεύθυνοι, τις
εφαρµόσατε πιστά. Όξυνε τις κοινωνικές αντιθέσεις τόσο στην
Ελλάδα αλλά και παγκόσµια. Μια ανάπτυξη που δηµιουργεί αδιέ-
ξοδα για τον λαό, αλλά και γεµάτη αντιθέσεις γι’ αυτό και γεννά
νέες κρίσεις, νέες ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις και πολέµους. 

Η επιστροφή στην κανονικότητα ή στη σταθερότητα, όπως
λέει η Νέα Δηµοκρατία ή την κοινωνική συνοχή, όπως ισχυρίζεται
ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, δεν οδηγεί πουθενά αλλού, παρά στον
δρόµο που ήδη τον βιώνουµε. Δηλαδή, οι εργαζόµενοι, οι επαγ-
γελµατίες, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι βιοπαλαιστές αγροτοκτη-
νοτρόφοι και ψαράδες, η νέα γενιά των λαϊκών στρωµάτων, να
πληρώνουν για την ανάπτυξή σας και ταυτόχρονα να τους φορ-
τώνεται και τα βάρη της κρίσης. 

Κύριε Τσακαλώτο, χθες είπατε ότι βρισκόµαστε στο σηµείο Α.
Εσείς λέτε για Γ, εµείς λέµε για Β. Ε, ας τα βρούµε. Δηλαδή,
εσείς λέτε για πέντε, εµείς λέµε για δέκα, ας τα βρούµε στο εξί-
µισι. Δεν το ξέρετε ότι οι διαφορές µας δεν είναι προσωπικές;

Οι διαφορές µας είναι διαφορές κατεύθυνσης. Οι προτάσεις
του ΚΚΕ βρίσκονται σε άλλη κατεύθυνση. Ένα απλό παράδειγµα:
Εσείς µιλάτε για µείωση των έµµεσων φόρων, δηλαδή, για να
αποδεχθεί ο λαός τη ληστεία την οποία δέχεται στα λαϊκά του ει-
σοδήµατα, στο όνοµα της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης, αλλά και
στη δηµιουργία δηµοσιονοµικού χώρου για να χρηµατοδοτηθούν
οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Εµείς µιλάµε για κατάργηση των έµµε-
σων φόρων, για απαλλαγή δηλαδή, από αυτή τη µορφή της φο-
ρολογικής ληστείας. Εσείς προσπαθείτε να αποκαταστήσετε τις
ρωγµές του συστήµατος, σε µια απέλπιδα προσπάθεια να το
εξωραΐσετε. Εµείς θέλουµε να διευρύνουµε αυτές τις ρωγµές
του συστήµατος για να το ανατρέψουµε.

Γι’ αυτό ακριβώς είσαστε η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και
το ΠΑΣΟΚ µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είσαστε µε το ΝΑΤΟ, µε
τους Αµερικάνους, δηλαδή µε τους εµπρηστές των δικαιωµάτων
και των αναγκών των λαών και που επί της ουσίας οι πολιτικές
αλλά και οι δεσµεύσεις που απορρέουν από τη συµµετοχή της
χώρας µας σε αυτούς τους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς καθο-
ρίζουν το πλαίσιο δράσης των κυβερνήσεων, ανεξαρτήτως σύν-
θεσης. Εµείς είµαστε απέναντι.

Επί της ουσίας, λοιπόν, βρίσκεστε στο ίδιο µετερίζι µε τη Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, στο µετερίζι του ευρωµονόδροµου.
Εµείς είµαστε απέναντι.

Γι’ αυτόν, ακριβώς, τον λόγο και καλλιεργείτε όλοι σας αυτα-
πάτες για λύσεις από τα πάνω, για εύκολες αλλά ταυτόχρονα και
ανύπαρκτες λύσεις. Χαϊδεύετε τα αυτιά καλλιεργώντας την ανα-
µονή και την παθητικότητα. Θέλετε στην καλύτερη περίπτωση
ως ΣΥΡΙΖΑ ένα κίνηµα χειραγωγηµένο, εγκλωβισµένο στα όρια
του κυβερνητισµού, γιατί όχι µόνο δεν έχετε εµπιστοσύνη στην
ταξική πάλη, στη λαϊκή και νεολαΐστικη πάλη, αλλά και τη φοβά-
στε. Υπάρχουν χαρακτηριστικά παραδείγµατα: καθορισµός κα-
τώτατου µισθού, νόµος Βρούτση - Αχτσιόγλου. Ποιος τον
καθορίζει; Η Κυβέρνηση. Πώς καθορίζεται; Στο όνοµα της αντο-
χής της οικονοµίας και της µη αµφισβήτησης της ανταγωνιστι-
κότητας και της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Δεύτερον, µιλάτε για ΑΤΑ, για Αυτόµατη Τιµαριθµική Αναπρο-
σαρµογή -όχι µόνο εσείς και άλλα κόµµατα-, η οποία στην καλύ-
τερη περίπτωση είναι µια µορφή αναπαραγωγής του µισθού
φτώχειας που υπάρχει και εξαθλίωσης, υπονοµεύει τον αγώνα
για πραγµατικές και όχι ονοµαστικές αυξήσεις που δεν καλύ-
πτουν τις απώλειες. Είναι, δηλαδή, προτάσεις που οδηγούν στον
ευνουχισµό του κινήµατος. Γι’ αυτό άλλωστε και ως Κυβέρνηση
καταφύγατε στην κρατική βία και στον αυταρχισµό απέναντι στο
εργατικό και νεολαΐστικο κίνηµα, αλλά βάλατε και το δικό σας λι-

θαράκι, για να παρεµποδιστούν οι απεργίες. 
Αντίθετα, εµείς πιστεύουµε στη δύναµη της εργατικής τάξης,

στη δύναµη του λαού και της νεολαίας, γιατί µόνο ο λαός µπορεί
να σώσει τον λαό, όπως λέει το πετυχηµένο σύνθηµα. Πρωτο-
στατούµε, δηλαδή, στην πάλη για απαλλαγή από τους διάφο-
ρους σωτήρες, στην πάλη για να ζήσει ο λαός µας µε βάση τις
ανάγκες του, αλλά και τις δυνατότητες που υπάρχουν, στην πάλη
για να στοχεύσει τον πραγµατικό αντίπαλο, δηλαδή την εξουσία
του κεφαλαίου, στην πάλη για να φέρει τα πάνω κάτω. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καραθανασόπουλο.
Συνεχίζουµε µε την κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου, Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να ξεκινήσω τη ση-

µερινή µου δευτεροµιλία, χωρίς να απαντήσω στην επίθεση -για
την οποία ενηµερώθηκα, δεν ήµουν εκείνη τη στιγµή στην Αί-
θουσα- την οποία δέχτηκε η παράταξή µου, την οποία δέχτηκε
το ΠΑΣΟΚ από τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, από τον κ.
Θεοχάρη, ο οποίος θεώρησε απολύτως σκόπιµο στη συζήτηση
του προϋπολογισµού για το 2023 να αναφέρει ότι το ΠΑΣΟΚ χρε-
οκόπησε τη χώρα και ότι δεν ήταν η Νέα Δηµοκρατία αυτή η
οποία το έκανε. 

Δεν θα απαντούσα απλά και µόνο από κοµµατικό πατριωτισµό,
όπως βεβαίως και κάνω, αλλά η συγκεκριµένη επίθεση του κ. Θε-
οχάρη εντάσσεται σε ένα γενικότερο µενού συγκεκριµένων
λόγων και επιθέσεων που δέχεται η παράταξή µου τον τελευταίο
καιρό, ανάµεσα στα οποία είναι ότι δήθεν χρεοκόπησε τη χώρα,
ότι δήθεν έχει γίνει παρακολούθηµα του ΣΥΡΙΖΑ. Βεβαίως, ειδικά
για το δεύτερο σκέλος ότι το ΠΑΣΟΚ έγινε παρακολούθηµα του
ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία όλως περιέργως άρχισε να το υιοθε-
τεί µε το που έσκασε το σκάνδαλο των παρακολουθήσεων. Προ-
φανώς, αφού πιαστήκατε µε τη γίδα στην πλάτη κι επειδή δεν
είχατε να πείτε τίποτα και επειδή δεν είπατε και ακόµη πέντε
µήνες µετά δεν λέτε τίποτα, η καλύτερη άµυνα είναι η επίθεση.
Βρήκατε κάτι να πείτε, για να βγείτε από τη δύσκολη θέση. Γιατί
η αυτόνοµη πορεία του ΠΑΣΟΚ είναι απόλυτη για εµάς, είναι η
γραµµή µας, είναι αυτό το οποίο υπηρετούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βέβαια ο κ. Θεοχάρης δεν είναι
στην Αίθουσα αυτή τη στιγµή. Αν µας ακούει, καλό θα ήταν να
κατέβει.

Ο ελληνικός λαός ξέρει πάρα πολύ καλά πως η χρεοκοπία της
χώρας έχει ένα και µόνο όνοµα.

Και αυτό το όνοµα είναι η διακυβέρνηση του κ. Καραµανλή,
που ενώ ερχόντουσαν κίτρινες κάρτες από τις Βρυξέλλες για το
φούσκωµα του χρέους και για τα ελλείµµατα, η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας τότε ήταν αυτή η οποία διπλασίασε τις δηµό-
σιες δαπάνες, η οποία εκτόξευσε το έλλειµµα στο 15%, η οποία
παρουσίασε ψευδή στοιχεία -τα γνωστά σε όλους -Greek Statis-
tics- και η οποία την κρίσιµη ώρα επέλεξε να πετάξει την καυτή
πατάτα και να πάει σε εκλογές. Αυτή, λοιπόν, είναι η αλήθεια.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Tι να κάνουµε, κυρίες και κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας; Η οικονοµία έχει να κάνει µε αριθµούς
και οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Η αλήθεια είναι ότι του δώσατε να
καταλάβει. Ότι χρεοκοπήσατε εσείς τη χώρα, διπλασιάζοντας τις
δαπάνες και το να µας κουνάνε το δάχτυλο αυτοί οι οποίοι έβα-
λαν φωτιά, οι εµπρηστές να κουνάνε το δάκτυλο στους πυροσβέ-
στες, έ, αυτό πάει πάρα πολύ! Και ξέρετε κάτι; Ειλικρινά, δεν θα
έκανα αυτή την αναφορά, όµως, αν δώδεκα χρόνια µετά από τη
χρεοκοπία της χώρας κάποιοι δεν έχουν καταλάβει τίποτα, κά-
ποιοι συνεχίζουν τον ίδιο χαβά, αν δεν υπάρχει ιστορική µνήµη,
αν δεν γνωρίζουµε την ιστορική αλήθεια, τότε αναρωτιέµαι πού
και πώς πορευόµαστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δεν έχουµε καταλάβει ποιες
είναι οι ευθύνες, ποια είναι τα λάθη, τι δεν πρέπει να επαναλά-
βουµε ξανά, κυριολεκτικά αναρωτιέµαι πού πάµε; Και βεβαίως,
η αναφορά αυτή, η οποία όπως είπα εντάσσεται στο συνολικό-
τερο πλαίσιο επίθεσης της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στην πα-
ράταξή µου δείχνει ότι δεν έχετε καταλάβει τίποτα. Άρα, λοιπόν,
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δείχνει ότι αυτό είναι πάρα πολύ επικίνδυνο για τη χώρα.
Τώρα για τον προϋπολογισµό. Πέρασαν όλοι σχεδόν οι Υπουρ-

γοί, πέρασαν µια σειρά από Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία,
οι οποίοι αν υπάρχει ένας κοινός παρονοµαστής για τις τοποθε-
τήσεις τους, είναι µια διαρκής απαρίθµηση στοιχείων η οποία
ωραιοποιεί την κατάσταση. Η αλήθεια είναι -οφείλω να σας το
οµολογήσω- ότι πολλές φορές αναρωτιόµουν: Ζούµε στην ίδια
χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας; Δη-
λαδή, αυτά σας λένε οι ψηφοφόροι σας, οι φίλοι σας στις περι-
φέρειές σας; Σας λένε «τι ωραία που πάνε τα πράγµατα, τι καλά
που πάει η οικονοµία, πόσο ωραία τα κάνετε! Αυτά σας λένε;
Γιατί η αλήθεια είναι -κι αυτό που εγώ ακούω στη δυτική Αθήνα,
που εκλέγεται ο κ. Μητσοτάκης και προφανώς, θα παίρνει τα
µαντάτα κι από εκεί-  ότι η κοινωνία πιέζεται ασφυκτικά από το
κύµα ακρίβειας στο ράφι, στην ενέργεια –παντού!- και αυτό είναι
αδιαµφισβήτητο, όσο κι αν προσπαθείτε να το ωραιοποιείτε. Συµ-
πιέζεται η µεσαία τάξη, συµπιέζονται οι πιο ευπαθείς οµάδες,
όπου ένα πολύ σηµαντικό ποσοστό δεν µπορεί να ανταποκριθεί
στα έξοδα διαβίωσης. Και βεβαίως, συµπιέζεται και η µικροµε-
σαία επιχειρηµατικότητα, αν σας ενδιαφέρει η µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα και όχι µόνο οι λίγοι, οι µεγάλοι, οι εκλεκτοί, οι
αγαπηµένοι σας!

Από την έκθεση της ΓΣΕΒΕΕ είναι σαφές ότι η µεγάλη πλει-
οψηφία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων αγωνιά για το αν θα
µπορέσει να ανταποκριθεί. Και αυτό είναι ένας κακός προάγγε-
λος. Γιατί αν κλείσουν επιχειρήσεις, θα υπάρχει αύξηση της
ανεργίας. 

Τι σηµαίνει, λοιπόν, όλο αυτό; Τι σας λέµε και δεν εννοείτε ή
δεν θέλετε να καταλάβετε; Αυτό που σας λέµε είναι ότι τα µέτρα
τα οποία έχετε µέχρι στιγµής λάβει, δεν αρκούν. Δεν είναι ριζικά
µέτρα, δεν απαντούν στην ουσία του προβλήµατος, δεν λύνουν
το πρόβληµα, υπάρχει µια γενικότερη επισφάλεια. Και αν εµείς
επιµένουµε στις προτάσεις µας εδώ και πάρα πολύ καιρό, είναι
γιατί έχουµε µiα αγωνία για το πώς µπορούµε να στηρίξουµε κα-
λύτερα την κοινωνία, τους πιο ευάλωτους, τη µεσαία τάξη, τη ρα-
χοκοκαλιά της χώρας µας. 

Αυτή είναι η έγνοια µας, δεν έχουµε καµµία εµµονή. Αυτός
είναι ο ρόλος µας, γι’ αυτό το λέµε και επιµένουµε στις προτά-
σεις µας. Ήδη, όχι απλά και µόνο µετά από τον πόλεµο στην Ου-
κρανία. Από τον προηγούµενο Σεπτέµβρη, από όταν άρχισε να
ανεβαίνει ο πληθωρισµός. Επιµένουµε στη µείωση του ΦΠΑ, επι-
µένουµε στη µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης, στην επι-
βολή πλαφόν στη λιανική, στις εκατόν είκοσι δόσεις, για να
µπορέσουν να ανταπεξέλθουν και οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και όσοι θέλουν -η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων- να µπο-
ρούν να πληρώνουν τα χρέη τους. Και επιµένουµε στη ρύθµιση
των κόκκινων δανείων, για να µπορούν να αποπληρωθούν. 

Το επαναλαµβάνουµε µονότονα. Και όταν το κόστος των δικών
µας µέτρων είναι χαµηλότερο από τα ηµίµετρα, τα οποία έχετε
λάβει, τότε πραγµατικά είναι απορίας άξιον, γιατί δεν ακούτε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Επιµένουµε -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ότι όλα αυτά
τα χρόνια υπάρχουν κρίσιµοι κλάδοι, οι οποίοι βγάζουν τεράστια
υπερκέρδη. Δεν είναι κανείς ενάντια στην επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ούτε στην έννοια του
κέρδους. Σαφώς! Όµως, δεν µπορεί να υπάρχει εκτίναξη κερ-
δών, η κοινωνία να συµπιέζεται και οι µόνοι οι οποίοι πληρώνουν
το µάρµαρο, να είναι οι Έλληνες πολίτες και να αφήνετε ανέγγι-
χτους είτε τους παρόχους ενέργειας είτε τα διυλιστήρια είτε τα
σουπερµάρκετ είτε τις τράπεζες, για να µιλάµε συγκεκριµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ, κυρία Γιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Και ειδικά τις
τράπεζες που µετά από µια σειρά ανακεφαλαιοποιήσεων, οι
οποίες αυτή τη στιγµή υπάρχουν αποκλειστικά και µόνο, λόγω
των θυσιών των Ελλήνων πολιτών, οφείλουν να συνεισφέρουν µε
ρυθµίσεις. Οφείλουν! Οφείλουν να βάλουν πλάτη!

Να ακούσετε την πρότασή µας, που δεν είναι απλά δική µας,
είναι κάτι που εφαρµόζεται στην υπόλοιπη Ευρώπη για φόρο στα
υπερκέρδη των τραπεζών και αφήστε τώρα τα επικοινωνιακά

τρικ, τα οποία πραγµατικά µόνο θυµηδία προκαλούν, οι διαρροές
ότι άρχισε τα «µπινελίκια» -λέει- ο κ. Σταϊκούρας. Το θυµήθηκε
τρία χρόνια µετά. Μέχρι τότε είτε δεν έκαναν τίποτα είτε ήταν
στα παρακαλετό.

Όταν η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ έκανε επίκαιρες
ερωτήσεις, κατ’ αρχάς, για το υψηλό κόστος στις τραπεζικές συ-
ναλλαγές, κωφεύατε. Δεν κάνατε τίποτα! Τώρα, που «µύρισε
εκλογές», όπως λέει ο κ. Μητσοτάκης, τώρα θυµηθήκατε και τα
«µπινελίκια» και τους θυµούς και όλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Γιαννακοπού-
λου, να ολοκληρώσετε, παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε
Πρόεδρε. 

Εµείς σας λέµε, σταµατήστε το δήθεν αλάνθαστο, σταµατήστε
ότι δήθεν τα ξέρετε όλα, σταµατήστε ότι δήθεν παίρνετε µέτρα,
ηµίµετρα, αποκλειστικά και µόνο επικοινωνιακού χαρακτήρα,
ακούστε τι σας λένε οι άλλοι, αφήστε ότι αυτά που λέµε είναι
ακοστολόγητα, είναι ανεφάρµοστα, είναι λαϊκίστικα, γιατί θα το
βρούµε µπροστά µας. Όλοι θα κριθούµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, και θα κριθούµε πολύ σύντοµα, στις εκλογές. 

Ο ελληνικός λαός έχει καταλάβει πάρα πολύ καλά ότι έχει µία
Κυβέρνηση, η οποία έχει αποτύχει στη διαχείριση των κρίσεων,
η οποία είναι απολύτως έκθετη µε το ζήτηµα των υποκλοπών.
Έχει µία Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία µε τον λαϊκισµό και
τον ισοπεδωτισµό της, ουσιαστικά προσφέρει υπηρεσίες στη
Νέα Δηµοκρατία, σας δίνει µπόνους. 

Ο ελληνικός λαός χρειάζεται πολιτικό οξυγόνο και αυτό το
οξυγόνο είναι οι σοσιαλδηµοκρατικές επιλογές και πολιτικές, που
ένα δυναµωµένο, ένα ισχυρό ΠΑΣΟΚ, µπορεί να εφαρµόσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσακαλώτος, έχει τον λόγο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από πέντε ηµέρες συζήτηση προσπαθώ να δω αν υπάρ-

χει ένα κεντρικό σύνθηµα, µiα κεντρική κατεύθυνση από την Κυ-
βέρνηση και τους Βουλευτές και τις Βουλεύτριες της Νέας
Δηµοκρατίας και το µόνο που σκέφτηκα είναι ότι πάµε σαν άλ-
λοτε, δηλαδή «όλα πάνε καλά, έχουµε ανάπτυξη, δυστυχώς, εί-
χαµε την «παρένθεση» του ΣΥΡΙΖΑ που χάλασε τα πράγµατα και
µπορούµε να συνεχίσουµε όπως και τότε». 

Το «τότε» του 2009 τι ήταν; Έχετε απαντήσει όχι µόνο στον ελ-
ληνικό λαό, αλλά και µέσα σας γιατί χρεοκόπησε η χώρα το 2009
µε δική σας ευθύνη; Το έχετε απαντήσει; Έχετε αναµετρηθεί µε
αυτό; Στα χρόνια πριν από το 2009 δεν υπήρχε ένα µπλοκ εξου-
σίας που µοίραζε λεφτά σε κατασκευαστικές εταιρείες για τα µε-
γάλα έργα, στα εξοπλιστικά προγράµµατα µε τις µίζες που είχαν
βγει; Δεν υπήρχε αυτό που λέει ο Γιώργος Σταθάκης στο βιβλίο
του, η νόµιµη φοροδιαφυγή και πολλά άλλα που θα µπορούσα
να πω; Αυτά δεν δηµιούργησαν τα ελλείµµατα που µετά δηµιούρ-
γησαν τη χρεοκοπία; 

«Είχαµε ανάπτυξη» τότε. Αυτό είναι το αφήγηµα. Δεν είχαµε
ανάπτυξη πριν από το 2009; Δεν είχαµε τον κ. Αλογοσκούφη να
λέει ότι είµαστε τελείως θωρακισµένοι; Δεν είχαµε τους Υπουρ-
γούς της Νέας Δηµοκρατίας να λένε ότι πάµε καλύτερα από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, ότι έχουµε µεγαλύτερη ανάπτυξη;

Ισχυρίζεστε ότι ήταν βιώσιµη αυτή η ανάπτυξη; Κι αν δεν ήταν
βιώσιµη αυτή η ανάπτυξη, γιατί δεν ήταν βιώσιµη; Τι έφταιξε;
Ένα µοντέλο παραγωγής, ένα πελατειακό κράτος, ένας τρόπος
άσκησης εξουσίας. Έχει αλλάξει αυτό;

Λέτε ότι ήλθε ο ΣΥΡΙΖΑ και τα κατέστρεψε όλα. Είναι πειστικό
αυτό, αφότου χρεοκοπήσατε τη χώρα; Μόνο ένα επιχείρηµα,
γιατί τα άλλα τα έχουµε πει τόσες φορές που σχεδόν έχω ξεχά-
σει κι εγώ τα αντεπιχειρήµατα.

Για τους φόρους, δεν µου λέτε: Το 2015, µετά από τη δική σας
χρεοκοπία, είχε ολοκληρωθεί η δηµοσιονοµική προσαρµογή,
όταν φτάσατε στο µηδέν το έλλειµµα και είχατε µέσα στα προ-
γράµµατά σας και στις υποσχέσεις σας στους θεσµούς πρωτο-
γενή πλεονάσµατα 4% και 5%; Άρα, όταν ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
υπήρχε επιλογή να αυξήσουµε ή να µην αυξήσουµε τους φό-
ρους. Ποιους φόρους έπρεπε να αυξήσουµε; Εµείς δώσαµε
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µάχη µε τους θεσµούς. Γιατί; Διότι ζητούσαν οι θεσµοί να αυξή-
σουµε τη φορολογία στην ενέργεια και στα φάρµακα και στα βι-
βλία στον ανώτατο συντελεστή. Αυτό αντιµετωπίσαµε και κάναµε
αυτή τη φορολογική πολιτική και µιλάτε για τους είκοσι εννέα
άδικους φόρους. Αν δεν είχατε χρεοκοπήσει τη χώρα, αν είχατε
τελειώσει τη δηµοσιονοµική αναπροσαρµογή ως οφείλατε, δεν
θα χρειάζονταν αυτές οι αυξήσεις φόρων. 

Και τώρα µιλάτε πάλι. Τι είναι η ανάπτυξη; Ανάπτυξη πάνω από
τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το ίδιο που λέγατε και
τότε. Γιατί είναι πιο βιώσιµη τώρα; Διότι µας λέτε ότι αυξήθηκαν
οι εξαγωγές. Τι γίνεται µε τις εισαγωγές; Το ίδιο µοντέλο δεν
είναι; Πιο γρήγορα αυξάνονται οι εισαγωγές από τις εξαγωγές,
γι’ αυτό δεν είναι πάλι βιώσιµο, όπως και το 2009, γιατί από το
2000 µέχρι το 2009 είχαµε συνεχή ελλείµµατα και τώρα πάλι θα
έχουµε συνεχή ελλείµµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν χρησιµοποιήσατε όλες τις ευκαιρίες που είχατε και από το

Ταµείο Ανάκαµψης να αλλάξετε την παραγωγική δοµή της χώρας
και πάλι χτίζετε ένα µπλοκ εξουσίας. Το έχουµε αναδείξει όλοι
και όλες και όχι µόνο οι Βουλευτές και οι Βουλεύτριες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είναι πάλι οι µεγάλες επιχειρήσεις στην ενέργεια, είναι οι
τράπεζες, είναι τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, είναι οι απευθείας
αναθέσεις, είναι το ότι «κλείνουµε το µάτι» πάλι στη φοροδια-
φυγή. Πάλι χτίζεται το ίδιο µπλοκ των νικητών της αγοράς, αυτών
που κερδίζουν. Είχαµε στοιχεία για το ποιοι κερδίζουν από την
ΕΛΣΤΑΤ που λέει ότι από το 2020 ως το 2021 την αύξηση του
διαθέσιµου εισοδήµατος την είδαν µόνο επτά στους εκατό. Να
σας το χαρίσουµε το ότι είσαστε η κυβέρνηση του 7%, γιατί όλοι
οι άλλοι είτε δεν είδαν αύξηση είτε είδαν µείωση 25%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας φέραµε όλα τα στοιχεία για τη φτώχεια και τις ανισότητες

και βγάζει ο κ. Σταϊκούρας ένα στοιχείο για τη φτώχεια και ξε-
χνάει όλα τα άλλα στοιχεία για την παιδική φτώχεια, για την φτώ-
χεια γενικώς και για τις ανισότητες. Μερικά από τα στοιχεία αυτά
είναι και στον προϋπολογισµό που καταθέσατε στη Βουλή. Πάλι
επενδύετε σε ένα µπλοκ κοινωνικών δυνάµεων που βασίζεται
στους νικητές της αγοράς και δεν κάνετε τίποτα για τους άλλους. 

Άρα, κύριε Πρόεδρε, τι χρειάζεται; Όπως είπα στην πρωτοµι-
λία µου, υπάρχουν λύσεις για όλα και τις έχουµε αναδείξει. Υπάρ-
χουν λύσεις και για τα κόκκινα δάνεια και για την ακρίβεια και για
το παραγωγικό µοντέλο. Τι χρειαζόµαστε; Ένα νέο µπλοκ δυνά-
µεων, ένα µπλοκ δυνάµεων που ενσωµατώνει και τους εργαζό-
µενους και τα νέα παιδιά που µε δύο µισθούς δεν τα βγάζουν
πέρα και αυτούς που υποφέρουν από την ακρίβεια και από την
ερήµωση στα χωριά και στα νησιά, ένα µπλοκ δυνάµεων και για
τους αγρότες που πληρώνουν τρεις φορές για τα λιπάσµατα και
για τα νέα παιδιά που θέλουν δικαιώµατα, που τα απασχολεί η
ποιότητα ζωής, αλλά έχουν και διαφορετικές ιδεολογίες, που θέ-
λουν να στηρίξουν µiα κοινωνία που έχει άλλες αξίες, την αξία
της συµµετοχής, την αξία της ισότητας, την αξία της αλληλεγ-
γύης, την αξία της περηφάνιας γι’ αυτό που κάνουν. Σε αυτούς
θα απευθυνθούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Καραθανασόπουλε, είπατε να µη δηµιουργούµε αυτα-

πάτες. Εµείς απαντάµε το εξής σ’ αυτό: Η µεγαλύτερη αυταπάτη
για τον κόσµο της εργασίας και της νεολαίας είναι να δηµιουρ-
γούµε την εντύπωση ότι τίποτα δεν µπορεί να αλλάξει, ότι είναι
όλα µάταια, ότι θα έρθει κάποια επανάσταση κάποτε και όλα θα
αλλάξουν. Τώρα πρέπει να αρχίσουµε, αν αισθανόµαστε το επεί-
γον της κατάστασης, τώρα, αυτή τη στιγµή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό είναι που υποσχόµαστε και ελπίζουµε να εισακουστούµε

στα αυτιά της κοινωνίας και των πολιτικών κοµµάτων για µiα µε-
γάλη αλλαγή που χρειάζεται αυτή η χώρα. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να τελειώσω µε τις ευχές
µου. Χρόνια πολλά και καλές γιορτές σε όλους τους Βουλευτές
και τις Βουλεύτριες, χρόνια πολλά και σε όλους τους υπαλλή-
λους της Βουλής που εδώ και πέντε ηµέρες δυσκολεύονται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα µου επιτρέψετε µiα τελευταία ευχή στους Υπουργούς της

Κυβέρνησης. Καλές παρακολουθήσεις και το 2023 και να ελπί-

ζετε ότι κάποια στιγµή θα έρθει µiα άλλη κυβέρνηση και θα µπο-
ρείτε να αγαπήσετε ξανά το κινητό σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκαπέντε µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δη-
µοτικό Σχολείο Αγίου Νικολάου Χαλκιδικής. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσουµε τον λόγο στον επόµενο Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο, τον κ. Ιωάννη Βρούτση από τη Νέα Δηµοκρατία, µε τον
οποίον ολοκληρώνεται ο κύκλος των δευτερολογιών των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων. Μετά από τον κ. Βρούτση θα ακο-
λουθήσει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Γεραπετρίτης.

Ορίστε, κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και

πέντε ολόκληρες ηµέρες, πάνω από διακόσιοι πενήντα αγορητές
Βουλευτές, Υπουργοί, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι διασταυ-
ρώσαµε τη διαφορετική µας προσέγγιση στα πράγµατα όσον
αφορά στο καίριο νοµοθέτηµα του προϋπολογισµού, ένα κρίσιµο
νοµοθέτηµα το οποίο αφορά στο µέλλον της πατρίδας µας. 

Θα επαναλάβω τη χθεσινή µου διαπίστωση. Η κοινοβουλευτική
µου εµπειρία τόσα χρόνια είναι και αντλείται από το παρελθόν
και λέει ότι σε αυτό εδώ το Βήµα, χρόνια τώρα, σε τέτοια διαδι-
κασία ακούµε διαφορετικές απόψεις, γιατί δεν είναι µόνο πολι-
τική η συζήτηση. Ακούµε απόψεις που έχουν να κάνουν µε
προτάσεις, µε ιδέες, µε επιχειρήµατα τα οποία τεκµηριώνουν µiα
διαφορετική προσέγγιση. 

Δυστυχώς και από τη Μείζονα και από την Ελάσσονα Αντιπο-
λίτευση για πέντε ηµέρες τώρα δεν ειπώθηκε και δεν αποτυπώ-
θηκε καµµία καινούργια πρόταση για το µέλλον της πατρίδας,
κανένα στοιχείο που να αµφισβητεί τον προϋπολογισµό και τα
στοιχεία του. Δεν διαφοροποιήθηκαν σε τίποτα από τις προβλέ-
ψεις του προϋπολογισµού. Απλά χάσαµε µία ευκαιρία να ακού-
σουµε ιδέες, προτάσεις, θεσµικές αλλαγές οι οποίες στην πράξη
δείχνουν την αδυναµία των επιχειρηµάτων σας.

Αντίθετα, εγώ σήµερα, στο κλείσιµο αυτής της πολύ σηµαντι-
κής νοµοθετικής πρωτοβουλίας που είναι ο προϋπολογισµός, θα
σας πω συµπυκνωµένα γιατί πρέπει να ψηφιστεί ο προϋπολογι-
σµός του 2023. Τα στοιχεία έχουν ειπωθεί αναλυτικά και από τον
Υπουργό Οικονοµικών και από τους Υπουργούς και από τους
Βουλευτές.

Ο προϋπολογισµός του 2023 -και απευθύνοµαι σε εσάς, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά και στον ελληνικό λαό που µας
ακούει- πρέπει να ψηφιστεί γιατί δεν αυξάνει ούτε έναν φόρο.
Αντίθετα, µειώνει φόρους και φυσικών και νοµικών προσώπων.

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί δεν αυ-
ξάνει τον ΕΝΦΙΑ. Αντίθετα, µειώνει τον ΕΝΦΙΑ. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί δεν αυ-
ξάνει τις ασφαλιστικές εισφορές. Αντίθετα, µειώνει τις ασφαλι-
στικές εισφορές. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί δεν αυ-
ξάνει τον ΦΠΑ. Αντίθετα, µειώνει τον ΦΠΑ. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί δεν αυ-
ξάνει ούτε συντηρεί την εισφορά αλληλεγγύης. Αντίθετα, καταρ-
γεί οριστικά την εισφορά αλληλεγγύης. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί δεν µει-
ώνει µισθούς. Αντίθετα, αυξάνει µισθούς λελογισµένα και στο
πλαίσιο της αντοχής της οικονοµίας µας, έτσι όπως πρέπει και
του δίνει τη δυνατότητα η ανάπτυξη που παράγει η οικονοµία. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί δεν αυ-
ξάνει το χρέος της χώρας. Αντίθετα, µειώνει το χρέος της χώρας,
ως ποσοστό του ΑΕΠ.

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί αυξάνει
τον πλούτο της χώρας και δεν µειώνει τον πλούτο της χώρας. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί δεν οδη-
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γεί σε ύφεση. Αντίθετα, µετά από µiα δύσκολη περίοδο και σε
ένα περιβάλλον παγκόσµιων προκλήσεων και σε ένα αχαρτογρά-
φητο πλαίσιο -µε ενεργειακή κρίση, µε πληθωρισµό, µε πανδη-
µία- οδηγεί, πρώτη φορά, σε πλεόνασµα αντί σε ύφεση. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί αντί να
έχουµε αύξηση της ανεργίας έχουµε µείωση της ανεργίας. Μία
µείωση της ανεργίας η οποία συντελείται µε πολύ ταχύτερο
ρυθµό στα ευάλωτα κοµµάτια του παραγωγικού δυναµικού της
χώρας, στους νέους και στις γυναίκες. Είναι πολλαπλάσια η µεί-
ωση σε αυτά τα δύο κοινωνικά στρώµατα. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 πρέπει να ψηφιστεί γιατί οδηγεί
για πρώτη φορά σε αυξήσεις συντάξεων µέσα από την ασφαλι-
στική µας µεταρρύθµιση 4670 του 2020 και µάλιστα, τρεις αυξή-
σεις και µάλιστα, µόνιµες αυξήσεις διαρκείς, στο διηνεκές. 

Πρώτη αύξηση: Η αύξηση που δίνει το άρθρο 25 του ν.4670,
που αυξάνει κάθε Ιανουάριο του έτους, αύξηση σε όλες τις συν-
τάξεις, µε βάση τον πληθωρισµό και την ανάπτυξη του προηγού-
µενου έτους. Μόνιµη αύξηση. 

Δεύτερη αύξηση: Αυτό που διαµορφώσαµε για να καλλιεργή-
σουµε την ασφαλιστική συνείδηση. Μετά από τα τριάντα χρόνια
όσοι παραµένουν στον εργασιακό βίο -και αυτό είναι δοµική αλ-
λαγή- θα έχουν πλέον µία σύνταξη µεσοσταθµικά αύξηση.

Η τρίτη αύξηση είναι για τους συνταξιούχους εργαζόµενους.
Από το 70% η παρακράτηση µειώνεται στο 30% και για τους
αγρότες 0% παρακράτηση, δείχνοντας την ευαισθησία µας στον
πρωτογενή τοµέα.

Γιατί, επίσης, πρέπει να ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό του
2023; 

Πρέπει να τον ψηφίσουµε γιατί -προσέξτε και αυτό είναι κρί-
σιµο και έτσι έκλεισα και χθες την οµιλία µου- παρ’ ότι είµαστε
σε µία προεκλογική περίοδο, παρ’ ότι η Κυβέρνηση κλείνει τέσ-
σερα χρόνια διακυβέρνησης, παρ’ ότι θα µπορούσε να λαϊκίσει,
παρ’ ότι θα µπορούσε να πλειοδοτήσει στον λαϊκισµό ή σε πα-
ροχολογία, µετά από έλλειµµα -λόγω της πανδηµίας και όλων
αυτών των γεγονότων- έρχεται και δηµιουργεί προϋπολογισµό
µε πλεόνασµα, µε όλες αυτές τις παροχές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προϋπολογισµός πρέ-
πει να ψηφιστεί. Πρέπει να ψηφιστεί γιατί είναι ένας προϋπολο-
γισµός που αξίζει στους Έλληνες. Είναι ένας προϋπολογισµός
που αγγίζει όλες τις κοινωνικές οµάδες της χώρας µας: Συνταξι-
ούχους, ανέργους, ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, τουρισµό, νησιώτες. Τους πιάνει όλους. Δηµιουργεί
αισιοδοξία και προοπτική. 

Πάνω απ’ όλα, είναι ένας προϋπολογισµός σοβαρότητας, προ-
ϋπολογισµός ευθύνης, προϋπολογισµός προοπτικής. Είναι ένας
προϋπολογισµός που αξίζει στους Έλληνες. Και να είστε σίγου-
ροι και σίγουρες ότι η Νέα Δηµοκρατία ψηφίζοντας τον προϋπο-
λογισµό σήµερα, µετά από το τέλος της διαδικασίας, δεν είναι
µόνη της. Τον προϋπολογισµό τον ψηφίζει η συντριπτική πλει-
οψηφία του ελληνικού λαού, γιατί εµπιστεύεται τη Νέα Δηµοκρα-
τία, γιατί εµπιστεύεται αυτούς τους ανθρώπους που εργάζονται
µεθοδικά, µε σοβαρότητα και ευθύνη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βρούτση.

Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των δευτερολογιών των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων.

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Επικρατείας κ. Γεραπετρίτης.
Μετά από τον κύριο Υπουργό θα ξεκινήσουµε µε τις οµιλίες

των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, µε πρώτο τον
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 κ. Βαρου-
φάκη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ο τελευταίος προϋπολογι-

σµός ο οποίος έρχεται από την παρούσα Κυβέρνηση πριν από
την επόµενη εκλογική χρονιά. Είναι πράγµατι µiα καλή ευκαιρία
να υπάρξει µiα ανασκόπηση των όσων έχουν συµβεί την τελευ-
ταία, σχεδόν, τετραετία. Εξάλλου, άνοιξε τον δρόµο, όπως πάν-

τοτε το πράττει, ο κ. Τσακαλώτος ο οποίος ξεκίνησε πολύ πίσω,
έφτασε στο 2009 και σε όλη τη δεκαετία του 2000 η οποία προ-
ηγήθηκε. 

Βεβαίως, δεν ειπώθηκαν αρκετά για την τωρινή κατάσταση την
οποία θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε και επί πέντε ηµέ-
ρες ακούστηκαν εκείνα τα οποία έπρεπε να ακουστούν. Θα πα-
ρακάµψω το ευφυολόγηµα του κ. Τσακαλώτου για το «καλές
παρακολουθήσεις». Είναι προφανές ότι το φλεγµατικό του χιού-
µορ έχει υποβαθµιστεί τα τελευταία χρόνια που βρίσκεται στην
Ελλάδα. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Με αδικείς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εκεί

που πραγµατικά, όµως, θα ήθελα να σταθώ είναι στην απο-
στροφή του κ. Τσακαλώτου τον οποίο πάντοτε ακούω µε προ-
σοχή και είναι πραγµατικά µεγάλη χαρά να µιλάς µετά από τον
κ. Τσακαλώτο, διότι πάντοτε σου δίνει επαρκή τροφή. Συγκρά-
τησα την καταπληκτική του έκφραση: Υπάρχουν λύσεις για όλα.
Και γιατί δεν τις είχατε κάνει, γιατί δεν τις υλοποιήσατε, κύριε
Τσακαλώτο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πού ήταν αυτές οι λύσεις όταν επί τεσσεράµισι χρόνια ήσα-

σταν Κυβέρνηση και πράξατε εκείνα που πράξατε; Πού είναι οι
λύσεις; Ξαφνικά ήρθε µια πολιτική επιφοίτηση στον κ. Τσακα-
λώτο και τον ΣΥΡΙΖΑ ότι υπάρχουν λύσεις για όλα. Δεν πρόλαβαν
ή είχαν αυταπάτες. Και στη µία και στην άλλη περίπτωση, όµως,
είναι µία η πραγµατικότητα: Τις λύσεις τις έδωσε η παρούσα δια-
κυβέρνηση, κύριε Τσακαλώτο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πρώτος προϋπολογισµός εκτός ενισχυµένης εποπτείας. Ανά-

πτυξη διπλάσια από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Μείωση του χρέ-
ους πενήντα µονάδες, κύριε Τσακαλώτο, ενόσω ήµασταν
πρωταθλητές στην ενίσχυση των πολιτών και στην ενέργεια και
στην υγεία. Ρεκόρ εξαγωγών, ρεκόρ άµεσων ξένων επενδύσεων,
το µεγαλύτερο κατ’ αναλογία ποσό από το Ταµείο Ανάκαµψης
για την Ελλάδα. Η Ελλάδα µέσα στις τρεις πρώτες χώρες που
λαµβάνει ποσά, ακριβώς επειδή είχε έναν επαγγελµατισµό σε
σχέση µε το Ταµείο Ανάκαµψης. Μείωση φόρων και εισφορών,
µε τελευταία τη µείωση της εισφοράς αλληλεγγύης. Δύο σηµεία
αυξήσεις για τον κατώτατο µισθό. Αυξήσεις που έρχονται για
τους συνταξιούχους µετά από µία δεκαετία. Πολλαπλές αναβαθ-
µίσεις της ελληνικής οικονοµίας χάρη στην εξαίρετη δουλειά του
Υπουργείου Οικονοµικών και ο µεγάλος στόχος που είναι µπρο-
στά –που και αυτόν δεν τον προλάβαµε- για την επενδυτική βαθ-
µίδα του 2023.

Επειδή έχει γίνει µεγάλη αναφορά στα οικονοµικά θα µου επι-
τρέψετε να µιλήσω λίγο για τα οργανωτικά του κράτους. Στα ορ-
γανωτικά του κράτους ήρθαµε µε µία νέα πρόταση για τη
λειτουργία του κράτους, πρόταση τριών φάσεων. 

Η πρώτη φάση αφορούσε την κεντρική οργάνωση του κρά-
τους, αυτό το οποίο ονοµάζουµε επιτελικό κράτος. Και θέλω να
το πω αυτό, µε απογοήτευση, ότι η Ελλάδα ήταν η τελευταία
χώρα της Ευρώπης που δεν είχε έναν συγκροτηµένο νόµο, ένα
συγκροτηµένο σετ κανόνων για εγχειρίδιο διακυβέρνησης. Δεν
υπήρχε αυτό το εγχειρίδιο διακυβέρνησης. Για πρώτη φορά έρ-
χεται στην Ελλάδα µε τον ν.4622/2019, το πρώτο νοµοσχέδιο που
ήρθε για ψήφιση στην παρούσα Βουλή. 

Η δεύτερη φάση αυτής της ανασυγκρότησης του κράτους
ήταν ο ψηφιακός µετασχηµατισµός που κι εκεί δεν προλάβαµε.
Αυτό δεν είχε κόστος, κύριε Τσακαλώτε, απλά δεν υπήρχε πολι-
τική βούληση. Από πεντακόσιες υπηρεσίες ψηφιακές που ανα-
λάβαµε το 2019, έχουµε χίλιες πεντακόσιες ψηφιακές υπηρεσίες
σε µiα ενιαία πύλη. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ενόσω το 2019
µας παραδώσατε οκτώ εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες συναλ-
λαγές, σήµερα έχουµε υπερβεί το ένα δισεκατοµµύριο ψηφιακές
συναλλαγές. Είναι το ίδιο κράτος αυτό, κύριε Τσακαλώτε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό που µας παραδώσατε είναι αυτό; 
Και η τρίτη φάση του µετασχηµατισµού του κράτους, η οποία

έρχεται τον Ιανουάριο και θα ψηφιστεί από την παρούσα Βουλή
είναι η πολυεπίπεδη διακυβέρνηση. Μετά από την οργάνωση του
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κεντρικού κράτους, µετά από την ψηφιοποίηση του κράτους, έρ-
χεται πλέον και µiα αναγκαία µεταρρύθµιση, η οποία από δεκαε-
τίες είναι υπερήµερη στην Ελλάδα: Η αποκάθαρση των αρµοδιο-
τήτων όλων των φορέων του κράτους και όλων των µονάδων και
επιπέδων, περιλαµβανοµένων των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης, έτσι ώστε να µην υπάρχει η σύγχυση αρµοδιοτήτων και
να µην υπάρχει ακόµη αυτό που συχνά βλέπουµε, µία αποθετική
ή θετική σύγκρουση αρµοδιοτήτων που οδηγεί σε αναποτελε-
σµατικότητα και πάνω απ’ όλα επιτέλους να έχουµε µiα διαλει-
τουργικότητα του κράτους. 

Θα µιλήσω δι’ ολίγον µόνο, µέσα στο πλαίσιο του χρόνου µου,
για τους επιµέρους θεσµούς. Διότι υπαινίχθηκε ο κ. Τσακαλώτος
ότι εµείς έχουµε µiα υποβαθµισµένη εντύπωση για τους θε-
σµούς. Ας δούµε, λοιπόν, πώς φερόµαστε εµείς στους θεσµούς.

Βουλή. Ρεκόρ παραγωγής από την παρούσα Βουλή και την πα-
ρούσα Πλειοψηφία. Νοµοθετική παραγωγή από τον Ιούλιο του
2019: τριακόσια ογδόντα επτά νοµοσχέδια. Και είχαµε ολοκλή-
ρωση της αναθεωρητικής διαδικασίας, εκλογή Προέδρου της
Δηµοκρατίας και είχαµε και την κρίση υγείας που αποµείωσε
αναγκαστικά τις εργασίες. Ρεκόρ νοµοθετικής παραγωγής στην
τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο. 

Και να σας πω και κάτι άλλο, κύριε Τσακαλώτε, που έχει ενδια-
φέρον. Είχαµε πολλαπλές κρίσεις, τις οποίες φαντάζοµαι δεν αµ-
φισβητείτε ούτε εσείς. Και τι έχουµε; Το 2022, χρονιά και αυτή
µεγάλων κρίσεων, δεν είχαµε ούτε ένα νοµοσχέδιο επείγον ή κα-
τεπείγον για πρώτη φορά από το 2009, για πρώτη φορά µετά από
δεκατρία χρόνια και εν µέσω πολλαπλών κρίσεων η παρούσα
Βουλή δεν ψήφισε έστω κι ένα νοµοσχέδιο επείγον ή κατεπείγον.

Τροπολογίες. Διότι ακούω πολλά, αλλά ξέρετε µερικοί είµαστε
λάτρεις των αριθµών. Στις τροπολογίες -για να θυµηθούµε το τι
σηµαίνει τροπολογίες- η πραγµατικότητα είναι ότι κατά µέσο όρο
ετησίως την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ, είχαµε διακόσιες ογδόντα πέντε
τροπολογίες. Πρακτικά είχαµε νοµοθεσία διά των τροπολογιών.
Πού έχουµε φτάσει σήµερα; Είµαστε σήµερα στις εκατόν σα-
ράντα πέντε, ακριβώς στο µισό και βαίνει µειούµενο. 

Όµως, έρχοµαι στο πιο σηµαντικό- εγώ δεν είµαι παλιός Κοι-
νοβουλευτικός, αλλά παρακολουθούσα τα κοινοβουλευτικά δρώ-
µενα από κοντά-, στο τέρας των τροπολογιών της τελευταίας
στιγµής, µε τις οποίες τροπολογίες δεν είχαµε τεχνικά θέµατα.
Με τις τροπολογίες της νύχτας ιδρύθηκαν πανεπιστηµιακά τµή-
µατα, κύριε Τσακαλώτε, χωρίς καµµία µελέτη. Και αυτά λειτουρ-
γούσαν και δηµιούργησαν αποτυπώµατα, τα οποία είναι πολύ
δύσκολο να ανατραπούν. 

Εκπρόθεσµες τροπολογίες, λοιπόν. Από αυτές τις οποίες φέ-
ρατε το 2015 – 2019 το 72,7% ήταν εκπρόθεσµες. Τρεις στις τέσ-
σερις τροπολογίες που φέρνατε ήταν εκπρόθεσµες. Τρεις στις
τέσσερις. Ξέρετε πόσες τροπολογίες είχαµε το 2022, εδώ στη
Βουλή αυτή; Μία εκπρόθεσµη τροπολογία, µία, που ήταν ανα-
γκαία για τη ρύθµιση της αγοράς. Έχουµε πάει, δηλαδή, από το
72,7% εκπρόθεσµων τροπολογιών του ΣΥΡΙΖΑ στο 0,69%. Αυτά
είναι δεδοµένα. Αν θέλετε να σας δώσω τα στατιστικά. 

Κωδικοποιήσεις. Ό,τι δεν έγινε τις τελευταίες δεκαετίες, γίνε-
ται από την παρούσα Επιτροπή Κωδικοποίησης. Γνωρίζουµε όλοι
τι σηµαίνει κωδικοποίηση νοµοθεσίας. Είναι ένα πολυδαίδαλο
πλαίσιο. Έχουµε, λοιπόν, έντεκα κωδικοποιητικές διαδικασίες.
Και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο ουσιαστικά έχει εξαλειφθεί
απολύτως το φαινόµενο της µη συζήτησης επίκαιρων ερωτή-
σεων. 

Θα σας πάω εκεί που είναι το ενδιαφέρον σας, γιατί ακούω ότι
αυτό δεν είναι πάρα πολύ ενδιαφέρον, κυρίως όσον αφορά στα
ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη διοίκηση, µε τη δικαιοσύνη,
µε τις ανεξάρτητες αρχές που τελευταία είναι το φόρτε σας. 

Να δούµε λίγο τη δικαιοσύνη. Ο κ. Τσίπρας και η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, επιµόνως µας λένε το τελευταίο διά-
στηµα ότι έχουν εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. Αφήνω στην άκρη
το πώς εκφράζεται αυτή η εµπιστοσύνη από τα στελέχη σας,
κύριε Τσακαλώτε. Εκείνο το οποίο θέλω να σας πω, είναι ότι οι
παράνοµες διαρροές και οι δηµοσιοποιήσεις -οι οποίες είναι προ-
φανές ότι έχουν ληφθεί µε τρόπο που εκφεύγει του νόµου- δεν
είναι υπηρεσίες της δικαιοσύνης. Και είναι αδιανόητο υλικό, το
οποίο µπορεί να είναι ευαίσθητο, να βρίσκεται µε άγνωστο τρόπο

στα χέρια είτε τα δικά σας είτε βραχιόνων δικών σας. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Και για
τις ανεξάρτητες αρχές, στις οποίες αναφέρεστε, θα µου επιτρέ-
ψετε µiα κουβέντα. Τις επικαλείστε ορθώς. Πράγµατι, οι ανεξάρ-
τητες αρχές οφείλουν να είναι ανεξάρτητες από το κράτος. Και
αυτό το µεριµνήσαµε εµείς να είναι ανεξάρτητες, κύριε Τσακα-
λώτε. Το µεριµνήσαµε εµείς. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Πότε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Με ρω-

τάτε, κυρία Γεροβασίλη πότε το µεριµνήσαµε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ µη γίνε-

ται διάλογος τώρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα

σας πω ότι ευτυχώς, υπάρχουν αποτυπωµένα και ονοµατεπώ-
νυµα, τα οποία διευθετούν την κατάσταση από τη µεταβατική πε-
ρίοδο της µίας κυβέρνησης στην άλλη. 

Εµείς, λοιπόν, έχουµε ανεξάρτητες γνήσιες αρχές που πολλές
φορές βάλλουν εναντίον µας και αυτό µερικές φορές σε κάποιο
µέτρο είναι αναγκαίο. Εσείς είχατε τις ανεξάρτητες αρχές της
Βασιλικής Θάνου. Αυτό είχατε. 

Τι ήταν η Βασιλική Θάνου; Θέλω να το θυµίσω εν τάχει. Για να
µην ξεχνιόµαστε, η κ. Βασιλική Θάνου έχει θητεύσει Πρόεδρος
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, Πρόεδρος του Αρείου Πάγου, νο-
µική σύµβουλος του κ. Τσίπρα. Κυλιόµενες έδρες, µουσικές κα-
ρέκλες της κ. Θάνου. Η κ. Θάνου, η οποία όταν ανέλαβε την ηγε-
σία της Προεδρίας του Αρείου Πάγου -αφήνω το ζήτηµα της βου-
τιάς που έγινε στην επετηρίδα, τέτοιο σεβασµό είχατε στη δι-
καιοσύνη- ξεκίνησε το αντάρτικο στην Ευρώπη. Έστελνε πολιτι-
κές επιστολές στον Γιούνκερ και στους οµολόγους της στην Ευ-
ρώπη, υποστηρίζοντας τα πεπραγµένα της. Η κ. Θάνου τα έκανε
αυτά, η οποία ήταν Πρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Και
άρα, θα µου πείτε ότι εµείς είµαστε εκείνοι οι οποίοι βάλλουµε
κατά των ανεξάρτητων αρχών. 

Τώρα, τι συνέβη µε τον διάδοχο της κ. Θάνου; Ήταν το πολύ
ενδιαφέρον. Για πρώτη φορά στην ιστορία την κοινοβουλευτική,
έγινε Πρόεδρος του Αρείου Πάγου κάποιος, ο οποίος δεν ήταν
καν Αντιπρόεδρος του Σώµατος. Έγινε µια βουτιά δεκάδων δι-
καστών για να έρθει στη θέση του Προέδρου ο δικός σας εκλε-
κτός. 

Θέλω, λοιπόν, να δείτε τις επιλογές που έγιναν από αυτή την
Κυβέρνηση και από αυτή την Κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, οι
οποίες έγιναν στην παρούσα περίπτωση, όλες µε σεβασµό στην
επετηρίδα, όλες µε σεβασµό στην επετηρίδα, όχι βουτιές. Αυτή
είναι η έµπρακτη εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κι επειδή µου λέτε για την Αρχή Διασφάλισης Απορρήτου Επι-

κοινωνιών, ναι, να πράξει το έργο της. Όµως, θα πρέπει όλοι να
γνωρίζουµε ότι βρισκόµαστε σε µiα συντεταγµένη πολιτεία, κύριε
Τσακαλώτε. Το γνωρίζετε καλά, γιατί έχετε θητεύσει στο εξωτε-
ρικό. Οι ανεξάρτητες αρχές δεν είναι κράτος εν κράτει. Η Βουλή
νοµοθετεί, η Κυβέρνηση εφαρµόζει, η ανεξάρτητη αρχή ελέγχει
και η δικαιοσύνη κρίνει και ερµηνεύει τους νόµους. Κανείς δεν
µπορεί να αυτοπροσδιοριστεί τιµητής του Συντάγµατος, όταν
υπάρχει συντεταγµένη πολιτεία που κατανέµει τους συνταγµατι-
κούς ρόλους. 

Και βεβαίως, να το πούµε αυτό, πράγµατι σήµερα η δικαιοσύνη
και οι ανεξάρτητες αρχές λειτουργούν πολύ καλύτερα. Είναι
πραγµατικότητα. Ξέρω την αντίληψη σας, όχι τη δική σας προ-
σωπικά, αλλά ξέρω την αντίληψη της παράταξής σας για το τι θα
έχουµε τη δεύτερη φορά που θα έρθετε στη δικαιοσύνη και στις
αρχές. Ευτυχώς, αυτός ο τόπος έχει νωπές αυτές τις εντυπώσεις
και δεν θα αντέξει αυτή τη δεύτερη φορά ούτε θα την επιλέξει,
κύριε Τσακαλώτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλω να πω, καταλήγοντας κύριε Πρόεδρε, µιας και είναι ο τε-

λευταίος προϋπολογισµός ο οποίος ψηφίζεται από την παρούσα
Πλειοψηφία, ότι εµείς η Κοινοβουλευτική αυτή Πλειοψηφία -και
θέλω να σας πω ότι αισθάνοµαι πραγµατική τιµή που υπήρξα
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µέλος αυτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας- έφερε την Ελλάδα
πιο µπροστά, έκανε µια καλύτερη Ελλάδα, για τα παιδιά τα οποία
έρχονται, για τις επόµενες γενιές και για τα παιδιά τα οποία έρ-
χονται σήµερα από το εξωτερικό και βρίσκονται σε µiα αναζή-
τηση νέας τύχης. 

Και θέλω να πω, έχοντας ήσυχη τη συνείδησή µου, ότι η Ελ-
λάδα που παραδίδουµε είναι µια Ελλάδα πολύ καλύτερη από
αυτή που παραλάβαµε και µια Ελλάδα µε προοπτική να αγγίξει
το απόλυτο δυναµικό της. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεραπετρίτη. 

Καλούµε στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΜέΡΑ25, κ. Γιάνη Βαρουφάκη.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Απόψε συζητάµε τον τελευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη. Έναν προεκλογικό προϋπολογισµό που, βε-
βαίως, δεν θα εφαρµοστεί γιατί εντός του 2023 θα έχουµε µiα
νέα Κυβέρνηση που θα κατεβάσει έναν συµπληρωµατικό προ-
ϋπολογισµό ο οποίος θα είναι εκείνος που θα διέπει το 2023 και
τις αρχές του 2024. Αυτό δεν σηµαίνει, όµως, ότι δεν έχει σηµα-
σία η σηµερινή µας συζήτηση. Γιατί µας δίνει η σηµερινή συζή-
τηση µiα εξαιρετική ευκαιρία να αντιπαραθέσουµε τις διαφορε-
τικές µας εκτιµήσεις για το που βρίσκεται η ελληνική οικονοµία,
που θα µπορούσε να βρίσκεται και τι πρέπει να γίνει. 

Ο προϋπολογισµός που καταθέσατε είναι µια κωδικοποίηση -
έτσι το βλέπουµε εµείς- ενός αφηγήµατος success story µε το
οποίο θα πορευθείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, θα πορευθεί ο κ. Μητσοτάκης κατά τη διάρκεια της
προεκλογικής περιόδου. Και το success story στο οποίο βασίζε-
στε έχει µiα απλή λογική. Το είπε και ο κ. Γεραπετρίτης πριν. Θα
πείτε «είχαµε να αντιµετωπίσουµε µiα σειρά από πολλαπλές ει-
σαγόµενες κρίσεις, γεωπολιτικά πανδηµία, πόλεµος, πληθωρι-
σµός και παρ’ όλα αυτά πετύχαµε να νοικοκυρέψουµε το δηµό-
σιο ταµείο». Αυτό θα πείτε. Θα χρησιµοποιήσετε άλλη µiα φορά
το αφήγηµα της µείωσης του δηµόσιου χρέους ως ποσοστό του
ΑΕΠ παρά το γεγονός ότι υπήρξε µiα ακριβή επιδοµατική πολι-
τική λόγω πανδηµίας, λόγω πληθωρισµού. Και, βεβαίως, θα
εστιάσετε, όπως το κάνετε εδώ και καιρό σε επενδύσεις µεγάλες
οι οποίες δίνουν µiα δυναµική στην ελληνική οικονοµία. Νοµίζω,
κύριε Υπουργέ, ότι αυτό είναι λίγο πολύ το αφήγηµά σας. Θεωρώ
ότι δίκαια το αποτυπώνω.

Από τη µια µεριά θα θέσετε στους πολίτες την ανάµνηση των
πολλαπλών εισαγόµενων κρίσεων και θα πείτε ότι παρά το γεγο-
νός ότι είχατε αυτές τις εισαγόµενες πολλαπλές κρίσεις τα πή-
γατε καλά. Η αλήθεια; Σας έσωσαν οι εισαγόµενες πολλαπλές
κρίσεις. Στον COVID-19 και στον εισαγόµενο πληθωρισµό έχετε
ιερή υποχρέωση. Θα έπρεπε να τους κάνετε εικόνισµα. Να τα
πάρουµε ένα-ένα;

Το νοικοκύρεµα του δηµόσιου ταµείου. Σας ήρθαν κουτί τόσο
ο COVID-19 και η πανδηµία, όσο και ο πληθωρισµός και ο Βλαν-
τιµίρ Πούτιν, γιατί µαζί αυτά τα τρία, αυτές οι τρεις δυνάµεις, τί-
ναξαν στον αέρα το γερµανικό βιοµηχανικό µοντέλο και µαζί του
το ευρωζωνικό πακέτο, το λεγόµενο σύµφωνο σταθερότητας. Κι
έτσι για πρώτη φορά µετά το 2010 οι τροϊκανοί έλυσαν τα λουριά
ελληνικής Κυβέρνησης. Ξοδέψτε, ξοδέψτε, ξοδέψτε. Κι έτσι ξο-
δέψατε 50 δισεκατοµµύρια µέσα σε δύο χρόνια. Το 1/4 του ΑΕΠ
ξοδεύτηκε. Κάθε οµόλογο που εκδίδατε, κύριε Σταϊκούρα, το
αγόραζε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Ας αφήσουµε αυτά για
τις αγορές. Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Η κ. Λαγκάρντ ήταν
από πίσω. Έτσι το χρέος πήγε στα 400 δισεκατοµµύρια, την ώρα
που κατέρρεε το ΑΕΠ. Κάποια στιγµή έπεσε και κάτω από 170
δισεκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής, κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Πάµε τώρα στις επενδύσεις. Ναι, υπάρχουν επενδύσεις. Σε
ακίνητα. Οι επενδύσεις που γίνονται, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, φίλες και φίλοι που µας ακούτε, αν µας ακούτε εκεί έξω,
είναι σχεδόν όλες σε ακίνητα. Παρατηρούµε σε όλη την επικρά-

τεια, στις πόλεις, στα χωριά, στην περιφέρεια, ένα απίστευτο γε-
νικό ξεπούληµα ακινήτων. Γιατί; Ο λόγος κι αυτός είναι εισαγό-
µενος σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό. Κατά τη διάρκεια της παν-
δηµίας και αργότερα, το λεφτόδεντρο της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας δηµιούργησε 5 τρισεκατοµµύρια περίπου, τα
οποία έπεσαν µέσα στους κυκεώνες του χρηµατοπιστωτικού συ-
στήµατος και κατέληξαν να ανεβάζουν τη ζήτηση για ακίνητα σε
όλη την Ευρώπη από το Βερολίνο µέχρι την Κρήτη. Το αποτέλε-
σµα ήταν ότι ήρθαν κι εδώ και έτσι υπάρχει µία πολύ σηµαντική
αύξηση των επενδύσεων σε ακίνητα. Χαίρεστε. 

Οι επενδύσεις σε ακίνητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
αντιπαραγωγικές φούσκες. Δεν είναι µόνο ότι δεν κάνουν καλό,
κάνουν κακό. Γιατί όσο φουσκώνουν οι τιµές των ακινήτων κατα-
στρέφουν παραγωγικές δυνατότητες αυτής της χώρας. Γιατί
όταν ανεβαίνουν τα ενοίκια και δεν µπορεί ένας νέος επιστήµο-
νας, µία καθηγήτρια, µία νοσοκόµος, ένας νοσηλευτής να βρουν
κάπου να νοικιάσουν για να µπορέσουν να παραγάγουν κοινω-
νικό και οικονοµικό έργο, αυτό µειώνει, συρρικνώνει, δεν αυξάνει
την παραγωγική δυνατότητα της χώρας. Όσο φουσκώνουν, λοι-
πόν, καταστρέφουν παραγωγικές δραστηριότητες. Κι όταν θα
σκάσουν, ποιος είδε τον Θεό και δεν τον φοβήθηκε. Γιατί θα συµ-
παρασύρουν µαζί ιδιωτικό και δηµόσιο τοµέα πιο βαθιά στη
µαύρη τρύπα του απύθµενου χρέους. Αλλά εσάς τι σας νοιάζει;
Μέχρι τότε θα έχετε αποµακρυνθεί από το ταµείο. Έτσι; Δεν θα
είστε Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Βλέπω κάποιους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας να µε

κοιτάνε περίεργα. Να σας βοηθήσω. Πείτε µου, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σε τι θα βοηθήσει το δηµόσιο ταµείο σήµερα αν ένα
ξένο fund έρθει, όπως γίνεται συνέχεια, και αγοράσει µια πολυ-
κατοικία εδώ παραέξω, στο Κουκάκι για παράδειγµα, το οποίο
γίνεται πολύ συχνά και τη µετατρέπει σε airbnb. Πώς θα βοηθη-
θεί το δηµόσιο ταµείο η ελληνική οικονοµία; Θα αυξήσει τα ενοί-
κια για τους ντόπιους χωρίς καµµία νέα θέση εργασίας. Και τα
κέρδη, οι πρόσοδοι από το airbnb θα καταλήξουν στο εξωτερικό.
Πείτε µου, πώς βοηθιέται η ελληνική οικονοµία όταν έρχεται πάλι
ένα ξένο fund ή κάποιος από το Ισραήλ, από την Ουκρανία, από
κάπου, δεν έχει σηµασία και αγοράζει αγρούς, όπως γίνεται κατά
κόρον στη Θεσσαλία, στη δυτική Μακεδονία στην Πελοπόννησο.
Αγοράζουν αγροτική γη. Πώς βοηθάει το γεγονός ότι παύει να
καλλιεργείται αυτή η γη και σε αυτή τη γη τοποθετούνται φωτο-
βολταϊκά, το ρεύµα των οποίων ο κόσµος, οι Έλληνες και οι Ελ-
ληνίδες πολίτες,  το αγοράζουµε σαν να παρήχθη από το πιο
ακριβό εισαγωγής από το Τέξας υγροποιηµένο φυσικό αέριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Είναι τζίφος οι επενδύσεις στις οποίες βασίζετε το αφήγηµα

της δυναµικής οικονοµίας που παραδίδετε. Οι σοβαροί, πραγµα-
τικοί, οι υποµονετικοί επενδυτές δεν έρχονται στην Ελλάδα. Και
δεν έρχονται για δύο λόγους. Πρώτον, γιατί ξέρουν ότι µε ένα
τηλέφωνο του κ. Περιστέρη, του κ. Μελισσανίδη, του κ. Βαρδι-
νογιάννη εσείς θα τους µπλοκάρετε την επένδυση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Ο δεύτερος λόγος είναι, γιατί ξέρουν ότι το 2030, 2031, 2032

-αυτή είναι η παρακαταθήκη που αφήσατε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ µε
το τέταρτο µνηµόνιο του Αυγούστου του 2018- το δηµόσιο τα-
µείο θα βογγά από τις αποπληρωµές στην τρόικα ιδίως τώρα µε
την αύξηση των επιτοκίων. Θα υπάρξει νέα διαπραγµάτευση. Οι
υποµονετικοί σοβαροί επενδυτές το προβλέπουν αυτό. Προβλέ-
πουν τα νέα µέτρα που θα έρθουν, τα νέα προαπαιτούµενα για
να γίνει η νέα αναδιάρθρωση του χρέους το 2032, οπότε και θα
γίνει. 

Το ασφαλιστικό στο µεταξύ θα απαιτεί περισσότερους δηµό-
σιους πόρους, γιατί το ταµείο των δηµόσιων ταµείων είναι µείον.
Νέος οχετός κόκκινων δανείων αυτή τη στιγµή που µιλάµε δηµι-
ουργούνται σε όλη την επικράτεια της χώρας. Το ασφαλιστικό
κενό. Όλα αυτά εγγυώνται το βάθεµα της µονιµοποιηµένης ελ-
ληνικής χρεοκοπίας. Εγγυώνται την υπερφορολόγηση στο µέλ-
λον, την αποεπένδυση. Και, βέβαια, το συνεχιζόµενο φευγιό των
νέων ανθρώπων µας. Συνεχίζεται το brain drain, όχι µόνο δεν έχει
επιστροφή αλλά επιτείνεται και επιταχύνεται. Ένα brain drain το
οποίο δεν το υποκαθιστούν οι ψηφιακοί νοµάδες που έρχονται
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στη χώρα οι οποίοι δουλεύουν σε εταιρείες στο εξωτερικό που
δεν θα επενδύσουν ποτέ σε αυτή τη χώρα. Αυτά για την επενδυ-
τική αναγέννηση την οποία ευαγγελίζεστε. Φούσκα ήταν που δη-
µιούργησε το λεφτόδεντρο της Φρανκφούρτης. Τίποτα περισ-
σότερο. 

Και τώρα, κύριε Σταϊκούρα, που η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα περνάει από την ποσοτική χαλάρωση στην ποσοτική σύ-
σφιξη, θα δείτε τι έχει να γίνει µε τις φούσκες των ακινήτων για
τις οποίες θριαµβολογείτε. 

Βέβαια, στο µεταξύ, η διεθνής συγκυρία σάς έκανε και ένα
άλλο µεγάλο δωράκι: Είναι ο ειλεός που έπαθαν οι εφοδιαστικές
αλυσίδες στη διάρκεια της πανδηµίας µαζί µε την εγκληµατική
εισβολή του Πούτιν στην Ουκρανία, που δηµιούργησαν µαζί αβά-
σταχτο πληθωρισµό. Γιατί αναφέροµαι στον πληθωρισµό ως ένα
δωράκι στην ανώνυµη εταιρεία σας, τη «Μητσοτάκης Α.Ε.»; Να
σας πω γιατί. Ο κόσµος γνωρίζει ότι αυτό για το οποίο εσείς
θριαµβολογείτε, που είναι η µείωση του δηµοσίου χρέους ως πο-
σοστό του ΑΕΠ, βαθαίνει τη χρεοκοπία του ελληνικού δηµοσίου. 

Γιατί, κύριε Σταϊκούρα, το ξέρετε καλά και το ξέρω ότι το ξέ-
ρετε. Θα ήταν καλό να το πείτε κιόλας. Όταν αυξάνεται ο παρο-
νοµαστής του λόγου χρέους – ΑΕΠ, προφανώς, το κλάσµα
µειώνεται. Όµως, όταν ο παρονοµαστής, το ΑΕΠ της χώρας, αυ-
ξάνεται λόγω πληθωρισµού, όταν έχεις 10% πληθωρισµό αυτό
δεν σηµαίνει ότι η δυνατότητα του δηµοσίου να φορολογεί στο
διηνεκές και να αποπληρώνει αυξάνεται και αυτή 10%. Άρα, πα-
ραπλανά το ποσοστό χρέους όσον αφορά τη δυνατότητα του ελ-
ληνικού δηµοσίου να αποπληρώνει το χρέος και ας µειώνεται το
δηµόσιο χρέος ως λόγος, ως ποσοστό του ΑΕΠ. 

Αυτό είναι ένα βασικό τοξικό ψεύδος, το οποίο είναι θεµέλιος
λίθος του προϋπολογισµού σας. Αλλά έτσι κι αλλιώς δεν θα
εφαρµοστεί οπότε δεν έχει τόση σηµασία. Σηµασία έχει ότι στο
πλαίσιο της προπαγάνδας σάς δίνει ένα επιχείρηµα, το οποίο
όµως στερείται οποιασδήποτε επαφής µε την πραγµατικότητα
του κόσµου εκεί έξω και της δυνατότητας του δηµόσιου ταµείου
να σηκώσει αυτό το δυσβάσταχτο δηµόσιο χρέος των 400 δισε-
κατοµµυρίων που αφήνετε πίσω σας. 

Ο πληθωρισµός δεν είναι µόνο δωράκι στην «Μητσοτάκης
Α.Ε.» ως Κυβέρνηση αλλά είναι και ένα δωράκι στους µετόχους
της «Μητσοτάκης Α.Ε.», στους ολιγάρχες που σας κρατάνε στα
πράγµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Γιατί; Γιατί τους δίνει µια εξαιρετική ευκαιρία να επιδοθούν στο

αγαπηµένο τους άθληµα, που δεν είναι το ποδόσφαιρο, είναι η
αισχροκέρδεια στην ενέργεια, στα σούπερ µάρκετ, τράπεζες.
Δεν ξέρω αν είναι αλήθεια αυτό που διάβαζα ότι είχατε µία εν-
διαφέρουσα συνοµιλία µε τους τραπεζίτες, όπου ο ίδιος είπατε
-δεν θα χρησιµοποιήσω τη λέξη που αναφέρεται στον Τύπο- ότι
είχατε µια έντονη συζήτηση µαζί τους. Τι να την κάνετε την έν-
τονη συζήτηση µαζί τους; Έχετε παραδώσει τις τράπεζες σε αρ-
πακτικά ταµεία, σε hedge funds, την Πειραιώς σ’ έναν εγκληµατία
του κοινού ποινικού δικαίου, στον κ. Τζον Πόλσον -που θα έπρεπε
να είναι φυλακή αν δεν τον είχε αφήσει ο Οµπάµα ελεύθερο- και
πάτε και τους µιλάτε µε έντονο τρόπο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Τι περιµένετε ότι θα κάνουνε; Προφανώς δεν πρόκειται να αυ-

ξήσουν τα επιτόκια καταθέσεων την ώρα που αυξάνουν, σαν να
µην υπάρχει κανένα πρόβληµα, τα επιτόκια των στεγαστικών δα-
νείων, των πιστωτικών καρτών, των εµπορικών δανείων.

Σιγά µη δώσουν χρήµατα στους µικροµεσαίους. Εσείς οι ίδιοι
βάλατε όλο το Ταµείο Ανάκαµψης µέσα από το τραπεζικό σύ-
στηµα, που ξέρετε ότι δεν θα δώσει ούτε δεκάρα τσακιστή στους
µικροµεσαίους. 

Κι έτσι, µέσα από την αισχροκέρδεια στην ενέργεια, στα σού-
περ µάρκετ, στις τράπεζες, στα κόκκινα δάνεια, γεννιέται η από-
γνωση του κόσµου εκεί έξω. Για σας, αυτό δεν είναι παρά µία
µεγάλη ευκαιρία, για τον παλαιοκοµµατικό λαϊκισµό που χαρα-
κτηρίζει την παράταξή σας πατροπαράδοτα. Να και τα επιδό-
µατα, λοιπόν. Τη µερίδα του λέοντος των επιδοµάτων την παίρ-
νουν ως µερίσµατα οι µέτοχοι της «Μητσοτάκης Α.Ε.». 

Θέλετε ορισµένα παραδείγµατα; Να σας θυµίσω, µέσα στην
πανδηµία θυµάστε ότι δώσατε 170 µε 180 δισεκατοµµύρια στην

«FRAPORT» για να την αποζηµιώσετε για διαφυγόντα κέρδη!
Κέρδη, όχι για να µην κλείσει! Αλλά της δώσατε τα κέρδη τα
οποία θα έβγαζε αν δεν υπήρχε πανδηµία. Αν είναι δυνατόν! Σε
ποιον επιχειρηµατία το κάνατε αυτό στην Ελλάδα; Το κάνατε
στην «AEGEAN» και στη «FRAPORT». Αυτό είναι.

Αναφέρθηκα και στο Ταµείο Ανάκαµψης. Όλο αυτό το χρήµα
για το οποίο µας είχατε σπάσει τα νεύρα τόσον καιρό να θριαµ-
βολογείτε για τα Ταµεία Ανάκαµψης, όλο αυτό πηγαίνει σε πε-
νήντα εταιρείες οι οποίες δεν πρόκειται ούτε να κουνήσουν καν
τη βελόνα της αναπτυξιακής δυναµικής της χώρας. Μόνο πε-
νήντα µικροµεσαίοι θα πάρουν χρήµατα από αυτό το περίφηµο
Ταµείο Ανάκαµψης. 

Τι να πω για το ψευτοπλαφόν που υποτίθεται ότι βάλατε στους
παραγωγούς ενέργειας, όταν τα παίρνετε από τη µία τσέπη της
CVC ΔΕΗ και τα δίνετε στην άλλη τσέπη της CVC ΔΕΗ – πάρο-
χος; Και, βεβαίως, επειδή παίρνοντας χρήµατα από τη µία τσέπη
της CVC και βάζοντάς τα στην άλλη, δεν πετυχαίνετε τίποτα όσον
αφορά τη µείωση των τιµών, πηγαίνετε στην κ. Λαγκάρντ να δα-
νειστείτε τεράστια ποσά για να επιδοτείτε όχι τους πολίτες αλλά
τη CVC, τον Μυτιληναίο, τον Λάτση, τον Περιστέρη, τον Βαρδι-
νογιάννη. 

Και µιας και µίλησα για την κ. Λαγκάρντ και για τη Φρανκ-
φούρτη: Στο µεταξύ εκτός έδρας στα όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ο κ. Μητσοτάκης µάς ξάφνιασε. Έβαλε βέτο, παιδιά.
Μία φορά. Δεν έβαλε βέτο ποτέ, δεν άσκησε βέτο για να στηρι-
χτούν οι πολίτες, για να καταργηθεί το Χρηµατιστήριο Ενέργειας
όπως λέµε εµείς της Αντιπολίτευσης ή κάποιοι από εµάς, έβαλε
βέτο υπέρ του δικαιώµατος των εφοπλιστών να µεταφέρουν το
πετρέλαιο του Πούτιν. Εφοπλιστές τύπου Αλαφούζου που µας
µηνύει, τύπου Μαρινάκη που δεν µας έχει µηνύσει ακόµη αλλά
το σκέφτεται, τύπου άλλων εφοπλιστών του Λονδίνου -όπου καλά
κάνουν γιατί είναι πιο έξυπνοι και δεν µιλάνε καθόλου και παρα-
µένουν στην αφάνεια. 

Όσο για τους πολλούς εκεί έξω: Όλοι εσείς οι µνηµονιακοί που
έχετε ψηφίσει τα µνηµόνια, ουσιαστικά µε αυτή την κίνηση σας
τότε και τη συνεχιζόµενη πολιτική σας σήµερα να µην αµφισβη-
τείτε τις µνηµονιακές δεσµεύσεις, έχετε καταδικάσει τους πολί-
τες σε µια µόνιµη αποτελµάτωση, σε µια µόνιµη αγωνία για το
πώς θα βγάλουν τη βδοµάδα, το µήνα και σε µια µόνιµη αναξιο-
πρέπεια που οφείλεται 100% σε µια θεσµοθετηµένη, πλέον, αι-
σχροκέρδεια. 

Παντού και πάντα το καπιταλιστικό κράτος προστατεύει το κε-
φάλαιο. Έτσι δεν είναι; Όµως, εσείς οι µνηµονιακοί το τερµατί-
σατε. Θεσµοθετήσατε τη λεηλασία πάµπλουτων προσοδοκυνη-
γών που δεν είναι καν καπιταλιστές. Ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» που φτιάξατε,
αυτή η αγορά για τα κόκκινα δάνεια των αρπακτικών ταµείων,
αυτό ξεφεύγει ακόµα και τα όρια της εκµετάλλευσης της καπι-
ταλιστικής. Πρόκειται για µία απλούστατη υπεξαίρεση ιδιωτικού
πλούτου που φεύγει κατευθείαν για τα νησιά Κέιµαν . Αυτό κά-
νατε. Οι «Πάτσηδες»; Ο τελευταίος τροχός της αµάξης. Τα εξι-
λαστήρια θύµατα. Το Χρηµατιστήριο Ενέργειας που στήσατε
εσείς του ΣΥΡΙΖΑ τι είναι; Είναι ένα καφενείο των πέντε γνωστών
ολιγαρχών -να µην πω πάλι τα ονόµατά τους, σας έχω κουράσει
µε αυτά, το έχουν ακούσει αρκετές φορές το όνοµά τους από τα
χείλη µας- µαζί µε τη CVC. 

Οι πολίτες έτσι καταδικάζονται στην αναξιοπρέπεια και στην
εξάρτηση από servicers, από τη µια µεριά και από παρόχους ηλε-
κτρικής ενέργειας. Καταδικάζονται στη ρευστοποίηση των σπι-
τιών και των µαγαζιών τους, στη ρευστοποίηση της εργασίας
τους. Τι γίνεται στη «ΜΑΛΑΜΑΤΙΝΑ» στη Θεσσαλονίκη; Απολύουν
εργαζόµενους για να τους ξαναπροσλάβουν µε λιγότερους µι-
σθούς και χωρίς καµµία απολύτως κάλυψη. Αυτό γίνεται. Το ίδιο
γίνεται στα νοσοκοµεία µε τους δέσµιους, πλέον, οµήρους, µε
τις στρατιές των επικουρικών που προσλαµβάνετε. Το ίδιο γίνεται
στο µετρό. Το ίδιο γίνεται παντού. 

Και αφού έχετε καταδικάσει τους πολίτες στην αναξιοπρέπεια
και στην ανασφάλεια, αφού τους ρίξατε στην αρένα της αισχρο-
κέρδειας, όπως οι Ρωµαίοι έριξαν τους χριστιανούς στα λιοντά-
ρια, τώρα τους δίνετε και κατιτίς όποτε σας καπνίσει. Σαν τον
ηγεµόνα ο κ. Μητσοτάκης πετάει και ένα καρβέλι στους υποτα-
κτικούς, έτσι για να τους καθησυχάζει. 
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Επιδίδεστε µε πάθος στον επιδοµατικό λαϊκισµό που ενίοτε -
όπως και µε τα 600 ευρώ- γίνεται και ρατσιστικός επιδοµατικός
κατασταλτικός λαϊκισµός. Και να ήταν µόνο αυτό. Τους προσβάλ-
λετε µε φιλοδωρήµατα, τα οποία -ακόµα και οι αστυνοµικοί που
θα πάρουν τα 600- θα αναγκαστούν κάποια στιγµή να τα δώσουν
σε ιδιώτες γιατρούς, γιατί φροντίσατε το περιφερειακό κέντρο
υγείας να µην έχει γιατρό, φροντίσατε το δηµόσιο νοσοκοµείο
να καταρρέει υπό την καθοδήγηση Υπουργών του ΛΑΟΣ, του κ.
Βορίδη πρώτα, σήµερα του κ. Πλεύρη, φροντίσατε το δηµόσιο
σχολείο και το δηµόσιο πανεπιστήµιο να το συρρικνώνει µε δική
σας εντολή µια ιδεοληπτική Υπουργός Παιδείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως στη φύση, όπου η ενέρ-
γεια δεν γεννιέται από το πουθενά ούτε εξαφανίζεται, απλά αλ-
λάζει µορφές, έτσι και σε µια καπιταλιστική οικονοµία είναι αδύ-
νατο ένα µεγάλο πρωτογενές έλλειµµα, σαν αυτό που είχαµε το
2022, να µειώνει το χρέος, εκτός εάν συµβαίνει κάτι άλλο το
οποίο δεν φαίνεται πάνω από την επιφάνεια. 

Συνειδητοποιείτε ότι είστε η µοναδική Κυβέρνηση που κατα-
φέρατε µε µεγάλο δηµοσιονοµικό έλλειµµα, πρωτογενές έλ-
λειµµα, να µειώσετε σηµαντικά –είναι αλήθεια- το δηµόσιο χρέος
ως ποσοστό του ΑΕΠ; Θαύµα ήταν αυτό, κύριε Σταϊκούρα; Αρι-
στεία; Όχι, βέβαια, λεηλασία ήταν! Πετύχατε να µειώσετε το πο-
σοστό δηµόσιου χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ καταχρεώνοντας
και καταληστεύοντας το λαό, τους πολίτες, την πλειοψηφία. 

Όπως ακριβώς στη φύση όταν ένα αυτοκίνητο πέφτει σε έναν
τοίχο µετατρέπεται η κινητική του ενέργεια σε θερµική ενέργεια,
γι’ αυτό παίρνει και φωτιά ενίοτε, έτσι και µε την οικονοµία µας.
Από τότε που πέσαµε στον τοίχο του πληθωρισµού, το αβάστα-
χτο δηµόσιο χρέος µετατρέπεται σε ακόµα πιο αβάσταχτο ιδιω-
τικό χρέος, το οποίο αµέσως το αγοράζουν τα αρπακτικά ταµεία
και µε δηµόσια εγγύηση, µε εγγύηση του δηµοσίου, κερδίζουν
κι άλλο εις βάρος των κορόιδων εκεί έξω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Και τώρα, µια ανάσα πριν από τις εκλογές, έρχεστε να κάνετε

το µαύρο-άσπρο, µε έναν προϋπολογισµό που, παρά το γεγονός
ότι δεν γράφτηκε για να εφαρµοστεί αλλά για να ωραιοποιήσει
την ασχήµια του υπαρκτού µητσοτακισµού, καταφέρνει αυτός ο
προϋπολογισµός να κωδικοποιεί το ταξικό µίσος της «Μητσοτά-
κης Α.Ε.» απέναντι σε κάθε δηµόσιο αγαθό που δεν έχει καταπα-
τηθεί. Μειώνετε τις δηµόσιες δαπάνες για κάθε σοβαρό δηµόσιο
αγαθό. Είναι το ταξικό σας µίσος σε κάθε προστασία εργαζόµε-
νου που δεν έχει ακυρωθεί, σε κάθε οικολογική αξία που δεν έχει
τσιµεντοποιηθεί, σε κάθε νέο ή νέα που δεν έχει υποταχθεί στη
φαυλότητα των µετόχων της «Μητσοτάκης Α.Ε.».

Είµαστε σε µια ιστορική συγκυρία που το ευρωπαϊκό οικονο-
µικό µοντέλο κατέρρευσε, ιδίως το γερµανικό, που οι συνάνθρω-
ποί µας εκεί έξω πληµµυρίζουν από οργή απέναντι στα θεσµικά
αρπακτικά που τους πνίγουν, που βιοτεχνίες και βιοµηχανίες, είτε
έχουν κλείσει είτε ετοιµάζονται να κλείσουν λόγω της ΔΕΗ-STC,
που τα δηµόσια νοσοκοµεία φθίνουν, την ώρα που η ίδια η STC
αγόρασε όλα τα µεγάλα ιδιωτικά νοσοκοµεία αλλά και την Εθνική
Ασφαλιστική που τα χρηµατοδοτεί. Tην ώρα που τα δηµόσια σχο-
λεία και τα πανεπιστήµια φθίνουν, αυτή τη στιγµή σε αυτή την
ιστορική συγκυρία ο απερχόµενος Πρωθυπουργός είµαι σίγου-
ρος ότι στην αποψινή του οµιλία θα κινηθεί στη σφαίρα της δικής
του παράλληλης πραγµατικότητας. Όµως, περιµένω µε ενδιαφέ-
ρον τις οµιλίες των υπόλοιπων πολιτικών Αρχηγών, ιδίως των
Προέδρων των άλλων δύο κοµµάτων εξουσίας, του ΣΥΡΙΖΑ και
του ΠΑΣΟΚ. Αναρωτιέµαι: Θα τιµήσουν σήµερα τον λαό λέγον-
τάς του την αλήθεια ή για άλλη µια φορά θα συνεχίσετε το πα-
ραµύθι ότι εάν ήσασταν εσείς στα πράγµατα η Ελλάδα θα
πέταγε, χωρίς ρήξη µε τη θεσµοθετηµένη από την τρόικα -εκ µέ-
ρους της ολιγαρχίας δίχως σύνορα- ολιγαρχία, της θεσµοθετη-
µένης λεηλασίας των ανθρώπων και της φύσης αυτής της
χώρας;

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βαρουφάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω

δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Σερρών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Αµέσως µετά, καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος του κόµµατος
Ελληνική Λύση κ. Κυριάκος Βελόπουλος για τη δική του τοποθέ-
τηση επί του προϋπολογισµού.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα λίγο παρα-
πάνω χρόνο, µιας και συζητάµε προϋπολογισµό.

Θα ήθελα, επειδή βλέπω και κόσµο στα θεωρεία, να πω στους
ανθρώπους που είναι πάνω από τα θεωρεία, ακριβώς, ότι από
τότε που θυµάµαι τον εαυτό µου να ασχολούµαι µε την πολιτική,
νεαρός όσο ήµουν, όλοι οι προϋπολογισµοί, κύριε Υπουργέ, από
το 1974 µέχρι και σήµερα έπεσαν έξω. Ούτε ένας προϋπολογι-
σµός δεν ήταν σωστός! Όλοι έπεσαν έξω! Και όταν λέµε όλοι,
κύριε Σταϊκούρα, είναι όλοι. Και αυτός είµαι βέβαιος ότι θα πέσει
έξω. Ένας προϋπολογισµός στο πόδι, ένας προϋπολογισµός
προεκλογικός και, κυρίως, ένας προϋπολογισµός µε ψεύτικα
νούµερα για ακόµη µια φορά. 

Εάν ένας πολίτης, κύριοι συνάδελφοι, κάνει λάθος στη δική
του φορολογική δήλωση, θα πληρώσει πρόστιµο, µπορεί να πάει
και φυλακή. Εάν ένας Υπουργός κάνει λάθος στον προϋπολογι-
σµό, θα παραµείνει Υπουργός. Βρείτε, λοιπόν, το λάθος, για να
καταλάβετε τα λάθη που κάνουµε ως πολιτικό σύστηµα εδώ και
πάρα πολλές δεκαετίες.

Θα θυµηθώ τον Τζον Κένεθ, κύριε Υπουργέ, τον Καναδό οικο-
νοµολόγο -σαν και εσάς φαντάζοµαι, όπως και πολλούς οικονο-
µολόγους εδώ µέσα- που είχε πει το εξής αµίµητο που αποτυ-
πώνει πλήρως την πραγµατικότητα: «Η µόνη αξία των οικονοµι-
κών προβλέψεων προϋπολογισµών και οικονοµολόγων είναι ότι
κάνουν την αστρολογία να φαίνεται αξιόπιστη». Ήταν από τους
µεγαλύτερους οικονοµολόγους στον κόσµο. Έτσι και ο προϋπο-
λογισµός σας, φαίνεται πιο αξιόπιστη η αστρολογία, παρά ο προ-
ϋπολογισµός σας.

Και επειδή άκουσα πάρα πολλά για τις τράπεζες, θλίβοµαι και
το λέω στους νέους, κυρίως, γιατί δεν άκουσα κανέναν σ’ αυτό
το Βήµα να µιλάει µε ονόµατα. Ακροθιγώς κάποιοι αναφέρθηκαν.
Δεν τολµούµε να πούµε κάτι, όµως, ότι τώρα που µιλάµε υπάρ-
χουν επτακόσιες χιλιάδες κόκκινα δάνεια, κύριε Υπουργέ. Τώρα
που µιλάµε γίνονται πλειστηριασµοί ηλεκτρονικά. Έχουν γίνει πε-
νήντα τρεις χιλιάδες εξακόσιοι πλειστηριασµοί σε όλη την Ελ-
λάδα. 

Το 82% αυτών των πλειστηριασµών από ποιους γίνονται, κύριε
Υπουργέ; Από τα «κοράκια» τα funds, από τους δικούς σας φί-
λους. Γιατί εσείς τους φτιάξατε αυτούς, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑ-
ΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ µαζί. 

Πώς, λοιπόν, αυτά τα «κοράκια», τα αρπακτικά, οι ύαινες, κλέ-
βουν τους Έλληνες; Θα σας πούµε εµείς τον τρόπο, γιατί δεν
τολµάει κανείς να πει τον τρόπο. Γιατί συντρώγουν και συµπίνουν
µαζί τους. 

Τα funds, λοιπόν, αγόρασαν τα δάνεια των Ελλήνων µε 5% ή
10% το πολύ. Τα δίνουν σε εταιρείες διαχειρίσεως, σε άλλες εται-
ρείες, κύριε Υπουργέ -και διαψεύστε µε- και αυτές οι εταιρείες
διαχειρίσεως έχουν «λοκάρει» τα ακίνητα. «Λοκάρει» σηµαίνει ότι
τα καλά ακίνητα που είναι χρυσάφι τα θέλουν έτσι κι αλλιώς και
θα σας αποδείξω σε λίγο γιατί το λέω αυτό, πώς δηλαδή τα καλά
ακίνητα τα κρατούν για την πάρτη τους. Σε λίγο θα σας πω. Δεν
προχωρούν σε ρυθµίσεις αυτά τα αρπακτικά, οι ύαινες, δεν βοη-
θούν τον δανειολήπτη, ενώ έχουν αγοράσει µε 5% τα δάνεια, επι-
λέγουν οι ίδιοι τους πλειστηριασµούς τους που τις περισσότερες
φορές καταλήγουν και άγονοι, ώστε να πάρουν το ακίνητο οι
ίδιες εταιρείες ή οι γνωστοί ή οι φίλοι αυτών. Σε ένα ακίνητο για
το οποίο πήρε δάνειο κάποιος 300.000 ευρώ και έγινε 1,5 εκα-
τοµµύριο, ζητούν το 1,5 εκατοµµύριο, δεν µπορεί να το πληρώσει
αυτός, το fund το αγοράζει µε 20.000 και το κρατάει για τον
εαυτό του. 
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Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, πώς λέγεται αυτό; Θα σας το πω εγώ.
Ριφιφί, κλοπή της ελληνικής περιουσίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έτσι λέγεται, κύριε Υπουργέ. Και θα σας πω, γιατί λέγεται έτσι.

Διότι τα funds που εξυπηρετούν όλα τα κόµµατα, τα αρπακτικά,
οι ύαινες, έχουν εγγυήσεις του ελληνικού δηµοσίου ότι δεν χά-
σουν ποτέ τα λεφτά τους. Δηλαδή, και δεν θα χάσουν λεφτά και
θεωρούνται επενδυτές. Από πού έως πού θεωρείται επενδυτής
αυτός που δεν χάνει λεφτά; Δηλαδή, εάν η εταιρεία µου χάσει
λεφτά, κύριε Σταϊκούρα, θα µου τα δώσετε εσείς; Πώς µου εγ-
γυάστε µελλοντικά κέρδη; Πώς εγγυηθήκατε ότι αυτά τα funds
δεν θα χάσουν χρήµατα;

Το δε χειρότερο απ’ όλα, είναι ότι έχουν δηµιουργήσει εται-
ρείες real estate, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας. Τα ίδια τα funds έχουν και real estate από πίσω, ώστε
τα καλά ακίνητα να τα παίρνουν οι ίδιοι. Παράδειγµα ένας ξενο-
δόχος στην Καστοριά, ο κ. Παύλου, του οποίου το ακίνητο το
πήρε εταιρεία έναντι πινακίου φακής, αλλά πώς το πήρε η εται-
ρεία; Η ίδια η τράπεζα είχε στην Κύπρο real estate και ήρθε αυτή
η εταιρεία που έχει τουριστικές επιχειρήσεις -έτσι το έφτιαξαν-
για να πάρουν άλλα δέκα ακίνητα που ήταν ξενοδοχειακές µο-
νάδες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Αυτά δείχνουν µια ανυπαρξία ενός πολιτικού συστήµατος που
είναι ποδηγετηµένο στα συµφέροντα, στους ολιγάρχες, στους
τραπεζίτες. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και έτσι ήσασταν πάν-
τοτε υπάκουοι και πάντοτε ακούγατε µόνο τους ολιγάρχες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης ολοκληρωµένοι πλειστηριασµοί. Περιέργως, γιατί

έλεγα προηγουµένως ότι επιλέγουν ακίνητα. Ακούστε τους αριθ-
µούς για να καταλάβετε. Στους πλειστηριασµούς που έγιναν, το
2% περίπου στη Χαλκιδική των παραλιακών ακινήτων τα πήραν
τα funds. Στο Δήµο Κηφισιάς το 2%, εξακόσιοι ογδόντα έξι πλει-
στηριασµοί, στο Δήµο Βάρης – Βούλας - Βουλιαγµένης 1,7% των
σπιτιών πλειστηριασµοί, στον Δήµο Θέρµης, Πανόραµα Θεσσα-
λονίκης κοντά 1,8% πλειστηριασµοί επί των ακινήτων παρακαλώ.
Δήµος Ωραιοκάστρου 2,2% οι πλειστηριασµοί, Δήµος Φιλοθέης,
Ψυχικού 2,1%, Δήµος Μυκόνου 2,1%, Δήµος Διονύσου 1,1%,
Δήµος Αράχοβας 1,2%.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ενώ σε άλλους δήµους είναι
0,1%, 0,2% σε αυτούς τους συγκεκριµένους δήµους είναι 2% πε-
ρίπου. Γιατί; Γιατί εκεί είναι τα ακριβά σπίτια, τα σπίτια των µε-
σαίων, των αστών αλλά και ίσως και των πλουσίων που δεν
µπορούν και αδυνατούν να πληρώσουν, των νοικοκυραίων της
µεσαίας τάξης που πήραν ένα εξοχικό, ένα σπιτάκι και το φτιά-
ξανε και τους το παίρνουν οι κολλητοί σας, οι φίλοι σας. 

Έλεγε, λοιπόν, -και απευθύνοµαι στον ελληνικό λαό- ο µεγά-
λος Αµερικανός βιοµήχανος, ο Φορντ -δεν ξέρω πόσοι τον ξέ-
ρετε, να µάθετε και λίγο ιστορία, δεν είναι κακό-: «Είναι πολύ
κακό που ο λαός δεν καταλαβαίνει πώς λειτουργεί το τραπεζικό
και το νοµισµατικό µας σύστηµα, γιατί αν θα καταλάβαινε θα γι-
νόταν επανάσταση αύριο το πρωί». Αυτό είπε ο Φορντ, κύριε
Σταϊκούρα. 

Εµείς, λοιπόν, θα δώσουµε στον ελληνικό λαό την πληροφορία
και τη γνώση για να κάνει τη δική του επανάσταση στις επόµενες
εκλογές και να ψηφίσει το µοναδικό κόµµα, πραγµατικά, που τα
βάζει µε τους ολιγάρχες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επικρατεί µια κατάσταση πραγµατικά οµερτάς, και στο ελλη-

νικό Κοινοβούλιο δεν λέει κανείς ποιοι κρύβονται πίσω από τα
funds. Ποιοι είναι αυτοί οι κύριοι; Ποια είναι αυτά τα funds, κύριε
Υπουργέ; Γιατί δεν µιλάτε µε ονόµατα; Γιατί κανείς δεν µιλάει µε
ονόµατα εδώ µέσα; Ρωτώ. 

Όλοι µα όλοι που έκαναν funds είναι συνεργάτες των πρώην
συστηµικών τραπεζών, των τραπεζών, δηλαδή, που πήραν και
λεφτά από το ελληνικό κράτος µε την ανακεφαλαιοποίηση, από
τον Έλληνα πολίτη, πάρα πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ χαµένα
στη µετάφραση, αλλά, κυρίως, οι περισσότεροι είναι από το βαθύ
ΠΑΣΟΚ, δυστυχώς, της δεκαετίας του ’90 κάτι «τραπεζιτάκια»,
που δεν υπάρχουν τραπεζίτες στην Ελλάδα, τραπεζίτης ήταν ο

Κωστόπουλος. Αυτοί δεν είναι τραπεζίτες. Αυτό που ενοχλεί πε-
ρισσότερο είναι ότι η συµπεριφορά τους είναι σιχαµένη. Αν πάρει
δανειολήπτης να ζητήσει βοήθεια να κάνει διακανονισµό του φέ-
ρονται µε ιταµό τρόπο, προσβλητικό, απεχθή. Δηλαδή, ο πολίτης
γίνεται έρµαιο στα νύχια του αρπακτικού και του µιλάει λες και
είναι παρίας. Πού είναι το κράτος να µπει ανάµεσα σε αυτόν τον
πολίτη και σε αυτό το αρπακτικό και να του πει: «Μέχρι εδώ! Στον
Έλληνα θα µιλάς σοβαρά. Θα τον σέβεσαι, θα τον εκτιµάς, γιατί
πρέπει να τον βοηθήσεις όπως βοηθήθηκε η τράπεζά σου.»

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή η Ελληνική Λύση είναι εδώ για να δείχνει στον ελ-

ληνικό λαό όλη την αλήθεια ξεκινάµε, λοιπόν, για πρώτη φορά
στα ελληνικά χρονικά -και ας ενοχληθούν πολλοί εδώ µέσα- να
αποδείξουµε πώς οι εισπρακτικές αυτές εταιρίες και τα funds
έχουν σχέση και µε φίλους κοµµάτων εδώ µέσα και το κυριότερο
πώς αυτά τα funds έχουν σχέση µε το παλιό τραπεζιτικό σύ-
στηµα. 

Ξεκινάµε από την εταιρεία «CEPAL», Θόδωρος Αθανασόπου-
λος. Δεν λέω ότι είναι κλέφτες οι άνθρωποι. Ο κύριος αυτός, για
να µαθαίνει ο ελληνικός λαός, ο κ. Αθανασόπουλος, το 2020 ήταν
εντεταλµένος γενικός διευθυντής της Alpha Bank, διευθύνων
σύµβουλος της «CEPAL HELLAS», «CEPAL GROUP» τώρα. Σύµ-
πτωση. Έφυγε, λοιπόν, από την Alpha Bank και πήγε στη «CE-
PAL». Φέτος θα δούµε λέει σαράντα χιλιάδες έως πενήντα χιλιά-
δες πλειστηριασµούς. Είναι ο αριθµός που πρέπει να γίνεται ετη-
σίως, ώστε να επιτευχθούν τα πλάνα των τιτλοποιήσεων. Αυτά
λέει ο κύριος. Δεν τον νοιάζει αν άνθρωποι έχουν τα σπίτια. Δεν
τον αφορά, δεν τον ενδιαφέρει. Στέλεχος της Alpha Bank.

«INTRUM HELLAS», Γεώργιος Γεωργακόπουλος. Να µαθαίνει
ο ελληνικός λαός. Δεν λέω ότι είναι κλέφτες αλλά συµπεριφέ-
ρονται ως ύαινες, ως κοράκια δυστυχώς. Ο κύριος αυτός ξεκί-
νησε από την Barclays, Eurobank Ρουµανίας, Τράπεζα Πειραιώς
και τώρα «INTRUM». Συγκοινωνούντα δοχεία, λοιπόν, η Πειραιώς
και η «INTRUM».

«THEA ARTEMIS», Παναγιώτης Αλεξάκης, είναι ο πολυθεσίτης
καθηγητής από το ΠΑΣΟΚ, δουλεύει παντού αυτός µια ζωή. ΔΕΗ,
ΟΣΕ, µια ζωή στο κράτος. Επίσης, ακούστε. Ο ίδιος βρέθηκε το
’88 στο Χρηµατιστήριο της «φούσκας». Ήταν τότε στο Χρηµατι-
στήριο Παραγώγων, κατηγορούνταν για παράβαση καθήκοντος
από τον κ. Μουζακίτη και τον κ. Πλιώτα. Η κατηγορία δεν απο-
δείχθηκε, αθώος. Έτσι και αλλιώς στο Χρηµατιστήριο κανένας
δεν τιµωρήθηκε, όλοι αθώοι ήταν. Στην Proton Bank του Λαυρεν-
τιάδη o ίδιος δε ήταν εκτελεστικό µέλος σε µια άλλη δίωξη πάλι
µε την Proton Bank o κύριος αυτός, ο εκλεκτός κύριος αυτός.
Αυτός, λοιπόν, υπεύθυνος για να πάρει τα σπίτια των Ελλήνων.

«RESOLUTE ASSET MANAGEMENT», Χριστόφορος Στράτος,
σύµβουλος. Ο κύριος αυτός, ευγενική φυσιογνωµία, διευθύνων
σύµβουλος του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας.
Κύριε Υπουργέ, είναι συµβατό αυτό; Είναι ηθικό αυτό να είσαι το
’16 διευθύνων σύµβουλος στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας και µετά; Ο κ. Νίκας µαζί µε την κ. Μαρίνα Λαβράνου
και ο κ. Χριστόπουλος Στράτος. Θα δείξω τις φάτσες τους εγώ
για να τις ξέρει ο ελληνικός λαός. Μόνο έτσι θα µάθουν οι Έλλη-
νες την αλήθεια, ποιοι κρύβονται από πίσω. 

Πάµε παρακάτω. Άλλη εταιρεία, «DV01 Asset Management»,
Χάρης Κύρκος, Πρόεδρος Δ.Σ, εκτελεστικός αντιπρόεδρος του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από ιδρύσεώς του
µέχρι το ’13. Μέλος του οµίλου Eurobank, έκανε και αυτός πρα-
κτική.

«FIRST CAPITAL e-fund», Νικόλαος Μαράντος, ο άνθρωπος
αυτός λέγεται και εθνικός εκκαθαριστής εταιρειών στην Ελλάδα.
Έχει εκκαθαρίσει τον ΔΟΛ, την Αγροτική Τράπεζα που πήραν το
«καλό» κοµµάτι κάποιοι αν θυµάστε καλά, και το «κακό» το κρά-
τησαν κάποιοι άλλοι. Ειδικός της γαλακτοβιοµηχανίας «ΔΩ-
ΔΩΝΗ» εκκαθαριστής. Τώρα µπαίνει ο κύριος στον Σκαραµαγκά,
µπαίνει και στο LNG του Βόλου και fund εισπρακτική εταιρεία ο
κύριος.

«CERVED CREDIT MANAGEMENT», Γκίκας Μάναλης. Το ξέ-
ρετε τον κ. Μάναλη; Τον ξέρει η Νέα Δηµοκρατία; Τον ξέρετε;
Να σας τον υπενθυµίσω. Αυτός έκλεισε την ΕΡΤ την οποία κρα-
τάει τώρα η Κυβέρνηση. Την ΕΡΤ που έκλεισε η Νέα Δηµοκρατία
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επί Σαµαρά, ο κ. Μάναλης την έκανε εκκαθάριση. Αυτός, λοιπόν,
έχει φιλικές σχέσεις µε ΝΔ και ΠΑΣΟΚ. Εθνική Τράπεζα, Διεύ-
θυνση Οικονοµικών Οκτώβριος του ’11 µέλος. Δηλαδή φίλοι του
ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ σε λίγο θα δείτε και
άλλα.

«NPA SERVICING» Τζοάννα Τελειούδη, σχέσεις φιλικές µε το
ΣΥΡΙΖΑ. Πώς; Πώς προκύπτει αυτό; Δεν υπάρχει και φωτογραφία
της. Δεν µπορώ να την βρω πουθενά, γιατί πίσω από αυτή την
εταιρεία λέγεται και φέρεται και γράφουν οι δηµοσιογράφοι ότι
είναι ο κ. Ανδρικόπουλος. Πόσοι ξέρετε τον Ανδρικόπουλο; Δι-
κηγόρος που έτρωγε µε τον ΣΥΡΙΖΑ ήταν. Και αυτή η εταιρεία
έχει funds και παίρνει ακίνητα µαζί µε τον Αρτέµη Αρτεµίου, αν
θυµάστε την ιστορία. ΣΥΡΙΖΑ εδώ, ΝΔ, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ

Η «doValue», εδώ πρέπει να πω ότι οι κύριοι είναι ευγενέστα-
τοι, γιατί όταν επικοινώνησα µε τους κυρίους αυτούς, γιατί κά-
ποιος έχανε το σπίτι του, είπαν ότι θα βοηθήσουν. Να δούµε. 

Ο κ. Πανούσης, Διευθύνων Σύµβουλος, Αντιπρόεδρος της
Ένωσης Εταιρειών Διαχείρισης Απαιτήσεων από Δάνεια και Πι-
στώσεις από την Eurobank έγινε «doValue». Η ίδια εταιρεία είναι.
Η Eurobank είναι από πίσω, αλλά δεν φαίνονται αυτά, δεν τα λέτε
στον ελληνικό λαό. Θα µπορώ να πω ότι ήταν στη Eurobank και
κάνει καλή δουλίτσα. 

«PEPPER GREECE», πήρε άδεια λειτουργίας το ’18. «PEPPER
HELLAS» ελληνικό τµήµα της «PEPPER GROUP», φιλικές σχέ-
σεις µε ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ. Πόθεν; Ακούστε τώρα να µάθει ο ελλη-
νικός λαός. Την κ. Κατσέλη την ξέρετε, κύριοι; Ξέρετε ότι συµ-
µετέχει η ίδια στο µετοχικό σχήµα; Η κυρία αυτή µπήκε µετά τις
εκλογές στο ΔΣ της εταιρείας «PEPPER HELLAS ΑΕ». Η κ. Κα-
τσέλη συµµετέχει σε funds που παίρνει ακίνητα. Το καταλαβαί-
νετε αυτό; Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής.

Και εδώ έχουµε, βέβαια, έναν κύριο όµορφο, συµπαθητικό, ο
οποίος εµφανίζεται µπροστινός αλλά δεν είναι αυτός. Λούκα Κα-
τσέλη. Ποια είναι η Λούκα Κατσέλη; ΠΑΣΟΚ - ΣΥΡΙΖΑ. 

Να συνεχίσουµε. Δεν λέω ότι κλέβουν οι άνθρωποι, τη δουλειά
τους κάνουν. Καµµιά δουλειά δεν είναι ντροπή, λένε κάποιοι. Για
εµάς είναι ντροπή να παίρνεις τα σπίτια των Ελλήνων. Για εµάς
είναι ντροπή να παίρνεις το βιός των Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
«MOUNT STREET HELLAS», Βασίλειος Θεοφανόπουλος, Sen-

ior Director. Αγοράστηκε το 50% ξέρετε από ποιον; Ποιος αγό-
ρασε το 50% της εταιρείας; Είναι ο κύριος αυτός το 50% και το
άλλο 50% ο Στέγγος.

Τον θυµάστε τον κ. Στέγγο µε το Πόρτο Καρράς; Πού είσαι ρε
Τριανταφυλλόπουλε; Ο κ. Στέγγος να µην προλάβει να µπει κι
αυτός µέσα στα funds; Να µπει κι αυτός.

«Special Financial Solutions», Δηµήτρης Ζουµπρούλης CEO,
Αϊβάζης Ιορδάνης κι αυτός µέλος του Ταµείου Χρηµατοπιστωτι-
κής Σταθερότητος. Όλοι µέλη του συστήµατος! Όλοι όσοι µπή-
καν στα funds είναι µέλη του συστήµατος. Γιατί αναρωτιέµαι. 

Εδώ είναι οι φωτογραφίες τους, θα τις αφήσω και στα Πρα-
κτικά. 

Υπάρχουν κι άλλες εταιρείες: «Paul Tzelepis» - «Copernicus
Hellas», έβαλαν και το όνοµα του Κοπέρνικου. Ο κύριος αυτός
είναι ειδικός δανείων στις ING, Nova Bank, Eurobank, Alpha
Bank. Τα ίδια στελέχη των τραπεζών, λοιπόν, κάνανε αυτές τις
όποιες, αν θέλετε, εταιρείες που για µένα είναι ύαινες. 

«ΕDS Hellas», Άγγελος Αγγελίδης, Πρόεδρος του Ελληνικού
Συνδέσµου Εταιρειών Ενηµέρωσης Διαπραγµάτευσης, δηλαδή
των εταιρειών που τηλεφωνούν, βρίζουν, απειλούν, εκβιάζουν,
κάνουν µπούλινγκ τον δανειολήπτη να πληρώσει αυτά που δεν
έχει. Αυτοί είναι οι κύριοι, να τους βλέπουν εδώ οι Έλληνες. 

Πάµε σε άλλον. «Hipoges Hellas», Νικήτας Ζήσιµος. Έτσι λέ-
γεται, ευγενής φυσιογνωµία, και έχει δηλώσει σε οικονοµικό συ-
νέδριο: «Πρέπει να αυτοµατοποιηθούν οι διαδικασίες για τη διευ-
κόλυνση των πλειστηριασµών». Πρέπει να τους διευκολύνει κι
άλλο ο κ. Σταϊκούρας να τους πάρει όλους τους Έλληνες τα σπί-
τια να ησυχάσουν! Τα κοράκια, οι ύαινες. Δεν λέω αυτών, η συµ-
περιφορά τους είναι τέτοια. 

«Quant», Νικόλαος Βαρδαραµάτος, µέλος της Ένωσης Εται-
ρειών Διαχείρισης Απαιτήσεων από Δάνεια και Πιστώσεις, Γενι-
κός Διευθυντής τάδε εταιρείας. Τηλεφωνητές εδώ παίρνουν

τηλέφωνο και απειλούν: «Θα σου πάρουµε το σπίτι, θα σου πά-
ρουµε το αυτοκίνητο, θα σου πάρουµε αυτό». «Δεν έχω» λέει ο
άλλος. «Δεν µε νοιάζει, θα τα δώσεις». Ψυχολογική βία. 

Πού είναι το κράτος να ακουµπήσει επάνω ο πολίτης; Που-
θενά, από παντού απουσιάζετε. 

«Pimco» –συνωνυµία δεν είναι, συγγενής είναι-, Ορέστης Τσα-
καλώτος. Δεν φταίω εγώ. Συγγενικές σχέσεις, φιλικές; Θα µου
πείτε: οικογενειακή ευθύνη; Όχι, αλλά ουδείς οµιλεί. Απόφοιτος
Μωραΐτη αυτός εδώ είναι δεν του µοιάζει και πολύ βέβαια. Θα
µου πείτε ξαδέλφια είναι αλλά δεν πειράζει. Έτσι για να µην ξε-
χνιόµαστε ποιοι είναι πίσω απ’ αυτές. 

Γι’ αυτό δεν τολµάει, ελληνικέ λαέ, κανείς να µιλήσει. Γιατί είναι
φίλοι τους και κολλητοί τους. Δεν τολµάει κανείς να πει ονόµατα. 

Όµως, η Ελληνική Λύση που δεν έχει φίλους τέτοιους και κολ-
λητούς, ούτε ολιγάρχες ούτε καπιταλιστές ούτε ύαινες ούτε κο-
ράκια θα λέµε τα ονόµατά τους ένα ένα να τα µάθουν οι Έλλη-
νες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
«UCI Hellas», Άρης Αρβανιτάκης, Μονοπρόσωπη Ανώνυµη

Εταιρεία Διαχειρίσεως. Ένα άτοµο, ο κύριος, συµπαθής, ευτρα-
φής, τρώει το φαγητό του, πάει να φάει και τα σπίτια των Ελλή-
νων τώρα. 

Τι να πω; Ξέρω ‘γω; Να τους χαίρεστε!
Έχουµε και τον κ. Πάτση, αθερίνα ο άνθρωπος, µόνο 200 εκα-

τοµµύρια. Εδώ µιλάµε για 100 δισεκατοµµύρια περίπου είναι οι
υπόλοιποι. 

Ακούστε τώρα και τα δικηγορικά γραφεία που εξυπηρετούν –
λέει- funds, ύαινες, κοράκια.

«Σιούφας και συνεργάτες», σχέσεις µε Νέα Δηµοκρατία. Να τα
λέµε εδώ, δικοί σας άνθρωποι. Και ο Πάτσης δικός σας άνθρω-
πος είναι. 

«Χαρακτινιώτης και συνεργάτες», «Φράγκου», δικηγορική εται-
ρεία. 

Νικόλαος Ανδρικόπουλος –να το πουλάκι µας- ΣΥΡΙΖΑ. 
Μούργελας – Δηµητρόπουλος - Κωνσταντέλιας, Ψύχας Ευάγ-

γελος, Χανικιάν δικηγορική εταιρεία και άλλοι πολλοί, πολλοί,
πολλοί. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Το θέµα αυτό είναι θέµα πνοής
για εµάς, αλλά είναι εξόχως θέµα πολιτικό. Ανέφερα για πρώτη
φορά ως Ελληνική Λύση ονόµατα, έδειξα φυσιογνωµίες. Ξέρετε
γιατί; Γιατί υπάρχει λύση. Υπάρχει. Και η µοναδική λύση είναι να
καταψηφιστείτε όλοι στις επόµενες εκλογές και να ψηφιστεί η
Νέα Δηµοκρατία! Υπάρχει!

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Γιατί αν τολµάς να λες ονόµατα, σηµαίνει ότι δεν φοβάσαι. Αν
δεν τολµάς να λες ονόµατα, σηµαίνει ότι φοβάσαι. Αυτή είναι η
διαφορά µας. 

Μπορούµε λοιπόν! Μόνο εµείς. Εµείς! Γιατί εσείς είστε το πρό-
βληµα και εµείς είµαστε η λύση! Αυτή είναι η διαφορά µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αν η Ελληνική Λύση αποκτήσει ισχύ, τότε και κοράκια

τέλος και ύαινες τέλος και πλειστηριασµοί τέλος και θα κάνουµε
µια νέα αρχή, ελληνική, πατριωτική! Αρχή για µια καλύτερη Ελ-
λάδα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τώρα θα σας πω και το εξής: Θα µου πείτε, δεν µπορεί η Κυ-

βέρνηση να κουρέψει δάνεια, δεν µπορεί. 
Ε, λοιπόν, πάλι λέτε ψέµατα στη Νέα Δηµοκρατία. Μαρινόπου-

λος: κούρεµα 90%. Βωβός, Καλλιµάνης, κουρέψατε το δάνειο
της εταιρείας και το πήραν Τούρκοι και δεν ντρέπεστε! 

Folli Follie, Βερόπουλος, Μαΐλης, Δάβαρης, Σελόντα, Νηρέας,
Δίας, όλοι έκαναν κουρέµατα, όλοι! 

Και ήρθε εδώ ο κ. Πολάκης, εύστοχα, ακροθιγώς για το «Πρώ-
το Ψέµα», ε, το «Πρώτο Θέµα». Ζητώ συγγνώµη. Έτσι κι αλλιώς
είναι πρώτοι στο ψέµα οι άνθρωποι αυτοί, µας συκοφαντούν συ-
νεχώς. 

Εµείς θα καταθέσουµε λοιπόν, κύριε Σταϊκούρα, όλα τα έγ-
γραφα της απάτης που έγινε µε το site αυτό –δεν ξέρω τι είναι,
εφηµερίδα, δεν ξέρω τι είναι- της δικής σας παράταξης του
«Πρώτου Ψέµατος», του «Πρώτου Θέµατος». Όλες οι µεταβιβά-
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σεις ακινήτων. όλες οι µαϊµού-διαδικασίες σε έγγραφα. Τα κατα-
θέτω για τον ιστορικό του µέλλοντος. Πώς για το «Πρώτο Θέµα»
κουρεύτηκαν τα δάνειά του και έγιναν µηδενικά από 30 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Τριάντα εκατοµµύρια ευρώ; 

Ναι, ακούστε. Ηµεροµηνία 10-4-2020. Η Τράπεζα Πειραιώς µε-
µονωµένα πουλάει τα δάνεια ύψους 29 εκατοµµυρίων σε ένα
fund, το Blantyre Capital, έναντι 10 εκατοµµυρίων, από 30 πήγε
10. Ηµεροµηνία 2-6-2020. Τα δάνεια του «Πρώτου Θέµατος» µε-
ταβιβάζονται από την εταιρεία που τα πήρε σε ένα άλλο fund,
στο Sarl του Λουξεµβούργου. Τίµηµα δεν υπάρχει πουθενά. Ηµε-
ροµηνία 19-7-2021. Τα δάνεια πωλούνται από το fund στην εται-
ρεία Masiero Consultants, η οποία είχε κεφάλαιο 3.000 ευρώ! 

Καταλαβαίνετε την κοµπίνα; Πού είναι το Υπουργείο; Πού είναι
ο κ. Σταϊκούρας; Πού είναι η ΑΑΔΕ; Πού είναι όλοι αυτοί οι κύριοι;
Πάτε να πάρετε το σπίτι του κοσµάκη αλλά το «Πρώτο Θέµα» δεν
το ακουµπάτε. Πού να το ακουµπήσετε; Μπορείτε; Αφού όλοι
µέρα σας λιβανίζει. Όλη µέρα βρίζει όλα τα υπόλοιπα κόµµατα,
πλην της Νέας Δηµοκρατίας που όλα βαίνουν καλώς, γιατί
έχουµε το τσιτάχ, έχουµε τον Μωυσή, έχουµε τον προφήτη,
έχουµε τον Ησαΐα, έχουµε τον Μαλαχία, αλλά δεν έχουµε τη
λύση που πρέπει να δοθεί στο πρόβληµα! Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εκεί έγινε η µεγάλη κοµπίνα. Όλα, λοιπόν, στα Πρακτικά της

Βουλής για το πώς έγινε η µεγάλη κοµπίνα και απάτη και δεν χά-
σανε τίποτα, όλοι ικανοποιηµένοι. Και περισσότερο, συµπτωµα-
τικά, η Νέα Δηµοκρατία, η οποία δεν έχει καµµία σχέση µε αυτή
την ιστορία. Ουδεµία σχέση έχει. 

Πάµε. Τα χειρότερα, λοιπόν, έρχονται τώρα. Από εδώ το 2020
ο οµιλών έβγαλε κραυγή αγωνίας σε όλους τους πολιτικούς Αρ-
χηγούς ότι έρχεται πείνα και ενεργειακή κρίση. Το 2020 το εί-
παµε, πάµε για 2023. 

Τώρα όλοι επικαλείστε την οικονοµική κρίση, όλοι επικαλείστε
την ενεργειακή κρίση και τη δυστοκία που παρουσιάζουν οι αριθ-
µοί του κ. Σταϊκούρα. Τώρα που µιλάµε, είναι πολύ πιο κοντά ο
Αρµαγεδδώνας που έρχεται το 2023. 

Σας διαβάζω δηµοσιεύµατα ξένων εφηµερίδων. Τι λέει η «Mor-
gan Stanley»; «Η παγκόσµια καταιγίδα ύφεσης ετοιµάζεται». Εδώ
τίποτα, ασχολούνται µε την Καϊλή, -θέµα µεγάλο, θα το δούµε σε
λίγο- ασχολούνται µε τις υποκλοπές –θέµα µεγάλο, θα το συζη-
τήσουµε. Τα µείζονα είναι αυτά. 

«BLACKROCK»: «Το easy money είναι παρελθόν». «POLITICO»:
«Η παγκόσµια επισιτιστική κρίση θα επιδεινωθεί». Ιδρυτής της
«BLACKROCK»: Γιατί θα πρέπει να ανησυχούµε περισσότερο για
το φαγητό παρά για το πετρέλαιο. Διοικητής της «BILD», ο Πά-
ουελ: «Έρχονται επώδυνες µέρες».

Και εσείς τι κάνετε εδώ µέσα; Να σας πω εγώ. Τίποτα. Από το
2020 φωνάζουµε. Δήθεν µαλώνετε για τα µικρά, δήθεν για τα
επουσιώδη, για τα ελάσσονα. Για τα µεγάλα όµως τίποτα. 

Εµείς, επαναλαµβάνω, λέµε ότι τα µεγάλα είναι µπροστά, τα
δύσκολα είναι µπροστά και εσείς, δυστυχώς, είστε µικροί για τα
µεγάλα και µεγάλοι για τα µικρά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είστε λίγοι, πολύ λίγοι όλοι. Και λυπάµαι που το λέω. 
Και επειδή, λοιπόν, ζήτησε ο κ. Γεραπετρίτης –καλή του ώρα,

δεν είναι εδώ τα είπε και έφυγε δεν πειράζει- προτάσεις, να σας
πω το εξής: 

Κύριε Γεραπετρίτη, προτάσεις ζητάτε. Μα, φτιάξατε ένα κρά-
τος µόνο φόρους. Είµαστε ένα κράτος φόρων. Φόρους, φόρους,
φόρους για να έχει λεφτά ο κ. Σταϊκούρας και να µοιράζει τα εξα-
κοσάευρα και τα πεντακοσάευρα που είναι φορολόγηση. 

Παραδείγµατος χάριν, ακούστε: τέλος επιτηδεύµατος, τέλος
κινητής τηλεφωνίας, φόρος συγκέντρωσης κεφαλαίου, εισφορά
διαδικτύου, εισφορά διαφήµισης, τέλος χαρτοσήµου, τέλος πλα-
στικών, τέλη καυσίµων, ΕΝΦΙΑ, προκαταβολή φόρου εισοδήµα-
τος, περιβαλλοντικό τέλος µεταχειρισµένων, τέλος συνδροµητών
σταθερής τηλεφωνίας, χαρτόσηµο µισθωµάτων, φόρος διαµο-
νής, εισφορά δακοκτονίας, φόρος ασφαλίστρων, φόρος πολυτε-
λείας, φόρος µεταβίβασης ακινήτων, τεκµήρια, τέλος ταξινόµη-
σης. 

Ακούστε, κύριε Σταϊκούρα. Όταν βάζεις φόρους συνεχώς και

όταν κουρεύεις πρόβατα –γιατί είσαι από χωριό όπως κι εγώ-
καλό είναι να σταµατάς, θα γδάρεις το πετσί! Γιατί θα έχει µείνει
το πετσί και το γδέρνεις και αυτό. Δεν έχει µείνει τίποτα από το
µαλλί. Καταλάβετέ το. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Φτιάξατε, λοιπόν, και ένα σύστηµα το οποίο εξυπηρετεί τον

κλέφτη, τον ολιγάρχη και αυτόν που θέλει να αποφύγει τη φορο-
λογία. Δυστυχώς, το λέω αυτό. Τον κάνατε κλέφτη τον Έλληνα. 

Το φορολογικό µας σύστηµα έχει χίλιες σαράντα επτά φορο-
απαλλαγές. Ακούστε τώρα. Είναι δαιδαλώδες. Η χαρά του γρα-
φειοκράτη εφοριακού που τα παίρνει –όχι όλοι αλλά κάποιοι
λαδώνουν και καλά- του δικηγόρου, του λογιστή, του ολιγάρχη,
του καπιταλιστή και αυτού που κλέβει το βιος του Έλληνα. Αυτό
είναι το φορολογικό σύστηµα της Ελλάδας.

Ακούστε παραδείγµατα. Ποτέ δεν έχω καταλάβει, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γιατί πρέπει να πληρώνω φόρο κληρονοµιάς!
Εξηγήστε µου τον λόγο. Ας µου πει ο κ. Σταϊκούρας.

Κύριε Σταϊκούρα, µόνο αυτό απαντήστε µου. Γιατί πληρώνει
φόρο κληρονοµιάς ο Έλληνας; Εξηγήστε µου! Αγοράζεις ακί-
νητο, πληρώνεις φόρο. Διατηρείς ακίνητο, πληρώνεις φόρο µέσω
του ΕΝΦΙΑ. Μεταβιβάζεις το ακίνητο µετά τον θάνατο –συνεπώς
δεν θες να βγάλεις κέρδος- πάλι πληρώνεις φόρο. Πώς γίνονται
αυτά;

Να σας πω εγώ πώς γίνονται. Γίνονται επειδή δεν είναι ικανοί
στη Νέα Δηµοκρατία πενήντα χρόνια τώρα να παράγετε πλούτο
για την Ελλάδα και τους Έλληνες και παράγετε µόνο φόρους!
Είστε ικανοί µόνο γι’ αυτό όπως και τα υπόλοιπα κόµµατα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι επειδή θέλετε να µάθετε, κύριε Σταϊκούρα, να σας πω ότι

καµµιά φορά τα νούµερα, κύριε Υπουργέ, δεν λένε πάντα την
αλήθεια. Ζείτε σε έναν φαντασιακό οικονοµικό κόσµο. Θα σας
πω, λοιπόν, µερικά για να σας προσγειώσω και εσάς και όλους
τους Έλληνες που ψηφίζουν Νέα Δηµοκρατία.

Για την εξυπηρέτηση του χρέους το 2023 θα πρέπει να διαθέ-
σουµε 5,85 δισεκατοµµύρια ευρώ από 4,85 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2022. Τα µεγάλα δάνεια που έχει λάβει η Ελλάδα στη
διάρκεια των µνηµονίων όλων, δεν έχουν αρχίσει να πληρώνον-
ται. Δεν πληρώσαµε τίποτα. Θα τα πληρώνουµε από το 2023 τα
µεγάλα δάνεια. Τα έντοκα γραµµάτια ανέρχονται σε 11,8 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Αν θες οµόλογα, διακρατούνται από ευρωπαϊ-
κές κεντρικές τράπεζες. Το συνολικό είναι 1,5 δισεκατοµµύριο.
Με οµόλογα του δηµοσίου προχωρούν τακτικά σε εξόδους στις
διεθνείς αγορές, για να δανειστούν κεφάλαια. Αποπληρώνει τα
οµόλογα που λήγουν η Κυβέρνηση, αλλά δίνει κι άλλα οµόλογα,
δανείζεται, για να πληρώσει τα προηγούµενα. Φαύλος κύκλος. 

Πληρώνετε µε δανεικά. Αυτό είναι έγκληµα για τις επόµενες
γενιές. Σήµερα έχουµε 81,9 δισεκατοµµύρια οµόλογα σε ισχύ!
Το δηµόσιο έχει λάβει δάνεια από την ΕΤΕΠ περίπου 7,83 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και εκτείνονται έως το 2041. Ως προς το Τα-
µείο Ανάκαµψης η Ελλάδα πήρε δάνεια. Ακόµα να δούµε πότε
θα τα πληρώσει! Τα µεγάλα δάνεια που έλαβε από τον EFSF, τον
ΣΤ’ Μηχανισµό Σταθερότητος, αγγίζουν τα 130 δισεκατοµµύρια
και ο χρονικός ορίζοντας είναι το 2070. Η αποπληρωµή ξεκινά
από το 2023. Έχουµε δάνεια από τον ESM που είναι µετεξέλιξη
του EFSF, από όπου έχουµε λάβει δάνεια ύψους 59 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. Πρόκειται για συµφωνίες επαναγοράς ενός χρεο-
γράφου. 

Ακούστε. Βαρέθηκα να µιλάω για δισεκατοµµύρια. Γιατί βαρέ-
θηκα; Διότι έχετε κάνει το χρέος πάνω από 400 δισεκατοµµύρια. 

Και δεν ντρέπεστε να λέτε ότι πετύχατε στην οικονοµική πολι-
τική, κύριε Σταϊκούρα! Κύριε Σταϊκούρα, πραγµατικά, µε ένα τέ-
τοιο χρέος πώς µπορεί να ανακάµψει η ελληνική οικονοµία; Πείτε
µου γιατί εγώ ως επιχειρηµατίας δεν το καταλαβαίνω αυτό. Μπο-
ρεί τα δικά µου λογιστικά, η λογιστική µου, να είναι πάνω στην
καθηµερινότητα –πάγια, κέρδη, έσοδα, επιταγές δεν έχω δόξα
τω Θεώ, πληρώνω «cash» πάντα- αλλά δεν µου βγαίνουν τα νού-
µερα σας. Όταν είµαι υπερχρεωµένος µε 400 δισεκατοµµύρια,
πώς θα ανανήψω αν δεν παράγω πλούτο; Πείτε µου εσείς.

Για εµάς το 2022, αλλά κυρίως το 2023, είναι χρονιά-ορόσηµο
για το µέλλον του έθνους, για το µέλλον της πατρίδος. Ο πολίτης
ξέρουµε ότι νιώθει µόνος. Νιώθει ότι έχει εγκαταλειφθεί. Νιώθει
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και αγωνιά να επιβιώσει. Νιώθει ότι µια µικρή ελίτ που εξυπηρετεί
η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ αποµυζούν τα οικο-
νοµικά του έθνους και της πατρίδος και συµπεριφέρονται ως βια-
στές του ελληνικού λαού. 

Νιώθει ότι η νοµοθετική εξουσία, εσείς οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας, έχετε υποταχθεί σε µια Κυβέρνηση που δεν είναι
καν Βουλευτές πολλοί από αυτούς. Και δεν µπορείτε να µιλήσετε.
Σας πνίγει το δίκιο αλλά δεν µπορείτε να µιλήσετε. Κάποια στιγµή
πρέπει να µιλήσετε, όµως, γιατί ο Βουλευτής είναι το άλφα και το
ωµέγα της Ελληνικής Δηµοκρατίας και όχι τα αλεξίπτωτα του
ΠΑΣΟΚ που µπήκαν στη Νέα Δηµοκρατία. Καταλάβετέ το.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Νιώθει, λοιπόν, ο πολίτης ότι όλα γίνονται σε έναν µικρό κύκλο

της πρωτεύουσας, στο Κολωνάκι, στα γραφεία των ολιγαρχών
και αποµυζούν όλη την περιφέρεια. Αποµυζούν όλη την επαρχία.
Το πρόβληµα που αντιµετωπίζουν οι πολίτες καθηµερινά δεν το
προτάσσει κανείς εδώ µέσα. Τα παιδιά της Ελλάδος δεν µπορούν
να µείνουν στην Ελλάδα πλέον. Έχουν φύγει επτακόσιες χιλιάδες
ελληνόπουλα. Η πολιτική που ακολουθείτε είναι πολιτική συσσώ-
ρευσης της οικονοµίας στην Αθήνα, όπου τριάντα χιλιάδες κοµ-
µατικά τρωκτικά και οι κολλητοί σας αποµυζούν τα δισεκατοµ-
µύρια αυτά. Οι τριάντα χιλιάδες κοµµατικοί εγκάθετοι, όχι τα εκα-
τοµµύρια των Αθηναίων. Είναι αυτό αναπτυξιακό πρότυπο; Είναι
αυτό χώρα που λέγεται ότι θα αναπτυχθεί, µε έξι εκατοµµύρια
πληθυσµό στην Αθήνα; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Πείτε µου µια χώρα στον κόσµο, κύριε Σταϊκούρα, που έχει το
60% των κατοίκων σε µία πόλη. Δείξτε µου! Αυτό πέτυχε η Με-
ταπολίτευση και εγκληµάτησε, δυστυχώς, στην ελληνική περιφέ-
ρεια! 

Το φαινόµενο, λοιπόν, έχει την εξής διάσταση: Εγκαταλείπεται
η περιφέρεια, σε αδιέξοδο η πατρίδα και το έθνος στα σύνορα.
Τώρα, λοιπόν, είναι η στιγµή να αναδειχθεί η ανάγκη µιας νέας
πολιτικής, να σωθεί η περιφέρεια, να σωθεί και η πρωτεύουσά
της. Πρέπει να αρχίσει η αντιστροφή της τακτικής αυτής. Πρέπει
να αναζητηθούν τρόποι, ώστε να φύγουν από την Αθήνα αυτοί
που δεν έχουν δουλειά και να πάνε στην περιφέρεια να βρουν
δουλειά. Να δώσουµε κίνητρα. Να δώσουµε αυτό που λέµε πολ-
λές φορές, δηλαδή υποδοµές και επενδύσεις. Να βρούµε έναν
καλύτερο τρόπο ζωής και εργασίας. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση είµαστε έτοιµοι γι’ αυτή τη µεγάλη
αλλαγή, τη µεγάλη λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Οι Έλληνες µαζί µε εµάς θα δώσουν την πραγµατική λύση.

Εµείς ως Ελληνική Λύση θέλουµε να κάνουµε την Ελλάδα να επα-
νέλθει στις παραδοσιακές αρχές της. Με µια διάθεση συντηρη-
τικότητας πολλές φορές, ναι το παραδέχοµαι. Διότι ξέρετε κάτι;
Πρόοδος χωρίς συντήρηση δεν υπάρχει πουθενά. Ακόµα και το
κρέας αν το βάλετε στο ψυγείο να συντηρηθεί, θα χαλάσει. Άρα,
λοιπόν, η συντήρηση φέρνει την πρόοδο. Θέλουµε να κάνουµε
τους Έλληνες πάλι να γίνουν κοινωνία, κοινωνία πολιτών ενερ-
γών, αλληλέγγυων. Κάποτε υπήρχαν κοινότητες, υπήρχαν γειτο-
νιές, υπήρχαν σόγια και ενορίες. Κάποτε υπήρχαν κοινοί παρο-
νοµαστές. Ήµασταν ένα συλλογικό εµείς οι Έλληνες. Τους κά-
νατε να σπάσουν όλοι αυτοί οι δεσµοί. Τώρα είµαστε ένα συνον-
θύλευµα από γκέτο αλλοδαπών, από Έλληνες που σκέφτονται
µόνο τον εαυτό τους, από κοµµατικά δίποδα, παρεούλες και φέ-
ουδα. 

Αυτό, λοιπόν, πρέπει να αλλάξει και θα αλλάξει µόνο µε την
Ελληνική Λύση, αν θέλουµε να σωθεί ο τόπος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι επειδή ζήτησε ο κ. Γεραπετρίτης προτάσεις, κύριε Γεραπε-

τρίτη, είχαµε πει για τους λιγνίτες να µην τους κλείσετε. Τους
κλείσατε. Είχαµε πει για εξορύξεις, εσείς τώρα λέτε ότι κάνετε
έρευνες. Είχαµε πει για ρύθµιση στους δανειολήπτες, δεν κάνατε
τίποτα. Είπαµε για ρύθµιση χρεών εφορίας και ΕΝΦΙΑ, δεν κά-
νατε τίποτα. Είπαµε για πρωτογενή τοµέα, δεν κάνατε τίποτα. Εί-
παµε για προαγορά καυσίµων, δεν κάνατε τίποτα. Είπαµε για την
άµυνα, αλλά σε σχέση και σε συνδυασµό πάντοτε µε το ότι όταν
αγοράζω όπλα πρέπει να κάνω και συµπαραγωγή και εσείς δεν

κάνατε τίποτα. Για τη δε οικονοµία, τα κάνατε µαντάρα. 
Θα προτείνω γρήγορα-γρήγορα πέντε, έξι πράγµατα καινούρ-

για. Πρέπει, επιτέλους, η Ελλάδα να αποκτήσει µία αναπτυξιακή
κεντρική τράπεζα ελληνική για πραγµατικές επενδύσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πού θα βρεθούν τα κεφάλαια; Θα προτείνουµε, λοιπόν, να

αξιοποιηθούν οι «παγωµένοι» εθνικοί πόροι. Ποιοι είναι αυτοί; Το
έκαναν πάρα πολλές χώρες της Ευρώπης -και η Ιταλία το έκανε
και η Γαλλία- και επέστρεψαν λεφτά µε έναν ελάχιστο φόρο που
θεωρούνταν «µαύρα». Εδώ αν βρεις 1.000 ευρώ «µαύρα» σε κά-
ποιον, τον πας φυλακή. Αν σου φάει ένα εκατοµµύριο ευρώ κολ-
λητός του κόµµατος, όµως, του δίνεις και µπόνους. Άρα, λοιπόν,
µπορούν να βρεθούν τα λεφτά. 

Μας ρωτούν πώς µπορούµε να µειώσουµε την τιµή του ρεύ-
µατος. Τους απαντάµε. Τους είχαµε πει «Καταργήστε το ΕΤΜΕΑΡ
για τις ανεµογεννήτριες και όλα αυτά τα γελοία που στήνετε».
Τους είπαµε προτάσεις για τον ΦΠΑ. 

Τώρα λέµε «Θέλετε να κατεβάσετε το κόστος µισθοδοσίας;»
Υπάρχει λύση: Ανεξάρτητες αρχές που δεν είναι ανεξάρτητες,
αλλά είναι κοµµατικά όργανα δικά σας. Κατεβάστε το κόστος µι-
σθοδοσίας. Εκεί παίρνουν 7.000 ευρώ ο καθένας. 

Πόσο παίρνεις εσύ, κύριε συνάδελφε; Παίρνεις 5.000 ευρώ και
σε πρήζει όλη η Ελλάδα. Τον πήρε κάποιον ο κ. Μητσοτάκης ή ο
κ. Σταϊκούρας, τον έκανε πρόεδρο σε µία ανεξάρτητη αρχή και
έπαιρνε εφτά χιλιάρικα. Γιατί; Γιατί ο Βουλευτής να δέχεται όλη
την πλέµπα, τη λάσπη, το φτύσιµο ακόµα του πολίτη -δεν λέω δι-
καίως ή αδίκως- αλλά δεκάδες χιλιάδες τύποι σαν κι αυτούς να
παίρνουν πέντε, έξι, επτά χιλιάδες ευρώ και να κάθονται σε µια
καρέκλα; 

Δεν είναι άδικο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Δεν είναι άδικα
όλα αυτά που συµβαίνουν; Τι σηµαίνει «ανεξάρτητη αρχή»; Ση-
µαίνει ότι δεν έχω κυβέρνηση. Μα, το Σύνταγµά µου λέει για
πέντε ανεξάρτητες αρχές. Γιατί να έχω τριάντα πέντε; Για να βο-
λεύω τους κοµµατικά δικούς µου νεοδηµοκράτες και να έρθει
µετά το ΠΑΣΟΚ, το ΚΚΕ ή η Ελληνική Λύση να βολέψουν τους
δικούς τους;

Κατάργηση όλων των ανεξάρτητων αρχών τώρα!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Περικοπές σε µετακλητούς! Πού το είδατε ο Οµπάµα -ο Θεός
και η Παναγία και όλοι οι άγιοι µαζί- να έχει τετρακόσιους εβδο-
µήντα συµβούλους και ο Πρωθυπουργός να έχει τετρακόσιους
σαράντα;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τους έχει τώρα που
δεν είναι Πρόεδρος;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Παρακαλώ;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο Οµπάµα;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ο Οµπάµα, πριν.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μα, ο Οµπάµα δεν

είναι Πρόεδρος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ακούστε, κύριε Τασούλα. Σας βολεύουν οι τετρακόσιοι σα-
ράντα σύµβουλοι του Πρωθυπουργού;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ένα λεπτό. Ποιος
Οµπάµα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Σας βολεύουν …

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ποιος Οµπάµα;
Ποιος Οµπάµα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Αυτή είναι η ερώτησή µου τώρα. Σας βολεύουν εσάς;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ποιος Οµπάµα;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Σας βολεύουν εσάς; Απαντήστε µου. Σας βολεύουν; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας) Δεν άκουσα την ερώ-

τηση.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Θα απαντήσετε, κύριε Πρόεδρε της Βουλής;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας) Δεν υπάρχει αυτό

που λέτε.
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Σας βολεύουν οι τετρακόσιοι σαράντα σύµβουλοι του
Πρωθυπουργού; Είστε Πρόεδρος της Βουλής!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, ελάτε! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Α, ελάτε, ελάτε! Έτσι είναι, άµα είναι για το κόµµα σας
«ελάτε- ελάτε», αλλιώς «φύγετε-φύγετε». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Διευκρινίστε, όµως,
ο πρώην Πρόεδρος της Αµερικής. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θα τα λέµε. Τετρακόσιους είκοσι έχει ο Μπάιντεν, τετρα-
κόσιους τριάντα επτά είχε ο Οµπάµα και τετρακόσιους είκοσι
πέντε - τετρακόσιους τριάντα έχει ο δικός σου Πρωθυπουργός.
Ο δικός σου, κύριε Τασούλα, όχι, ο δικός µας. Ο δικός σου! Γιατί
έτσι συµπεριφέρεσαι. Ζητώ συγγνώµη, αλλά έτσι συµπεριφέρε-
στε.

Πώς θα αντιµετωπιστεί λαθρεµπορία; «Πάµε στα διυλιστήρια»,
σας λέµε. Τι κυνηγάτε το φορτηγό; Στα διυλιστήρια, εισροή -
εκροή, εκεί γίνεται το λαθρεµπόριο, πού γίνεται; Αλλά, πού να
πάτε στον Λάτση. Εδώ του δώσατε το Ελληνικό κοψοχρονιά. Κι
έχει χτίσει κάτι ωραίους ουρανοξύστες! Παιδιά, να δείτε κάτι ου-
ρανοξύστες, που έχει χτίσει στο Ελληνικό! Πω-πω! Σπίτια ωραία!
Τέλεια! Υποδοµές όµορφες! Το έχει κάνει τόσο ωραίο ο Άδωνις
Γεωργιάδης! Παράδεισο το έχει κάνει! Μαγιόρκα. Τι Μαγιόρκα;
Τι να σας πω, τώρα; Δεν συζητάµε! Μαϊάµι! Μαϊάµι - Άδωνις,
κάπως έτσι. Δηλαδή τι να πω; 

Φοροδιαφυγή. Κύριε Υπουργέ, θα σας πω για τελευταία φορά,
ως επιχειρηµατίας. Η φοροδιαφυγή δεν πατάσσεται. Εξαφανίζε-
ται, αν γίνει ασύµφορη. Πώς γίνεται ασύµφορη; Αν όλα τα έξοδα
των νοµικών και φυσικών προσώπων εκπίπτουν από το φορολο-
γητέο εισόδηµα, µε έναν flat φόρο 10%. Να δείτε µετά πώς θα
κυνηγάει ο πελάτης να πάρει την απόδειξη, για να πάρεις τον
ΦΠΑ, κύριε Σταϊκούρα µου. 

Όλα αυτά τα λέω γιατί; Γιατί -πιέζει ο χρόνος, στεναχωριέται
και λίγο ο Πρόεδρος, αλλά δεν πειράζει- βλέπω ότι η Ελλάδα πε-
θαίνει, όχι µόνο δηµογραφικά, αλλά και στον τοµέα της υγείας.
Έχουν κάνει εγκλήµατα οι κύριοι. Η Νέα Δηµοκρατία έχει κάνει
εγκλήµατα στο θέµα της υγείας. Έχουµε αύξηση αριθµού θανά-
των κατά 12.975 ή 13,7%. Γιατί; Γιατί πεθαίνουν οι Έλληνες; Γιατί
καταστρέψατε το σύστηµα υγείας; Θέλετε αποδείξεις; Δεν τα
λέω εγώ. ΕΛΣΤΑΤ: Πεθαίνουν Έλληνες!

Τώρα, ή οφείλεται στο γεγονός ότι κατέστρεψαν τα νοσοκο-
µεία ή οφείλεται σε άλλα γεγονότα, που αφορούν -µη συνωµο-
σιολογήσω- στα εµβόλια λένε κάποιοι, αλλά εγώ δεν το πιστεύω
αυτό. Δεν θέλω να το πιστέψω. Δεν θέλω! Θα κάνουµε, όµως,
την πρότασή µας για το δηµογραφικό, που είναι πολύ σηµαντική. 

Τι λέει η Ελληνική Λύση; Κάθε Έλληνας, άνω των σαράντα
ετών, όταν παντρεύεται δικαιούται δάνειο 33.000 ευρώ, άτοκο!
Σε περίπτωση που κάνει δύο παιδιά, µειώνεται κατά το 1/3. Με
τρία παιδιά, χαρίζεται όλο το δάνειο, για να µπορεί να αναπτυχθεί
η οικογένεια, η κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Με τέσσερα παιδιά, απαλλάσσεται από όλους τους φόρους!

Το έχουν κάνει οι ευρωπαϊκές χώρες. Γιατί, εµείς θέλουµε να µε-
γαλώσει η Ελλάδα µε Έλληνες. Όχι να «µπολιαστεί», όπως έλεγε
ο Πρωθυπουργός, µε αλλοεθνείς! Να τους δεχτούµε, αν µπο-
ρούµε. Αυτό είναι το ζητούµενο. Εµείς θέλουµε µια Ελλάδα ελ-
ληνική. Μια Ελλάδα µε Έλληνες, χριστιανική, ανεκτική, αλλά
ελληνική και χριστιανική! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ, επειδή, πραγµατικά µερικές φορές στεναχωριέµαι και

σας στεναχωρώ, δεν θα πω για την ακρίβεια πολλά πράγµατα.
Θα σας πω ότι το µεγάλο έγκληµα στην ελληνική οικονοµία, που
έκανε η Νέα Δηµοκρατία φαντάζει και αποδεικνύεται από το τε-
ράστιο εµπορικό έλλειµµα. Η Ελλάς έχει τεράστιο εµπορικό έλ-
λειµµα, που σηµαίνει: Εισάγει, για να τρέφεται και αγοράζει για
να τρέφεται. Δεν παράγει η ίδια. Αν δεν κλείσει αυτή η ψαλίδα,
έχει τελειώσει η Ελλάδα οικονοµικά, αλλά και βιολογικά.

Όµως, δεν στηρίζετε τους αγρότες. Οι αγρότες ακόµη περι-
µένουν, κύριε Υπουργέ, την οικονοµική ενίσχυση του ΟΠΕΚΕΠΕ,
µε τις υποχρεώσεις τους να τρέχουν. Η Νέα Δηµοκρατία αδια-

φορεί. Να δώσω ένα παράδειγµα για να καταλάβετε, κύριε Κου-
τσούµπα µου, τι σηµαίνει Ελλάδα. Η Ελλάδα έφτιαξε τον οίνο -
πίνω κι εγώ κόκκινο κρασί, µου αρέσει πάρα πολύ, ειδικά από το
Άγιον Όρος, της Μονής Χιλανδαρίου. Θα σας στείλω, κύριε Κου-
τσούµπα, είναι εκλεκτό κρασί. 

Ακούστε τώρα. Εξαγωγές οίνου σε δεκαπέντε χώρες ευρωπαϊ-
κές. Πρώτη η Γαλλία, δεύτερη η Ιταλία, τρίτη η Ισπανία, δέκατη
τρίτη η Ολλανδία, δέκατη πέµπτη η Λετονία, η Ελλάδα πουθενά!
Η χώρα που έκανε το κρασί, η χώρα που έφτιαξε τον οίνο, δεν
είναι στις δεκαπέντε χώρες που κάνουν εξαγωγή. Ακόµα και η
Ολλανδία! Η Λετονία! Εξάγουν περισσότερα από την Ελλάδα. 

Δείτε µε το γάλα τι κάνατε. Δείτε µε το λάδι τι κάνατε. Δείτε
µε το µέλι τι κάνατε. Δείτε-δείτε-δείτε! Τι να δείτε, αφού δεν βλέ-
πετε, όµως! Δεν βλέπετε τίποτα. Και αυτό είναι το πρόβληµα.
Εσείς, µε ασπιρίνες πάτε τη γάγγραινα να τη θεραπεύσετε. Με
το καλάθι των απατεώνων. Όχι του νοικοκυριού! Των απατεώ-
νων!

Γιατί το λέω «των απατεώνων»; Γιατί εξαπατούν τον κόσµο.
Βλέπεις διαφήµιση, καρτελάκι: Κοτόπουλο έκπτωση 50%. Δεν
λέει την τιµή! Έκπτωση, άντε πάρε εσύ. Έπρεπε να λέει: Κοτό-
πουλο 5,5 ευρώ, έκπτωση 50%, όχι έκπτωση 50% κοτόπουλο. Γα-
λοπούλα, έκπτωση 40%. Δεν λέει ποια είναι η τιµή. Άντε πάρε
εσύ. 

Η απόδειξη εδώ, σε σουπερµάρκετ. Παράδειγµα συσκευασίας.
Δείτε τι κοµπίνα κάνουν τα σουπερµάρκετ των πωλητών του
Άδωνι και των υπολοίπων της Νέας Δηµοκρατίας.

Φρυγανιές 7 Δεκεµβρίου του 2023 0,93 ευρώ. Αλλάζουν συ-
σκευασία, την κάνουν λίγο διαφορετική. Στις 14 Δεκεµβρίου 1,35
οι φρυγανιές, µε αλλαγή συσκευασίας. Αύξηση 48% µέσα σε µία
εβδοµάδα. Ελληνικός καφές 7 Δεκεµβρίου του 2022 0,98. Αλλά-
ζουν συσκευασία. Στις 14 Δεκεµβρίου 1,94, αύξηση 99%. Θα τα
καταθέσω στα Πρακτικά να τα βλέπετε όλοι σας. Μακαρόνια 0,75
στις 7 Δεκεµβρίου του 2022, αλλάζει  συσκευασία, βάζει χριστου-
γεννιάτικη κορδέλα από πάνω, µια βδοµάδα µετά 14 Δεκεµβρίου
0,76. Μικρή αύξηση, όχι µεγάλη.

Αυτά τα λέω, γιατί; Γιατί ο Άδωνις το έχει κάνει τσίρκο. Πώς
τον είπε η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»; Κάπως το είπε. «Σαλτιµπάγκο» τον
είπε; Όχι, διαφωνώ µε την έκφραση, αλλά εν πάση περιπτώσει,
θυµίζει Κουλούρη του ΠΑΣΟΚ. Πού έτρεχε ο Κουλούρης; Στις
λαϊκές. Είναι ο Κουλούρης της Νέας Δηµοκρατίας, τι να κάνουµε; 

Δεν θα πω για τις διαφορές στις τιµές της Ελλάδος και Ευρώ-
πης, θα πω µόνο το εξής: Το γάλα σε Γερµανία - Ολλανδία 0, 80
ευρώ το λίτρο, στην Ελλάδα είναι 1, 36. Η διαφορά είναι 68%.
Σαµπουάν σε Γαλλία, Ιταλία, Γερµανία, Βέλγιο το ίδιο 2,90%,
αλλά σε Ελλάδα 3,47. Η διαφορά είναι 60%. Ταµπλέτες πλυντη-
ρίου σε Γαλλία, Ιταλία, Γερµανία, Βέλγιο 6,43, στην Ελλάδα
13,41. Η διαφορά είναι 103%. Πού είσαι βρε Άδωνι! Πού είσαι ρε
Κουλούρη της Νέας Δηµοκρατίας να τρέξεις να τους ψάξεις;
Αλλά πώς να τους ψάξει και να τους πιάσει, αφού όλη µέρα µαζί
τους είναι και µαζί κάνουν τα καρτέλ. Γιατί δεν µπορεί να µην
είναι καρτέλ, κύριοι της Αριστεράς, αφού η γαλοπούλα σε όλα
τα σουπερµάρκετ έχει ίδια τιµή! Ίδια τιµή στα σουπερµάρκετ.
Αυτό λέγεται καρτέλ. 

Θα πούµε στους Έλληνες τι θέλουν οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ και θα µιλήσουµε
έντιµα, χωρίς ύβρεις και κραυγές. Σας θέλουν φτωχούς, για να
τους έχετε ανάγκη. Σας θέλουν αµόρφωτους, για να πιστεύετε
τον «ΣΚΑΪ» κι όλα αυτά τα παλιοκάναλα. Θέλουν φοβισµένους και
τροµοκρατηµένους, για να µην τους αντιστέκεστε.

Το ερώτηµα που θέτουµε εµείς ως Ελληνική Λύση, είναι: Γιατί
τους ξαναψηφίζετε; Μην τους ξαναψηφίσετε! Ούτε αµόρφωτοι
θα µείνετε ούτε φτωχοί ούτε φοβισµένοι. Θα είστε ελεύθεροι µε
την Ελληνική Λύση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε σε αυτό που δεν έκανε ποτέ κανένα κόµµα, τίποτα. Έχω

µπροστά µου την έρευνα του πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, την
υπογράφει ο καθηγητής  Κοιτασµατολογίας, της µοναδικής
έδρας στην Ελλάδα, ο κ. Φιλιππίδης. Μελέτη ολόκληρη, γιατί από
µελέτες χορτάσαµε από τη Νέα Δηµοκρατία, όπως µε τα λεωφο-
ρεία µε τις µελέτες ότι είχε ο Πρωθυπουργός µελέτες ότι στα λε-
ωφορεία δεν κολλάει. 
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Για να καταλάβετε τώρα, αυτή είναι η µελέτη του πανεπιστη-
µίου Θεσσαλονίκης -στα Πρακτικά και αυτή- η οποία τι λέει; Λέει
2,4 τρισεκατοµµύρια ο ορυκτός πλούτος της Ελλάδος. Το βιβλίο
του Μπάτση. Το βιβλίο του Κατράκη, πριν το ’40, 2,4 τρισεκατοµ-
µύρια ο ορυκτός πλούτος της Ελλάδος κι ο Έλληνας πεινάει και
δεν έκαναν τίποτα. Τίποτα, κανείς! Ένας επιχείρησε να κάνει έναν
αγωγό Μπουργκάς - Αλεξανδρούπολη και τον έφαγαν όλοι εδώ
µέσα. Ο αγωγός τώρα που θα έρχεται και θα πηγαίνει πάλι σε
µια κατεύθυνση, αλλά θα είναι  αµερικανικών συµφερόντων, είναι
βολικός. Αναφέροµαι στον Κωνσταντίνο Καραµανλή τον δεύτερο
που το επιχείρησε και τον ρίξανε, γιατί θέλαµε τον κορµοράνο,
όπως έλεγε ο Γιώργος ο Παπανδρέου. Κορµοράνος στο Δέλτα
του Έβρου.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς κερ-
δίζει η Νέα Δηµοκρατία το «αριστείο», είναι πραγµατικότητα το
«αριστείο της αποτυχίας»! Διότι η Τουρκία µε νόµο εξοντώνει ό,τι
πετάει πάνω από τον εναέριο χώρο. Τον πέρασαν προχθές, νό-
µος. Η Νέα Δηµοκρατία κάνει τον τροχονόµο των UAP των Τούρ-
κων. 

Δεύτερον, κανένας Ευρωβουλευτής από εδώ µέσα δεν κατα-
ψήφισε το ψήφισµα της ελληνικής γης στην Ευρωβουλή, για να
επιβάλλουν κυρώσεις στην Τουρκία, αλλά είχε πει πρωθυπουρ-
γός δεν είναι προτεραιότητά µας οι κυρώσεις στην Τουρκία. 

Τρίτον, ο Αιγύπτιος Πρόεδρος -να είναι καλά ο άνθρωπος- ανα-
κήρυξε ΑΟΖ. Ο Έλληνας Πρωθυπουργός δεν τολµά να ανακη-
ρύξει την ΑΟΖ. Κάνετε µπουγάτσα την ΑΟΖ την κόβετε κοµµάτι
- κοµµάτι γιατί µοιράζετε τα ιµάτιά τους µε Λίβυους, Τούρκους
και ό,τι άλλο. 

Και τα «Βατερλό» στα εθνικά θέµατα; Δήλωση του Αλίεφ, του
«κολλητού» της Νέας Δηµοκρατίας στο Αζερµπαϊτζάν: «Ο στρα-
τός της Τουρκίας είναι και στρατός του Αζερµπαϊτζάν». 

Δώσαµε το δικαίωµα στο ναρκοπρόεδρο Ράµα να µας εξευτε-
λίζει και την ίδια στιγµή να µην τολµάει να πηγαίνει ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας στη Βόρεια Ήπειρό µας. 

Τέταρτον: Μας κάνει διάβηµα - ντροπή η Λιβύη, αυτό το υπο-
κρατίδιο, το µικρό, το ελεγχόµενο από την Τουρκία. Συµφωνία
Ελλάδος - Βουλγαρίας για να στηθεί µνηµείο του Γκότσε Ντέλ-
τσεφ στις Σέρρες. Ψάξτε να δείτε τι έκανε η κ. Σακελλαροπού-
λου, τι έγκληµα έκανε. Εγκρίθηκε Κέντρο Μακεδονικής Γλώσσας
στη Φλώρινα. Μειωµένη επήρεια. Και λέει Υπουργός της Νέας
Δηµοκρατίας: «Θα χάσουµε λίγο Καστελόριζο, αλλά θα κερδί-
σουµε τη Ρόδο». Ακούστε δήλωση Υπουργού της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Οι Σκοπιανοί απέκτησαν δικαιώµατα αλιείας στον Θερµαϊκό µε
την προδοτική Συµφωνία των Πρεσπών. Λόγω της συµφωνίας
αυτής έχουν δικαιώµατα αλιείας µέσω του Αξιού. Θα έχουν και
ΑΟΖ ως περίκλειστο κράτος. Δείτε Παραγουάη. 

Εξοπλιστικά, 13 δισεκατοµµύρια. Αποτυχία πάλι. Δεν κάνατε
µία συµπαραγωγή σοβαρή για να παράγει η Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία δικά µας όπλα. Ούτε ένα ευρώ. 

Εθνοφυλακή: Κάνετε πάλι προσλήψεις ΕΠΟΠ. Γιατί δεν στη-
ρίζετε την Εθνοφυλακή, γιατί δεν την κάνετε καλύτερη; 

Κερδίζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, το «νόµος και
τάξη»; Αυτό έλεγαν προεκλογικά. Έχει µειώσει την παράνοµη µε-
τανάστευση; Όχι. Έχει µειώσει την εγκληµατικότητα; Όχι. Έχει
µειώσει την παραβατικότητα; Όχι. Έχει µειώσει τη δράση των
µπαχαλάκηδων; Όχι. Έχει µειώσει την ανοµία στα πανεπιστήµια;
Όχι. Είναι ίδια µε ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, ίδια ακριβώς. 

Κάνατε και εχθρό τη Ρωσία άνευ λόγου και ντρέποµαι που το
λέω. Έχετε στείλει όπλα και περιµένω από τον Πρωθυπουργό να
µου πει: Τους S-300 θα τους στείλει και αυτούς εκεί; Και άλλη
προδοσία; Και άλλη αποστρατικοποίηση θα έχουµε; Ναι ή όχι;
Να το πει εδώ. 

Εξίµισι δισεκατοµµύρια έλλειµµα και κάνουν 8,5 δισεκατοµµύ-
ρια αναθέσεις σε κολλητούς και φίλους Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ
και ΠΑΣΟΚ, τόσο ίδιοι, αλλά και τόσο παρόµοιοι στα ψέµατά
τους. 

Απευθυνόµαστε σε όλους τους Έλληνες. Ο Γιώργος Παπαν-
δρέου έλεγε «λεφτά υπάρχουν», αλλά υπέγραψε κι αυτός το
πρώτο µνηµόνιο. Ο Αντώνης Σαµαράς θα καταργούσε το µνηµό-
νιο και το ψήφισε ο ίδιος, αλλά υπέγραψε και το δεύτερο µνηµό-

νιο. Ο κ. Τσίπρας θα έσκιζε τα µνηµόνια και ψήφισε, υπέγραψε
και το τρίτο. Ο κ. Τσίπρας θα καταργούσε τον ΕΝΦΙΑ και τον ψή-
φισε, αλλά υπέγραψε και τέταρτο µνηµόνιο µαζί µε το ΠΑΣΟΚ
και τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ο κ. Μητσοτάκης, ελληνικέ λαέ, σου είπε για ένα καλύτερο
αύριο, «θα καταργήσω τη Συµφωνία των Πρεσπών», αλλά πάρε
τώρα και ένα πέµπτο µνηµόνιο που έρχεται του χρόνου, πάρε και
µια Βόρεια ψευτο-Μακεδονία για να έχεις.

Έλληνα, δεν έχει σηµασία πόσο ψεύτες µπορεί να είναι οι πο-
λιτικοί σου, αλλά το πόσο ανόητο σε περνούν. Δεν είσαι. Μην τους
ξαναψηφίσεις. Το δίληµµα «Μητσοτάκης ή Τσίπρας», «τανκς ή αε-
ροπλάνα» είναι το δίληµµα «Σκύλλα ή Χάρυβδη». Ο Οδυσσέας θα
περάσει ανάµεσα από τη «Σκύλλα» και τη «Χάρυβδη» σώος και
αβλαβής µόνο µε την Ελληνική Λύση, γιατί είναι η µοναδική λύση. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά την οµιλία του
κ. Βελόπουλου καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και Γενι-
κός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Δηµήτριος Κουτσούµπας για την οµιλία του επί του προϋπολο-
γισµού. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, και τι δεν έχουµε ακούσει όλες αυτές τις µέρες
από τους κυβερνητικούς Βουλευτές και τους Υπουργούς της
Νέας Δηµοκρατίας. Φαντάζοµαι ότι περίπου τα ίδια θα πει και ο
Πρωθυπουργός στη συνέχεια για τον προϋπολογισµό του 2023.
Ακούµε την ίδια πάνω-κάτω κασέτα πέντε µέρες τώρα ότι είναι
ένας ιστορικός προϋπολογισµός γιατί σηµατοδοτεί το τέλος της
ενισχυµένης εποπτείας, ότι η ελληνική οικονοµία επιδεικνύει µε-
γάλες αντοχές και διαθέτει ισχυρή δυναµική και αρκετά τέτοια ή
παρόµοια. Μαζί µε αυτά επαναλαµβάνετε και τα περί αντιµετώ-
πισης των µεγάλων κρίσεων από την Κυβέρνηση µε Πρωθυ-
πουργό τον κ. Μητσοτάκη, το γνωστό «ποίηµα» που έχετε µάθει
απέξω και το επαναλαµβάνετε µε κάθε ευκαιρία.

Εγώ θα σας έλεγα να κρατηθείτε λίγο, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας. Τουλάχιστον διδαχτείτε λίγο από την πείρα των προ-
ηγούµενων χρόνων. Σε κάθε περίπτωση, όσα κοσµητικά επίθετα
κι αν βάλετε µπροστά από τον προϋπολογισµό, κανένα δεν αναι-
ρεί την πραγµατικότητα, αυτή που καταλαβαίνουν -γιατί τη ζουν
στο πετσί τους το ίδιο- οι εργαζόµενοι σε αυτόν τον τόπο ότι
αυτός ο προϋπολογισµός είναι ένας βαθιά αντιλαϊκός ταξικός
προϋπολογισµός, όπως τέτοιοι ήταν και όλοι οι προηγούµενοι,
όποιος κι αν τους εισηγήθηκε. Άλλωστε ο εκάστοτε κρατικός
προϋπολογισµός αποτελεί το βασικό εργαλείο υλοποίησης της
οικονοµικής πολιτικής των κυβερνήσεων. Διαχρονικά αποτελεί το
µέσο αναδιανοµής σε βάρος των πολλών προς όφελος µόνο των
λίγων.

Ακούµε και τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να υπερθεµατίζουν ότι
αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο τελευταίος της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, κάτι σαν εξόδιος ακολουθία. Το ζητούµενο βέβαια
είναι να είναι ένας από τους τελευταίους αντιλαϊκούς ταξικούς
προϋπολογισµούς και αυτό δεν µπορεί να το εγγυηθεί καµµία
αστική πολιτική δύναµη, ούτε εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Μπορεί
να το κάνει πράξη µε την πάλη του -µόνο αν το αποφασίσει βέ-
βαια- ο ίδιος ο ελληνικός λαός. Εµείς γι’ αυτό δίνουµε όλες µας
τις δυνάµεις.

Παρά το γεγονός ότι ο προϋπολογισµός που συζητάµε είναι
ένας προεκλογικός προϋπολογισµός, αποδεικνύεται ξανά πως
τα όρια µεταξύ Κυβέρνησης και Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε
σχέση µε τις κεντρικές πολιτικές που καθορίζουν τη ζωή του
λαού µας, ειδικά στο πεδίο της οικονοµίας, είναι εξαιρετικά δυσ-
διάκριτα και συγκεχυµένα. Αυτός κατά τη γνώµη µας είναι και ο
λόγος που η πολιτική αντιπαράθεση έχει µπόλικη από την µπόχα,
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από τη δυσωδία που αναδύεται από όλες αυτές τις υποθέσεις
των τελευταίων ηµερών. 

Όχι βέβαια ότι αυτή η κάλπικη πολιτική αντιπαράθεση µεταξύ
σας θα βοηθήσει να φωτιστούν όλες οι πτυχές. Δεν έχουµε τέ-
τοιες αυταπάτες. Μπορεί, όµως, να βοηθήσει να βγουν τουλάχι-
στον ορισµένα χρήσιµα συµπεράσµατα. Στην πραγµατικότητα
δεν θέλετε να φωτιστούν όλες οι πλευρές, γιατί όλοι σας έχετε
λερωµένη τη φωλιά σας, γιατί όλοι σας, νεοφιλελεύθεροι και σο-
σιαλδηµοκράτες, έχετε εναλλάξ αναλάβει να υπηρετείτε αυτό το
σάπιο σύστηµα και την εξουσία των λίγων σε βάρος των πολλών. 

Μη δυσανασχετείτε ορισµένοι που σας βάζουµε στο ίδιο τσου-
βάλι. Μόνοι σας µπαίνετε, γι’ αυτό και όλοι σας παριστάνετε και
λίγο τους ανήξερους. Από πού να αρχίσω; Από τα επαναλαµβα-
νόµενα δηµοσιεύµατα τα οποία αναφέρουν πως Υπουργοί της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι µάλιστα φτιάχνουν
τούρτες για να γιορτάσουν τα αντιλαϊκά πεπραγµένα τους, πα-
ρακολουθούνται και ο Πρωθυπουργός, πολιτικός προϊστάµενος
και προϊστάµενος της ΕΥΠ, δεν ξέρει τίποτα; Χθες νέα δηµοσι-
εύµατα αναφέρουν την παρακολούθηση ενός Ευρωβουλευτή και
ενός δηµοσιογράφου. Άλλα δηµοσιεύµατα γράφουν ότι επί των
ηµερών της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ στελέχη της ΕΥΠ είχαν έρθει σε
επαφή µε Ισραηλινούς για την αγορά παράνοµου λογισµικού
υποκλοπών και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Τσίπρας επίσης
κάνουν εδώ µέσα πως δεν γνωρίζουν τίποτα;

Κοιτάξτε ορισµένες συµπτώσεις: Από το 2016 επί ΣΥΡΙΖΑ και
σε συνέχεια από το 2019 επί Νέας Δηµοκρατίας το ΚΚΕ καταγ-
γέλλει παρακολουθήσεις στο τηλεφωνικό κέντρο της Κεντρικής
του Επιτροπής και όλοι σας, σαν να είστε συνεννοηµένοι, δεν ξέ-
ρετε τίποτα, παρ’ ότι έχετε τα στοιχεία.

Θα το επαναλάβουµε και από αυτό εδώ το Βήµα: Έτσι θα το
πάτε. Ο ένας θα βγάζει τα άπλυτα του άλλου στη φόρα για να
συντηρείται η µεταξύ σας αντιπαράθεση και στο τέλος θα επι-
κρατήσει πάλι η ίδια δικοµµατική «οµερτά» µεταξύ σας, όπως
συµβαίνει σε τέτοιες περιπτώσεις πολλά χρόνια τώρα και θα
αφήσετε απ’ έξω τη µεγάλη εικόνα του κράτους - υποκλοπέα,
ενός κράτους-χαφιέ που ενισχύθηκε και µε τον τελευταίο νόµο
για την ΕΥΠ που ψήφισε η Κυβέρνηση. 

Όµως, αυτό το κράτος του «µεγάλου αδελφού» όλο αυτό το
διάστηµα που έχει βγει στη φόρα το σκάνδαλο των υποκλοπών
και των παρακολουθήσεων, δεν το έχει ακουµπήσει κανείς σας,
γιατί όλοι σας τόσα χρόνια είτε το ενισχύσατε είτε το ανεχτή-
κατε.

Μαζί µε όλα αυτά Ευρωβουλευτές, όπως η εκλεκτή του
ΠΑΣΟΚ κ. Καϊλή, πιάνεται µε τη «γίδα του Κατάρ στην πλάτη»
αφού πρώτα διαφήµιζε το αίσχος του εργασιακού γκέτο µε τους
έξι χιλιάδες νεκρούς εργάτες στα έργα του Μουντιάλ και ο πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκης δεν γνωρίζει, επίσης, τίποτα.
Δηλαδή, τόσα χρόνια Ευρωβουλευτής δεν γνωρίζει για τον χα-
ρακτήρα -για παράδειγµα- της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη «µήτρα»
δηλαδή, που γεννάει τη διαφθορά και τη σήψη. Ούτε, φυσικά, οι
υπόλοιποι εδώ µέσα. Όλοι κάνετε τον «ψόφιο κοριό».

Αυτό το σκάνδαλο για το οποίο, βέβαια, όλοι ψάχνετε ένα σύν-
νεφο για να πέσετε δεν ήταν κάποια µεµονωµένη και σπάνια εξαί-
ρεση. Από σκάνδαλα - και µάλιστα πολύ µεγάλα- το Ευρω-
κοινοβούλιο εκεί µέσα  άλλο τίποτα. Και αυτό γιατί η ίδια η πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης λειτουργεί ως φυτώριο σκανδά-
λων. 

Δεν ξέρετε τίποτα για τη δράση των θεσµοθετηµένων επιχει-
ρηµατικών λόµπι τα οποία ξεπερνούν τα 13.600, ενώ µαζί µε τα
επίσηµα υπολογίζονται στις 25.000 - 30.000; Ούτε για το ότι στο
Ευρωκοινοβούλιο νοµοθετικά κείµενα, οδηγίες και συγκεκριµέ-
νες διατυπώσεις πολύ συχνά γράφονται απευθείας ή καθ’ υπα-
γόρευση από εκπροσώπους τέτοιων λόµπι και στη συνέχεια
υπογράφονται και κατατίθενται ως τροπολογίες από Ευρωβου-
λευτές; Για όλα αυτά τα νόµιµα, τα θεσµοθετηµένα, δεν έχει να
πει κανείς τίποτα από καµµία πολιτική πτέρυγα εδώ µέσα; 

Αφήστε, τα είπαν όλα, βέβαια, προχθές οι Ευρωβουλευτές σας
που σήκωσαν το χεράκι τους και ψήφισαν αυτό το κατάπτυστο
ψήφισµα για το σκάνδαλο του Κατάρ, όπου κυνικά οµολογείται
ότι η ικανότητα των λόµπι να επηρεάζουν τη λήψη αποφάσεων
στο Κοινοβούλιο επιχειρηµατολογώντας αποτελεί ζωτικό στοι-

χείο της ευρωπαϊκής δηµοκρατίας. Φέξε µου και γλίστρησα, δη-
λαδή. 

Αλλά, µάλλον αυτό εννοούσε φαίνεται και ο κ. Τσίπρας, όταν
έλεγε ότι οι θεσµοί στο Βέλγιο λειτουργούν. Αυτοί ακριβώς είναι
οι θεσµοί στους οποίους το Κατάρ προχώρησε σε µια σειρά πα-
ρεµβάσεις για την προώθηση των συµφερόντων του. Με βάση
αυτούς τους θεσµούς εγκρίθηκε το ψήφισµα του Ευρωκοινοβου-
λίου για το ξέπλυµα του Κατάρ, χωρίς καν ονοµαστική ψηφοφο-
ρία. Μαζί, φιλελεύθεροι και σοσιαλδηµοκράτες, συνολικά η
Ευρωπαϊκή Ένωση, ανακαλύπτατε επάνω στους τάφους χιλιά-
δων νεκρών εργαζοµένων στα κάτεργα του Κατάρ υποδειγµατι-
κές εργασιακές µεταρρυθµίσεις. 

Απέναντι σε αυτή τη σαπίλα οι Ευρωβουλευτές του ΚΚΕ όχι
µόνο κατήγγειλαν τα ανήκουστα, που έλεγε η κ. Καϊλή στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο, αλλά κατήγγειλαν συνολικά τα εργασιακά κά-
τεργα στο Κατάρ. Το KKE βέβαια ούτε το ανήξερο παριστάνει
ούτε έπεσε από κανένα σύννεφο. Χρόνια τώρα δηµοσιεύει στοι-
χεία, ντοκουµέντα, για τη δράση των λόµπι, για τους δεσµούς αί-
µατος που έχουν αναπτύξει µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
τους θεσµούς της, που όλοι σας εδώ µέσα έχετε κάνει εικόνισµα.
Στην πραγµατικότητα στηρίζετε αυτή τη σαπίλα του συστήµατος,
πότε µε τις διάφορες Καϊλή του ΠΑΣΟΚ που διώκονται για δια-
φθορά στις Βρυξέλλες, πότε µε κανέναν Πάτση της Νέας Δηµο-
κρατίας, αυτά τα «αρπακτικά» που βγάζουν σπίτια σε πλειστη-
ριασµούς. Για να µην ξεχνιόµαστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
που και εσείς πάλι δεν ξέρατε τίποτα για το έγκληµα, γιατί έγ-
κληµα είναι να αρπάζεις τα σπίτια του κοσµάκη. 

Βέβαια, το ίδιο το κράτος σας αυτό που νόµιµα µπουκάρει στα
σπίτια του λαού για να τα βγάλει στο σφυρί, που ενισχύει κατα-
στολή, αυταρχισµό, ενάντια σε ελευθερίες του λαού, είναι το ίδιο
που σκοτώνει και έναν δεκαεξάχρονο για 20 ευρώ βενζίνη. 

Θα το πούµε ξανά και ξανά: Καµµιά συγκάλυψη, καµµία ανοχή
στην κρατική βία και καταστολή. Καµµία ανοχή στα περιστατικά
αστυνοµικής βίας και αυθαιρεσίας που πολλαπλασιάζονται στο
έδαφος της πολιτικής που από τη µια ενισχύει την καταστολή
απέναντι στον λαό, ενώ από την άλλη επανειληµµένα συγκαλύ-
πτει υποθέσεις και ενόχους. 

Όταν µιλάµε για καµµία ανοχή στην κρατική βία και καταστολή
µιλάµε και για την κατάργηση όλων των αντιδραστικών νόµων,
αλλά και των διαφόρων ειδικών οµάδων καταστολής, όπως:
«ΔΙΑΣ», «ΜΑΤ», «ΔΡΑΣΗ», «ΕΚΑΜ», ΟΠΚΕ, «ΟΔΟΣ», Πανεπιστη-
µιακή Αστυνοµία κ λπ. και όχι κάποιον δήθεν εκδηµοκρατισµό
τους που λένε κάποιοι και ψευδώς και αφελώς. Όλα τους έχουν
στόχο τον αγωνιζόµενο λαό και τη νεολαία. 

Εµείς, βεβαίως, δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να αναγνωρί-
σουµε ότι η ψήφος του ΚΚΕ στο επίδοµα των 600 ευρώ µόνο για
το ένστολο προσωπικό του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη
ήταν αναντίστοιχη -και µάλιστα τη στιγµή που έγινε- µε την ξε-
κάθαρη θέση που έχει και κυρίως παλεύει το ΚΚΕ, την οποία ανέ-
φερα και σήµερα και διατυπώθηκε και από τον Βουλευτή µας
κατά τη συζήτηση της επίµαχης τροπολογίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν ξέσπασε η κρίση το 2010
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είχε πει -και πολλοί τότε δυ-
σανασχετούσατε- ότι τα αδιέξοδα αυτού του καπιταλιστικού συ-
στήµατος έχουν γίνει τόσο µεγάλα που κανένα µοντέλο ή καµµία
µορφή καπιταλιστικής αστικής διαχείρισης δεν µπορεί να δώσει
λύση και διέξοδο. Και αυτό το λέγαµε σε αντίθεση µε εσάς που
ισχυριζόσασταν πως το πρόβληµα είναι οι ιδεοληψίες της τρόικα,
ο αντιαναπτυξιακός και αντιεπενδυτικός χαρακτήρας των µνηµο-
νίων, η περιοριστική πολιτική και πάει λέγοντας. 

Μάλιστα, όλοι σας δίνατε υποσχέσεις για εύκολες λύσεις στο
πλαίσιο του συστήµατος και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εννοείται,
βέβαια, πως αυτές οι υποσχέσεις για εύκολες λύσεις από τα
πάνω, χωρίς καµµία παρέµβαση από τα κάτω, επηρέασαν έναν
λαό που ζούσε το σοκ µιας πρωτοφανούς κρίσης. Αναφέροµαι,
φυσικά, στα κόµµατα, που σε αντίθεση µε τις διακηρύξεις τους
εφάρµοσαν αυτές ακριβώς τις πολιτικές που πριν υποτίθεται ότι
πολεµούσαν. Όλοι κάτι θα θυµόσαστε, και εσείς της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ θα θυµόσαστε, όπως και εσείς του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Ο ελληνικός λαός έχει δοκιµάσει στο πετσί του και τις δύο βα-
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σικές µορφές διαχείρισης του συστήµατος και µπορεί να βγάλει
σήµερα συµπεράσµατα. Αποδείχτηκε ότι ούτε η µία ούτε η άλλη
µπορούν να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα των εργαζοµένων.
Θυµόµαστε όλοι την αντιπαράθεσή τους για τη λεγόµενη περιο-
ριστική και λεγόµενη επεκτατική πολιτική, αυτό που ονοµάζεται
περιοριστική πολιτική µε τα κουρέµατα και τα µνηµόνια που
εφάρµοσαν τόσο η Νέα Δηµοκρατία, όσο και -κατά βάση- ο σο-
σιαλδηµοκρατικός χώρος του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ που οδή-
γησαν σε άµεση -τότε- µείωση µισθών και συντάξεων, σε
κατακόρυφη πτώση του βιοτικού του επιπέδου. 

Σήµερα, η φιλελεύθερη Νέα Δηµοκρατία εφαρµόζει, όπως
βλέπουµε, την πιο επεκτατική λύση των τελευταίων δεκαετιών,
αφού αυτή προκρίθηκε τώρα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πού
οδήγησε και αυτή; Σε δραστική µείωση του εργατικού λαϊκού ει-
σοδήµατος, µέσα από ένα απλά διαφορετικό τρόπο σφαγής. 

Αλλά, το πρόβληµα δεν είναι ο τσακωµός σας, για το µε ποιον
τρόπο θα σφάζετε, πώς θα γίνει αυτό. Ο πληθωρισµός, η ακρί-
βεια, η δραστική µείωση της αγοραστικής δύναµης των εργαζο-
µένων είναι αποτέλεσµα και της επεκτατικής πολιτικής διαχεί-
ρισης και της πράσινης µετάβασης που εφαρµόζει η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα και συνολικά η Ευρωπαϊκή Ένωση όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα.

Καπιταλισµός σηµαίνει µπρος γκρεµός και πίσω ρέµα για τους
εργαζόµενους, για τον λαό. Από αυτή την άποψη, η περίοδος
που διανύουµε, µε τα χαρακτηριστικά που έχει, αποτελεί ταυτό-
χρονα και περίοδο πλήρους δικαίωσης των θέσεων του ΚΚΕ. Την
κρίση τη διαδέχτηκε η ανάπτυξη και το ρεκόρ των επενδύσεων.
Την περιοριστική δηµοσιονοµική πολιτική την διαδέχτηκε η επε-
κτατική πολιτική, ειδικά την περίοδο της πανδηµίας. 

Ας κάνει, λοιπόν, τώρα και ο λαός µας τον λογαριασµό, τι
έχασε και τι κέρδισε όλα αυτά τα χρόνια. 

Μήπως καταργήθηκαν οι µνηµονιακοί νόµοι και τα αντεργατικά
µέτρα και χαράτσια που επιβλήθηκαν τότε; Όχι µόνο δεν καταρ-
γήθηκαν, αλλά ενισχύθηκαν ακόµη παραπέρα. 

Μήπως αυξήθηκαν οι δαπάνες του κρατικού προϋπολογισµού
που αφορούν σε κρίσιµες λαϊκές ανάγκες; 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα η παιδεία, η υγεία, η πρόνοια που
υποβαθµίζονται όλο και περισσότερο, µε νόµους πάνω στους νό-
µους, όπως ο πρόσφατος νόµος για το νέο ΕΣΥ που ενισχύει την
εµπορευµατοποίηση, την ιδιωτικοποίηση της υγείας του λαού και
βάζει τον λαό συνεχώς να πληρώνει από την τσέπη του. 

Μήπως άλλαξε η αναλογία στα έσοδα του κρατικού προϋπο-
λογισµού, που εισπράττονται από τα λαϊκά στρώµατα και σε
εκείνα που εισπράττονται από το µεγάλο κεφάλαιο; 

Όχι βέβαια. Αυτό το αίσχος του 95% των εσόδων να προέρχε-
ται από τους φόρους του λαού και µόνο το 5% από το κεφάλαιο,
παραµένει σε όλες τις συνθήκες και µε όλες τις κυβερνήσεις.
Ακόµα και τώρα που η ακρίβεια έχει φτάσει στον θεό, δεν τολ-
µάτε όχι να καταργήσετε, αλλά ούτε καν να µειώσετε τον ΦΠΑ
στα είδη λαϊκής κατανάλωσης, στους φόρους, στην ενέργεια. 

Ακόµη και κάποιες µικρές αυξήσεις που δόθηκαν στον κατώ-
τατο µισθό -αρχικά από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και στη συ-
νέχεια από αυτή της Νέας Δηµοκρατίας- είναι πάρα πολύ πίσω
από τα επίπεδα του 2009 και µάλιστα τώρα που η ακρίβεια εξα-
νεµίζει και το εισόδηµα. 

Κι επειδή µας έχετε λίγο ζαλίσει µε το τελευταίο επίτευγµα της
Κυβέρνησής σας, αυτό των επενδύσεων στην ελληνική οικονο-
µία, ας πούµε τα πράγµατα απλά. Οι επιχειρήσεις για να επεν-
δύσουν πρέπει να βγάζουν κέρδη. Κανείς δεν µπορεί να υπο-
χρεώσει µια επιχείρηση να επενδύσει κόντρα στην κερδοφορία
της, κόντρα στο κυνήγι ενός ικανοποιητικού ποσοστού κέρδους.
Και το κέρδος, όπως ξέρουµε όλοι, απαιτεί φθηνότερη εργατική
δύναµη, κρατικές επιδοτήσεις που βασίζονται στη φορολογία
του λαού, φοροελαφρύνσεις για το µεγάλο κεφάλαιο. Απαιτεί τη
διαµόρφωση όρων και συνθηκών που να δίνουν µέγιστες δυνα-
τές ελευθερίες στις καπιταλιστικές επενδύσεις. 

Ανεξαρτήτως, λοιπόν, προθέσεων, όσο κανείς πίνει νερό στο
όνοµα της καπιταλιστικής ανάπτυξης, όσο πίνει νερό στις δε-
σµεύσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και προωθεί τους σχεδια-
σµούς της άρχουσας τάξης, όπως κάνει κάθε τέτοια κυβέρνηση,
το αποτέλεσµα για τον λαό θα είναι πάντα αρνητικό, θα είναι κα-

ταστρεπτικό. 
Όµως, να µη σας στεναχωρήσουµε. Πράγµατι καταγράφηκαν

σε ορισµένους κλάδους σηµαντικές επενδύσεις την προηγού-
µενη περίοδο. Στον τουρισµό, στην ενέργεια και σε άλλους κλά-
δους επενδύθηκαν δισεκατοµµύρια ευρώ. Φυσικά µια απλή
αναφορά στον όγκο των επενδύσεων κρύβει ορισµένες κρίσιµες
άλλες πλευρές. Κρύβει, για παράδειγµα, ότι µεγάλος όγκος των
επενδύσεων δεν είναι τίποτε άλλο, παρά κρατικές επιδοτήσεις
που κατευθύνθηκαν σε συγκεκριµένους κλάδους της οικονοµίας,
σε εκείνους τους κλάδους που προκρίνει ο σχεδιασµός της άρ-
χουσας τάξης της χώρας µας. 

Όµως, το κύριο είναι άλλο, το δήθεν µεγάλο σας επίτευγµα,
οι δήθεν επιτυχίες της Κυβέρνησής σας -που είναι βέβαια επιτυ-
χίες για το κεφάλαιο- δείχνουν τι θα συµβεί στον λαό µας αν συ-
νεχίσουµε σε αυτόν τον δρόµο. Αποδεικνύουν ότι η ανάπτυξη για
όλους είναι πολύ µεγάλο παραµύθι. Οι επενδύσεις στις οποίες
αναφέρεστε, όχι απλά δεν αντιµετώπισαν τα προβλήµατα των ερ-
γαζοµένων, αλλά αντίθετα τα πολλαπλασίασαν. Κυριολεκτικά
µόνο µε τρόµο σκέφτεται ο µέσος εργαζόµενος πώς θα αλλάξει
η ζωή του αν συνεχίσουµε στην ίδια πορεία. Πόσο για παρά-
δειγµα θα ακριβύνει το ρεύµα και οι µετακινήσεις σε µόνιµη βάση
αν συνεχιστεί η πορεία των επενδύσεων στην ενέργεια. Πόσο
απλησίαστες θα γίνουν οι διακοπές για την λαϊκή οικογένεια αν
συνεχιστούν οι επενδύσεις στον τουρισµό. 

Ήδη γίνεται ένα άπιαστο όνειρο αυτό. Κι αν οι εργαζόµενοι
πληρώνουν τόσα στη φάση της ανάπτυξης, µπορούµε µόνο να
προβλέψουµε πόσο θα πληρώσουν την όποια επιβράδυνση της
οικονοµίας, την πορεία προς την ύφεση τους επόµενους µήνες.
Γιατί τα διάφορα σινιάλα, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, δεν
είναι καθόλου καλά. Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα ετοιµάζεται
να αυξήσει ακόµα περισσότερο τα επιτόκια, οδηγώντας σε εκτό-
ξευση των δαπανών για την εργατική λαϊκή οικογένεια που ήδη
είναι υπερχρεωµένη. 

Η ύφεση στην Ευρωζώνη είναι προ των πυλών. Σε ολόκληρο
τον κόσµο οι αναλύσεις που προειδοποιούν για µια ακόµα βαθύ-
τερη, πιο συγχρονισµένη καπιταλιστική κρίση, πυκνώνουν. Η βιο-
µηχανική παραγωγή σε µεγάλα βιοµηχανικά κέντρα διεθνώς
εµφανίζεται µειωµένη. Ο όγκος των θαλάσσιων µεταφορών υπο-
χωρεί σηµαντικά και οι προβλέψεις των οικονοµικών ινστιτούτων
κάνουν λόγο για µια νέα κρίση βαθύτερη κι από την κρίση του
2008. 

Και όπως σας είχαµε προειδοποιήσει επανειληµµένα, οι επι-
πτώσεις στην εξωστρεφή ελληνική οικονοµία -για την οποία
έχετε κοπιάσει και την έχετε διαφηµίσει, τόσο εσείς κύριε Μη-
τσοτάκη όσο και εσείς κύριε Τσίπρα- θα είναι ακόµα µεγαλύτε-
ρες. Λείπουν, αλλά δεν πειράζει, ακούν. 

Αλήθεια, πόσο θα στηριχθεί η οικονοµική ανάπτυξη -σε µια πε-
ρίοδο, που λόγω της φτωχοποίησης και των Ευρωπαίων, ο του-
ρισµός ενδέχεται να σηµειώσει σηµαντική υποχώρηση, σε µια
περίοδο που το διεθνές εµπόριο µειώνεται δραστικά-στον του-
ρισµό πολυτελείας; 

Σε ολόκληρη την Ευρωζώνη η πίεση για επιστροφή σε περιο-
ριστική πολιτική και τον τερµατισµό των οριζόντιων κρατικών επι-
δοτήσεων αυξάνεται. Το φθηνό χρήµα και η δυνατότητα δανεισ-
µού προσκρούουν στην τεράστια διόγκωση των κρατικών χρεών
σε πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η γνωστή απειλή του
λεγόµενου δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού εµφανίζεται και πάλι
και θα αποτελέσει, µετά τις επερχόµενες εκλογές, το νέο αφή-
γηµα, πάνω στο οποίο θα στηριχθεί η περικοπή κρατικών δαπα-
νών ακόµα και των σηµερινών ισχνών κρατικών επιδοτήσεων
κοινωνικής πολιτικής. Χαρακτηριστικός, άλλωστε, είναι και ο στό-
χος που θέτετε και εσείς στον κρατικό προϋπολογισµό για επί-
τευξη δηµοσιονοµικού πλεονάσµατος το επόµενο διάστηµα. 

Όµως, οι προβλέψεις για την πορεία της εγχώριας οικονοµίας,
όπως αυτές που περιλαµβάνονται στον προϋπολογισµό για την
πορεία της ελληνικής οικονοµίας για το 2023, είναι εξαιρετικά
αβέβαιες. Μιλάτε ώρες επί ωρών, λες και η ελληνική οικονοµία
βρίσκεται σε γυάλα. Για να µην πω ποιος πραγµατικά εµφανίζεται
να είναι σε γυάλα εδώ µέσα. Και φυσικά, όλοι γνωρίζουµε ποιος
θα πληρώσει πάλι τη νύφη. Ποιοι θα πληρώσουν τα νέα δηµοσιο-
νοµικά µέτρα για να επιτευχθούν οι δηµοσιονοµικοί στόχοι. Και
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αυτοί δεν είναι άλλοι από τους εργαζόµενους, τους εργάτες,
τους υπαλλήλους, τους αγρότες, τους µικροεπαγγελµατίες. 

Συνολικά η πορεία και του τελευταίου χρόνου αποδεικνύει
ακόµα µια φορά αυτό που το ΚΚΕ φωνάζει όλα αυτά τα χρόνια,
ότι η ανάπτυξη για το κεφάλαιο δεν σηµαίνει και ανάπτυξη για
τον λαό. Σηµαίνει κυρίως επιδείνωση της κατάστασης, φτώχεια,
δυστυχία. 

Τα δισεκατοµµύρια ευρώ των επενδύσεων που αυξάνουν την
κερδοφορία των µεγάλων, του µεγάλου κεφαλαίου, όχι απλά δεν
οδήγησαν σε βελτίωση τη ζωή των εργαζοµένων, αλλά την οδή-
γησαν σε δραστική επιδείνωση. 

Η απολιγνιτοποίηση, σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, η στήριξη στο φυσικό αέριο και οι επενδύσεις
στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και το πράσινο ρεύµα, που
εκτίναξαν τις τιµές για τους εργαζόµενους, αλλά και τα τεράστια
κέρδη των εφοπλιστών που µεταφέρουν και των Αµερικανών που
παράγουν το υγροποιηµένο φυσικό αέριο, είναι ακριβώς ο πυ-
ρήνας της ενεργειακής φτώχειας. 

Οι επενδύσεις στον τουρισµό µετατρέπουν σε πανάκριβο εµ-
πόρευµα τη λαϊκή αναψυχή και βασίζονται στην ολοένα και φθη-
νότερη εργατική δύναµη στον κλάδο. 

Το ηλεκτρονικό εµπόριο κλείνει δεκάδες χιλιάδες µικρές επι-
χειρήσεις, ενώ τα µεγάλα κέρδη του βασίζονται στις άθλιες συν-
θήκες εργασίας διανοµέων και διαλογέων. 

Αλήθεια, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί πιστεύετε ότι ο
τουριστικός τοµέας αδυνατούσε να βρει εργαζόµενους όλο το
καλοκαίρι; Μήπως γιατί δεν υπάρχουν αρκετοί νέοι και νέες που
να ψάχνουν για δουλειά ή µήπως γιατί οι όροι, οι συνθήκες ερ-
γασίας είναι τόσο άθλιες που ισοδυναµούν σχεδόν µε φυσική
εξόντωση των νέων σε αυτόν τον κλάδο; Το δεύτερο, σας απαν-
τούν όλοι µε µια φωνή οι εργαζόµενοι στον τουρισµό, αν τους
ρωτήσετε. 

Τι δείχνει και αυτό το παράδειγµα; Δείχνει πως τα τεράστια
κέρδη του τουριστικού κλάδου βασίζονται πάνω σε µια ολοένα
και φθηνότερη εργασία, βασίζονται πάνω στο αντεργατικό πλαί-
σιο που έχετε όλοι µαζί συνδιαµορφώσει όλο το προηγούµενο
διάστηµα. 

Και µη µας πείτε πάλι, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, ότι θα ακυρώσετε τον
νόµο Χατζηδάκη, όπως είπε η κ. Αχτσιόγλου στην εισηγητική της
οµιλία. Κάτι θα έχετε ακούσει για την προσπάθεια της Κεραµέως
να εφαρµόσει τον νόµο στους εκπαιδευτικούς µε τη στήριξη των
δυνάµεων του ΣΥΡΙΖΑ, τον οποίο βέβαια τον ακύρωσαν οι ίδιοι
οι εκπαιδευτικοί. 

Άντε τώρα να τους πείτε για ακύρωση αυτού του νόµου, που
µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία εφαρµόζετε. 

Εκτός αν νοµίζετε ότι οι ηλεκτρονικές ψηφοφορίες δεν είναι
στα πάνω από τα µισά άρθρα του νόµου Χατζηδάκη που ψηφί-
σατε. 

Για να επανέλθω στο µυθιστόρηµα της Κυβέρνησης για τις
επενδύσεις, τα δισεκατοµµύρια των επιδοτήσεων που εµφανίζον-
ται σαν χρήµα που πέφτουν από τον ουρανό πληρώνονται ξανά
διπλά και τριπλά από τους εργαζόµενους αφού βασίζονται σε
φόρους, σε χρέη που θα τα πληρώσουν τα λαϊκά στρώµατα και
σε πληθωριστικό χρήµα που κόβει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα. Δεν χρειάζεται να είναι κανείς σοφός οικονοµικός µεγάλος
αναλυτής για να καταλάβει πια το προφανές. Η ακρίβεια, η ενερ-
γειακή φτώχεια, τα εργατικά ατυχήµατα των ντιλιβεράδων είναι
η άλλη όψη των τεράστιων κερδών που καταγράφει ο κλάδος
ενέργειας, ο κλάδος του τουρισµού, του ηλεκτρονικού εµπορίου.
Η ανάπτυξη σας ήταν, είναι και θα είναι πάντα ταξική και ανάλ-
γητη. 

Ο ίδιος ο προϋπολογισµός της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι βαθιά ταξικός όπως και ο χαρακτήρας της ανάπτυ-
ξης. Τι προβλέπεται πιο συγκεκριµένα και φέτος; Νέες αυξήσεις
στο σύνολο των έµµεσων φόρων, φοροαπαλλαγές για το µεγάλο
κεφάλαιο, περικοπές των δαπανών του κοινωνικού κράτους για
να επιτευχθούν δηµοσιονοµικά πλεονάσµατα, σταθερότητα του
τραπεζικού συστήµατος µε την κρατική στήριξη, δηλαδή, αφαί-
µαξη των φορολογουµένων που βασίζεται στην εκτίναξη του κό-
στους για τη λαϊκή οικογένεια σε επιτόκια καταθέσεων που µόλις
και υπερβαίνει το 0% όταν ο πληθωρισµός ξεπερνά το 10% αλλά

και δραστική αύξηση πλειστηριασµών σε βάρος πάλι λαϊκών οι-
κογενειών για να κινηθεί η καπιταλιστική αγορά. 

Όσο για τα δήθεν µπινελίκια στη συνάντηση του κ. Σταϊκούρα
µε τους τραπεζίτες, πού τα λέτε αυτά; Μιληµένα, ξηγηµένα τα
έχετε, κύριε Σταϊκούρα. Όλος σας ο καηµός είναι να συνεχίσουν
να πληρώνουν τα λαϊκά νοικοκυριά τα δάνειά τους, από αυτά που
δεν έχουν, δηλαδή. Όλα αυτά βέβαια δεν αποτελούν και καµµιά
πρωτοτυπία της Κυβέρνησής σας. Επαναλαµβάνετε και εσείς την
ίδια γνωστή συνταγή. Γι’ αυτό και προκαλεί σχόλια η κριτική του
ΣΥΡΙΖΑ για τους έµµεσους φόρους, τους πλειστηριασµούς, την
ενεργειακή φτώχεια και το εισόδηµα του λαού. Προκαλεί, όµως,
και οργή αφού ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ ο πρωταθλητής της εκτόξευσης
του ΦΠΑ. Ήταν αυτός που έφερε τα κοράκια. Είναι αυτός που
επίσης υπερθεµατίζει για την περιβόητη πράσινη ενέργεια που
αποτελεί βασικό εργαλείο απελευθέρωσης της ενέργειας κύριου
παράγοντα της ενεργειακής φτώχειας και ακρίβειας. 

Και για να έρθουµε και στο ζήτηµα της ακρίβειας που έχει γο-
νατίσει τις λαϊκές οικογένειες, όπως κάνατε όλοι σας στην πε-
ρίοδο 2010 - 2015, παρά τις όποιες υπαρκτές διαφορές σας, τότε
που ερµηνεύατε την κρίση ως κάτι παράταιρο και δήθεν ξένο
προς την κανονικότητα της καπιταλιστικής οικονοµίας, έτσι και
τώρα ερµηνεύετε την ακρίβεια µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο, ως
κάτι εξωγενές που οφείλεται είτε στον πόλεµο, όπως λέει η Νέα
Δηµοκρατία, είτε σε κάποιους διαχειριστικού χαρακτήρα επιλο-
γές της σηµερινής Κυβέρνησης, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ ,ο οποίος µάλι-
στα ισχυρίζεται πως έτσι παραβιάζεται η ιερή ευρωπαϊκή κα-
νονικότητα, δηλαδή, η κανονικότητα των βρώµικων λόµπι που λέ-
γαµε και στην αρχή. 

Να σας θυµίσω, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι για την ακρί-
βεια και τις ανατιµήσεις, για τους αυξηµένους λογαριασµούς
ρεύµατος, µιλούσαµε σε αυτή εδώ την Αίθουσα όταν συζητού-
σαµε και τον περσινό προϋπολογισµό. Μόνο που τον Δεκέµβρη
του 2021, ο Πούτιν δεν είχε ακόµα επέµβει στην Ουκρανία, δεν
είχε ξεκινήσει αυτός ο ιµπεριαλιστικός πόλεµος. Τότε πριν ένα
χρόνο, ψελλίζατε κάτι κωµικοτραγικά για κάτι φυτείες του καφέ
στη Βραζιλία που ανεβάζουν τις τιµές. Έχετε φτάσει στο σηµείο
να κάνετε κεντρικό ερώτηµα της µεταξύ σας αντιπαράθεσης ποιο
κοµµάτι της ακρίβειας είναι εισαγόµενο και ποιο είναι εγχώριο ή
αν είµαστε λίγο πάνω ή λίγο κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Δεν υπάρχει µεγαλύτερη κοτσάνα για να το πω έτσι χυδαία, όπως
αξίζει σε ένα τέτοιο ερώτηµα, το οποίο µάλιστα προσπαθείτε να
το επιβάλλετε και στον λαό µας. 

Είναι δυνατόν να µιλάµε για εισαγόµενη ακρίβεια όταν µια
χώρα και µάλιστα του µικρού µεγέθους της Ελλάδας είναι πλή-
ρως ενσωµατωµένη στην ευρωενωσιακή αγορά, στους διάφο-
ρους µηχανισµούς, όπως είναι τα Χρηµατιστήρια Ενέργειας και
εφαρµόζει απαρέγκλιτα µια στρατηγική που ευθύνεται για την
ακρίβεια; Άρα κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κόψτε αυτή την
κοτσάνα περί εισαγόµενης ακρίβειας και πολέµου. Εδώ, η Βρε-
τανία που δεν εξαρτάται από το ρωσικό φυσικό αέριο που δεν
είναι καν µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης αντιµετωπίζει κι αυτή
ακριβώς τα ίδια προβλήµατα που οδηγούν µάλιστα και σε αλλα-
γές κυβερνήσεων κάθε τρεις και λίγο εκεί. Ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ απορ-
ρίπτει το αφήγηµα περί εισαγόµενης ακρίβειας ακριβώς. Απλά
διαφωνεί στο ποσοστό. Και δεν το απορρίπτει όχι µόνο γιατί έχει
συνδιαµορφώσει όλες τις πολιτικές επιλογές και τους µηχανι-
σµούς που εκτινάσσουν τις τιµές αλλά γιατί ξέρει πολύ καλά ότι
κάποια στιγµή, αν είναι αυτός στην Κυβέρνηση, θα πρέπει να επι-
καλεστεί την ίδια κοτσάνα µπροστά στον λαό. 

Κυρίες και κύριοι, πραγµατικά η συζήτηση για τον κρατικό
προϋπολογισµό όλες αυτές τις µέρες είναι αποκαλυπτική. Και
όπως έλεγα και στην αρχή µε δεδοµένο ότι αυτός ο προϋπολο-
γισµός είναι και προεκλογικός, δύσκολα µπορεί κανείς να διακρί-
νει τα όρια µεταξύ Κυβέρνησης και Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
σε σχέση µε τις κεντρικές πολιτικές που καθορίζουν τη ζωή του
λαού ειδικά στο πεδίο της οικονοµίας. Και είναι πάρα πολύ λο-
γικό αυτό γιατί τέτοιοι είστε. 

Διαφωνείτε µήπως στο Ταµείο Ανάκαµψης που είναι το νέο
υπερµνηµόνιο; Όλοι σας ψηφίσατε τις συµβάσεις του απλά τώρα
τσακώνεστε πως θα γίνει η µοιρασιά, δηλαδή, σε ποιους οµίλους
θα καταλήξει το ζεστό χρήµα. Διαφωνείτε µήπως µε τη στρατη-
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γική της πράσινης µετάβασης, µέρος της οποίας είναι και η απο-
λιγνιτοποίηση, δηλαδή η απαξίωση των εγχώριων πηγών ενέρ-
γειας; Διαφωνείτε µήπως στις νατοϊκές δεσµεύσεις που εκτός
των άλλων δεσµεύουν πάνω από το 2% του ΑΕΠ για νατοϊκούς
εξοπλισµούς; Δεν ξέρω ποιος είναι πιο νατοϊκός εδώ µέσα, η Νέα
Δηµοκρατία ή ο ΣΥΡΙΖΑ; Καλά δεν µιλάω για το ΠΑΣΟΚ. Έχει
δώσει τα ρέστα του τις προηγούµενες δεκαετίες. Φυσικά και δεν
διαφωνείτε γι’ αυτό και έχετε ψηφίσει από κοινού ένα πολύ µε-
γάλο µέρος των νοµοσχεδίων της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Γι’ αυτό και όλο και πιο συχνά εσείς του ΣΥΡΙΖΑ βάζετε στο
στόχαστρο µόνο τον κ. Μητσοτάκη αφήνοντας συχνά απ’ έξω
τους υπόλοιπους Υπουργούς, την Κυβέρνησή του. Μάλιστα, µια
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ µίλησε εδώ µέσα για Κυβέρνηση του ενός
ανδρός, για Υπουργούς αχυρανθρώπους. Σοβαρά τώρα; Αχυ-
ράνθρωπος είναι ο Χατζηδάκης της ιδιωτικοποίησης του ασφα-
λιστικού, της ποινικοποίησης της συνδικαλιστικής δράσης; Η
Κεραµέως της ιδιωτικοποίησης της παιδείας, της Πανεπιστηµια-
κής Αστυνοµίας; Ο Πλεύρης της αντιλαϊκής διαχείρισης της
υγείας, της ιδιωτικοποίησης του ΕΣΥ; Ο Χρυσοχοΐδης και ο Θε-
οδωρικάκος τώρα της καταστολής και του αυταρχισµού µε τον
περιορισµό των διαδηλώσεων; Πόσο πιο καθαρά πια να µας πείτε
πως εσείς θα µπορούσατε να βρεθείτε σε µια κυβέρνηση µε τη
Νέα Δηµοκρατία αλλά χωρίς τον Μητσοτάκη. Δηλαδή, πού δια-
φωνείτε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ µε τη Νέα Δηµοκρατία; «Αν θα είµαστε
στον ευρωπαϊκό µέσο όρο», µας απαντάτε. Έτσι µας απαντήσετε
εδώ µέσα. Δηλαδή, τι σηµαίνει αυτό; Αν η αύξηση των τιµών θα
είναι 2% πιο χαµηλή, δηλαδή αν στο εισόδηµα των 1000 ευρώ θα
έχει το λαϊκό νοικοκυριό κι ένα κέρδος το πολύ 20 ευρώ που εξα-
νεµίζεται κι αυτό την ίδια στιγµή από την ίδια την ακρίβεια, από
τις ανατιµήσεις. 

Πού άλλου διαφωνείτε; Για το ποσοστό του κράτους στη ΔΕΗ
και για τα υπερκέρδη των ιδιωτικών οµίλων της ενέργειας, λες
και δεν ήταν η ΔΕΗ του 51% επί ΣΥΡΙΖΑ που µε τις ΝΟΜΕ και την
πώληση ηλεκτρικής ενέργειας στους ιδιώτες κάτω του κόστους
διαµόρφωσε το καρτέλ της ενέργειας. Για πείτε µας, λοιπόν, µια
κρατικοποιηµένη κατά 51% επιχείρηση ηλεκτρισµού στο πλαίσιο
της απελευθερωµένης αγοράς δεν θα διασφαλίσει κέρδος για
τους ιδιώτες µετόχους της και για να ανταγωνιστεί τους υπόλοι-
πους οµίλους; Δεν θα κινηθεί και αυτή µε βάση την πολιτική της
πράσινης ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις δεσµεύσεις
της, τη ρήτρα διοξειδίου του άνθρακα, την προώθηση των ΑΠΕ
και αναγκαστικά θα παράγει πανάκριβα ηλεκτρική ενέργεια αφού
είναι πανάκριβο το φυσικό αέριο, πανάκριβες οι ΑΠΕ, ενώ η
ρήτρα διοξειδίου του άνθρακα της Ευρωπαϊκής Ένωσης κάνει
πανάκριβο και το λιγνίτη; Μια τέτοια, λοιπόν, επιχείρηση κρατι-
κής ενέργειας θα πρέπει είτε να πουλάει ακριβά το ρεύµα, είτε
να επιδοτείται και από τον κρατικό προϋπολογισµό δηλαδή πάλι
από τις τσέπες των φορολογουµένων. 

Τόσο προοδευτική, συνεπώς, είναι αυτή η πρότασή σας! 
Για να µην πω για το αποκαλυπτικό παράδειγµα των κρατικο-

ποιήσεων που ο ΣΥΡΙΖΑ εµφανίζει σαν τη νέα µαγική λύση µε την
οποία µπορούν να λυθούν όλα τα εργατικά λαϊκά προβλήµατα.
Τι ακριβώς µας λέει; Ότι µια κρατική τράπεζα µπορεί να δίνει και
υψηλά επιτόκια και χαµηλά δάνεια, ότι µια κρατική εταιρεία ενέρ-
γειας µπορεί να δίνει φθηνό ρεύµα. 

Όµως, µια κρατική τράπεζα για να προσελκύει καταθέσεις θα
πρέπει να δίνει υψηλότερο επιτόκιο. Για να µην πέσει έξω, θα
πρέπει να δανείζει µόνο σε επιχειρήσεις που έχουν κέρδος το
οποίο, όµως, για να προκύψει θα πρέπει το κεφάλαιο να εκµε-
ταλλεύεται τους εργαζόµενους, ειδάλλως θα πέσει έξω. Μια κρα-
τική τράπεζα που δανείζει κεφάλαια, ανεξάρτητα µε το αν έχει
δυνατότητα να τα πάρει πίσω, θα χρειάζεται συνεχώς κρατικές
επιδοτήσεις, τις οποίες θα τις πληρώνουν πάλι οι εργαζόµενοι. 

Σήµερα σε ολόκληρη την Ευρώπη οι απανωτές κρατικοποι-
ήσεις, που όντως γίνονται, απλά και µόνο γιατί οι επιχειρήσεις
έπεσαν έξω. Το κράτος δηλαδή κρατικοποιεί τη χασούρα, µόνο
και µόνο για να ξαναδώσει τις επιχειρήσεις αυτές καθαρές από
χρέη στο ιδιωτικό κεφάλαιο την επόµενη µέρα, όπως έχει κάνει
πάρα πολλές φορές στο παρελθόν. 

Γι’ αυτό και επισηµαίνουµε ότι είναι και αποπροσανατολιστική

και ψευδεπίγραφη και η κριτική που κάνουν άλλοι -όπως το
ΜέΡΑ25- στην κυβερνητική πολιτική. Το πρόβληµα του ελληνικού
λαού δεν είναι ότι έχει µετατραπεί η χώρα σε χρεοδουλοπαροι-
κία. Η αναγόρευση του χρέους σαν τον πυρήνα του προβλήµα-
τος, σαν το πραγµατικό αίτιο των δεινών που πέφτουν στις
πλάτες του λαού, σαν γενεσιουργό αιτία της κρίσης, δηλαδή,
είναι βολική µόνο στο σύστηµα. Βολεύει την άρχουσα τάξη να
συγκαλύπτονται τα τεράστια κέρδη, για παράδειγµα του τουρι-
στικού κεφαλαίου, των τραπεζών, των ενεργειακών οµίλων, των
εφοπλιστών, που προέρχονται από την ίδια την αφαίµαξη των ερ-
γαζοµένων. Βολεύει να αποδίδεται στο χρέος η εκδήλωση της
οικονοµικής καπιταλιστικής κρίσης. Βολεύει να συγκαλύπτεται
το γεγονός ότι τα τεράστια κέρδη των εφοπλιστικών οµίλων, που
µεταφέρουν υγροποιηµένο φυσικό αέριο προέρχονται από τις
τεράστιες επιβαρύνσεις της εργατικής λαϊκής οικογένειας, από
την τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας. 

Κι εδώ αναρωτιέται κανείς. Η απαγόρευση των εξορύξεων,
που επαναλαµβάνει το ΜέΡΑ25 αφορά, άραγε, όλες τις χώρες
του κόσµου ή µόνο την Ελλάδα; Δεν απασχολούν, βέβαια, φαί-
νεται τον κ. Βαρουφάκη το γεγονός ότι οι εισαγωγές φυσικού αε-
ρίου πιέζουν σηµαντικά το κρατικό χρέος της χώρας.

Κυρίες και κύριοι, η δική µας κριτική στην Κυβέρνηση, στον
προϋπολογισµό, δεν αφορά τα επιµέρους, εν τέλει ανούσια,
αλλά αφορά στα κύρια, αφορά σε όλες εκείνες τις αιτίες που δια-
µορφώνουν και το ίδιο το πολιτικό πρόβληµα της χώρας, δηλαδή,
το δρόµο ανάπτυξης υπέρ του µεγάλου κεφαλαίου και τις δε-
σµεύσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και επειδή ακριβώς το ΚΚΕ έχει θέσεις και πρόγραµµα εναν-
τίωσης µε τα κεντρικά, µε τα βασικά ζητήµατα, γι’ αυτό αποτελεί
και την καλύτερη εγγύηση στον αγώνα και για τα επιµέρους.
Γιατί σήµερα ο στόχος της φθηνής ενέργειας προϋποθέτει εναν-
τίωση και ρήξη µε την πράσινη ανάπτυξη, καταστρατήγηση της
ρήτρας του άνθρακα για να επαναλειτουργήσουν οι λιγνιτικοί
σταθµοί. 

Η προστασία της λαϊκής στέγης από πλειστηριασµούς απαιτεί
σύγκρουση µε την «σταθερότητα» των τραπεζών και τα κέρδη
των εταιρειών διαχείρισης, έχει να κάνει µε την πάλη για καθο-
λική απαγόρευση πλειστηριασµού λαϊκής κατοικίας και µε πλα-
φόν στις εταιρείες διαχείρισης για πώληση των υποθηκευµένων
ακινήτων στους ιδιοκτήτες τους, στην τιµή που το αγόρασαν. 

Η προστασία του λαϊκού εισοδήµατος σήµερα απαιτεί σύγ-
κρουση µε την ίδια, την υπάρχουσα, ασυδοσία της καπιταλιστι-
κής κερδοφορίας. Απαιτεί αγώνα για ουσιαστικές αυξήσεις σε
µισθούς και συντάξεις. 

Μπροστά στον αγώνα για όλα αυτά, µε συνέπεια, µε συνέχεια,
µε δυναµισµό χωρίς «ναι µεν, αλλά» µπαίνει το ΚΚΕ. Γι’ αυτό και
καλεί το λαό να µην προσδοκά λύσεις από διάφορους κυβερνη-
τικούς σωτήρες, από διάφορους προστάτες. Το σύνθηµα «µόνο
ο λαός µπορεί να σώσει το λαό» που επαναλαµβάνουµε συνεχώς
το τελευταίο διάστηµα, είναι εξαιρετικά επίκαιρο και όπου δοκι-
µάστηκε, οι εργαζόµενοι, ο λαός µας, είχαν σηµαντικές νίκες, ση-
µαντικές κατακτήσεις. Σε αυτό το σύνθηµα το ΚΚΕ είναι το κόµµα
που δίνει περιεχόµενο, ζωντάνια, κυρίως, προοπτική. 

Εξυπακούεται ότι για όλους αυτούς τους λόγους και άλλους,
που ανέπτυξαν όλες αυτές τις µέρες οι Βουλευτές του ΚΚΕ, λέµε
«όχι» στον αντιλαϊκό προϋπολογισµό σας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουτσούµπα για την οµιλία του.
Πριν καλέσω τον επόµενο οµιλητή, να ανακοινώσω ένα σχο-

λείο, το οποίο αποχώρησε κατά τη διάρκεια της οµιλίας και δεν
µπορούσα, φυσικά, να διακόψω τον κ. Κουτσούµπα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολούθησαν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Κοµοτηνής, από
τη Ροδόπη. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
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(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τα καλωσορίζουµε τα παιδιά κι ας µην τα ανακοινώσαµε την

ώρα της παρουσίας τους. Θα τους στείλω τα Πρακτικά για να
δουν ότι δεν τους αγνοήσαµε.

Καλώ στο Βήµα, τώρα, τον Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη. 

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µπορεί η ατµόσφαιρα έξω να είναι εορταστική, να είναι χρι-
στουγεννιάτικη -και φυσιολογικά είναι έτσι- δυστυχώς, όµως, η
ατµόσφαιρα κάτω από την οποία διεξάγεται η συζήτησή µας σή-
µερα είναι ζοφερή. Και όχι µόνο σήµερα, αλλά όλο το τελευταίο
διάστηµα. 

Γιατί εµείς θεωρούµε ότι απαραίτητη προϋπόθεση για την οι-
κονοµική ανάπτυξη, αλλά και την κοινωνική συνοχή, είναι η οµαλή
λειτουργία των δηµοκρατικών θεσµών, η απρόσκοπτη λειτουργία
των ανεξάρτητων αρχών και η ποιοτική λειτουργία της ίδιας της
δηµοκρατίας µας. Και, δυστυχώς, τίποτα από όλα αυτά δεν είναι
αυτονόητο στη χώρα µας. 

Γιατί οι χώρες που εξασφαλίζουν υψηλό βιοτικό επίπεδο για
όλους τους πολίτες, είναι οι χώρες που διασφαλίζουν ότι έχουν
θεσµούς που λειτουργούν και λειτουργούν υπέρ των πολιτών.
Και δυστυχώς ούτε αυτό είναι αυτονόητο στη χώρα µας. 

Ποια είναι, όµως, η πραγµατικότητα στη χώρα µας; Είναι οι
πρακτικές της συγκάλυψης, είναι η λειτουργία παρακρατικών µη-
χανισµών που δυσφηµούν την Ελλάδα στο εξωτερικό και υπονο-
µεύουν την πολιτική και οικονοµική σταθερότητα στο εσωτερικό. 

Ακούσαµε αυτές τις ηµέρες υπουργούς της Κυβέρνησης, τους
κυβερνητικούς Βουλευτές, να παρουσιάζουν µια πλασµατική ει-
κόνα για την οικονοµία και την κοινωνική κατάσταση στη χώρα
και σε λίγο, µε µαθηµατική ακρίβεια, θα ακούσουµε τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό να παρουσιάζει, µε επιλεκτικές, βέβαια, αναφο-
ρές σε στοιχεία στατιστικά, µια ειδυλλιακή εικόνα για τη χώρα,
για την οικονοµία, για την ίδια την κοινωνία. Μια εικόνα που είναι
έξω και πέρα από κάθε πραγµατικότητα.

Γιατί είναι δύσκολο και για τον Πρωθυπουργό, αλλά και για
τους περισσότερους από τους Υπουργούς του, να γνωρίζουν τι
αντιµετωπίζει σήµερα ένας µέσος πολίτης αυτής της χώρας, πώς
αλήθεια τα βγάζει πέρα ο κάθε πολίτης αυτής της χώρας. Και
τους είναι δύσκολο γιατί είναι σε πολύ µεγάλη απόσταση από το
µέσο πολίτη αυτής της χώρας. 

Απέναντι, λοιπόν, στην πλασµατική εικόνα που παρουσιάζει η
Κυβέρνηση, εγώ θα επιλέξω να αναφερθώ σε µία πραγµατική ει-
κόνα και για την ακρίβεια, σε πολλές εικόνες της πραγµατικότη-
τας στις οποίες ο κάθε πολίτης αυτής της χώρας θα δει τον
εαυτό του. Και δεν θα µπορούσα να µην ξεκινήσω από την πιο
µεγάλη εικόνα, την εικόνα που δείχνει τη µεγάλη πλειοψηφία των
Ελλήνων πολιτών να είναι ανυπεράσπιστοι απέναντι στην ακρί-
βεια και στην αισχροκέρδεια. 

Σήµερα, τρία εκατοµµύρια συµπατριώτες µας αντιµετωπίζουν
τον κίνδυνο της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισµού. Το
Νοέµβριο, το µήνα που εφαρµόστηκε το «καλάθι του νοικοκυ-
ριού», ο πληθωρισµός στα τρόφιµα ανέβηκε 12,8% και θα συνε-
χίσει να ανεβαίνει. Όσες εµφανίσεις και αν κάνουν κυβερνητικά
στελέχη σε πρωϊνάδικα, δυστυχώς ο πληθωρισµός στα τρόφιµα
θα συνεχίσει να ανεβαίνει. 

Ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες πολίτες στερούνται βα-
σικά αγαθά για τη διαβίωσή τους. Ολοένα και περισσότεροι αδυ-
νατούν να εξοφλήσουν «φουσκωµένους» λογαριασµούς. Μειώ-
νουν καταναλωτικές ανάγκες, περικόπτουν βασικά έξοδα ακόµα
και για τα είδη διατροφής. 

Και αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν τα λέει το ΠΑΣΟΚ,
αυτά τα λένε έρευνες του ΣΕΛΠΕ, του ΙΕΛΚΑ, ακόµα και η πα-
νευρωπαϊκή έρευνα της «CENTRUM» έβγαλε αυτές τις διαπιστώ-
σεις. Δύο στους τρεις αγοράζουν λιγότερα προϊόντα, τρεις
στους τέσσερις αγοράζουν φθηνότερα προϊόντα και οκτώ στους
δέκα αγοράζουν προϊόντα ιδιωτικής ετικέτας. Και µπορεί να γε-
λάτε κάποιοι από την Κυβέρνηση, αλλά δεν είµαι σίγουρος, κύ-
ριοι Υπουργοί, εάν έχετε πάει ποτέ σε σουπερµάρκετ από ανά-
γκη να επιλέξετε προϊόντα ιδιωτικής ετικέτας, όπως κάνει η µε-

γάλη πλειοψηφία των πολιτών σήµερα στη χώρα µε τις πολιτικές
που εφαρµόζετε.

Καταθέτω, λοιπόν, στα πρακτικά την έρευνα του καθηγητή
Δουκίδη και του Οικονοµικού Πανεπιστηµίου, που πιστοποιεί όλα
αυτά που µόλις είπα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εικόνα δεύτερη. Η αγοραστική δύναµη των Ελλήνων πολιτών
είναι 50% χαµηλότερη από την αγοραστική δύναµη του µέσου
Γερµανού πολίτη και 30% χαµηλότερη απ’ αυτή του πολίτη στην
Ισπανία. 

Η Κυβέρνησή σας αρνήθηκε την κάλυψη των χαµηλοσυνταξι-
ούχων µε ένα νέο ΕΚΑΣ. Η Κυβέρνησή σας αρνήθηκε να αυξήσει
τους µισθούς. Όταν ο µέσος µισθός στην Ευρωζώνη αυξάνεται
κατά 4% το 2022, στην Ελλάδα η αύξηση είναι 0,8%, πέντε φορές
δηλαδή χαµηλότερα, µε τον πληθωρισµό να είναι σε διψήφιο πο-
σοστό µέχρι πρότινος. 

Ακόµη όµως και οι αυξήσεις στις συντάξεις, που διαφηµίζετε
κάθε µέρα, κάθε ώρα, κάθε λεπτό στα µέσα ενηµέρωσης, δεν
αφορούν ένα µεγάλο αριθµό συνταξιούχων, καθώς εννιακόσιες
δέκα χιλιάδες συνταξιούχοι δεν θα πάρουν ούτε ένα ευρώ αύ-
ξηση από την Κυβέρνηση το 2023, λόγω της προσωπικής διαφο-
ράς. Αυτοί, άραγε, δεν αντιµετωπίζουν ακρίβεια; Δεν αντιµετωπί-
ζουν πληθωρισµό; Δεν έχουν υποχρεώσεις και ανάγκες;

Εικόνα τρίτη και πλέον δραµατική. Η πλειοψηφία των πολιτών,
η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών, έχει εγκλωβιστεί στον κυ-
κεώνα του ιδιωτικού χρέους. Ιδιωτικό χρέος που ξεπερνάει τα
270 δισεκατοµµύρια ευρώ και αυξάνεται διαρκώς, µία πραγµα-
τική βόµβα, που απειλεί την οικονοµική και κοινωνική συνοχή της
χώρας. 

Τέσσερα εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες, ναι, θα το ξαναπώ,
τέσσερα εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις και νοικο-
κυριά χρωστούν σήµερα που µιλάµε στην εφορία. Στα 6 δισεκα-
τοµµύρια είναι οι απλήρωτοι φόροι µέχρι το πρώτο δεκάµηνο του
2022. Ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες είναι τα κόκκινα δά-
νεια, που η Κυβέρνηση λέει ότι µείωσε, αλλά η πραγµατικότητα
λέει ότι όχι µόνο δεν µειώθηκαν, αλλά οδηγούν νοµοτελειακά σε
δεκάδες χιλιάδες πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας. Χρέη σε
τράπεζες, χρέη σε funds, χρέη στην εφορία, χρέη στον ΕΦΚΑ,
χρέη σε ΟΤΑ, χρέη σε προµηθευτές ενέργειας, όλα αυξηµένα
επί της θητείας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Εικόνα τέταρτη. Οι πολίτες πληρώνουν 15% επιτόκιο στην τρά-
πεζα για µία πιστωτική κάρτα, ενώ οι µικρές καταθέσεις για µια
ώρα ανάγκης έχουν σχεδόν µηδενικό επιτόκιο. Σύµφωνα µάλιστα
µε τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδας, οι ιδιώτες και τα νοι-
κοκυριά δανείζονται σήµερα, επί Νέας Δηµοκρατίας, µε υψηλό-
τερο επιτόκιο απ’ ό,τι δανείζονταν επί ΣΥΡΙΖΑ. Παράλληλα, οι
τράπεζες συνεχίζουν να εισπράττουν δυσανάλογα υψηλές προ-
µήθειες από τους πολίτες, κάτι που η Κυβέρνηση θυµήθηκε πρό-
σφατα, όταν το ζήτηµα έχει ανακύψει ήδη από τον Οκτώβριο του
2019. Τρία ολόκληρα χρόνια δεν έγινε τίποτα, λίγους µήνες πριν
τις εκλογές ξαφνικά θυµάται η Κυβέρνηση αυτό το ζήτηµα.
Όποια υπαρκτή ή ανύπαρκτη υπηρεσία ή συναλλαγή σκεφτεί κά-
ποιος, οι τράπεζες έχουν ήδη φροντίσει να τιµολογήσουν και µά-
λιστα πανάκριβα. Το µόνο που δεν έχει τιµολογηθεί µέχρι σήµερα
είναι η είσοδος του πολίτη µέσα στην τράπεζα. 

Εικόνα Πέµπτη. Μεγάλη κατηγορία πολιτών βλέπουν τα εισο-
δήµατά τους καθηλωµένα, βλέπουν το ενοίκιο τους να είναι 30%
αυξηµένο και το 70% των εισοδηµάτων τους να πηγαίνει για ενοί-
κια, λογαριασµούς και φόρους. Ταυτόχρονα, στην ίδια εικόνα χι-
λιάδες άνθρωποι µε σπασµένα φτερά, όπως οι νέοι, που δεν
µπορούν να κάνουν οικογένεια, που εξακολουθούν να µένουν
στο πατρικό τους, που τους συντηρούν οι γονείς τους. 

Εικόνα έκτη. Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις που αγκοµαχούν
καθηµερινά, µε µειωµένους τζίρους, αυξηµένα κόστη λειτουρ-
γίας, υπέρογκα χρέη από το παρελθόν, ανύπαρκτη πρόσβαση
στη ρευστότητα, αδύνατη συµµετοχή σε προγράµµατα αναπτυ-
ξιακά. 
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Θα µου πείτε: Η Κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα για τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις; Για να κάνουµε µια αποτίµηση, να δούµε τι
έκανε η Κυβέρνηση για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Πλήρης
αποτυχία σε όλα! Αποτυχία στον Πτωχευτικό Κώδικα, που δήθεν
θα έδινε δεύτερη ευκαιρία στις επιχειρήσεις, για να απαλλαγούν
από τα χρέη και να κάνουν ένα νέο ξεκίνηµα. Αποτυχία στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό, που σε ενάµιση χρόνο έχει φέρει δύο χι-
λιάδες ρυθµίσεις µε πάνω από πεντέµισι εκατοµµύρια να
χρωστούν σε εφορία, τράπεζες και funds. Αποτυχία στις µικρο-
χρηµατοδοτήσεις, που δεν λειτούργησαν ποτέ. Αποτυχία στην
πρόσβαση ρευστότητας από τις τράπεζες που το 90% των επι-
χειρήσεων είναι αποκλεισµένο. Αποτυχία στις συνέργειες των
επιχειρήσεων που θα συνενώνονταν δήθεν, για να γίνουν πιο αν-
ταγωνιστικές. Αποτυχία στον ψηφιακό εκσυγχρονισµό των επι-
χειρήσεων, που ακόµα τον περιµένουµε. 

Εικόνα έβδοµη. Υπάρχει µία έννοια που η Κυβέρνηση µισούσε
και µισεί. Και αυτή η έννοια είναι η δηµόσια υγεία και το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. το οποίο η Κυβέρνηση κατεδαφίζει και αποδο-
µεί µε χειρουργικό, στην κυριολεξία, τρόπο. Αναγκάζει πλέον
τους πολίτες να πληρώνουν για υπηρεσίες υγείας που ήταν δω-
ρεάν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Αυτές, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εικόνες της
ζοφερής πραγµατικότητας που βιώνουν εκατοµµύρια πολίτες σή-
µερα στη χώρα. Γι’ αυτές τις εικόνες, γι’ αυτά τα καθηµερινά ζη-
τήµατα και προβλήµατα, το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε λίγες ηµέρες πριν
συγκεκριµένες προτάσεις που δίνουν λύσεις και απαντήσεις για
ένα σύγχρονο κράτος πρόνοιας και τα άτοµα µε αναπηρία, για
ένα αναγεννηµένο δηµόσιο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, για ισότητα
ευκαιριών και ανοιχτή κοινωνία χωρίς διακρίσεις, για πλήρη ερ-
γασία και όχι απασχόληση. Εργασία, αυτό ζητούν οι νέοι σήµερα,
να έχουν εργασία και όχι απασχόληση. Πλήρης, λοιπόν, εργασία
µε δικαιώµατα, µε αξιοπρεπείς µισθούς, µε προσιτή στέγη, ώστε
να µπορούν, να µπορέσουν επιτέλους να κάνουν οικογένεια τα
νέα ζευγάρια. Καταθέσαµε προτάσεις για στήριξη της εγχώριας
παραγωγής και επιχειρηµατικότητας, για την ενίσχυση των αγρο-
τών και των κτηνοτρόφων µας, για την πράσινη και ψηφιακή µε-
τάβαση της οικονοµίας, για αποκεντρωµένο κράτος, για ισχυρο-
ποίηση των θεσµών, για αξιολόγηση και αξιοκρατία. 

Αυτές είναι οι προτάσεις του ΠΑΣΟΚ και τις καταθέτω στα
Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτές, όµως, είναι οι δικές µας προτάσεις που προσπαθούν
να διορθώσουν τις εικόνες που περιέγραψα πριν από λίγο, γιατί
δεν είναι ούτε εύκολο ούτε σίγουρο ότι µπορεί να διορθωθούν
γρήγορα αυτές οι εικόνες που βιώνουν οι Έλληνες πολίτες. 

Τις εικόνες, όµως, τα προβλήµατα που µόλις περιέγραψα,
προβλήµατα που αφορούν τον κάθε πολίτη, τους κανονικούς αν-
θρώπους, δεν τα γνωρίζουν ο κ. Μητσοτάκης και οι Υπουργοί
του. Γνωρίζουν, όµως, ανθρώπους σαν τον κ. Πάτση, που µπορεί
να δανείζεται προνοµιακά από τις τράπεζες, για να πλουτίσει
πάνω στον αγώνα χιλιάδων πολιτών, τους κόπους µιας ζωής,
µέσα από πλειστηριασµούς κύριας κατοικίας. Γνωρίζουν τους
παρόχους ρεύµατος και φυσικού αερίου, που καταγράφουν το
δεύτερο υψηλότερο ποσοστό κέρδους στην Ευρώπη, πουλώντας
ρεύµα σε διπλάσιες τιµές απ’ ό,τι το αγόρασαν στο χρηµατιστή-
ριο ενέργειας. 

Όλους αυτούς τους γνωρίζετε καλά, κύριοι της Κυβέρνησης,
και επειδή τους γνωρίζετε και τους γνωρίζετε πάρα πολύ καλά,
γι’ αυτό ακριβώς και δεν τους αγγίζετε. Για χάρη τους συγκρου-
στήκατε ακόµα και µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού και τη Ρυθµι-
στική Αρχή Ενέργειας. Για χάρη τους δεν διστάσατε να περιο-
ρίσετε στο µισό το ποσό που έπρεπε να πληρώσουν για τα υπερ-
κέρδη που έβγαλαν. Για χάρη τους δεν πραγµατοποιείτε ελέγ-
χους στην αγορά και αφήνετε τους καταναλωτές έρµαιο της
αισχροκέρδειας. Όταν το πετρέλαιο κίνησης αυξήθηκε στην Ελ-
λάδα τέσσερις φορές παραπάνω σε σχέση µε την Ευρώπη, στην
Ελλάδα έχουν επιβληθεί τρία πρόστιµα σε πέντε µήνες. Προ-

σέξτε. Τετραπλάσια η αύξηση του πετρελαίου κίνησης στην Ελ-
λάδα απ’ ότι στην Ευρώπη, σε πέντε µήνες η ελληνική Κυβέρ-
νηση έχει επιβάλει τέσσερα πρόστιµα και δεν συγκινήστε ούτε
από το πόρισµα της Επιτροπής Ανταγωνισµού, που αναφέρει
συγκεκριµένες αστοχίες και στρεβλώσεις στην αγορά των πετρε-
λαιοειδών. 

Πού είναι, λοιπόν, οι έλεγχοι και τα πρόστιµα που χρειάζονται
σήµερα οι πολίτες και οι καταναλωτές για να προστατευθούν
από την αισχροκέρδεια, όταν τα τρόφιµα αυξάνονται κάθε µήνα
τους προηγούµενους επτά µήνες και είναι βέβαιο ότι θα υπάρχει
αύξηση το επόµενο διάστηµα;

Και µάλιστα επειδή δεν µπορεί να είναι διαβολική σύµπτωση,
εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά τα πρόστιµα που επέβαλε η
ΔΙΜΕΑ για την αισχροκέρδεια στην αγορά τροφίµων. Προσέξτε,
κύριε Τσίπρα. Το προτελευταίο πρόστιµο επεβλήθη από τη
ΔΙΜΕΑ την ηµέρα που συζητούσατε την επίκαιρη ερώτηση µε τον
κ. Μητσοτάκη, στις 14 Οκτωβρίου. Το αµέσως επόµενο πρόστιµο
επιβλήθηκε χτες το βράδυ, παραµονή της συζήτησης του προ-
ϋπολογισµού της Βουλής. Αν είναι να λειτουργεί ο έλεγχος της
αγοράς κάθε φορά που ο Πρωθυπουργός έρχεται στη Βουλή για
να απαντήσει ή να τοποθετηθεί τον παρακαλούµε να έρχεται πιο
σύντοµα και πιο συχνά για να µπορούµε να διασφαλίσουµε τους
Έλληνες πολίτες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Το τελευταίο διάστηµα δεν διστάσατε µάλιστα να στήσετε µια

κακής ποιότητας παράσταση µε τις τράπεζες ότι δήθεν τους πιέ-
ζετε, ότι δήθεν δυσφορείτε, ότι δήθεν απαιτείτε από αυτούς να
αυξήσουν τα επιτόκια και να µειώσουν τις προµήθειες, αλλά την
ίδια στιγµή δεν τολµάτε να τις φορολογήσετε, όπως κάνουν
άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Αν θέλετε να δείξετε ότι κάτι κάνετε, υπάρχει λύση. Υιοθετήστε
την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για την προστασία του καταναλωτή µε
τη λειτουργία µιας Αρχής Προστασίας Καταναλωτή. Υιοθετήστε
την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για την προστασία της κύριας κατοικίας
και της αγροτικής περιουσίας. Υιοθετήστε την πρόταση του
ΠΑΣΟΚ για την προστασία των δανειοληπτών σε ελβετικό
φράγκο. Υιοθετήστε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για να µπορεί ο
δανειολήπτης να αγοράζει το δάνειό του πριν αυτό καταλήξει
στα funds και όχι αυτό να είναι προνοµιακή υπόθεση των funds,
όπως βεβαίως άφησε ορθάνοιχτη την πόρτα ο ΣΥΡΙΖΑ. Καταθέτω
στα Πρακτικά τις συγκεκριµένες προτάσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες προτάσεις, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σταµατήστε, λοιπόν, να νοµοθετείτε για τα συµφέροντα των
τραπεζών και ξεκινήστε να νοµοθετείτε για να προστατευθούν οι
αδύναµοι οικονοµικά πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρ-
νηση δεν λένε ψέµατα. Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Δεν λένε
ψέµατα όταν λένε ότι διαθέτουν σχέδιο. Αυτό που δεν λένε,
όµως, είναι το ποιους αφορά αυτό το σχέδιο της Κυβέρνησης,
ένα σχέδιο που είναι όνειρο για τους λίγους, αλλά εφιάλτης για
τους πολλούς µε τις ανισότητες να διευρύνονται, όπως επιβεβαι-
ώνεται και από τον συντελεστή Gini και τον δείκτη µέτρησης κοι-
νωνικής ανισότητας S80/S20, που θα καταθέσω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και αυτή η ανισότητα, αυτή η αίσθηση αδικίας αποτυπώνεται
και στον προϋπολογισµό που συζητάµε σήµερα, έναν προϋπο-
λογισµό που έχει συνταχθεί όχι για τους Έλληνες πολίτες, έναν
προϋπολογισµό που έχει συνταχθεί µε το βλέµµα αποκλειστικά
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στραµµένο στις αγορές. 
Και θα αναφερθώ στις πραγµατικές διαστάσεις του προϋπο-

λογισµού και όχι στις επίπλαστες που θέλει να κάνει η Κυβέρ-
νηση, κάνοντας έξι σύντοµες παρατηρήσεις. 

Παρατήρηση πρώτη, η Κυβέρνηση αναφέρεται σε σηµαντι-
κούς ρυθµούς ανάπτυξης τόσο για το τρέχον έτος όσο και για
το 2023 σε σχέση µε την Ευρωζώνη. Η ανάπτυξη, όµως, του τρί-
του τριµήνου ήταν µειωµένη κατά 0,5% σε σχέση µε το δεύτερο,
ενώ και οι ρυθµοί ανάπτυξης ήταν περίπου 50% µικρότεροι από
αυτούς που είχε προβλέψει η Κυβέρνηση. Ήταν µια ανάπτυξη
συγκυριακή, µια ανάπτυξη κρατικοδίαιτη, που δεν οφείλεται στην
ενίσχυση της εγχώριας αξίας και τις παραγωγικές επενδύσεις,
γιατί οι περισσότερες επενδύσεις είτε εντάσσονται στον χρηµα-
τοοικονοµικό τοµέα είτε στο real estate ή αφορούν εξαγορά επι-
χειρήσεων που ήδη λειτουργούν. Και αντίθετα οι παραγωγικές
επενδύσεις στη χώρα µειώθηκαν σε σχέση µε το 2020, ενώ οι
επενδύσεις σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, που όλοι στηρί-
ζουµε και όλοι λέµε ότι πρέπει να αναπτυχθούν, βαλτώνουν λόγω
κορεσµού του δικτύου.

Αυτό είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το επενδυτικό απο-
τύπωµα της Κυβέρνησης ή µάλλον δεν είναι µόνο αυτό, το απο-
τύπωµα της Κυβέρνησης φαίνεται από την ένταξη στον ανα-
πτυξιακό νόµο ενός πεντάστερου ξενοδοχείου αραβικών συµφε-
ρόντων στη Μύκονο µε 6,6 εκατοµµύρια ευρώ επιδότηση στον
αναπτυξιακό νόµο. Αυτές τις επιχειρήσεις επιδοτείτε και εντάσ-
σετε, κύριοι της Κυβέρνησης. Αυτές τις επιδοτήσεις στηρίζετε
και τις επενδύσεις σε µία χώρα και µία οικονοµία που πραγµατικά
έχει στερέψει από ρευστότητα. 

Το ίδιο διάστηµα στους πρώτους εννέα µήνες το εµπορικό έλ-
λειµµα σηµειώνει ρεκόρ µε αύξηση 63%. Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ
αυτό στα ιστορικά χρονικά, ίσως να ξανάγινε κάποιο διάστηµα
της πενταετίας Καραµανλή. Και βέβαια έχουµε µία οικονοµία,
στην οποία κυριαρχούν η κατανάλωση και οι εισαγωγές µε το έλ-
λειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών να µας γυρίζει τις
µνήµες στην πενταετία 2004-2009. 

Παρατήρηση δεύτερη, αφορά τις προβλέψεις του προϋπολο-
γισµού για την αύξηση του ΑΕΠ, τα οφέλη της οποίας δεν διαχέ-
ονται στην κοινωνία. Μόνο 7% των πολιτών, για την ακρίβεια µόνο
το 6,9% των πολιτών, είδε το εισόδηµά του να αυξάνεται την πε-
ρασµένη χρονιά. Και µαντέψτε; Είµαστε ουραγοί στην Ευρώπη
σε αυτόν τον τοµέα. Το 55% των θέσεων εργασίας για τις οποίες
πανηγυρίζει η Κυβέρνηση ότι αυξάνονται είναι θέσεις µερικής ή
εκ περιτροπής απασχόλησης µε µισθούς κάτω των 300 ευρώ. Και
η υποαπασχόληση αφορά κυρίως όσους βρίσκονται σε παραγω-
γική ηλικία και µε το εισόδηµά τους συντηρούν τα νοικοκυριά
τους. 

Η Κυβέρνηση επενδύει στην αξιοποίηση των πόρων του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Το ερώτηµα, όµως, παραµένει: Για ποιους τε-
λικά προορίζονται οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης; Πάντως
σίγουρα δεν προορίζονται για τους πολλούς, αλλά µάλλον για
τους πολύ λίγους. Γιατί οι πόροι αυτοί δεν στοχεύουν στην εγ-
χώρια προστιθέµενη αξία, δεν στοχεύουν στην ανταγωνιστικό-
τητα της µικροµεσαίας επιχείρησης, δεν στοχεύουν στη στήριξη
του πρωτογενούς τοµέα.

Χαρακτηριστικά θα πω ότι τα σαράντα ένα πρώτα δάνεια που
εγκρίθηκαν από το Ταµείο Ανάκαµψης δόθηκαν σε πολύ µεγάλες
επιχειρήσεις µετά από αξιολόγηση -φανταστείτε- που έγινε εν
λευκώ από τις τράπεζες. Ακριβώς το ίδιο µοντέλο που έγινε µε
το ΤΕΠΙΧ ΙΙ όταν αποκλείστηκαν το 90% των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων της χώρας. 

Παρατήρηση τρίτη και ιδιαίτερα σηµαντική, αφού συνδέεται
µε τη δηµοσιονοµική εικόνα της χώρας, που δεν είναι όπως θέ-
λετε να την παρουσιάσετε. Η Κυβέρνηση θυµίζοντας τη Νέα Δη-
µοκρατία από τα παλιά χρησιµοποιεί ως εργαλείο δηµιουργικής
λογιστικής τα εξοπλιστικά προγράµµατα, διογκώνει τις ληξιπρό-
θεσµες οφειλές και τις εκκρεµείς επιστροφές φόρων για να εµ-
φανίσει την εικόνα της συνεπούς, της συνετής και υπεύθυνης
δηµοσιονοµικής διαχείρισης, µια δηµοσιονοµική διαχείριση που
οδήγησε σε σωρευτικό έλλειµµα 38,8 δισεκατοµµύρια την τριετία
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και το χρέος στα 359 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Το δηµόσιο χρέος της χώρας σήµερα είναι

359 δισεκατοµµύρια ευρώ, τρία δισεκατοµµύρια παραπάνω απ’
όσο ήταν πριν γίνει το PSI, κύριοι της Κυβέρνησης.

Και οι δυσοίωνες προβλέψεις για το δηµόσιο χρέος ενισχύον-
ται ακόµα περισσότερο, αν σκεφτεί κανείς τη ραγδαία αύξηση
των κρατικών εγγυήσεων κατά 21 δισεκατοµµύρια ευρώ και µά-
λιστα µε το πραγµατικό τους µέγεθος, κύριε Υπουργέ, να απο-
κρύπτεται στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού. 

Απόκρυψη µεγέθους κρατικών εγγυήσεων, µεταθέσεις πληρω-
µών, ληξιπρόθεσµες οφειλές, δηµιουργική λογιστική. Σας θυµίζει
κάτι όλο αυτό; Μήπως σας θυµίζει τη δηµοσιονοµική διαχείριση
της πενταετίας 2004-2009 µε τα µεγάλα ελλείµµατα που κατέ-
στρεψε τα δηµόσια οικονοµικά; Αλλά δυστυχώς δεν ήταν διδα-
κτική, απ’ ό,τι φαίνεται, για τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ο εφιάλτης του δηµοσίου χρέους δεν έχει αποµακρυνθεί. Είναι
εδώ και κάνει απειλητικά την εµφάνισή του σε µια πάρα πολύ δύ-
σκολη συγκυρία, σε µια συγκυρία προεκλογική, µε την πολιτική
σταθερότητα να είναι ζητούµενο, σε µια συγκυρία που η επενδυ-
τική βαθµίδα δείχνει να αποµακρύνεται. Δεν το λέµε εµείς. Το
λέει ο ΟΟΣΑ και το λέει και η «MORGAN STANLEY», σε µια συγ-
κυρία που τα επιτόκια βρίσκονται σε απαγορευτικά και υψηλά
επίπεδα για την παγκόσµια οικονοµία, η οποία µπαίνει σε φάση
επιβράδυνσης. 

Παρατήρηση τέταρτη. Η Κυβέρνηση, δυστυχώς, επιφυλάσσει
µόνο δυσοίωνες προοπτικές για τους πολίτες την επόµενη χρο-
νιά. Και αναφέροµαι στην αύξηση των έµµεσων φόρων κατά 1,2
δισεκατοµµύριο ευρώ που σωρευτικά µας κάνει 6 δισεκατοµµύ-
ρια περισσότερους έµµεσους φόρους τη διετία που περνάµε. Οι
Έλληνες πληρώνουν έµµεσους φόρους για τα καύσιµα δύο
φορές µεγαλύτερους από τους αντίστοιχους των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, ενώ παρά την ακρίβεια και τον πληθωρισµό
ο ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής παραµένει στα ύψη. 

Διατίθεται µόνο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ για µέτρα ενίσχυσης
των πολιτών που πλήττονται, κυρίως, από την ενέργεια, ενώ συ-
νεχίζεται η υποχρηµατοδότηση στην παιδεία και στην υγεία. Σε
αυτό δεν µας εκπλήσσετε. 

Παρατήρηση πέµπτη. Υπάρχει ένα γενικευµένο έλλειµµα της
Κυβέρνησης σε τοµείς που δεν προβλέπεται ούτε υπάρχει καµ-
µία παρέµβαση. Και αναφέροµαι στην αξιοποίηση νέων τεχνολο-
γιών και τη χρήση ανοιχτών δεδοµένων για τη διεύρυνση της
διαφάνειας, της λογοδοσίας, της συµµετοχής των πολιτών -σε
αυτό οµνύατε, δεν έχετε κάνει τίποτα- στην ενίσχυση και αναβάθ-
µιση της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ», στον εκσυγχρονισµό του Μητρώου Δηµο-
σίων Συµβάσεων και τη διαφάνεια στις αναθέσεις έργων και
υπηρεσιών, αναθέσεις που έχουν ξεπεράσει κάθε ιστορικό προ-
ηγούµενο. 

Παρατήρηση έκτη. Απουσιάζουν ουσιαστικά µέτρα στήριξης
πρωτογενούς τοµέα, ο οποίος πλήττεται καίρια από την ακρίβεια
και τον πληθωρισµό. Αγρότες και κτηνοτρόφοι βλέπουν το κό-
στος παραγωγής να αυξάνεται, να αυξάνεται δραµατικά και να
αυξάνεται σε τέτοιο επίπεδο που πολλοί από αυτούς αναγκάζον-
ται είτε να µειώσουν είτε να εγκαταλείψουν τις καλλιέργειές
τους. 

Πώς θα γίνει, κύριοι της Κυβέρνησης, η παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας; Πώς θα διασφαλιστεί η διατροφική αυτάρ-
κεια της χώρας, όταν αγρότες κτηνοτρόφοι περιµένουν από
εσάς δύο φορές το χρόνο να τους δώσετε κάποια επιδόµατα; Κι
όσο κι αν αυτό σας ενοχλεί, εµείς που ζούµε µε τους αγρότες
κτηνοτρόφους, που νιώθουµε την αγωνία τους την καθηµερινή,
θα επιµένουµε ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι και πρέπει να είναι
βασικός πυλώνας ανασυγκρότησης της οικονοµίας της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από τέσσερις και πλέον
µήνες αποκαλύφθηκε το σκάνδαλο των υποκλοπών. Για την ακρί-
βεια, αποκαλύφθηκε µόνο η κορυφή του παγόβουνου και η επι-
µονή του ΠΑΣΟΚ για την πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης
αντιµετωπίστηκε µε επιθέσεις. 

Μας κατηγορείτε διαρκώς και µας κατηγορούσατε ότι κουρά-
ζουµε µε αυτό το θέµα και ότι δεν πρέπει να επιµένουµε. Στις
Βρυξέλλες όµως κανείς δεν είπε στους δηµοσιογράφους της «LE
SOIR» που ερευνούσαν και ανακάλυψαν την υπόθεση χρηµατι-
σµού ότι κουράζουν. Στις Βρυξέλλες κανείς δεν έθεσε σε παρα-
κολούθηση τους δηµοσιογράφους που ερευνούσαν το σκάνδα-
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λο, όπως κάνατε εσείς εδώ µε τον κ. Κουκάκη. Στις Βρυξέλλες η
δικαιοσύνη κινήθηκε γρήγορα και έφερε αποτελέσµατα, ενώ εδώ
η δικαιοσύνη µόλις χθες παρεµπόδισε την έρευνα της ανεξάρ-
τητης αρχής για την παρακολούθηση ενός δηµοσιογράφου και
ενός πολιτικού. Στις Βρυξέλλες δεν υπήρξε καµµία προσπάθεια
συγκάλυψης και συσκότισης του σκανδάλου, όπως έγινε εδώ, µε
πρωταγωνιστή βεβαίως την Κυβέρνηση. 

Και δεν βάλατε µυαλό από όλα όσα λέγατε από τον Αύγουστο.
Συνεχίζετε να διακινείτε αθλιότητες που δείχνουν τον πανικό σας.
Και µία από αυτές τις αθλιότητες είναι η προσπάθεια σύνδεσης
της υπόθεσης, για την οποία κατηγορείται η κ. Καϊλή, µε την υπό-
θεση παρακολούθησης του Νίκου Ανδρουλάκη. Αθλιότητα πρώ-
του µεγέθους, που διακινείται από τα χαλκεία του Μαξίµου -το
γνωρίζουµε αυτό- µε διαρροές και δήθεν εκτιµήσεις που υπάρ-
χουν, ενώ είναι γνωστό ότι ποτέ δεν ζητήθηκε από τις βελγικές
αρχές η συνδροµή της ΕΥΠ για την υπόθεση της κ. Καϊλή, ενώ
γνωρίζετε ότι ποτέ δεν ήρθη το απόρρητο επικοινωνιών της κ.
Καϊλή. Συνεχίζετε να λέτε ψέµατα. Συνεχίζετε να διακινείτε αυτές
τις διαρροές. 

Εµείς καλέσαµε από την πρώτη στιγµή την Κυβέρνηση να µας
πει, να µας πει επιτέλους τον λόγο της παρακολούθησης του
Νίκου Ανδρουλάκη από τον παρακρατικό µηχανισµό της ΕΥΠ, ο
οποίος είχε στενή σχέση µε το Μέγαρο Μαξίµου. Είχε ως σηµείο
αναφοράς το Μέγαρο Μαξίµου. 

Και σας ρωτήσαµε γιατί ξέρουµε τον λόγο και ο λόγος ήταν οι
εσωκοµµατικές εκλογές για την ανάδειξη του προέδρου του
ΠΑΣΟΚ. Γι’ αυτό παρακολουθούσαν τον Νίκο Ανδρουλάκη. 

Και κάτι ακόµα και θέλω να ρωτήσω την Κυβέρνηση. Μήπως
οι παρακολουθήσεις Υπουργών σας σχετίζονται και αυτές µε την
υπόθεση της κ. Καϊλή; Πόση φαιδρότητα µπορούµε να αντέ-
ξουµε πια στη δηµόσια συζήτηση; 

Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ, µετά από όλα αυτά και όσα βλέ-
πουν το φως της δηµοσιότητας, λέει πλέον πολλά η αγωνία σας
-η πρεµούρα σας, να πω- από την πρώτη µέρα που γίνατε Πρω-
θυπουργός να αναλάβετε και την αρµοδιότητα ελέγχου της ΕΥΠ.
Και θέλω να σας ρωτήσω εδώ, από το Βήµα της Βουλής, για µία
ακόµα φορά: Πόσους αρχηγούς κοµµάτων, Βουλευτές, δηµοσιο-
γράφους και επιχειρηµατίες παρακολουθεί η ΕΥΠ και αυτός ο
άθλιος παρακρατικός µηχανισµός που στήθηκε; Γνωρίζετε; Εν-
διαφερθήκατε να µάθετε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ που αποτελούσε
στόχο απαξίωσης αλλά και δυσφήµισης, έχει τελειώσει. Ο Νίκος
Ανδρουλάκης, πιστός στη γραµµή της πλήρους διαφάνειας για
τους πάντες και τα πάντα, προχώρησε στην άµεση διαγραφή της
κ. Καϊλή, αµέσως µετά την αποκάλυψη της υπόθεσης διαφθο-
ράς.

Ο Πρωθυπουργός µίλησε για στενάχωρα πράγµατα. Βέβαια,
για τον Πρωθυπουργό και για τη Νέα Δηµοκρατία, που είναι στε-
νάχωρα πράγµατα υποθέσεις όπως του κ. Πάτση και της κ.
Καϊλή, περιµένουµε να δούµε αν θα δεχτεί την ψήφο εµπιστοσύ-
νης που θα δώσει ο κ. Πάτση προς την Κυβέρνηση ψηφίζοντας
τον προϋπολογισµό σήµερα το βράδυ. Γιατί είναι στενάχωρα
πράγµατα. Γιατί για σας αυτά είναι στενάχωρα πράγµατα. 

Για εµάς όµως είναι απαράδεκτα φαινόµενα. Γι’ αυτό και οφεί-
λουµε να ξεκαθαρίζουµε µε άµεσο και απόλυτο τρόπο τη θέση
µας. Στελέχη που χρησιµοποιούν το ΠΑΣΟΚ για την προσωπική
τους ανέλιξη και πλουτισµό, δεν έχουν καµµία θέση στην παρά-
ταξή µας. Στελέχη για τα οποία υπάρχουν αποχρώσες ενδείξεις
διαφθοράς, τίθενται αυτόµατα εκτός παράταξης. 

Και η αποκάλυψη του σκανδάλου και της εµπλοκής της κ.
Καϊλή επιτάχυνε την ήδη προδιαγεγραµµένη πορεία που υπήρχε
στις σχέσεις της µε το ΠΑΣΟΚ και αυτό δεν είναι κάτι που γνω-
ρίζουµε οι περισσότεροι σε αυτή την Αίθουσα. Είναι βέβαιο ότι
το γνωρίζουν οι παροικούντες όχι στην Ιερουσαλήµ αλλά στις
Βρυξέλλες. 

Κι αν δεν το ξέρετε, κύριε Πρωθυπουργέ, ρωτήστε τους Ευ-
ρωβουλευτές σας. Ρωτήστε την κ. Σπυράκη. Ρωτήστε τον κ. Κύρ-
τσο ή µάλιστα, καλύτερα, ρωτήστε αυτούς που παρακολου-
θούσαν τον κ. Κύρτσο, για να σας πιστοποιήσουν του λόγου το
αληθές. 

Να είστε βέβαιος ότι γνωρίζουµε τι συµβαίνει, τις υπόγειες δια-

δροµές που ήταν σε εξέλιξη. Άλλωστε κάποιοι έχουν συνδροµική
σχέση µε υπόγειες διαδροµές και αποστασίες. Οι πρακτικές του
πολιτικού αµοραλισµού και τυχοδιωκτισµού ποτέ δεν νοµιµοποι-
ήθηκαν από τη ζωή και την ιστορία. 

Και ελπίζω, κύριε Πρωθυπουργέ, να βρείτε κάποιο καλύτερο
επιχείρηµα από αυτό που χρησιµοποιείτε εσχάτως εναντίον του
ΠΑΣΟΚ, επειδή σας ενοχλούν όσα λέµε, επειδή δεν κουραζόµα-
στε να ζητάµε την πλήρη διαλεύκανση του σκανδάλου. 

Μας κατηγορείτε ότι συµπλέουµε µε το ΣΥΡΙΖΑ, όπως µας κα-
τηγορούσε ο ΣΥΡΙΖΑ ότι συµπλέαµε µαζί σας όταν µιλούσαµε για
τη σκευωρία της «NOVARTIS» της µε τη σπίλωση πολιτικών προ-
σώπων χωρίς στοιχεία. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, αρχίζετε πλέον και µοιάζετε πολύ µε το
ΣΥΡΙΖΑ στην επιχειρηµατολογία εναντίον του ΠΑΣΟΚ και µε όλα
όσα έχετε κάνει µέχρι στιγµής και όλα όσα κάνετε δεν ταυτίζεστε
πλέον µε την πολιτική σταθερότητα, όπως θέλετε να παρουσιά-
ζετε τον εαυτό σας. Μάλιστα, είστε το πρόβληµα για την πολιτική
σταθερότητα και τις οµαλές πολιτικές εξελίξεις της χώρας. Η πο-
λιτική σας είναι απειλή για την κοινωνική και οικονοµική σταθε-
ρότητα της χώρας. 

Και επειδή είπαµε ότι δεν θα είστε Πρωθυπουργός µε τη δική
µας στήριξη, δεν σηµαίνει βεβαίως ότι θα είναι Πρωθυπουργός
ο κ. Τσίπρας. Μάλλον θα πρέπει και οι δυο σας να αρχίσετε να
συνειδητοποιείτε ότι η χώρα δεν αρχίζει και δεν τελειώνει από
εσάς και µε εσάς. Όπως πρέπει και να το πάρετε απόφαση όλοι
και στον ΣΥΡΙΖΑ και στη Νέα Δηµοκρατία ότι το ΠΑΣΟΚ δεν προ-
σφέρεται για εκλογική λεηλασία, δεν προσφέρεται για µικρός και
βολικός κυβερνητικός εταίρος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Το ΠΑΣΟΚ έχει επιλέξει την αυτόνοµη πορεία. Βάζει πέρα και

πάνω από όλα -και το έχει αποδείξει διαχρονικά αυτό µε πολιτικό
κόστος, όταν κάποιοι κρύβονταν ή φώναζαν- τα συµφέροντα των
πολιτών και της πατρίδας. Η συµµετοχή µας σε µια κυβέρνηση
που δεν θα έχει καµµία σχέση µε τις αρχές και τις αξίες µας, µία
κυβέρνηση που δεν θα υπηρετεί την πλειοψηφία των πολιτών δεν
είναι επιλογή µας, όπως δεν είναι επιλογή µας η συµµετοχή σε
µια κυβέρνηση, που διακατέχεται από αντιλήψεις ελέγχου των
αρµών της εξουσίας, εργαλειοποίησης και διάβρωσης των θε-
σµών. 

Επιλογή µας είναι µια άλλη θεσµική αντίληψη για τη διακυβέρ-
νηση της χώρας στη βάση µιας προγραµµατικής συµφωνίας και
όχι βέβαια της αγωνίας για καρέκλες εξουσίας, γιατί τελικά δεν
είµαστε όλοι ίδιοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ θα καταψηφίσει τον
προϋπολογισµό, εκτός από τις δαπάνες για την προεδρία και την
άµυνα, γιατί αυτό επιτάσσει το καθήκον και η ιστορία µας, διότι
είµαστε υπεύθυνη πολιτική δύναµη και ασκούµε υπεύθυνη αντι-
πολίτευση, διότι είµαστε το µεγάλο πατριωτικό κίνηµα που
ίδρυσε ο Ανδρέας Παπανδρέου. 

Η εξωτερική πολιτική της χώρας πρέπει, όµως, να είναι ελλη-
νοκεντρική. Δεν πρέπει να ετεροκαθορίζεται. Και η σωστή πλευ-
ρά της ιστορίας και οι επικλήσεις περί πιστού συµµάχου δεν αρ-
κούν. Η Ελλάδα οφείλει να καταστήσει σαφές ότι σε µια αµυντική
συµµαχία πρέπει να υπάρχουν κανόνες και ότι δεν µπορεί η
Τουρκία να µην ακολουθεί βασικές επιλογές της συµµαχίας ή να
απειλεί ευθέως µια άλλη χώρα-µέλος του ΝΑΤΟ και να µένει στο
απυρόβλητο. Και βεβαίως, υποδείξεις να τα βρούµε µε τους
Τούρκους παραχωρώντας κυριαρχικά δικαιώµατα ή υποχωρών-
τας από αυτά, εµείς το ΠΑΣΟΚ δεν δεχόµαστε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2023 είναι χρονιά εκλογών.
Πρέπει, όµως, να γίνει και η χρονιά της ανατροπής αυτού του
αποτυχηµένου δικοµµατισµού. Πρέπει να γίνει η χρονιά της αλ-
λαγής µιας συντηρητικής πολιτικής, µιας πολιτικής που υπονο-
µεύει τα δηµόσια αγαθά, µιας πολιτικής που σπαταλά την τελευ-
ταία ίσως ευκαιρία της χώρας. 

Αλλαγή και ανατροπή, λοιπόν, µε το ΠΑΣΟΚ σε ρόλο πρωτα-
γωνιστή, µε το ΠΑΣΟΚ ισχυρό πόλο, µε το ΠΑΣΟΚ να εγγυάται
τις οµαλές πολιτικές εξελίξεις, την εθνική ενότητα και βεβαίως
τη συναίνεση στα κρίσιµα εθνικά θέµατα, µε ένα νέο κοινωνικό
συµβόλαιο που θα εγγυηθεί την αυτοπεποίθηση και την αξιοπρέ-
πεια που χρειάζεται ο ελληνικός λαός, µε µία διαφορετική πολι-
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τική στο επίκεντρο της οποίας θα βρίσκεται, όπως πάντα για
εµάς, ο άνθρωπος. Διότι το ΠΑΣΟΚ και ξέρει και µπορεί και θα
τα καταφέρει για όλες τις Ελληνίδες και για όλους τους Έλλη-
νες.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Κοµοτηνής Ροδόπης, (δεύτερο
τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μετά την οµιλία του κ. Κατρίνη καλώ στο Βήµα τον Πρόεδρο
του ΣΥΡΙΖΑ και Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Αλέξη
Τσίπρα. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή συζήτηση έχει ένα
µόνο ελπιδοφόρο µήνυµα να δώσει προς τον ελληνικό λαό:
Αυτός ο προϋπολογισµός θα είναι ο τελευταίος της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα είναι ο τελευταίος κρίκος στην αλυσίδα που δένει η Κυβέρ-

νηση Μητσοτάκη στον λαιµό της οικονοµίας και της ελληνικής
κοινωνίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Άρα, µιας και θα είναι τελευταίος -και το γνωρίζετε- θα είναι

και ένας προϋπολογισµός που δεν θα εφαρµοστεί. Πολύ σύν-
τοµα µία νέα προοδευτική κοινοβουλευτική πλειοψηφία θα βρί-
σκεται σε αυτά εδώ τα έδρανα και θα αναλάβει να τον αναθεω-
ρήσει…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
… και να κατανείµει µε δικαιοσύνη τόσο τα βάρη, όσο όµως

και τις δυνατότητες, γιατί βασικό χαρακτηριστικό και του φετινού
προϋπολογισµού της Κυβέρνησής σας είναι η κοινωνική αναλγη-
σία και η αδικία, η προκλητική λεηλασία των µισθωτών και της
µεσαίας τάξης που υποτίθεται ότι θα στηρίζατε, η προκλητική
αφαίµαξη των αδύναµων στρωµάτων, των µη προνοµιούχων και,
ταυτόχρονα, η προκλητική εξυπηρέτηση των ισχυρών, λίγων
αλλά ισχυρών. 

Με δυο λόγια, η προκλητική αναδιανοµή πλούτου και εισοδή-
µατος από τους πολλούς σε λίγους ισχυρούς είναι ο πυρήνας
της πολιτικής σας. Και αυτό, ξέρετε, δεν έτυχε. Αυτό πέτυχε.
Αυτό είναι το σχέδιό σας. Η πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας
-και το γνωρίζετε αυτό- αδυνατεί σήµερα να βγάλει τον µήνα,
αλλά µια χούφτα επιχειρήσεις έχουν προκλητικά και πρωτοφανή
υπερκέρδη. Αυτή είναι η πολιτική σας. Γι’ αυτό και το αίτηµα για
αλλαγή και για δικαιοσύνη παντού κερδίζει κάθε µέρα έδαφος
στην ελληνική κοινωνία. 

Και σας ακούω όλες αυτές τις µέρες να πανηγυρίζετε, κύριοι
συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, για δήθεν επιτυχίες της Κυβέρνη-
σης στο πεδίο της οικονοµίας και να προκαλείτε µε αυτόν τον
τρόπο, να λέτε ότι δήθεν σώσατε τη χώρα και την οικονοµία.
Ποιος; Η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης, η παράταξη που
έχει το θλιβερό προνόµιο να έχει χρεοκοπήσει τη χώρα όχι µία,
αλλά δύο φορές, µία το 2009 και µία το 2014. Διότι ήταν η δική
σας παράταξη και οι αποτυχίες της που οδήγησαν σε µια τροµα-
κτική δηµοσιονοµική προσαρµογή που ρήµαξε κυριολεκτικά την
οικονοµία και οδήγησε σε µια πρωτοφανή ανθρωπιστική κρίση.
Οι περίφηµες µεταρρυθµίσεις, που διαφηµίζατε δεν ήταν παρά
βαθιές περικοπές µισθών, συντάξεων και κοινωνικών δαπανών,
άγριοι φόροι και συνολικά σκληρά µέτρα ύψους 60 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Νοµίζετε ότι σε αυτή τη χώρα η ιστορία ξεκινά από το 2015;
Νοµίζετε ότι δεν έχει µνήµη ο ελληνικός λαός;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και ενώ τα είχατε κάνει όλα αυτά, παραδώσατε στην κυβέρ-

νηση του ΣΥΡΙΖΑ µια χώρα οικονοµικά χρεοκοπηµένη, µε άδεια
ταµεία, µε αρρύθµιστο χρέος, εκτός αγορών, µε δεσµεύσεις για
δηµοσιονοµικούς στόχους που δεν είχαν επιτευχθεί ποτέ, µε ένα
µνηµόνιο αναντίστρεπτα, όπως έλεγαν τότε, εκτός τροχιάς, µε
µια ανεργία στο 27% και µια ανεργία για τους νέους στο 60%, µε
τις καταθέσεις των Ελλήνων πολιτών στις τράπεζες να έχουν µει-
ωθεί κατά 77 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και επειδή σας ακούω να
ψελλίζετε περί της αξίας της συµµετοχής του δηµοσίου στις τρά-
πεζες, να θυµίσω ότι µόνο από το 2012 έως το 2014 η συµµετοχή
του ελληνικού δηµοσίου στις τράπεζες µειώθηκε κατά 27 ολό-
κληρα δισεκατοµµύρια. 

Μας παραδώσαµε µια χώρα παρία της Ευρώπης και της διε-
θνούς κοινότητας, µε την κοινωνία ηθικά καταρρακωµένη και την
κοινωνική συνοχή διαλυµένη, µε την αλληλεγγύη, τα συσσίτια και
τα κοινωνικά ιατρεία να προσπαθούν να αντισταθµίσουν την
ανάλγητη πολιτική σας. Αυτό παραδώσατε στους Έλληνες και
δεν το ξεχνούν. 

Και τολµάτε σήµερα να έρχεστε και να λέτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
αντιµετώπισε καµµία κρίση! 

Όχι απλώς αντιµετώπισε κρίση, αλλά αντιµετώπισε την κρίση
που εσείς του αφήσατε, που εσείς φτιάξατε στην ελληνική κοι-
νωνία και στον ελληνικό λαό! Τη δική σας την κρίση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κι έρχεστε σήµερα και παραδίδετε και µαθήµατα! Μας «κου-

νάτε το δάχτυλο». Μέσα σε τροµακτικές δυσκολίες αντιστρέ-
ψαµε αυτή την πορεία της καταστροφής, που εσείς είχατε δη-
µιουργήσει. 

Με εντιµότητα -κυρίως, µε εντιµότητα, το επαναλαµβάνω αυτό,
είναι χρήσιµο, αυτονόητο είναι, αλλά είναι χρήσιµο στις µέρες
µας- ο ΣΥΡΙΖΑ -ναι, µε εντιµότητα!- µε επιµονή, µε σκληρή δου-
λειά, καταφέραµε αυτό που ποτέ δεν φανταζόµασταν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν φανταζόσασταν εσείς, ότι θα µπορούσε η Ελλάδα να βγει

από το καθεστώς της επιτροπείας. Μέχρι το τέλος µιλούσατε -
σας θυµίζω- για δήθεν τέταρτο µνηµόνιο και για την ανάγκη να
πάει η χώρα σε πιστοληπτική γραµµή στήριξης. 

Η χώρα, όµως, κατάφερε µια καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια,
κατάφερε την επιστροφή στις αγορές, την ανάκτηση της αξιοπι-
στίας της και το κυριότερο, µε τη ρύθµιση του χρέους έναν κα-
θαρό διάδροµο χαµηλών αποπληρωµών, για τα επόµενα δέκα
-τουλάχιστον- χρόνια.

Μας παραδώσατε µια χώρα πνιγµένη στα χρέη και την ανυπο-
ληψία. Σας παραδώσαµε µια χώρα µε πρόσβαση στις αγορές, µε
αποκαταστηµένη την εµπιστοσύνη και µε 37 δισεκατοµµύρια στα
δηµόσια ταµεία. 

Αυτή είναι η δική µας διαχειριστική ικανότητα στις πράξεις και
στα αποτελέσµατα. Όχι βιτρίνα, όχι λόγια του αέρα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ερχόµαστε στο σήµερα. Τι κάνατε εσείς; Για να θυµηθώ µια

παραβολή, τι κάνατε «το τάλαντο που σας δόθηκε»; Το σπατα-
λήσατε µε τον πιο άδικο και ιδιοτελή τρόπο. Με τις παλαιές δο-
κιµασµένες συνταγές, που οδηγούν αναπόφευκτα στο ίδιο
αποτέλεσµα: Στην χρεοκοπία. Ευτυχώς αυτή τη φορά δεν θα
προλάβετε να ολοκληρώσετε το έργο σας, αλλά η ζηµιά -οικο-
νοµική, κοινωνική και ανθρώπινη- που έχετε ήδη επιφέρει, είναι
τεράστια και το γνωρίζετε καλά όσοι κυκλοφορείτε στην ελληνική
κοινωνία.

Ξαναγυρίσατε τη µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών σε µαύρες
µέρες. Στις µαύρες µέρες, παρόµοιες µε αυτές των µνηµονιακών
χρόνων. Και ακόµη χειρότερα, λένε πολλοί. Μόνο που τώρα δεν
υπάρχει η τρόικα, για να επιβάλλει περικοπές µισθών, αλλά ο µι-
σθός και το εισόδηµα πετσοκόβονται κάθε µήνα και κάθε µέρα,
από τις τιµές στο σουπερµάρκετ, στο πρατήριο της βενζίνης, από
τους λογαριασµούς του ρεύµατος. 

Μα, σας τύχανε πολλά στραβά, µας λέτε. Η πανδηµία. Μετά η
ενεργειακή κρίση. Ναι, πράγµατι, σας έτυχε η πανδηµία. Και κα-
ταγράψατε και εκεί ρεκόρ αρνητικό. Ρεκόρ απωλειών, ανά εκα-
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τοµµύριο πληθυσµού, χειρότεροι όλων, σε όλον τον δυτικό
κόσµο. Χειρότεροι ακόµα και από τη Βραζιλία του Μπολσονάρο.
Και γιατί; 

Προφανώς, γιατί αφήσατε το ΕΣΥ στη µοίρα του. Αυτή είναι η
αντίληψή σας, να σιχαίνεστε οτιδήποτε δηµόσιο. Αλλά, προσέξτε,
στο πεδίο της οικονοµίας, η πανδηµία ως παγκόσµια κρίση,
άνοιξε µια πόρτα δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων, που καµµία
άλλη κυβέρνηση δεν βρήκε ανοιχτή, από την είσοδο της χώρας
στην ΟΝΕ και µετά. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, για πρώτη φορά µετά τη σύναψη του
συµφώνου σταθερότητας, χαλάρωσε τους αυστηρούς δηµοσιο-
νοµικούς κανόνες. Ενώ την περίοδο της κρίσης-χρέους, η υπο-
χρέωση της χώρας ήταν τα µεγάλα πλεονάσµατα, εξαιτίας της
πανδηµικής κρίσης ή µάλλον χάριν της πανδηµικής κρίσης εφαρ-
µόστηκε η περίφηµη ρήτρα διαφυγής. Υπήρξαν περιθώρια σο-
βαρής δηµοσιονοµικής χαλάρωσης και για πρώτη φορά ένα τόσο
µεγάλο ευρωπαϊκό πακέτο, πλέον των 30 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, για την ανάκαµψη και την ανθεκτικότητα. 

Το ερώτηµα είναι: Τι έκανε η Κυβέρνησή σας αυτές τις δυνα-
τότητες; Ανεπάρκεια και ιδιοτέλεια, ιδιοτέλεια και ανεπάρκεια.
Αυτή ήταν η ουσία της πολιτικής της. Ούτε η κοινωνική συνοχή
ενισχύθηκε, αλλά ούτε και µια βιώσιµη αναπτυξιακή προοπτική
δηµιουργήθηκε. 

Πενήντα πέντε δισεκατοµµύρια, λέτε, ότι δαπανήσατε σε τρία
µόλις χρόνια.

Το µεγάλο ερώτηµα το οποίο αντικρίζω κάθε φορά που συ-
ναντώ µικροµεσαίους επιχειρηµατίες, κάθε φορά που βγαίνω
στην αγορά στην επαρχία ή στα µεγάλα αστικά κέντρα, το µε-
γάλο ερώτηµα αυτών των ανθρώπων είναι: «Μα, πού πήγαν αυτά
τα λεφτά; Εµείς δεν ενισχυθήκαµε. Ποιοι τα πήραν αυτά τα
λεφτά; Με ποια κριτήρια;».

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μην αρχίσουµε τις

διακοπές. Μια χαρά τα πάµε µέχρι τώρα. Ησυχία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Το γεγονός ότι σε αυτό το διάστηµα από την
πανδηµία και µετά έχει γίνει στη χώρα ρεκόρ απευθείας αναθέ-
σεων και κλειστών διαγωνισµών που έχουν πλέον ξεπεράσει τα
8,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, δίνει µια απάντηση για το πού πήγαν
τα λεφτά. Σε «ηµέτερους» και σε όσους δεν έχουν και τόσο µε-
γάλη ανάγκη πήγαν τα λεφτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό ο κόσµος αναρωτιέται, γι’ αυτό και οι ανισότητες δι-

ευρύνθηκαν. Οι πλούσιοι έγιναν πλουσιότεροι, οι φτωχοί φτωχό-
τεροι. Γι’ αυτό αυξήθηκε η φτώχεια, γι’ αυτό αυξήθηκε η παιδική
φτώχεια, γι’ αυτό και το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα µειώνε-
ται, γι’ αυτό και η µεγάλη πλειοψηφία των νοικοκυριών, των µι-
σθωτών, των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, των αγροτών και των
κτηνοτρόφων, των ελεύθερων επαγγελµατιών όχι µόνο δεν αι-
σθάνθηκαν την ενίσχυση, αλλά σήµερα στην κυριολεξία αδυνα-
τούν να επιβιώσουν.

Μετά την πανδηµική κρίση ήρθε η ενεργειακή και η πληθωρι-
στική κρίση, την οποία όµως δεν είχατε τη δυνατότητα όχι να
προβλέψετε, αλλά ούτε καν να εκτιµήσετε. Αυτή είναι η τροµερή
δική σας διαχειριστική ικανότητα. Στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλο-
νίκης τον Σεπτέµβρη του 2021, όταν όλοι βλέπαµε τι έρχεται και
σας ζητούσαµε να µειώσετε τον ΦΠΑ και τον ειδικό φόρο κατα-
νάλωσης, µας λέγατε ότι οι επιβαρύνσεις στο ρεύµα στα νοικο-
κυριά θα είναι µόλις 3 ευρώ -τόσο λέγατε- και την ίδια στιγµή εν
κρυπτώ ιδιωτικοποιούσατε τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού
εν µέσω ενεργειακής κρίσης. Πέρυσι τέτοιο καιρό από αυτό εδώ
το Βήµα στη συζήτηση του προϋπολογισµού του 2022 προβλέ-
πατε πληθωρισµό µόλις 0,8%. Τόσο προβλέπατε. Αυτή είναι η
αριστεία σας, αυτή είναι η τροµερή σας διαχειριστική ικανότητα,
αυτή είναι η τεχνοκρατική σας επάρκεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η χρονιά, όµως, κλείνει µε έναν πληθωρισµό στο 10%. Η ακρί-

βεια έγινε αβάσταχτη για το µέσο νοικοκυριό. Χιλιάδες συµπολί-
τες µας δυσκολεύονται να περάσουν τον µήνα, δεν έχουν να
βάλουν θέρµανση στα σπίτια τους. Ευτυχώς στον νότο της Ελ-
λάδας είναι ακόµα ζεστός ο καιρός, όµως στις βόρειες περιοχές

κρυώνουν πολλοί συµπολίτες µας.
Εσείς τι κάνετε; Με τις επιλογές σας διαρκώς πολλαπλασιά-

ζετε τις συνέπειες της κρίσης και διαρκώς επιχειρείτε να διαφύ-
γετε της ευθύνης. «Δεν φταίµε εµείς, η ακρίβεια είναι εισαγό-
µενη», µας λέτε ένα χρόνο τώρα. Αλλά ακόµη και αν δεχθούµε
ότι µέρος της ακρίβειας είναι, όπως λέτε, εισαγόµενη, η αισχρο-
κέρδεια δεν είναι καθόλου εισαγόµενη, είναι made in Greece,
είναι γέννηµα θρέµµα των δικών σας πολιτικών κυβερνητικών επι-
λογών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό άλλωστε έχουµε αυτές τις αρνητικές πρωτιές ακρι-

βείας σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πώς αλλιώς εξηγείται να
είναι η Ελλάδα πρώτη σε όλη την Ευρώπη στην τιµή της βενζίνης,
πρώτη η Ελλάδα στη χονδρική τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος
στην Ευρώπη σχεδόν όλο το 2022, πρώτη η Ελλάδα στην τιµή
ηλεκτρικής ενέργειας προ φόρων και επιδοτήσεων όλο το πρώτο
εξάµηνο του 2022, τρίτη ακριβότερη χώρα µετά τις επιδοτήσεις
στην ενέργεια συνολικά, στο κόστος ενέργειας σε όρους αγορα-
στικής δύναµης των πολιτών; Πώς τις καταφέρατε αυτές τις πρω-
τιές; 

Την ίδια στιγµή που είµαστε ακριβότεροι σε όλη την Ευρώπη
σε τιµές, έχουµε ένα από τα χαµηλότερα εισοδήµατα. Το κατά
κεφαλήν ΑΕΠ στην Ελλάδα είναι το δεύτερο χαµηλότερο στην
Ευρώπη. Κάτω από εµάς είναι µονάχα η Βουλγαρία.

Πηγαίνεις σε ένα σουπερµάρκετ σε µια κεντροευρωπαϊκή
πόλη -ας πούµε στο Παρίσι- και βλέπεις χαµηλότερες τιµές στα
τρόφιµα απ’ ό,τι σε ένα ελληνικό σουπερµάρκετ και χαµηλότερες
τιµές στα πρατήρια της βενζίνης, αλλά ο µισθός του Γάλλου είναι
διπλάσιος από αυτόν του Έλληνα µισθωτού, τουλάχιστον διπλά-
σιος.

Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Συνοµοσπονδία Συνδικάτων η ετή-
σια επιβάρυνση για ένα ευρωπαϊκό νοικοκυριό από την αύξηση
της τιµής της ηλεκτρικής ενέργειας είναι ένας κατώτατος µισθός.
Η ετήσια επιβάρυνση στην Ελλάδα είναι δύο κατώτατοι µισθοί.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ τα νοικοκυριά στην Ελ-
λάδα µε εισόδηµα µέχρι 750 ευρώ τον µήνα έχουν απωλέσει πε-
ρίπου το 40% της αγοραστικής τους δύναµης. Ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό; Ότι φέτος τα Χριστούγεννα θα µπορούν να αγοράζουν
σχεδόν τα µισά από αυτά που µπορούσαν να αγοράσουν πέρυσι.
Ο κατώτατος µισθός έχει χάσει ήδη από τον Σεπτέµβρη το 19%
της αγοραστικής του δύναµης, ενώ δύο στους τρεις εργαζόµε-
νους -η ΕΛΣΤΑΤ τα λέει αυτά- κάνουν περικοπές στα βασικά είδη
διατροφής. 

Αυτή είναι η τραγική εικόνα της Ελλάδας της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη. Δυστυχούν και οι άνθρωποι, αλλά και οι αριθµοί. Οι µε-
σαίοι φτωχοί, οι φτωχοί φτωχότεροι. Αλλά, οφείλω εδώ να είµαι
πολύ δίκαιος µαζί σας. Οφείλω να το πω αυτό: Κάποιοι λίγοι γί-
νονται πλουσιότεροι. Αυτή η εικόνα που σας περιέγραψα αφορά
τη µεγάλη πλειοψηφία. Υπάρχουν όµως και κάποιοι που µάλλον
θα πίνουν νερό στο όνοµά σας, γιατί τους ευνοεί πολύ η πολιτική
σας. 

Διάβαζα προχθές ότι είκοσι µία εταιρείες, εισηγµένες στο χρη-
µατιστήριο, είχαν κέρδη 1,47 δισεκατοµµύριο πέρυσι, 3,744 δι-
σεκατοµµύρια το πρώτο εξάµηνο του 2022. Με δυο λόγια, ενώ
τα νοικοκυριά χάνουν το 40% της αγοραστικής τους δύναµης,
είκοσι µία εταιρείες αυξάνουν πάνω από 150% την υψηλή τους
κερδοφορία. Θαυµάσια, συγχαρητήρια! Γι’ αυτό λέω, λοιπόν, ότι
εδώ δεν έτυχε, πέτυχε το σχέδιό σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό είναι το σχέδιό σας! Αυτό είναι το σχέδιό σας, µια βίαιη,

σκληρή αναδιανοµή του πλούτου από τους λίγους, τους ισχυ-
ρούς. 

Την ίδια στιγµή οι τράπεζες, που τις έχουµε πληρώσει µε αίµα,
αλλά δεν δίνουν δάνεια παρά µονάχα σε όσους µπορούν να απο-
δείξουν ότι δεν χρειάζονται δάνεια -µόνο σε αυτούς δίνουν- οι
τράπεζες, λοιπόν, που έχουν ανακεφαλαιοποιηθεί και δύο και
τρεις φορές, που έχουν τον αναβαλλόµενο φόρο, είχαν κέρδη το
εξάµηνο 2,35 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όµως, την ίδια στιγµή, χι-
λιάδες δανειολήπτες µε κυµαινόµενο επιτόκιο δεν µπορούν να
κοιµηθούν τα βράδια, γιατί τα επιτόκια χορηγήσεων έχουν πάει
στον Θεό, ενώ τα επιτόκια καταθέσεων είναι από τα χαµηλότερα
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σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Ποιος είναι αυτός που ανέχεται αυτή την αισχροκέρδεια;

Ποιος είναι αυτός που την ευνοεί; Και ποιος είναι αυτός που θα
σας πιστέψει όταν, δήθεν, µας παριστάνετε και τους τσαµπου-
κάδες µε τους τραπεζίτες; Ανταλλάξαµε –λέει- µπινελίκια µε τους
τραπεζίτες. Σιγά τα αίµατα! 

Ποιους κοροϊδεύετε; Ξέρετε, οι κυβερνήσεις δεν ανταλλάσ-
σουν µπινελίκια. Οι κυβερνήσεις νοµοθετούν. Έτσι γίνεται παν-
τού. Έτσι έγινε τουλάχιστον στην Ισπανία, µε έκτακτο φόρο για
τις τράπεζες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εδώ εσείς επιλέγετε –γελάτε, κύριε Σταικούρα- να τους µαλώ-

νετε αντί να τους φορολογείτε. Δεν είναι κακό αυτό. Είναι µια
ωραία επιλογή, αλλά γιατί δεν το κάνετε και µε τους ελεύθερους
επαγγελµατίες; Αντί να τους λεηλατείτε µε τον ΦΠΑ, τον ειδικό
φόρο κατανάλωσης και τον φόρο επιτηδεύµατος φωνάξτε τους
να τους µαλώσετε και αφαιρέστε τους τους φόρους. Δεν το κά-
νετε όµως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά εκεί τα µπινελίκια, να ξέρετε, µε τους ελεύθερους επαγ-

γελµατίες δεν είναι για τα µάτια του κόσµου. Είναι αληθινά, µόνο
που µάλλον είναι αντίρροπα. Με δική σας ευθύνη και µε δική σας
επιλογή στη χώρα σήµερα συντελείται η σκληρότερη και πιο
άδικη αναδιανοµή εισοδήµατος που έχει ποτέ πραγµατοποιηθεί
από τη Μεταπολίτευση και µετά. Και οι πολίτες το καταλαβαί-
νουν. 

Με ποιον τρόπο γίνεται αυτή η άδικη αναδιανοµή; Λεηλατών-
τας τη µεσαία τάξη και τους αδύνατους, µέσα από τους σταθε-
ρούς συντελεστές ΦΠΑ στα είδη βασικής κατανάλωσης και του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα και στη θέρµανση, ενώ
ο πληθωρισµός -οι τιµές, δηλαδή- έχουν ξεπεράσει το 10%. 

Έτσι λεηλατείτε το εισόδηµα των πολιτών για να έχετε αυξη-
µένα έσοδα στα ταµεία σχεδόν 7 δισεκατοµµύρια το 2022. Μόνο
τα έσοδα από τον φόρο προστιθέµενης αξίας το 2022 ήταν αυ-
ξηµένα κατά 4 δισεκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε πέρυσι. Και
για το 2023 προβλέπεται να αυξηθούν κι άλλο τα έσοδα από τον
ΦΠΑ κατά 800 εκατοµµύρια. 

Ξέρετε πώς λέγεται αυτό; Εγώ αυτό το λέω κρατική κερδοσκο-
πία. Και τα πλεονάσµατα αυτά, της οριζόντιας φορολογικής λε-
ηλασίας, αφού τα βαφτίσετε δήθεν αναπτυξιακά πλεονάσµατα,
πού τα στέλνετε όλα; Στις µεγάλες τσέπες τα στέλνετε. Έτσι γί-
νεται η αναδιανοµή. Πώς τα στέλνετε στις µεγάλες τσέπες;
Μέσω των επιδοτήσεων στους λογαριασµούς του ρεύµατος, έτσι
τα στέλνετε, σε ενεργειακές εταιρείες, προκειµένου αυτές να
διατηρούν τις υψηλότερες τιµές στην Ευρώπη και άρα, να δια-
τηρούν αλώβητα τα υπερκέρδη τους. Αυτός είναι ο µηχανισµός
της αναδιανοµής, ο οποίος επίσης δεν έτυχε, αλλά πέτυχε.

Με βάση τα διαθέσιµα στοιχεία, 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ ήταν
τα υπερκέρδη στην χονδρική της ηλεκτρικής ενέργειας µόνο
µέχρι τον Ιούλιο του 2022, µέσα σε µια χρονιά και πάνω από 1,5
δισεκατοµµύριο κέρδη υπολογίζουµε στις εταιρείες λιανικής από
τον Σεπτέµβριο και µετά, κέρδη που τα έχετε πια νοµιµοποιήσει. 

Μετατρέψατε το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης σε µηχανι-
σµό νοµιµοποίησης και ανακύκλωσης υπερκερδών σε ολιγοπώ-
λια, να δίνουν πίσω ένα µέρος των υπερκερδών τους οι εταιρείες,
αφού έχουν διακρατήσει το υπόλοιπο και να τα ξαναπαίρνουν
πολλαπλάσια µε τις επιδοτήσεις. Αυτό κάνετε. Και την ίδια στιγµή
διαβάζουµε τους ισολογισµούς των εταιρειών πετρελαιοειδών,
των διυλιστηρίων και παθαίνουµε ίλιγγο. Πάνω από 3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ αναµένονται τα υπερκέρδη για το 2022, προσέξτε,
τα υπερκέρδη. 

Τι εννοώ δηλαδή; Εννοώ την διαφορά από τα κέρδη που είχαν
το 2022 µε τα κέρδη που είχαν το 2021. Πάνω από 3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ αναµένεται να είναι. Και το µεγάλο ερώτηµα είναι
πώς προέκυψαν αυτά για να τα θεωρούν φυσιολογικά ότι είναι
δικά τους; Προέκυψαν από κάποιο ρίσκο που ανέλαβαν, από κά-
ποια µεγάλη παραγωγική επένδυση που έκαναν; Πώς προέκυ-
ψαν; Τίποτα από αυτά δεν συνέβη. Απλά επωφελούνται από την
ενεργειακή και πληθωριστική κρίση. Γι’ αυτό και σε όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, την νεοφιλελεύθερη Ευρωπαϊκή Ένωση, η κα-
τεύθυνση είναι να φορολογηθούν εκτάκτως τα υπερκέρδη αυτά.

Όµως, για να δούµε τι κάνετε εσείς; Βγήκατε και είπατε αρ-
χικά, µετά από δική µας πίεση σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, πέρσι
τον Μάρτη -µέχρι τότε δεν αναγνωρίζατε καν την ύπαρξη υπερ-
κερδών- ότι θα φορολογήσετε µε 90% τα υπερκέρδη των ενερ-
γειακών εταιρειών. Μάλιστα. Αν το πραγµατοποιούσατε, θα
έπρεπε να είχατε βεβαιώσει φόρους σήµερα κοντά στα 2 δισε-
κατοµµύρια. Από τα 2,2 δισεκατοµµύρια που ήταν, µε 90%, πάνω
από 2 δισεκατοµµύρια. 

Τι κάνατε όµως; Αγνοήσατε ακόµη και τους υπολογισµούς της
Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας -που ήταν εξαιρετικά επιεικής- και
φτιάξατε έναν δικό σας αλγόριθµο υπολογισµού, ώστε εν τέλει
για υπερκέρδη 2,2 δισεκατοµµύρια µέχρι τον Ιούλιο, εσείς να βε-
βαιώσετε στο τέλος φόρο µόνο 370 εκατοµµύρια, που σηµαίνει
ότι όχι µόνο δεν φορολογήσατε το 90%, αλλά ούτε το 17% των
συσσωρευµένων υπερκερδών δεν φορολογήσατε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Αυτό τώρα δεν είναι για χειροκρότηµα. Είναι
αλήθεια. Τι να χειροκροτήσουµε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Να χειροκροτήσουµε την απληστία κάποιων και την δική σας

δουλικότητα; Τι να χειροκροτήσουµε; Μπράβο σας, συγχαρητή-
ρια. Τα παίρνετε από τους πολλούς και τα δίνετε στους λίγους. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
(Κωδωνοκρουσίες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Υπάρχουν και άλλα
µέσα που σας ξεπερνούν. Μην κάνετε φασαρία. Το λέω παντού.
Μην κάνετε φασαρία. Έχουµε βάλει νέα κουδούνια µε µειοδοτικό
διαγωνισµό, βεβαίως.

Ελάτε. 
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Θα σας δώσουµε συγχαρητήρια που δεν κά-
νατε απευθείας ανάθεση, κύριε Πρόεδρε. Ίσως είναι από τις
λιγοστές περιπτώσεις σ’ αυτή τη χώρα που δεν γίνεται απευθείας
ανάθεση. Μπορεί να σας δώσουµε και κάποιο βραβείο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έρχοµαι πάλι στο θέµα. Με διακόψατε κι έχασα και τον ειρµό

της σκέψης µου. Έλεγα, λοιπόν, ότι δεν φορολογήσατε µε 90%
τα υπερκέρδη των ενεργειακών εταιρειών. Τα φορολογήσατε
ούτε µε 17%. Κι έρχεστε τώρα και λέτε ότι τα υπερκέρδη των διυ-
λιστηρίων θα τα φορολογήσετε µε 33%. Τι είπε η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή; «Φορολογήστε γιατί δεν τους ανήκουν» είπε «τουλάχιστον
µε 33% και πάνω» κι εσείς επιλέξατε προφανώς το κατώτερο. 

Εδώ όµως γεννάται ένα ερώτηµα. Γιατί στις ενεργειακές εί-
πατε 90 και εδώ λέτε 33; Έχετε δύο µέτρα και δύο σταθµά; Κι αν
λέτε στις ενεργειακές 90 και τελικά φορολογείτε ούτε το 17%
των πραγµατικών υπερκερδών, στα διυλιστήρια τι ακριβώς θα
φορολογήσετε; Τι ακριβώς; Η πρόβλεψή µου είναι ότι τίποτα δεν
θα φορολογήσετε µέχρι τις εκλογές. Όλο θα κοσκινίζετε γιατί
δεν θέλετε να ζυµώσετε. Και γιατί τα υπερκέρδη των ισχυρών αν-
τανακλούν τη φτωχοποίηση των πολλών. Είναι η ίδια η στρατη-
γική σας. Το µέσο νοικοκυριό ξεµένει από χρήµατα τις πρώτες
δεκαπέντε µέρες του µήνα. Την τρίτη εβδοµάδα δεν έχει χρή-
µατα. Και κάποιοι σε αυτήν τη χώρα δεν ξέρουν πού να βάλουν
τα κέρδη τους. Και µακάρι να τα επένδυαν στην πραγµατική οι-
κονοµία. Δεν τα επενδύουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτή η εικόνα της αισχροκέρδειας δεν αφορά µόνο τις µεγά-

λες και εισηγµένες εταιρείες στο χρηµατιστήριο και τις τράπεζες.
Σε µικρότερα µεγέθη τη βλέπει κανείς αν πάει και παρακάτω. Στα
σουπερµάρκετ, στους λογής µεσάζοντες σε όλα τα προϊόντα. Ει-
δικά όµως στα προϊόντα διατροφής. Η Ελλάδα, πάλι σύµφωνα
µε τα στοιχεία της EUROSTAT, έχει ένα ακόµη αρνητικό προβά-
δισµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Έχει τη µεγαλύτερη απόκλιση
τιµών για τα προϊόντα που παράγονται στην Ελλάδα από την τιµή
που παίρνει ο παραγωγός στο χωράφι µέχρι την τιµή που βρίσκει
ο καταναλωτής στο ράφι. Ξέρετε πόσο είναι αυτή η απόκλιση
κατά µέσο όρο; Είναι 300%. 

Αναφέρω ενδεικτικά µερικά στοιχεία από το παρατηρητήριο
τιµών για τον Οκτώβρη και τον Νοέµβρη 2022 ώστε να γίνει κα-
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τανοητό πόσο έχει απλωθεί το κακό, ποιο είναι το εύρος της εκ-
µετάλλευσης του αγρότη αλλά και του καταναλωτή από µεσά-
ζοντες και εµπόρους. Τα µήλα 0,3 τιµή παραγωγού, 1,4 ευρώ στη
λιανική. Πόση είναι η διαφορά; Είναι 366%. Τα πορτοκάλια 0,3
τιµή παραγωγού, 0,89 στο σουπερµάρκετ. Αύξηση 196,7%. Ντο-
µάτες 0,5 τιµή παραγωγού, 2,1 στη λιανική. Αύξηση 320%. Τα
αχλάδια 0,35 τιµή παραγωγού, 1,66 στη λιανική. Αύξηση 374%.
Στις πατάτες 0,5 τιµή παραγωγού, 0,98 η τιµή της λιανικής, 96%
πάνω. Στο αγελαδινό γάλα 0,6 η τιµή παραγωγού, 1,36 η τιµή της
λιανικής. Αύξηση 126%. Στα κολοκυθάκια 0,6 η τιµή παραγωγού,
1,73 η τιµή της λιανικής. Αύξηση 183%. Ποιος ελέγχει τους µε-
σάζοντες, λοιπόν; Ποιοι είναι αυτοί που πίνουν το αίµα του Έλ-
ληνα παραγωγού, του Έλληνα αγρότη, του Έλληνα κτηνοτρό-
φου; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχετε εικόνα τι συµβαίνει στην αγορά ή πηγαίνετε µονάχα σε

προστατευµένες περιοδείες και σε κοµµατικό κοινό; Μιλήστε µε
τους παραγωγούς. Δικοί σας είναι πολλοί απ’ αυτούς. Σας υπο-
στηρίζουν. Μιλήστε να σας πουν τον πόνο τους που δεν έχουν τη
δυνατότητα φέτος να σπείρουν τα χωράφια τους. Δεν µπορούν
να έχουν παραγωγή. Μιλήστε µε τους κτηνοτρόφους που έχουν
βρεθεί στη δύσκολη θέση να σφάζουν τα θηλυκά τους ζώα και να
συρρικνώνουν τα κοπάδια τους. Αυτή είναι η εικόνα. Γιατί; Γιατί
κάποιοι αισχροκερδούν. Κι εσείς τους ανέχεστε. Τους χειροκρο-
τάτε. Αυτό κάνετε. Και κοροϊδεύετε την ελληνική κοινωνία µε
δήθεν καλάθια του νοικοκυριού και δήθεν καλάθια του Άη Βασίλη.

Αυτή η ζοφερή, όµως, παρέλαση της αισχροκέρδειας, της
ασυδοσίας και της κλεψιάς, οδηγεί την οικονοµία και την κοινω-
νία και σε µια ακόµα κρίση, που θα τη βρούµε µπροστά µας στο
µέλλον και θα είναι και αυτή κρίση χρέους. Αυτήν τη φορά δεν
θα είναι κρίση του δηµόσιου χρέους, διότι αυτό η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ το ρύθµισε, για την επόµενη δεκαετία τουλάχιστον δεν θα
έχουµε θέµα, αλλά είναι το ιδιωτικό χρέος, µια µάστιγα για την
οικονοµία, µια πληγή για την κοινωνία. 

Σε όλη τη διάρκεια της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
τα χρέη των πολιτών προς την εφορία και τα ασφαλιστικά ταµεία
αυξάνονται. Ακόµα χειρότερα, αυξάνονται τα κόκκινα δάνεια των
πολιτών, παρ’ ότι αυτά δεν φαίνονται πια στους ισολογισµούς
των τραπεζών γιατί ένα µεγάλο µέρος έχει µεταβιβαστεί στα
funds.

Σήµερα, µε βάση τα διαθέσιµα στοιχεία, σχεδόν οι µισοί Έλ-
ληνες, 4,5 εκατοµµύρια πολίτες χρωστάνε είτε σε τράπεζες είτε
σε funds είτε στην εφορία είτε στα ασφαλιστικά ταµεία. Το ιδιω-
τικό χρέος επί των ηµερών σας, τα τρία τελευταία χρόνια, έχει
αυξηθεί κατά 38 δισεκατοµµύρια ευρώ και συγχρόνως αυξάνον-
ται δραµατικά αυτήν την περίοδο και τα επιτόκια και άρα έχουµε
µια νέα γενιά κόκκινων δανείων που δηµιουργείται.

Και εσείς τι ακριβώς κάνετε, κύριε Σταϊκούρα, εκτός από το να
ανταλλάσσετε -όπως λέτε- µπινελίκια; Κάνετε πολύ λίγα για τους
πολλούς και φυσικά δείχνετε ανοχή στους λίγους. Όχι λίγα, µάλ-
λον, εγώ θα έλεγα ότι έχουµε µια πρωτοφανή ληστεία. 

Κορµός της πολιτικής σας είναι -και παραµένει- η παράδοση
άνευ όρων των δανειοληπτών στα λεγόµενα «κοράκια» των funds
και στους λεγόµενους servicers. Αν δεν ξέρετε αυτές τις λέξεις,
ρωτήστε τον συνάδελφό σας τον κ. Πάτση, ξέρει πάρα πολύ
καλά τι ακριβώς είναι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και προσέξτε, το φαινόµενο «Πάτσης» δεν είναι απλά ένα

ακόµα σκάνδαλο από τα πολλά στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας. Το φαινόµενο «Πάτσης» αντικατοπτρίζει το
DNA της πολιτικής σας για την αντιµετώπιση του προβλήµατος
των κόκκινων δανείων: Αισχροκέρδεια, ιδιοτέλεια, εξαπάτηση.
Κέρδη για λίγους κολλητούς και τραγωδία για τη µεγάλη πλει-
οψηφία.

Τη στιγµή που το νοικοκυριό της µεσαίας τάξης αγωνιά και δεν
µπορεί να αποπληρώσει τα δάνεια, που έχουν αυξηθεί µε πανω-
τόκια που έχουν γίνει θηλιά στο λαιµό, δικοί σας άνθρωποι, µέλη
της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας µέχρι προχθές, πήρανε δά-
νεια από τις τράπεζες στο 1/12 της αξίας. Και ποια ήταν η δου-
λειά τους; Να κυνηγάνε τον κόσµο µε τραµπούκους και εισπ-
ρακτικές. 

Αλλά, προσέξτε, αυτό –επαναλαµβάνω- είναι ο πυρήνας της
πολιτικής σας, δεν είναι τυχαίο που είχατε την τεχνογνωσία
Πάτση, µε τον υιό Πάτση να είναι συντονιστής στο τµήµα µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας.
Δεν ήταν ένα τυχαίο γεγονός. Είχε την τεχνογνωσία ο άνθρωπος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όπως, επίσης, δεν είναι τυχαίο που χθες ο Υπουργός Ανάπτυ-

ξης της Κυβέρνησης, ο κ. Γεωργιάδης, σε µια τηλεοπτική εκ-
ποµπή απεφάνθη ότι δεν υπάρχει θέµα «Πάτση». Ό,τι έχει κάνει,
αν δεν ήταν Βουλευτής, θα ήταν απολύτως νόµιµο. Αυτό είπε:
«Δεν υπάρχει θέµα Πάτση». 

Αυτό πιστεύετε, κύριε Μητσοτάκη; Κέρδη έναντι δυστυχίας;
Όλα νόµιµα και δεν υπάρχει κανένα θέµα; Αυτή είναι η αντίληψή
σας; 

Όλο το 2022 ήταν προγραµµατισµένοι, σχεδόν, πενήντα χιλιά-
δες πλειστηριασµοί. Δεν µπορώ να γνωρίζω πόσοι από αυτούς
πραγµατοποιήθηκαν, αλλά αυτό που γνωρίζω είναι πως τα funds
,πλέον, κοινοποιούν πλειστηριασµούς ακόµη και για ευτελή
ποσά. Ζητούν αδιανόητα ποσά εφάπαξ µόνο και µόνο για να κά-
νουν τη χάρη να καθίσουν στο τραπέζι της διαπραγµάτευσης µε
τους δανειολήπτες. Και δεν έχουν λίγους δανειολήπτες στο στό-
χαστρο. Επτακόσιες χιλιάδες ακίνητα σε όλη τη χώρα αυτήν τη
στιγµή ελέγχονται από τα λεγόµενα «κοράκια». 

Και µετά από όλα αυτά, έχετε το θράσος να λέτε ότι οι ευθύνες
είναι στο ΣΥΡΙΖΑ.

Αλήθεια, πότε ήταν και δεν το πήραµε χαµπάρι που βγήκε σπίτι
πρώτης λαϊκής κατοικίας στον πλειστηριασµό επί ΣΥΡΙΖΑ; Και
δεν το πήρε χαµπάρι ούτε ο «ΣΚΑΙ», ούτε το «MEGA», ούτε τα
µεγάλα κανάλια και οι εφηµερίδες; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πότε έγινε; Πώς και δεν το πήραν χαµπάρι όλοι αυτοί, ρε παι-

διά; Αλήθεια, πότε έγινε αυτό; Πείτε µου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Πείτε µου, πώς το έχασαν αυτό το µεγάλο γεγονός που έγινε
επί ΣΥΡΙΖΑ και δεν το έκαναν πρώτο θέµα για µία εβδοµάδα, για
να το εµπεδώσει και ο τελευταίος Έλληνας τηλεθεατής; Πότε
έγινε αυτό; Δεν ντρέπεστε λιγάκι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προφανώς και δεν θα τους ξέφευγε. Και εγώ θα πω ότι καλά

θα έκαναν να µην τους ξέφευγε. Αυτό θα πει δηµοσιογραφία. Το
πρόβληµα δεν είναι ότι όλοι αυτοί είχαν σκληρή δηµοσιογραφική
στάση και κριτική στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ότι σήµερα
δεν υπάρχει. Δεν υπάρχει δηµοσιογραφική στάση δεοντολογική
και πλουραλιστική στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εν πάση περιπτώσει, για να σας λύσω την απορία, ουδέποτε
υπήρξε κάτι τέτοιο και γι’ αυτό δεν βγήκε στα µέσα ενηµέρωσης.

Τώρα, όµως, συµβαίνει. Και συµβαίνει γιατί; Γιατί εσείς νοµο-
θετήσατε τον Πτωχευτικό, που έχει ως µόνη µέριµνα τη ρευστο-
ποίηση της περιουσίας των πολιτών. Τώρα συµβαίνει, γιατί εσείς
καταργήσατε οριζόντια κάθε προστασία της πρώτης κατοικίας,
γιατί θεσπίσατε έναν εξωδικαστικό µηχανισµό που παρέχει
πλήρη ασυδοσία σε τράπεζες και funds και γι’ αυτό έχει αποτύχει
παταγωδώς. 

Βέβαια, τώρα για προεκλογικούς λόγους εµφανίζεστε ως
δήθεν προστάτης του λαού από τις τράπεζες. Όµως, εσείς είστε
που θεσπίσατε την ασυλία στα τραπεζικά στελέχη για το αδίκηµα
της απιστίας. Μία από τις πρώτες πράξεις που κάνατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς δώσατε ασυλία στα στελέχη του ΤΧΣ, για να πουλούν

µετοχές που έχει το ελληνικό δηµόσιο και κάτω από την χρηµα-
τιστηριακή τους αξία. Εσείς νοµοθετήσετε, για να µπορούν οι
τράπεζες εν µέσω κρίσης να δίνουν χρυσά µπόνους στα στελέχη
τους. Ποια «µπινελίκια», λοιπόν; Μας κοροϊδεύετε; Ποια «µπινε-
λίκια»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και εσείς είστε αυτοί που οργανώσατε τον αποκλεισµό από τα

χαµηλότοκα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων που ασφυκτιούν. Τα πρώτα 450 εκατοµµύρια από
τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης πάνε σε δεκατρείς µόνο µε-
γάλες επιχειρήσεις. Οι υπόλοιποι ας κόψουν το λαιµό τους. 

Αυτή είναι η λογική σας και η πολιτική σας. Η µεσαία τάξη στο
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απόσπασµα, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις σε εκκαθάριση, οι ερ-
γαζόµενοι σε διαρκή ανασφάλεια και αβεβαιότητα, η κοινωνία
βουτηγµένη στα χρέη, στο κρύο και στον φόβο ότι θα χάσει το
σπίτι της. 

Και ακούω διάφορους Υπουργούς σας... 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Δεν κρυώνετε εσείς, έ; Δεν κρυώνετε! Εντάξει, εντάξει, κοροϊ-
δεύετε, έρχεται η ώρα της κρίσης για όλους σας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κοροϊδεύετε και γελάτε! Έρχεται η ώρα της
κρίσης, διότι υπάρχουν πολλοί συµπολίτες µας που κρυώνουν
και το να κοροϊδεύετε και να γελάτε υποτιµητικά δείχνει και ένα
κακό ήθος που έχετε. Κακό πολιτικό ήθος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Άκουσα αυτές τις ηµέρες πολλούς από τους Υπουργούς της

Νέας Δηµοκρατίας να βγαίνουν σ’ αυτό εδώ το Βήµα και να επα-
ναλαµβάνουν ανερυθρίαστα τα ίδια ψέµατα, ότι τάχα επί της δια-
κυβέρνησής σας αυξήθηκε το ΑΕΠ κατά 45 δισεκατοµµύρια. 

Ξέρετε πόσο ήταν το ΑΕΠ το ’19 σε σταθερές τιµές; Ήταν 184
δισεκατοµµύρια. Ξέρετε πόσο θα ήταν σήµερα χωρίς τον πλη-
θωρισµό; Θα ήταν 191 δισεκατοµµύρια. Αυτή είναι η µεγάλη σας
επιτυχία! Αυξήσατε, λοιπόν, κατά 7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Λέτε
ότι διαθέσατε 55 δισεκατοµµύρια στην πραγµατική οικονοµία,
για να αυξήσετε το ΑΕΠ σε πραγµατικούς όρους κατά 7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, ενώ η φτώχεια αυξήθηκε, ενώ οι ανισότητες αυ-
ξήθηκαν, ενώ το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα µειώθηκε. 

Για να δούµε τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ την περίοδο της δικής του δια-
κυβέρνησης, µε τρόικα, µε πλεονάσµατα, µε τον κ. Τόµσεν. Τι
έκανε; Πόσο ήταν το ΑΕΠ το 2015; Ήταν 176,4 δισεκατοµµύρια.
Πόσο το αφήσαµε το ’19; Το αφήσαµε στα 184 δισεκατοµµύρια,
δηλαδή 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ παραπάνω σε συνθήκες µνη-
µονίων και µε πλεονάσµατα και εσείς αφήσατε 7 δισεκατοµµύρια,
λιγότερο δηλαδή από εµάς, και µας λέτε ότι είσαστε οι µάγοι της
οικονοµίας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν είναι, όµως, µονάχα το πόσο αυξάνεται ή µειώνεται το

ΑΕΠ, είναι και οι κοινωνικοί δείκτες. Η φτώχεια σε εµάς µειώθηκε,
οι ανισότητες µειώθηκαν, σε εσάς η φτώχεια αυξάνεται, οι ανι-
σότητες αυξάνονται, το πραγµατικό εισόδηµα µειώνεται.

Μας είπατε, επίσης, πολλά, ότι εσείς πετύχατε την ιστορική
έξοδο από το καθεστώς της ενισχυµένης εποπτείας, ενώ ήταν το
γράµµα Μοσκοβισί στον Ευκλείδη Τσακαλώτο, τον Ιούλιο του ’18,
που προέβλεπε ότι το καλοκαίρι του ’22 τελειώνει η ενισχυµένη
εποπτεία. 

Μας είπατε ότι πετύχατε την κατάργηση της αύξησης των επι-
τοκίων στα δάνεια του ESM, ενώ εδώ έχω την απόφαση του ESM
καλοκαίρι του ’18, που αναφέρει επί λέξει ότι η αύξηση των επι-
τοκίων καταργείται υπό όρους µέχρι το ’22 και σε µόνιµη βάση
από το ’22 και µετά. Τα καταθέτω στα Πρακτικά για να τα έχετε
σε γνώση.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μας είπατε, επίσης, ότι εσείς αυξάνετε τις συντάξεις τώρα

λόγω ακρίβειας, ενώ δεν λέτε ότι η αύξηση που θα δώσετε από
1-1-2023 είναι η αύξηση που προβλέπεται στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ,
σε αυτόν που καθυβρίζατε και λέγατε ότι θα καταργήσετε µε το
που θα έρθετε στην εξουσία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μας λέτε, επίσης, ότι πετύχατε ένα θαύµα στις εξαγωγές την

ώρα, όµως, που έχετε εκτινάξει τις εισαγωγές και το έλλειµµα
τρεχουσών συναλλαγών έχει ραγδαία επιδεινωθεί και έχει φτάσει
στο 6,7%. 

Αυτό είναι το οικονοµικό σας θαύµα, κύριε Μητσοτάκη. Για να
µην πω για το «Μητσοτάκης effect» που ήταν ότι έπεφταν τα επι-
τόκια, ενώ τώρα ξανά έχουν ανέβει στον Θεό και τώρα δεν είναι

«Μητσοτάκης effect», είναι «crisis effect», είναι άλλο πράγµα.
Εσείς µόνο να τα ρίχνετε ξέρετε. Τώρα που ανεβαίνουν δεν είναι
δικό σας.

Επίσης, το µεγάλο σας όνειρο και στόχος προεκλογικά διακη-
ρυγµένο, η επενδυτική βαθµίδα. Κάθε τρεις και λίγο µας λέγατε
σε έξι µήνες την παίρνουµε, σε έξι µήνες την παίρνουµε. Τώρα
φτάσαµε στις εκλογές και θα λέτε µετά τις εκλογές θα την πά-
ρουµε στις καλένδες, όπως ο ορίζοντας που όσο τον πλησιάζεις
αποµακρύνεται. Άνθρακας, λοιπόν, ο θησαυρός της οικονοµικής
σας πολιτικής. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα χωρίς εξωραϊσµούς και αυτήν
την ξέρει και την ζει η πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Αυτή,
όµως, την πραγµατικότητα που έρχεται να διαιωνίσει ο προϋπο-
λογισµός σας εµείς δεν θα αρκεστούµε να την περιγράφουµε και
να την καταγγέλλουµε. Εµείς θέλουµε να την αλλάξουµε όσο πιο
γρήγορα γίνεται, όσο πιο γρήγορα µπορούµε, γιατί δεν βγαίνει
άλλο η εξίσωση για τη µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού.
Και µέρα πρώτη της προσπάθειας αλλαγής αυτής της δυσάρε-
στης πραγµατικότητας που βιώνει ο ελληνικός λαός θα είναι η
πρώτη µέρα µετά τη λαϊκή ετυµηγορία, µετά τις εκλογές που θα
φέρουν την πολιτική αλλαγή. Μην έχετε καµµία αµφιβολία γι’
αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προσέξτε, όµως. Εµείς δεν είµαστε εδώ για να υποσχεθούµε

στον ελληνικό λαό ότι θα κάνουµε θαύµατα. Ένα πράγµα θα υπο-
σχεθούµε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ένα πράγµα θα υποσχεθούµε µόνο, γιατί θαύµατα δεν γίνον-

ται. Ξέρετε τι θα υποσχεθούµε; Θα υποσχεθούµε ότι σε αυτόν
τον τόπο θα επιστρέψει επιτέλους και η δικαιοσύνη. Αυτό µόνο
µπορούµε να υποσχεθούµε! Μόνο αυτό! Καµµία άλλη υπόσχεση
δεν θα δώσουµε στον ελληνικό λαό, µόνο ότι θα επιστρέψει η δι-
καιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρετε κάτι, όµως; Κάθε µέρα όλο και περισσότεροι Έλληνες

κατανοούν ότι η πολιτική σας παράγει προκλητική αδικία, αλλά
κατανοούν ότι ζηµιώνει τη χώρα, ζηµιώνει τα δηµόσια ταµεία µε
όλα τα µέσα, µε διαφθορά, µε απευθείας αναθέσεις, µε τον κοµ-
µατισµό, µε τις πελατειακές σχέσεις, µε το ρουσφέτι, µε τους
«Πάτσηδες» και «Στάσσηδες», µε τα προγράµµατα «Σκόιλ Ελικι-
κού», όπως τα λέγατε, µε τις «λίστες Πέτσα», µε τις υποθέσεις
των συναδέλφων σας, γιατί έχετε κι άλλα µπουµπούκια και άλ-
λους έχετε, δεν ήταν µόνο αυτοί που διώξατε. Να θυµηθώ την
υπόθεση Μαραβέγια; Να θυµηθώ την υπόθεση Καππάτου; Να
θυµηθώ τις αναθέσεις της κ. Νικολάου; Να θυµηθώ την προχθε-
σινή, ντροπιαστική για τη χώρα, άρση ασυλίας της κ. Σπυράκη,
που σας πήρε δύο ολόκληρες µέρες να αποφασίσετε αν θα την
διαγράψετε και στην αρχή την δικαιολογούσατε και µετά την δια-
γράψατε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρετε κάτι; Η λίστα δεν έχει τελειωµό. Αποδειχθήκατε πρω-

ταθλητές στη διαφθορά, άριστοι, όνοµα και πράγµα. 
Όµως, η ώρα της δικαιοσύνης πλησιάζει. Η νίκη του ΣΥΡΙΖΑ

στις εκλογές, όποτε και αν στήσετε κάλπες, θα φέρει προοδευ-
τική κυβέρνηση την εποµένη των εκλογών µε απλή αναλογική. 

Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, αν δεν κάνω λάθος, ζητάτε από τον
ελληνικό λαό δεύτερες και τρίτες εκλογές, αν χρειαστεί, και µι-
λάτε για σταθερότητα. Έτσι δεν είναι; Μιλάτε για σταθερότητα. 

Όµως, για ποια σταθερότητα µιλάτε, όταν εσείς ο ίδιος πλέον
αποτελείτε τον υπ’ αριθµόν ένα παράγοντα ανωµαλίας για τον
τόπο, για την οικονοµία, για τη δηµοκρατία, για τους θεσµούς;
Ποια σταθερότητα µπορεί να υπάρξει σε µια φιλελεύθερη δηµο-
κρατία, όταν εσείς ο ίδιος δεν σέβεστε τους βασικούς κανόνες
της δηµοκρατίας και ποια σταθερότητα στην οικονοµία, όταν οι
επιλογές σας διευρύνουν τόσο βίαια τις ανισότητες; 

Τη µόνη σταθερότητα που µπορείτε εσείς να υποσχεθείτε είναι
αυτή της αδικίας, της ακρίβειας, των ανισοτήτων, της διαφθοράς
και της ασέλγειας στους δηµοκρατικούς θεσµούς. Αυτή τη στα-
θερότητα µόνο µπορείτε να υπηρετήσετε. 

Όµως, µια προοδευτική κυβέρνηση που θα βασίζεται σε µια
πλατιά λαϊκή πλειοψηφία, µπορεί να φέρει την πραγµατική στα-
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θερότητα, που θα βασίζεται πάνω απ’ όλα σε µια πολιτική προ-
στασίας του εισοδήµατος και αποκατάστασης των µεγάλων ανι-
σοτήτων, αλλά και στην αποκατάσταση της θεσµικής λειτουργίας
του πολιτεύµατος και της δηµοκρατίας. 

Το σχέδιό µας είναι µια ασπίδα απέναντι στην κρίση, βάζοντας
τέλος στην άδικη αναδιανοµή του εισοδήµατος, µε µείωση επι-
τέλους του ΦΠΑ στα είδη πρώτης ανάγκης και κατανάλωσης, του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα και στη θέρµανση, µε
επανακρατικοποίηση της ΔΕΗ, ώστε να παίξει ρόλο καθοριστικό
στη συγκράτηση των τιµών του ρεύµατος, µε την εφαρµογή της
ετήσιας τιµαριθµικής αναπροσαρµογής στους µισθούς τόσο
στον ιδιωτικό όσο και στον δηµόσιο τοµέα, που σηµαίνει για το
2023 αύξηση του κατώτατου µισθού µαζί µε την αναπροσαρµογή
στα 880 ευρώ στον ιδιωτικό τοµέα …

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…και αύξηση για πρώτη φορά –αυτό σηµαίνει τιµαριθµική ανα-

προσαρµογή- µετά από µια δεκαετία 10% στους µισθούς του δη-
µόσιου τοµέα, µε ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους και προστασία
της πρώτης κατοικίας, επιστροφή των αναδροµικών έστω και σε
δόσεις των συνταξιούχων και της δέκατης τρίτης σύνταξης...

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…και βέβαια µε ανακατεύθυνση των πόρων του Ταµείου Ανά-

καµψης και Ανθεκτικότητας, ώστε να χρηµατοδοτήσουµε ένα νέο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, την Αναπτυξιακή Τράπεζα για την ενί-
σχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, την περιφερειακή ανά-
πτυξη, τους παραγωγούς και τους κτηνοτρόφους, τις ενερ-
γειακές κοινότητες, που πλέον εσείς φροντίζετε µονάχα για να
έχουν πρόσβαση σε αυτές µόνο τα µεγάλα συµφέροντα και όχι
οι κοινότητες των συνεταιρισµένων παραγωγών και η τοπική αυ-
τοδιοίκηση, για να χρηµατοδοτήσουµε τη στεγαστική πολιτική,
…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…που εσείς στο Ταµείο Ανάκαµψης προβλέψατε µονάχα 1,5

εκατοµµύριο ευρώ, ενώ άλλες χώρες έχουν πάνω από 2 δισεκα-
τοµµύρια, για να ενισχύσουµε τα δηµόσια πανεπιστήµια. 

Και σε ό,τι αφορά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, επιτρέψτε µου
δύο κουβέντες παραπάνω. Τριάντα πέντε χιλιάδες νεκροί από
την πανδηµία κι αυτό δεν είναι κάτι που έτυχε. Είναι µια πολιτική
που απέτυχε ή µία πολιτική που πέτυχε για τους εµπόρους της
ζωής, όπως το δει κανείς. Γιατί εµείς πιστεύω το βλέπουµε δια-
φορετικά από ό,τι εσείς. 

Και ποια είναι η πολιτική σας για τη δηµόσια υγεία σήµερα; Η
διάλυση του ΕΣΥ, η ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ, που ψηφίσατε προχ-
θές, το λουκέτο σε νοσοκοµεία, η εισβολή της κερδοσκοπίας
στην υγεία. 

Αυτό απεικονίζει και ο προϋπολογισµός σας. Στην ουσία, κρα-
τάει στάσιµες τις δαπάνες για την υγεία που πέρυσι περικόψατε
κατά 800 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό εξαγγέλλει ο Υπουργός σας,
χωρίς καµµία συναίσθηση ευθύνης απέναντι στην υγεία και τη
ζωή των ανθρώπων που δεν έχουν τα µέσα να καταφύγουν στην
ιδιωτική περίθαλψη. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε: Ούτε µια ζωή χαµένη. Πολιτική υγείας, µε
επίκεντρο τον άνθρωπο και όχι µε επίκεντρο τα κέρδη. Ενίσχυση
και αναβάθµιση του δηµόσιου χαρακτήρα της υγείας. Μονιµο-
ποίηση του προσωπικού που έδινε και δίνει τη µάχη της πανδη-
µίας και ένταξη όλων στα βαρέα και ανθυγιεινά. Άµεσες
προσλήψεις υγειονοµικών. Ενίσχυση της πρωτοβάθµιας φροντί-
δας και των τοπικών µονάδων υγείας. 

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

Αυτά είναι µόνο µερικά από τα µέτρα που σχεδιάζουµε για να
ξαναστήσουµε ένα ισχυρό νέο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, γιατί η
ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ που ψηφίσατε πριν από λίγες ηµέρες
είναι το τελειωτικό χτύπηµα στη χαµένη αξιοπρέπεια µίας κοινω-
νίας λεηλατηµένης.

Κι εµείς αυτό δεν θα το επιτρέψουµε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Θα ξαναστήσουµε υπηρεσίες υγείας ποιοτικές για όλους. Σ’
αυτή τη χώρα δεν θα αφήνουµε τους ανθρώπους να πεθαίνουν
αβοήθητοι…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

…αν δεν έχουν υψηλά εισοδήµατα!
Πέρα, όµως, από την ενίσχυση της υγείας, της πρόνοιας, της

παιδείας, πέρα από το τέλος της άδικης αναδιανοµής του πλού-
του, βαριά, βαρύτατη υποχρέωση µιας προοδευτικής κυβέρνη-
σης είναι η επιστροφή της δικαιοσύνης και της δηµοκρατίας στον
τόπο. 

Είναι βαθιές και ανεξίτηλες οι πληγές που αφήνετε στο σώµα
της δηµοκρατίας, κύριε Μητσοτάκη. Έχετε επιλέξει τον δρόµο
της συγκάλυψης και της διαφυγής. Τώρα µαθαίνω ότι θα επιχει-
ρήσετε να κατεβείτε και στο τελευταίο σκαλοπάτι, αυτό των κα-
τασκευών, της λάσπης, του φτηνού αντιπερισπασµού. 

Είστε, όµως, πολύ προβλέψιµος και δεν πρόκειται να διασω-
θείτε. Σας το έχω ξαναπεί. Αν στα αλήθεια έξι µήνες τώρα είχατε
στοιχεία που να φανερώνουν ότι η εκτροπή που επιχειρείτε είναι
κάτι το σύνηθες, συνέβαινε πάντα και συµβαίνει και τώρα, συνέ-
βαινε και επί ΣΥΡΙΖΑ, θα τα είχατε ήδη καταθέσει στον δηµόσιο
διάλογο εδώ και έξι µήνες. 

Σας προκαλώ, λοιπόν. Ελάτε να ανοίξουµε µαζί τα αρχεία της
ΑΔΑΕ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ελάτε να πάµε µαζί στα αρχεία που είναι υποχρεωµένοι να τη-

ρούν οι πάροχοι, οι τηλεπικοινωνιακές εταιρείες, στα αρχεία της
εισαγγελίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εκεί βρίσκεται η αλήθεια! Γιατί φοβάστε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρετε, η µεγάλη διαφορά ανάµεσα στην περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ

και τη δική σας περίοδο της εκτροπής δεν είναι µόνο ότι εµείς
τηρούσαµε τις συνταγµατικά προβλεπόµενες θεσµικές εγγυή-
σεις, ότι δεν καταστρέψαµε αρχεία όπως κάνατε εσείς, ότι όλα
είναι στο φως. Η µεγάλη διαφορά ξέρετε ποια είναι; Ότι η ΕΥΠ
επί ΣΥΡΙΖΑ, ως γνωστόν, παρακολουθούσε τη λεγόµενη «greek
mafia», ενώ επί των ηµερών σας διοικούνταν από τη «greek
mafia». Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ελπίζω, λοιπόν, σήµερα, κύριε Μητσοτάκη, να επιχειρήσετε να

δώσετε κάποιες απαντήσεις σε όσα κρατάτε µε νύχια και µε δόν-
τια στο σκοτάδι. Την προηγούµενη φορά ατάκτως το βάλατε στα
πόδια, χωρίς να απαντήσετε σε ένα κρίσιµης σηµασίας ερώτηµα
που αφορά την εθνική µας ασφάλεια. Και όλοι καταλάβαµε. Όλοι
καταλάβαµε ότι είστε ένοχος, ίσως περισσότερο από όσο µπορεί
ο νους µας να συλλάβει.

Σήµερα, απ’ ό,τι φαίνεται, θα το γλιτώσετε αυτό το µαρτύριο,
κύριε Μητσοτάκη, όχι γιατί θα κλειδώσουµε τις πόρτες να µη φύ-
γετε, αλλά γιατί ο φορµαλισµός της συζήτησης του προϋπολο-
γισµού, σύµφωνα µε τον Κανονισµό, δεν προβλέπει δυνατότητα
δευτερολογίας και ανοιχτής συζήτησης. 

Αναρωτιέµαι, όµως, ειλικρινά πόσο µπορείτε να αντέξετε σε
αυτό το µαρτύριο της σταγόνας των αποκαλύψεων, που γίνεται
πλέον µαρτύριο της βροχής µε τη συχνότητα που αποκαλύπτεται
το όργιο της εκτροπής που επιχειρήσατε. Είναι γνωστό –και δεν
θέλω εδώ να υποκριθώ, το γνωρίζω, το γνωρίζετε και εσείς- ότι
οι Βουλευτές και οι Υπουργοί σας δεν θα σας κάνουν τη χάρη να
σας καταψηφίσουν –το ξέρετε- άλλοι γιατί πραγµατικά αισθάνον-
ται φόβο για το περιεχόµενο των υποκλοπών, άλλοι γιατί γνωρί-
ζουν ότι δεν θα βρίσκονται εδώ την επόµενη µέρα καθώς η µισή
και παραπάνω από την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα µε την απλή
αναλογική γνωρίζει ότι δεν θα επανεκλεγεί, και άλλοι γιατί δεν
επιθυµούν να σας δώσουν το περιθώριο ενός µετεκλογικού αφη-
γήµατος ανατροπής. 

Μόνος, λοιπόν, θα το πιείτε αυτό το ποτήρι. Και ξέρετε, θα
είναι πολύ πικρό, γιατί εσείς υποτίθεται ότι χτίσατε µια εικόνα
ενός φιλελεύθερου πολιτικού και όσα διαπράξατε δεν αµαυρώ-
νουν µόνο τη δηµοκρατία, αλλά προσβάλλουν τον πυρήνα των
ιδεών του πολιτικού φιλελευθερισµού, τα ατοµικά δικαιώµατα και
την ελευθερία του ατόµου. 

Γι’ αυτό και σήµερα ξεγυµνώνονται όλοι όσοι δήθεν κεντρώοι
µεταρρυθµιστές συνεχίζουν να σας υποστηρίζουν. Γιατί δεν µπο-
ρούν πια να µιλάνε για ανοιχτή κοινωνία, για φιλελεύθερη δηµο-
κρατία, όταν κράτος και παρακράτος γίνονται ένα, όταν
παραβιάζεται βάναυσα και παράνοµα η ιδιωτικότητα χωρίς καµ-
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µία δικαιολογία, όταν οδηγούµαστε µε ευθύνη σας σε µια δυστο-
πική κοινωνία. 

Γιατί µπορεί τον κ. Χατζηδάκη να µην τον ενοχλεί και να µην
αντιδρά αν αντί για εκλεγµένος πολιτικός και Υπουργός κυκλο-
φορεί ως στόχος της ΕΥΠ µε τον κωδικό αριθµό 5046C, αλλά να
ξέρετε ότι υπάρχουν χιλιάδες πολίτες και πολλοί ψηφοφόροι
σας, κύριε Μητσοτάκη, που αυτό δεν µπορούν να το ανεχθούν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και κυρίως δεν µπορούν να ανεχθούν ακόµα περισσότερο, δυο

φορές παραπάνω, την επιχείρηση συγκάλυψης που είναι εξίσου
κραυγαλέα και άθλια µε το έγκληµα αυτό καθ’ αυτό. Γιατί µε
αυτόν τον τρόπο καταργείτε και τον δεύτερο σκληρό πυρήνα της
φιλελεύθερης δηµοκρατίας και της ανοιχτής κοινωνίας, τις
οποίες υποτίθεται ότι πρεσβεύετε, τη διάκριση και τον έλεγχο
των εξουσιών, την περίφηµη αρχή των εγγυήσεων σε µια φιλε-
λεύθερη δηµοκρατία. Κι αυτό να ξέρετε είναι µια διολίσθηση
προς τον ολοκληρωτισµό. 

Αν, µε δυο λόγια, µε τις παράνοµες παρακολουθήσεις µας
πάτε κατευθείαν στον Όργουελ, µε την επιχείρηση συγκάλυψης,
µε την εντολή «σκοτάδι παντού», µας πάνε κατευθείαν στον
Κάφκα, όπου ο πολίτης νοιώθει να τον συνθλίβουν οι µηχανισµοί
ενός απολυταρχικού και ολοκληρωτικού κράτους. Μας πάτε
πολύ µακριά, κύριε Μητσοτάκη, από την ευρωπαϊκή φιλελεύθερη
δηµοκρατία, εσείς που διαδηλώνατε λέγοντας να µείνουµε στην
Ευρώπη. Μας πάτε στην έρηµο των εποχών του ολοκληρωτι-
σµού, σε έναν σκοτεινό µεσαίωνα. 

Δεν είσαστε άνθρωπος του αύριο, όπως προπαγανδίζει ο κα-
λοπληρωµένος προπαγανδιστικός µηχανισµός σας, κύριε Μη-
τσοτάκη. Είστε µία τραγική φιγούρα από το πιο ζοφερό παρελ-
θόν. Γιατί το αύριο θέλει φως, διαύγεια, δικαιοσύνη, δηµοκρατία.
Εσείς είστε σκοτάδι, συγκάλυψη, ολοκληρωτισµός. Αυτό είστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχουµε σήµερα σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα βαριά ευθύνη όλοι

και όλες. Θα αφήσουµε για πολύ να συνεχίζεται αυτή η εκτροπή;
Πριν από µία εβδοµάδα σάς ρώτησα αν παρακολουθούσε η ΕΥΠ
τους Αρχηγούς της Εθνικής Άµυνας και φύγατε από την Αί-
θουσα. Σήµερα τι πρέπει να κάνω για να απαντήσετε; Σήµερα τι
πρέπει να σας ρωτήσω; Τι να πρωτορωτήσω; 

Η ανεξάρτητη αρχή, όπως το Σύνταγµα ορίζει τις αρµοδιότη-
τες της, προέβη προχθές σε έλεγχο, όπως συνταγµατικά δικαιού-
ται να κάνει, στην εταιρεία «COSMOTE», στους παρόχους, που
υποχρεούνται βάσει του νόµου να τηρούν το αρχείο και να απο-
δέχονται τον έλεγχο τής, κατά το Σύνταγµα, αρµόδιας ανεξάρ-
τητης αρχής. Δηµοσιεύµατα από ιστότοπο του εξωτερικού µάς
ενηµέρωσαν ότι κατά τη διάρκεια του ελέγχου εκεί βρέθηκαν
αποδείξεις για έναν ακόµη Ευρωβουλευτή κι έναν ακόµη δηµο-
σιογράφο, τον κ. Κύρτσο και τον κ. Τέλλογλου. Ο, δε, κ. Τέλλο-
γλου µέσω της ερευνητικής του οµάδας µάς ενηµέρωσε χθες ότι
έπεσε θύµα και φυσικής παρακολούθησης. Όχι πέρυσι ή πρό-
περσι -όταν ήταν κάποιοι άλλοι κακοί µέσα στο γραφείο σας και
κουµαντάραν αυτοί αντί για εσάς δήθεν- αλλά πριν από έναν
µήνα. Και µάλιστα έπεσε θύµα φυσικής παρακολούθησης. 

Και σας ερωτώ: Πού οδηγείτε τη χώρα, κύριε Μητσοτάκη; Θα
αναλάβετε την ευθύνη σας γι’ αυτή την κατ’ εξακολούθηση και
επαναλαµβανόµενη εκτροπή; Για πόσο θα δραπετεύετε; Για
πόσο θα παραβιάζετε το κράτος δικαίου; Για πόσο θα ευτελίζετε
τους δηµοκρατικούς θεσµούς; Ένας εκ των θεσµών της δηµο-
κρατίας µας είναι και οι ανεξάρτητες αρχές. Η ανεξάρτητη αρχή
που εκ του Συντάγµατος έχει την αρµοδιότητα να διασφαλίζει το
απόρρητο των επικοινωνιών είναι η ΑΔΑΕ. 

Αν θεωρείτε ότι η παρεµπόδιση της διαλεύκανσης της υπόθε-
σης των υποκλοπών από την εκ του Συντάγµατος αρµόδια αρχή
µπορεί να γίνει ανεκτή, ας γνωρίζετε ότι στη χώρα υπάρχει
ακόµη Σύνταγµα, αλλά και δικαστές που σέβονται το λειτούρ-
γηµα και τον ρόλο τους. Θέλω σήµερα να µην απευθυνθώ σε
εσάς, να απευθυνθώ σε αυτούς, στους πολλούς λειτουργούς της
ελληνικής δικαιοσύνης, στους πολλούς που είµαι βέβαιος ότι θέ-
λουν να κάνουν απερίσπαστοι τη δουλειά τους και συναντούν τα
γνωστά εµπόδια από εκείνους που θέλουν να χειραγωγούν τη δι-
καιοσύνη. Σε όλους αυτούς απευθύνοµαι, που είναι βέβαιο ότι
προσβάλλονται και θίγονται όταν ακούνε αυτή την κοινωνική βοή

από τη δίκαιη αγανάκτηση του λαού µας, αυτή την απαίτηση που
έρχεται από τα κάτω για έναν Βέλγο εισαγγελέα και στην Ελ-
λάδα. Θέλω να µεταφέρω το µήνυµα και σε αυτούς και στον ελ-
ληνικό λαό ότι δεν χρειαζόµαστε Βέλγους εισαγγελείς, γιατί είµαι
βέβαιος ότι οι εισαγγελείς µας θα µπορούσαν να φέρουν τα ίδια
αποτελέσµατα αν είχαν λυµένα τα χέρια τους. Αυτό χρειαζόµα-
στε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό που χρειαζόµαστε είναι να αφήσουµε επιτέλους στους

λειτουργούς της δικαιοσύνης να αναπνεύσουν, χωρίς παρεµβά-
σεις που προσβάλλουν το λειτούργηµα, τον ρόλο, αλλά και την
ίδια τη φήµη της χώρας διεθνώς. 

Γιατί πόσο απλά θα ήταν τα πράγµατα και πόσο λυτρωτική για
όλους η εξέλιξη αν η δικαιοσύνη από την πρώτη στιγµή είχε κι-
νηθεί, είχε ελέγξει αυτή τους παρόχους, είχε πάει έγκαιρα κι όχι
µετά από εννιά µήνες να ελέγξει τις εταιρείες, πριν εξαφανιστούν
τα στοιχεία, αν η δικαιοσύνη λειτουργούσε, µε δύο λόγια, στο
πνεύµα που αποτυπώνεται στη χθεσινή δήλωση του Προέδρου
της Αρχής Διασφάλισης Απορρήτου των Επικοινωνιών, του κ.
Ράµµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν στιγµές που όλοι
οφείλουµε να αναλαµβάνουµε τις ευθύνες µας από όποια θέση
κι απ’ όποιον ρόλο κι αν κατέχουµε. Ξέρετε κάτι; Η σύγκρουσή
µας για τα θέµατα της δηµοκρατίας και των θεσµών, η σύγ-
κρουση µας µε τις πρακτικές που ακολούθησε ο κ. Μητσοτάκης,
το καταλαβαίνετε, δεν είναι µια σύγκρουση ιδεολογικοπολιτική.
Δεν είναι µια σύγκρουση Αριστεράς-Δεξιάς. Μακάρι να ήταν
αυτό. Η σύγκρουση Αριστεράς-Δεξιάς έχει ιδεολογικό περιεχό-
µενο, ήταν αυτή στην οποία αναφερθήκαµε πριν στην οικονοµία,
είναι σύγκρουση αντιπάλων εντός του δηµοκρατικού πλαισίου. 

Τώρα συγκρουόµαστε για την προάσπιση του αυτονόητου, για
την προάσπιση της δηµοκρατίας και των ατοµικών δικαιωµάτων
των πολιτών. Γι’ αυτόν τον λόγο απευθύνοµαι σήµερα σε όλους
τους πολίτες, ανεξάρτητα από την πολιτική τους τοποθέτηση.
Για να µην παρεξηγηθώ, όχι τόσο στους Βουλευτές της κοινο-
βουλευτικής Πλειοψηφίας, που γνωρίζω ότι είναι υποχρεωµένοι
στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό να σας στηρίξουν. Απευ-
θύνοµαι, όµως, στους συντηρητικούς δηµοκράτες πολίτες που
ακολουθούν µία παράταξη µε την οποία είµαστε αντίπαλοι, αλλά
τη σεβόµαστε. Τους λέµε ότι σε ζητήµατα που αφορούν την υπε-
ράσπιση της δηµοκρατίας, αυτά που µας ενώνουν είναι πολύ πε-
ρισσότερα από αυτά που µας χωρίζουν. Μας ενώνει και µας
αξίζει η κοινή επιλογή να υπερασπιστούµε τις συνταγµατικές κα-
τακτήσεις του λαού µας και το πλαίσιο της φιλελεύθερης δηµο-
κρατίας που αποτελεί τη µείζονα κατάκτηση της Μεταπολί-
τευσης. 

Δεν γνωρίζω, κύριε Μητσοτάκη, αν έχετε αποφασίσει τελικά
σήµερα ή σε λίγες µέρες, όπως γράφουν δηµοσιεύµατα, να προ-
κηρύξετε εκλογές. Προσωπικά το εύχοµαι όµως. Θα είναι µία διέ-
ξοδος η λαϊκή ετυµηγορία. Η δηµοκρατία να δώσει τη λύση, να
καθαρίσει τη χώρα από τη λάσπη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όσο δεν το επιλέγετε, όµως, κι όσο επιµένετε στη δηµοκρατία

τού απορρήτου, όσο επιµένετε στην εκτροπή, όσο επιµένετε να
µας οδηγείτε σε αυτό το πρωτοφανές αδιέξοδο, πιστεύω ότι κά-
νετε λάθος. Κάνετε λάθος για εσάς, για τη χώρα, για τη δηµο-
κρατία. 

Σε ό,τι µας αφορά δίνουµε τη µάχη η προσφυγή στη λαϊκή ετυ-
µηγορία να έρθει µία ώρα αρχύτερα και θα δώσουµε αυτή τη
µάχη και µέσα και έξω από τη Βουλή, αξιοποιώντας τον θεσµικό
και τον κοινωνικό µας ρόλο.

Κύριε Μητσοτάκη, όµως, σήµερα θα περιµένουµε απαντήσεις
για άλλη µια φορά. Αν και σήµερα δεν είστε σε θέση να τις δώ-
σετε, αν δεν είστε σε θέση να µας απαντήσετε καθαρά τουλάχι-
στον γιατί παρακολουθούσε η ΕΥΠ τους Υπουργούς σας, γιατί
παρακολουθούσε η ΕΥΠ τους Αρχηγούς της Εθνικής Άµυνας και
αν δεν έχετε ούτε τη στοιχειώδη αξιοπρέπεια να παραιτηθείτε,
αν δεν έχετε απαντήσεις, τουλάχιστον προκηρύξτε εκλογές. Λυ-
τρώστε τη Δηµοκρατία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προκηρύξτε εκλογές για να έρθει επιτέλους η πολιτική αλ-
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λαγή, για να ανασάνει ο τόπος, για να έρθει η δηµοκρατική ανα-
γέννηση, η ηθική ανάταση, η επιστροφή της δικαιοσύνης παντού.
Θα έρθει. Ας έρθει, λοιπόν, µία ώρα αρχύτερα.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και

παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Σκουτάρεως Σερρών και
από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Σερρών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σε αυτό το σηµείο καλώ τον αρµόδιο Υπουργό Οικονοµικών κ.
Χρήστο Σταϊκούρα για να εκφωνήσει τη δική του δευτερολογία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρεθήκαµε στο ίδιο
έργο θεατές. Ο κ. Τσίπρας ακολούθησε, κατά την πεπατηµένη,
µηδενιστική κριτική παραλυτικά προσκολληµένος στις αυταπά-
τες, τις ψευδαισθήσεις, τις ιδεολογικές εµµονές, την πολιτική
ανευθυνότητα.

Θα ξεκινήσω λέγοντας -και θα το πω ευθέως στον κ. Τσίπρα-
πως προτιµώ τους σκληρούς, τους έντιµους, τους έντονους δια-
λόγους επ’ ωφελεία της κοινωνίας, κυρίως αυτών που έχουν µε-
γαλύτερη ανάγκη, παρά να επιβάλουµε «capital controls» στους
πολίτες. Ο κ. Tσίπρας θα µείνει στην πολιτική ιστορία της χώρας
ως o πρωθυπουργός των «capital controls».

Μου δίνετε σήµερα την ευκαιρία, όµως, µε την τοποθέτησή
σας να απαντήσω σε δέκα µύθους τους οποίους επαναλάβατε
και σήµερα. Παρεµπιπτόντως, επειδή είπατε κάτι για πλειστηρια-
σµούς και για το τι γινόταν στο παρελθόν, θα έπρεπε να ρωτή-
σετε τους πρώην συναδέλφους σας, τον κ. Λαφαζάνη, ο οποίος
δηµοσίευσε µια σειρά από πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας.
Ή αν θέλετε και τον κ. Βαρουφάκη, ο οποίος έκανε πρόταση
νόµου προς την Κυβέρνηση λέγοντας: «Η υφαρπαγή της κατοι-
κίας άρχισε να ξετυλίγεται µε το τρίτο µνηµόνιο». Αλήθεια, ποιος
έφερε το τρίτο µνηµόνιο; Ποιος ψήφισε το τρίτο µνηµόνιο; Προ-
φανώς ο κ. Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Μύθος πρώτος: η οικονοµία καταρρέει. Η αλήθεια είναι ότι η
οικονοµία δεν καταρρέει. Το αντίθετο, πηγαίνει καλύτερα από
τον µέσο ευρωπαϊκό όρο όποιον δείκτη και να δείτε ανάπτυξη,
επενδύσεις, εξαγωγές, απασχόληση, δηµόσια οικονοµικά. Όλο
και συγκλίνουµε περισσότερο µε τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Αν
υπήρχε η εικόνα που αποδίδει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά
και το σύνολο της Αντιπολίτευσης, στη σηµερινή πραγµατικό-
τητα, αυτό θα είχε αποτυπωθεί. Θα είχε αποτυπωθεί σε εκθέσεις
θεσµών, εταίρων, επενδυτών, οίκων αξιολόγησης, ακόµα και στις
αγορές.

Ο κ. Τσίπρας έχει µπερδέψει τα επιτόκια δανεισµού µε τα
spreads. Τα επιτόκια δανεισµού έχουν αυξηθεί σε όλη την Ευ-
ρώπη, αλλά τα spreads µε τα οποία δανείζεται η χώρα σήµερα
είναι τα µισά αυτών που µας άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2018-2019. Αν,
συνεπώς, η ελληνική οικονοµία πήγαινε χειρότερα από αυτό που
εκτιµούµε εµείς, αυτό θα είχε αποτυπωθεί µε βεβαιότητα στον
σχετικό δείκτη.

Και επειδή ανέφερε ότι µετακυλίουµε συνεχώς τον στόχο της
επίτευξης της επενδυτικής βαθµίδας, να του θυµίσω -και είναι
δηµόσια διαθέσιµη η τοποθέτησή µου από τις 26-4-2021 κατά τη
διάρκεια του Υπουργικού Συµβουλίου- ότι ο στόχος από τότε είχε
τεθεί το 2023. Δεν έχει αλλάξει. Παραµένει ο ίδιος και είναι απο-
λύτως εφικτός. Συνεπώς, σήµερα, η Ελλάδα αποπνέει αυτοπε-
ποίθηση, αξιοπιστία και εµπιστοσύνη.

Μύθος δεύτερος: η Κυβέρνηση κακώς πανηγυρίζει για την
έξοδο από την ενισχυµένη εποπτεία, εµείς τα κάναµε όλα, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τα έκανε όλα. Πρώτα απ’ όλα, να θυµίσουµε κάτι. Να θυµί-
σουµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε το τρίτο µνηµόνιο. Άρα, έχουµε ένα

µνηµόνιο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ επέβαλε την ενισχυ-
µένη εποπτεία στην Ελλάδα. Πότε βγήκαµε από την ενισχυµένη
εποπτεία; Βγήκαµε πολύ πρόσφατα, το καλοκαίρι. Γι’ αυτό και οι
θεσµοί -και το καταθέτω και πάλι στα Πρακτικά- µιλούν για πρώτη
φορά σήµερα για ιστορική στιγµή. Αυτό αποτελεί στιγµή αναγνώ-
ρισης των πολύχρονων θυσιών της κοινωνίας και η Ελλάδα χαίρει
της εκτίµησης και του σεβασµού των εταίρων και των συµµάχων
της.

Χθες είχαµε µία ενδιαφέρουσα συζήτηση µε τον κ. Τσακαλώτο,
την οποία συνέχισε σήµερα ο κ. Τσίπρας. Κατά την άποψή µου,
κακώς, όπως θα αποδείξω. Ο κ. Τσακαλώτος πρόσφατα, στις 17
Ιουνίου, υποστήριξε από πρόθεση -θέλω να πιστεύω και όχι από
άγνοια- ότι και οι άλλες χώρες που είχαν µνηµόνια µπήκαν σε κα-
θεστώς ενισχυµένης εποπτείας. Λέγοντας χαρακτηριστικά να
µου θυµίσουν ότι η ενισχυµένη εποπτεία για όλες τις χώρες
Κύπρο, Ιρλανδία, Πορτογαλία είχε ηµεροµηνία λήξεως. Του
απάντησα ότι καµµία χώρα δεν µπήκε σε ενισχυµένη εποπτεία.
Μόνο η Ελλάδα µπήκε σε καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας. Το
ίδιο το δελτίο Τύπου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής λέει: «Ναι, είναι
η πρώτη φορά που ενεργοποιείται το πλαίσιο ενισχυµένης επο-
πτείας».

Θα τα καταθέσω όλα αυτά στα Πρακτικά.
Χθες αυτό το παραδέχτηκε ο κ. Τσακαλώτος λέγοντας: «Ναι,

ήµασταν η µόνη χώρα σε ενισχυµένη παρακολούθηση, αλλά όλες
οι άλλες χώρες είχαν µεταπρογραµµατική ενίσχυση». Είναι στα
Πρακτικά οι δηλώσεις του. Θετική η διόρθωση του κ. Τσακαλώ-
του σε όσα υποστήριζε εσφαλµένα πριν από κάποιους µήνες.

Θα µπορούσε, συνεπώς, το θέµα να κλείσει εδώ. Όµως, ο κ.
Τσακαλώτος χθες και ο κ. Τσίπρας σήµερα, για να λειάνει την
τουλάχιστον άστοχη παλαιότερη αναφορά του, υπέπεσε και σε
ένα ακόµα σφάλµα. Υποστήριξε: «Ποια είναι η διαφορά; Τέσσε-
ρις συναντήσεις µε τους θεσµούς είχαµε στην Ελλάδα, δύο συ-
ναντήσεις είχαν οι άλλες χώρες.». Αυτό είναι το µεγάλο πράγµα
για το οποίο προσπάθησα να παραπλανήσω την Ολοµέλεια;

Η πραγµατικότητα, όµως, και πάλι διαψεύδει και τον κ. Τσίπρα
και τον κ. Τσακαλώτο. Η ενισχυµένη εποπτεία που εφαρµόστηκε
στην Ελλάδα, πρώτον, είχε ειδικές απαιτήσεις δηµοσιονοµικής,
χρηµατοπιστωτικής και µεταρρυθµιστικής παρακολούθησης µε
εκτεταµένη υποχρέωση υποβολής στοιχείων και εφαρµογής
διορθωτικών µέτρων πολιτικής. Στιγµάτισε την Ελλάδα, καθώς η
χώρα µας, όπως λέει, εξακολουθούσε να θεωρείται ότι απειλείται
από σοβαρές δυσκολίες αναφορικά µε τη χρηµατοοικονοµική
της σταθερότητα, οι οποίες θα µπορούσαν να έχουν δυσµενείς
δευτερογενείς επιπτώσεις σε άλλα κράτη της Ευρωζώνης. Είχε
αβέβαιη ηµεροµηνία λήξης. Προβλεπόταν να ανανεώνεται κάθε
έξι µήνες µε πιθανή ισχύ ως το 2022 και απαιτούσε διακριτικές
συζητήσεις. Γι’ αυτό και σε όλα τα Eurogroup που είχαµε η Ελ-
λάδα ήταν ξεχωριστή περίπτωση.

Όλα αυτά τα καταθέτω στα Πρακτικά µαζί µε τον κανονισµό,
για να µην ψεύδεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά, συνεπώς, ήταν απόδειξη έλλειψης εµπιστοσύνης
από θεσµούς και εταίρους προς τη χώρα. Σήµερα για πρώτη
φορά η Ελλάδα επιστρέφει στην ευρωπαϊκή κανονικότητα. Δεν
αποτελούµε πλέον εξαίρεση στο ευρωπαϊκό στερέωµα. 

Τρίτος µύθος, τον άκουσα και σήµερα: «Η Νέα Δηµοκρατία
άφησε άδεια ταµεία και εµείς είχαµε γεµάτα ταµεία». Απορώ αν
ήταν άδεια τα ταµεία, πώς πληρώνατε µισθούς και συντάξεις,
αφού το πρώτο εξάµηνο του 2015 δεν είχατε πρόσβαση στις
αγορές και αφού δεν παίρνατε και δόση από τους εταίρους; Λίγο
περίεργο δεν είναι αυτό; 

Ας δούµε την αλήθεια, συνεπώς. Στο τέλος του 2014, για να
παίρνετε όλα τα στοιχεία από τον ΟΔΔΗΧ, πρώτον, τα ταµειακά
διαθέσιµα της κεντρικής διοίκησης ήταν 2,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Τα ταµειακά διαθέσιµα των φορέων της γενικής κυβέρνη-
σης, τα οποία µετά να σας θυµίσω τα «σκουπίσατε» στο σύνολό
τους, αρχικά εθελοντικά και µετά υποχρεωτικά,…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, οι συνά-
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δελφοι στα ορεινά, ησυχία παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): …ήταν

13,4 δισεκατοµµύρια ευρώ και τα ρέπος άλλα 8,6 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Συνεπώς, τα συνολικά ταµειακά διαθέσιµα στο τέλος του 2014
ήταν 16 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αν µάλιστα προσθέσουµε στα 16
δισεκατοµµύρια ευρώ και την αποτίµηση της συµµετοχής του
ΤΧΣ στις ελληνικές τράπεζες, που ήταν άλλα 11,6 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, η συνολική δηµόσια περιουσία που παρέλαβε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν 28 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τι παρέδωσε; Τα ρέπος ήταν
19,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα συνολικά ταµειακά διαθέσιµα των
φορέων της γενικής κυβέρνησης, τα οποία «σκουπίστηκαν», ήταν
27 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η αποτίµηση των συστηµικών τραπε-
ζών πόση ήταν; Ήταν µόλις 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Από 11,6
πήγε 1,6. 

Συνεπώς, παραδώσατε την περιουσία ακριβώς στο ύψος την
οποία την παραλάβατε και είπατε -άκουσα και τον κ. Βαρουφάκη-
«Μα εντάξει, δεν βγαίνετε στις αγορές». Δεν είναι αληθές αυτό.
Σήµερα που µιλάµε έχουµε τα ταµειακά διαθέσιµα τα οποία πα-
ραλάβαµε, γιατί µπορέσαµε και βγήκαµε συστηµατικά, µεθοδικά,
οργανωµένα και µε εξαιρετικά χαµηλό κόστος, πολλές φορές δα-
νειζόµενοι 35,5 δισεκατοµµύρια την τελευταία τριετία. Αυτή είναι
η εµπιστοσύνη που κέρδισε η Κυβέρνηση του Μητσοτάκη στο
εξωτερικό.

Παρακαλώ για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέταρτος µύθος: «Έχετε αυξήσει τα φορολογικά έσοδα λόγω
νέων φόρων και ακρίβειας». Το άκουσα αυτό και από τον κ. Κου-
τσούµπα, το άκουσα αυτό και από τον κ. Βελόπουλο. Να θυµίσω
ότι εµείς µειώνουµε φόρους. Επί τέσσερα χρόνια µειώνουµε φό-
ρους και συνεχίζουµε να µειώνουµε φόρους. Και να σας πω και
κάτι το οποίο δεν έχετε παρατηρήσει. Είµαστε η µόνη χώρα στην
Ευρωζώνη που το 2023 συνεχίζει µε µόνιµο τρόπο να µειώνει φό-
ρους και ασφαλιστικές εισφορές. Καµµία άλλη χώρα δεν το κάνει
αυτό µε µόνιµο τόπο. Και επειδή κάποιοι µίλησαν για τους µισθω-
τούς, να θυµίσω -και το έδωσα στα Πρακτικά- ότι οι µισθωτοί
είχαν µείωση φορολογικής επιβάρυνσης 4% την τελευταία τριε-
τία. 

Άκουσα και το άλλο επιχείρηµα. Εγώ και κ. Σκυλακάκης το
έχουµε απαντήσει τουλάχιστον δέκα φορές στη Βουλή. «Έχετε
παραπάνω φορολογικά έσοδα γιατί έχετε επιβάλει παραπάνω
φόρους ή και γιατί υπάρχει ακρίβεια». Αποδείξαµε µε στοιχεία -
να µην τα πω αναλυτικά- ότι από τα 6,8 δισεκατοµµύρια ευρώ πα-
ραπάνω φορολογικά έσοδα, εξαιτίας της ακρίβειας είναι µόλις
το 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Τα άλλα είναι εξαιτίας της καλύτε-
ρης πορείας της οικονοµίας, εξαιτίας της µείωσης της φοροδια-
φυγής λόγω της αύξησης των ηλεκτρονικών συναλλαγών και των
µειώσεων φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, εξαιτίας της κα-
τανάλωσης και εξαιτίας του τουρισµού. 

Και τι κάνουµε; Παίρνουµε τα µόνιµα καλύτερα φορολογικά
έσοδα και τα επιστρέφουµε στην κοινωνία, κυρίως στη µεσαία
τάξη, µειώνοντας φόρους και ασφαλιστικές εισφορές και παίρ-
νουµε τα µη µόνιµα παραπάνω φορολογικά έσοδα και τα επι-
στρέφουµε και αυτά στην κοινωνία. Πώς; Μέσα από την αύξηση
των δαπανών για να τους στηρίξουµε σε αυτές τις δύσκολες
στιγµές.

Λέει ο κ. Τσίπρας σήµερα: «Πού πήγαν τα λεφτά, όλα αυτά τα
50 δισεκατοµµύρια ευρώ;». Αν άνοιγε τις σελίδες 174, 176 και
178 του προϋπολογισµού, θα έβλεπε. Και αν ρωτούσε πραγµα-
τικά τους µικροµεσαίους επιχειρηµατίες, θα µάθαινε. Διότι τα 8,3
δισεκατοµµύρια ευρώ επιστρεπτέα προκαταβολή πήγαν κατά
κύριο λόγο στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και µάλιστα κουρεύ-
τηκαν και 50%. Τα χρέη αυτά κουρεύτηκαν από τη σηµερινή Κυ-
βέρνηση κατά 50%. Και σε ποιους πήγαν; Στους συνεπείς, σε
αυτούς που δήλωναν όλα τα στοιχεία στο παρελθόν.

Αν ρώταγε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, θα µάθαινε ότι 1 δι-
σεκατοµµύριο ενοίκια πληρώθηκαν από το κράτος. Θα µάθαινε
για αναστολές υποχρεώσεων. Θα µάθαινε για αµοιβές εργαζο-

µένων. Θα µάθαινε για τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ ενισχύσεις
σε φυσικό αέριο και ηλεκτρικό ρεύµα. Θα µάθαινε για τα 500 εκα-
τοµµύρια τα προγράµµατα-γέφυρα. Για πρώτη φορά αυτή η Κυ-
βέρνηση βοήθησε τους συνεπείς δανειολήπτες πληρώνοντας τις
δόσεις των δανείων τους για πάνω από έναν χρόνο. Θα µάθαινε
για τα 500 εκατοµµύρια επιδότηση και επίδοµα πετρελαίου θέρ-
µανσης. Θα µάθαινε για τις παρεµβάσεις για τους αγρότες και
τους κτηνοτρόφους. Θα µάθαινε ότι πέρυσι τον Δεκέµβριο,
φέτος τον Απρίλιο και την άλλη βδοµάδα δίνει αυτή η Κυβέρνηση
1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ στους χαµηλοσυνταξιούχους και σε
άλλες ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αν δεν πιστεύει εµάς και επικαλείται συνέχεια τη ΓΣΕΒΕΕ,

να δούµε τι λέει η ΓΣΕΒΕΕ, προχθές: «Το µείγµα πολιτικών της
Κυβέρνησης και ο σχεδιασµός αξιοποίησης των διαθέσιµων τα-
κτικών και έκτακτων εργαλείων προφανώς λειτούργησε και λει-
τουργεί ως φίλτρο των όποιων επιπτώσεων σε µικρές επιχειρή-
σεις», Καββαδάς. Και σε άλλο σηµείο της έκθεσης της ΓΣΕΒΕΕ:
«Ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος των µικρών και πολύ µικρών
επιχειρήσεων ενισχύθηκε το δεύτερο εξάµηνο του 2021, ενισχύε-
ται το πρώτο εξάµηνο του 2022». Γιατί; Γιατί αυτή η Κυβέρνηση,
όπως λέει, µείωσε φόρους και ασφαλιστικές εισφορές και βοή-
θησε να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα των υψηλών τιµών ενέρ-
γειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα δεν ωραιοποιούµε καταστάσεις. Είναι µια δύσκολη κατά-

σταση για νοικοκυριά και επιχειρήσεις, αλλά να αποδίδουµε στην
πραγµατικότητα. 

Πέµπτος µύθος: «Η Νέα Δηµοκρατία µειώνει δαπάνες για την
υγεία». Ο κ. Κατρίνης είπε για υποχρηµατοδότηση. Το 2018 -τα
είπε ο κ. Πλεύρης- εσείς ο ΣΥΡΙΖΑ στον κρατικό προϋπολογισµό
είχατε 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για την υγεία. Το 2023 ο κρατι-
κός προϋπολογισµός είναι 5,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Συνεπώς,
όπως σωστά είπε ο συνάδελφός µου κ. Πλεύρης, τελειώνει εδώ
η συζήτηση. Τα 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ έγιναν 5,2. Προσθέ-
σαµε 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και όχι µόνο αυτό. Μέσα στο Τα-
µείο Ανάκαµψης υπάρχουν δράσεις για την ενίσχυση του δηµό-
σιου συστήµατος υγείας, για τον µετασχηµατισµό της υγείας, για
το Εθνικό Πρόγραµµα Πρόληψης Δηµόσιας Υγείας «ΣΠΥΡΟΣ
ΔΟΞΙΑΔΗΣ», για τις παροχές ψυχικής υγείας, για το clawback,
για την κατ’ οίκον περίθαλψη και νοσηλεία, για νοσοκοµεία όπως
το «Σωτηρια», το «Παπανικολάου», όλα αυτά επ’ ωφελεία της δη-
µόσιας υγείας και των Ελλήνων πολιτών. 

Έκτος µύθος, που άκουσα και σήµερα: «Η Ελλάδα δεν ενι-
σχύει γενναία νοικοκυριά και επιχειρήσεις και επιβαρύνει υπέρ-
µετρα τον κρατικό προϋπολογισµό». Η αλήθεια είναι ότι η
στήριξη που προσφέρει αυτή η Κυβέρνηση -σε αυτή την εξωγενή
κρίση- σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις είναι από τις πιο γενναίες
σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Στις 22-11-2022 η τελευταία έκθεση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής: «Η Ελλάδα δίνει το 2022 το 2,3% του
ΑΕΠ για να ενισχύσει νοικοκυριά και επιχειρήσεις, όταν ο µέσος
ευρωπαϊκός όρος είναι 1,3% του ΑΕΠ». Αυτή είναι η στήριξη της
σηµερινής Κυβέρνησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κάτι ακόµα πολύ ενδιαφέρον. Υπάρχει µία πολύ ενδιαφέ-

ρουσα στήλη. Η στήλη αυτή αναφέρεται σε έσοδα από υπερβο-
λικά κέρδη σε ηλεκτρικές εταιρείες και σε εταιρείες που
δραστηριοποιούνται στον ενεργειακό χώρο. Εδώ λέει ότι η Ελ-
λάδα παίρνει τα περισσότερα χρήµατα από αυτές τις εταιρείες
σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη χώρα στην Ευρώπη. Άρα, απο-
δεικνύουµε γιατί όλα αυτά γίνονται µε όρους δηµοσιονοµικής
υπευθυνότητας. 

Έβδοµος µύθος, που τον άκουσα και σήµερα από τον κ. Τσί-
πρα: «Η Ελλάδα έπεσε έξω στις εκτιµήσεις της και έχει τον υψη-
λότερο πληθωρισµό στην Ευρώπη». Μάλιστα, είπε για τον
Πρωθυπουργό, για τον κ. Μητσοτάκη, ότι έχει την αριστεία στο
πόσο έξω έπεσε στις εκτιµήσεις που είχε για τον πληθωρισµό.
Για να δούµε λίγο τώρα τι θα πρέπει να πει για την Κριστίν Λαγ-
κάρντ, για την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ή για τον ESM.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιµούσε τον Οκτώβριο του 2021 ότι
θα έχουµε πληθωρισµό 1%. Τώρα εκτιµά 1,9%. Και αυτοί έπεσαν
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έξω. Είναι θέµα αριστείας. Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο εκτι-
µούσε 0,4% και τώρα 9,2%. Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα εκτι-
µούσε 3% και τώρα 7,6%. Ο ΟΟΣΑ εκτιµούσε 3% και τώρα 9%.
Δεν αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχει µία πρωτόγνωρη εξωγενή κρίση
που αναγκάζει όλους, σε όλον τον κόσµο, να αναθεωρούν συχνά
τις εκτιµήσεις και τις προβλέψεις τους; Υπάρχει υψηλότατη αβε-
βαιότητα και αυτή την αβεβαιότητα προσπαθούµε να την αντιµε-
τωπίσουµε κατά το βέλτιστο τρόπο. 

Για όσους, δε, βιάστηκαν να πουν ότι θα έχουµε τον υψηλό-
τερο πληθωρισµό στην Ευρώπη, υπενθυµίζω ότι µε βάση τα στοι-
χεία του Νοεµβρίου έχουµε τον έκτο χαµηλότερο πληθωρισµό
στην Ευρώπη και µε βάση τις εκτιµήσεις για το 2022 θα έχουµε
δώδεκα χώρες µε υψηλότερο πληθωρισµό και τέσσερις χώρες
µε ίδιο πληθωρισµό µε την Ελλάδα. 

Κυρία Αχτσιόγλου, αλήθεια, όταν είχαµε πληθωρισµό πάνω
από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο, βγάζατε ανακοινώσεις και λέγατε
ότι αυτός είναι ο πληθωρισµός του Μητσοτάκη. Τους τελευταί-
ους µήνες έχουµε πληθωρισµό κάτω από τον µέσο ευρωπαϊκό
όρο και λέτε ότι είναι πληθωρισµός Μητσοτάκη. Πότε δεν είναι
πληθωρισµός Μητσοτάκη; Και πάνω και κάτω λέτε ότι είναι πλη-
θωρισµός Μητσοτάκη. Δεν γίνονται αυτά. 

Δεν είναι στοιχείο θριαµβολογίας. Ο πληθωρισµός είναι υψη-
λός, είναι επίµονος και ροκανίζει το διαθέσιµο εισόδηµα του πο-
λίτη. Όµως, αποδεικνύεται και επιβεβαιώνεται ότι κάνουµε το
καλύτερο εφικτό για να βοηθήσουµε και να στηρίξουµε την ελ-
ληνική κοινωνία, κυρίως τα πιο ευάλωτα νοικοκυριά. 

Όγδοος µύθος: «Η σηµερινή Κυβέρνηση προχώρησε σε άρση
πλειστηριασµών και σε ευνοϊκές διατάξεις για χρηµατοπιστωτικά
στελέχη». Πολύ µεγάλο ενδιαφέρον έχει εδώ. Λοιπόν, η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ τον Μάιο του 2017 νοµοθέτησε την εφαρµογή των
ηλεκτρονικών πλειστηριασµών. Έχω τον σχετικό νόµο εδώ. Τι
έλεγε και ο κ. Τσακαλώτος τότε; Ο κ. Τσακαλώτος έλεγε ότι οι
ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί είναι σηµαντικοί, όχι µόνο για να
έχουµε καλές τράπεζες, αλλά και για αναπτυξιακούς και κοινω-
νικούς λόγους.

Το καταθέτω παρακαλώ στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τότε µάλιστα, ο κ. Μάρδας στις 3 Δεκεµβρίου του 2017 τι
έλεγε; «Κακώς τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας νοµοθετούσαν
την προστασία της πρώτης κατοικίας από τους πλειστηριασµούς.
Αν η Νέα Δηµοκρατία είχε ξεκινήσει τους πλειστηριασµούς, τώρα
τα πράγµατα θα ήταν πολύ πιο οµαλά». Ήταν Υπουργός της κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, να υπενθυµίσω.

Δεύτερον, τον Φεβρουάριο του 2018 υπάρχει έκθεση του Δι-
οικητή της Τραπέζης της Ελλάδος για το 2017. Τι λέει; Σελίδα
25: «Διαµόρφωσε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -συγκρατήστε το γιατί
έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον- το πλαίσιο προστασίας των τρα-
πεζικών στελεχών από ποινικές διώξεις και ενισχύθηκαν τα δι-
καιώµατα εκείνων των πιστωτών, οι οποίοι κατέχουν εξασφαλί-
σεις». Και λέτε εσείς για εµάς; Τα νοµοθετήσατε το 2017 κανονι-
κότατα.

Το καταθέτω παρακαλώ στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κάτι είπε σήµερα ο κ. Τσίπρας για τους διαχειριστές δανείων,
αν µπορούν να κάνουν πλειστηριασµούς. Η υπογραφή του στο
άρθρο 2 του ν. 4354/2015 τι λέει; Οι εταιρείες διαχείρισης νοµι-
µοποιούνται να εγείρουν κάθε ένδικο βοήθηµα και να προβαίνουν
σε κάθε άλλη δικαστική ενέργεια για την είσπραξη των υπό δια-
χείριση απαιτήσεων. Μας δουλεύετε; Εσείς τα έχετε ψηφίσει το
2015!

Καταθέτω κι αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και κάτι ακόµα. Οριζόντια άρση της προστασίας της πρώτης
κατοικίας είχαµε στις αρχές του 2019. Καταθέτω τον σχετικό
νόµο, παρακαλώ, στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τι έγινε µετά; Φτιάξατε ένα σχήµα µόνο για τα κόκκινα δά-
νεια µέχρι το 2018, µε µία µικρή περίµετρο, µόνο για έξι µήνες,
στην οποία δεν µπήκε ούτε ένας πολίτης. Ήρθαµε, την επεκτεί-
ναµε, την διευρύναµε και την κατοχυρώσαµε. 

Τα λέω αυτά όλα για να µη ξεχνιόµαστε σε αυτή την Αίθουσα.
Γιατί οι αυταπάτες και οι οβιδιακές µεταµορφώσεις έχουν τα
όριά τους, εκτός αν µιλάµε για τον ΣΥΡΙΖΑ βεβαίως. 

Ένατος µύθος, εδώ έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον: Σε twιtt τού
κ. Τσίπρα στις 23 Οκτωβρίου 2022: «Γιατί να µη δίνεται η δυνα-
τότητα πρώτα στον ιδιοκτήτη µε εύλογη ρύθµιση να κρατήσει το
σπίτι του;». Αναρωτιέται ο κ. Τσίπρας κι έρχεται ο κ. Τσακαλώτος,
όταν ήταν Υπουργός Οικονοµικών, και τι λέει; «Γιατί αυτό δεν
είναι λογικό». 

Προσέξτε τώρα, πρώην Υπουργός Οικονοµικών της διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ απαντά στον Αρχηγό του ότι δεν είναι λογικό αυτό
το οποίο ζητάει. Σουρεαλισµός ή κάτι χειρότερο! 

Και τέλος, δέκατος µύθος: Η σύγκριση των δύο περιόδων.
Επειδή προκληθήκαµε, θα πρέπει να µιλήσουµε. Ποια ήταν η τε-
τραετία ΣΥΡΙΖΑ και ποια είναι η τετραετία της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Ας ξεκινήσουµε από το διαθέσιµο εισόδηµα. Αλλά επειδή
µου είπατε να δούµε το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα, ας
δούµε το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα. Το 2015 ήταν 71,62
µε µονάδα βάσης το 100, το 2016 ήταν 71,62, το 2017 ήταν 71,35,
το 2018 ήταν 72,12 και σήµερα είναι 79,32. Το πραγµατικό δια-
θέσιµο εισόδηµα του πολίτη έχει βελτιωθεί, έχει ενισχυθεί από
αυτή την Κυβέρνηση. 

Αλλά προσέξτε, εµείς δεν είµαστε ΣΥΡΙΖΑ. Δεν πανηγυρίζουµε
για το 79,32, γιατί σηµαίνει ότι υπολειπόµαστε, υστερούµε από
εκεί που θέλουµε να φτάσουµε. Αλλά η σύγκριση είναι καταλυ-
τική. 

Δεύτερον, κάτι πήγε να πει για την ανάπτυξη ο κ. Τσίπρας. Εί-
µαστε σοβαροί; Ο µέσος όρος ανάπτυξης 2015-2018 στην Ευ-
ρωζώνη ήταν 2,08%. Στην Ελλάδα ήταν 0,53 δηλαδή το ένα
τέταρτο του µέσου ευρωπαϊκού όρου. Στη διακυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη ο µέσος
όρος στην Ευρωζώνη είναι 1% και στην Ελλάδα είναι 1,73%. 

Επόµενη σύγκριση. Κάτι είπε και για ξένες επενδύσεις. Σε τεσ-
σεράµισι χρονιά οι ξένες επενδύσεις ήταν 11,9% επί διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ. Σε τριάµισι χρόνια είναι 15,2%. Και συνεχίζουµε
γιατί έχουµε ιστορικό ρεκόρ και φέτος.

Τέταρτον, πράγµατι, για να είµαστε δίκαιοι, η ανεργία ξεκίνησε
να µειώνεται από την προηγούµενη κυβέρνηση. Μειώθηκε κατά
5,2 µονάδες και έχει µειωθεί άλλες 5,2 µονάδες τα προηγούµενα
τρία χρόνια. Βεβαίως, πιστεύω ότι αντιλαµβάνεστε ότι είναι πιο
εύκολο να κατεβαίνεις από το 25% στο 19%, παρά από το 19%
στο 12%. Εδώ είναι η σύγκριση και θα την καταθέσω.

Πάµε στα κόκκινα δάνεια. Τι έλεγε για όλο το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ;
«Γίνεται η τρίτη ανακεφαλαιοποίηση γιατί για πρώτη φορά θα αν-
τιµετωπιστούν τα κόκκινα δάνεια και µέχρι το τέλος του 2015 δεν
θα υπάρχουν κόκκινα δάνεια». Ξέρετε σε τι ποσοστό παρέδωσαν
τα κόκκινα δάνεια; Στο 43,6%. Ξέρετε σε τι ποσοστό παρέλαβαν
τα κόκκινα δάνεια; Στο 43,5%. Τα παραδώσατε εκεί που τα πα-
ραλάβατε και σήµερα είναι στο 9,7%. 

Προσοχή, αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντική πρωτοβουλία για
να εξυγιάνουµε το χαρτοφυλάκιο των τραπεζών και να µπορέ-
σουµε να έχουµε πιστωτική επέκταση, αλλά δεν σηµαίνει ότι έχει
αντιµετωπιστεί το πρόβληµα του ιδιωτικού χρέους παραµένει σο-
βαρό για την ελληνική κοινωνία και προσπαθούµε µε σοβαρότητα
να το αντιµετωπίσουµε. 

Μίλησε σήµερα ο κ. Τσίπρας για τις καταθέσεις. Ειλικρινά αυτό
ήταν το µόνο που δεν περίµενα να ακούσω. Παρέλαβε τις κατα-
θέσεις στα 148 δισεκατοµµύρια ευρώ και τις παρέδωσε στα
136,9. Δηλαδή, µειώθηκαν οι καταθέσεις 11 δισεκατοµµύρια και
µιλάει σήµερα για καταθέσεις. Σήµερα οι καταθέσεις είναι στα
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184,8, δηλαδή αυξηµένες κατά 48 δισεκατοµµύρια ευρώ. 
Το δηµόσιο χρέος το παρέλαβε στα 176,7%, το παρέδωσε στα

186% και σήµερα είναι στα 159%, κυρίως λόγω της ανάπτυξης
και όχι του πληθωρισµού. Όταν λέτε για ρυθµίσεις του δηµοσίου
χρέους, πρέπει να είστε απολύτως έτοιµοι. Στην ελληνική κοινω-
νία και στην ιστορία της χώρας, τη βιωσιµότητα του χρέους την
έχουν ενισχύσει διαδοχικές κυβερνήσεις από το 2012 και µετά.
Αν δείτε τους τόκους που πλήρωνε η χώρα µετά το 2012, θα κα-
ταλάβετε τι έκαναν πολλές διαδοχικές κυβερνήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεπώς, η ελληνική κοινωνία και η ελληνική οικονοµία προ-
βάλλει σθεναρές αντιστάσεις. Επιδεικνύει µεγάλες αντοχές. Δια-
θέτει ισχυρή δυναµική. Διακρίνεται από θετικές προοπτικές. Αυτά
είναι συλλογικά επιτεύγµατα της κοινωνίας και της πολιτείας για
τα οποία εργαστήκαµε µεθοδικά και υπεύθυνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας παρουσίασα δέκα µύθους
στο πεδίο της οικονοµίας που ακούσαµε και σήµερα από τον κ.
Τσίπρα. Ο ΣΥΡΙΖΑ συνεχίζει να υπόσχεται ανεύθυνα τα πάντα
στους πάντες. Όµως, οι πολίτες διαθέτουν γνώση, κρίση και
µνήµη. Έχουν δυσάρεστες εµπειρίες από τη διακυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ και γι’ αυτό οι προσκλήσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης πέφτουν στο κενό. 

Όπως είπα και χθες κατά τη διάρκεια της βασικής µου οµιλίας,
οι πολίτες επιλέγουν την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, την
Κυβέρνηση που διασφαλίζει την αναπτυξιακή πορεία της χώρας
και την απρόσκοπτη στήριξη της κοινωνίας χωρίς να θέτει σε κίν-
δυνο τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, την Κυβέρνηση που προ-
σελκύει επενδύσεις, µειώνει φόρους και ασφαλιστικές εισφορές,
δηµιουργεί θέσεις απασχόλησης, στηρίζει το διαθέσιµο εισό-
δηµα των νοικοκυριών, την Κυβέρνηση που αναβαθµίζει το
κύρος, τη θέση και την εικόνα της χώρας στην παγκόσµια οικο-
νοµική σκηνή, την Κυβέρνηση που θωρακίζει την άµυνα της
χώρας µας, χτίζει ισχυρές διεθνείς συµµαχίες, αναβαθµίζει το
γεωπολιτικό αποτύπωµα της πατρίδας, την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη και για
την επόµενη τετραετία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και µετά την οµιλία
του Υπουργού Οικονοµικών προχωρούµε στην ολοκλήρωση της
πενθήµερης συζητήσεως για την Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού Οικονοµικού Έτους 2023 µε την οµιλία του Πρωθυ-
πουργού και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Σας ευχαριστώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λυπάµαι που ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν ήταν στην Αίθουσα να ακούσει
τον Υπουργό Οικονοµικών, ο οποίος πιστεύω ότι συνοπτικά απάν-
τησε επί της ουσίας και µε στοιχεία παραθέτοντας τη σύγκριση
δύο τετραετιών, την τετραετία ΣΥΡΙΖΑ και την τετραετία της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Όµως, κύριε Τσίπρα, καταλαβαίνω ότι κάθε κόµµα έχει πάντα
την ανάγκη να παρουσιάζει τα στοιχεία από την οπτική γωνία που
τον συµφέρει και αυτό πράξατε και εσείς. Αναµενόµενη και προ-
βλέψιµη είναι αυτή η προσέγγιση. Πρέπει να σας πω, όµως, τι
µου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση στην οµιλία σας. 

Αν έκανα, κύριε Τσίπρα, αυτό το οποίο µου ζητάτε και µου ζη-
τήσατε και σήµερα επιµόνως να κάνω, να προκηρύξω δηλαδή
εκλογές τώρα, αυτή η κοινοβουλευτική µας αναµέτρηση θα ήταν
η τελευταία αυτής της κυβερνητικής µας θητείας. Και σκεφτό-
µουν αν πράγµατι είναι η τελευταία και θέλετε να πείσετε τον ελ-
ληνικό λαό ότι αξίζετε εσείς µία δεύτερη ευκαιρία να κυβερ-
νήσετε τον τόπο, αναρωτιέµαι πώς δεν µπαίνετε στον πειρασµό
να αξιοποιήσετε αυτή την ευκαιρία και να µας µιλήσετε λίγο όχι
για το παρελθόν, αλλά για το µέλλον του τόπου. Μιλήσατε

εξήντα πέντε λεπτά. Για το τι θα κάνατε στην περίπτωση που σας
εµπιστευθεί ο ελληνικός λαός µιλήσατε ακριβώς τρία. Επαναλαµ-
βάνω: Τρία λεπτά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επιβεβαιώνετε µε τον πιο εκκωφαντικό τρόπο ότι τελικά ήσα-

σταν, είστε και θα παραµείνετε κόµµα διαµαρτυρίας και όχι
κόµµα εξουσίας, κόµµα της γκρίνιας και όχι κόµµα του αποτελέ-
σµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα στον πυρήνα της οµιλίας µου και θα απαντήσω

σε κάποια από τα ζητήµατα τα οποία θέσατε στη ροή του λόγου
µου. 

«Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επιλογή µας απόψε το βράδυ
έχει ξεχωριστή βαρύτητα γιατί δεν αφορά µόνο την έγκριση ενός
ετήσιου προϋπολογισµού, αλλά µιας ολοκληρωµένης αντίληψης
για τα βήµατα που έκανε η χώρα στη διάρκεια του σηµαντικού
2020, αυτού που το διαδέχτηκε ένα πολύ δύσκολο, αλλά τελικά
γόνιµο 2021 και που είναι στο χέρι µας να γίνει έτος-προάγγελος
ενός καλύτερου 2022». 

Έτσι έκλεινα την οµιλία µου στην ίδια ακριβώς διαδικασία πριν
από ένα χρόνο ακριβώς συνοψίζοντας νοµίζω τότε το περιβάλλον
µέσα στο οποίο πορεύτηκε η οικονοµία µας επί τρία κρίσιµα χρό-
νια, αναδεικνύοντας και τις δυσκολίες, αλλά και τις αντοχές και
τις προοπτικές της, υπογραµµίζοντας, επίσης, την προσήλωση
της Κυβέρνησης σε τοµές που αλλάζουν την παραγωγική βάση
της χώρας και παρουσιάζοντας, εν τέλει, την αποτελεσµατικό-
τητα µιας συνολικής πολιτικής που εξελίσσεται µε σχέδιο στον
χρόνο, γιατί, ναι, παρά τις αλλεπάλληλες δυσκολίες το 2021 ήταν
καλύτερο από το 2020, το 2022 ήταν καλύτερο από το 2021 και
είµαι σήµερα εδώ για να το βεβαιώσω το 2023 θα είναι καλύτερο
από το 2022, εξίσου δυναµικό και εξίσου ελπιδοφόρο…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
...ολοκληρώνοντας έτσι τον πρώτο θετικό κύκλο µιας πραγµα-

τικά νέας Ελλάδας µε ανάπτυξη στην οικονοµία, αλλά και φρον-
τίδα στην κοινωνία, µε γενναίες µεταρρυθµίσεις, αλλά και µε
συνετές σταθµίσεις. 

Αυτές οι αρχές διαπνέουν τον τέταρτο προϋπολογισµό της Κυ-
βέρνησής µας, δυστυχώς τον τρίτο σε συνθήκες διεθνών κρί-
σεων, αλλά τον πρώτο ύστερα από δώδεκα χρόνια µε αποκλει-
στικά εθνική σφραγίδα και έξω από το στενό πλαίσιο της ενισχυ-
µένης εποπτείας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τονίζω και θυµίζω ότι µόλις προ δέκα ηµερών το Eurogroup

ενέκρινε την εκταµίευση 725 εκατοµµυρίων ευρώ από τα κέρδη
των ευρωπαϊκών τραπεζών, η οποία εκκρεµούσε από το 2019 και
µαζί αποφάσισε την κατάργηση της προσαύξησης στο επιτόκιο
παλαιότερων δανείων από τον ευρωπαϊκό µηχανισµό. Όλα αυτά,
βέβαια, µιλώντας µε τη γλώσσα των οικονοµολόγων και των τε-
χνοκρατών, γιατί στην πράξη οι εξελίξεις αυτές απαλλάσσουν τη
δηµοσιονοµική µας πολιτική από δεσµεύσεις και πρόσθετα βάρη.
Μεταφράζονται, δηλαδή, σε ζεστό χρήµα για τα δηµόσια ταµεία,
αλλά οδηγούν και σε µακροπρόθεσµη ελάφρυνση του δηµοσίου
χρέους κατά 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πρόκειται σαφώς για µια απόδειξη προόδου της εθνικής οικο-

νοµίας τα τελευταία χρόνια. Θυµίζω ότι εν µέσω παγκόσµιας ανα-
ταραχής το 2022 κλείνει µε ανάπτυξη του ΑΕΠ της χώρας σχεδόν
διπλάσιο του ευρωπαϊκού µέσου όρου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο δικός σας ρυθµός ανάπτυξης, κύριε Τσίπρα, ήταν το 25%

του ρυθµού ανάπτυξης της Ευρωζώνης τα τέσσερα χρόνια που
ήσασταν κυβέρνηση. Και η πρόβλεψη για το 2023 είναι ότι ο ρυθ-
µός θα είναι σχεδόν τριπλάσιος. Στο τέλος του 2023 ο δηµόσιος
πλούτος θα έχει αυξηθεί κατά 45 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση
µε το 2018. 

Στη διεθνή ύφεση, λοιπόν, εµείς συνεχίζουµε να απαντάµε µε
ανάπτυξη, όχι, όµως, µόνο µε ποσοτική µεγέθυνση, αλλά και µε
ποιοτική αναβάθµιση, καθώς διαφοροποιείται πια ο ίδιος ο πα-
ραγωγικός ιστός της οικονοµίας µας. 

Οι εξαγωγές καταρρίπτουν το ένα ρεκόρ µετά το άλλο, όπως
και οι ξένες επενδύσεις. Όσες έγιναν το εννιάµηνο του 2022 ισο-
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δυναµούν µε το σύνολο του 2021. Είναι µόνο η αρχή. Η Κοµισιόν
προβλέπει πρωτιά της Ελλάδας σε αυτόν τον τοµέα έως το 2025.
Τον τόπο µας εµπιστεύονται παγκόσµιοι κολοσσοί, όπως «AMA-
ZON», «MICROSOFT», «PHIZER», «DIGITAL REALTY». Τελευταία,
µάλιστα, εγκαινίασε, πριν από λίγες µέρες, το µεγαλύτερο data
center στην Ελλάδα που κατασκευάστηκε σε χρόνο ρεκόρ, σε
δεκατέσσερις µήνες.

Και επιστρέφοντας στις εξαγωγές, σηµειώνω ότι ως ποσοστό
του ΑΕΠ έχουν υπερβεί το 40%, πάνω από τη Γαλλία και την
Ισπανία και λίγο κάτω από τη Γερµανία, ενώ τα εξαγώγιµα προ-
ϊόντα έχουν πια υποσκελίσει τις υπηρεσίες. Και πίσω από αυτούς
τους αριθµούς κρύβεται ουσιαστικά η αναγέννηση της ελληνικής
µεταποίησης, που οξύνει την εξωστρέφεια και την ανταγωνιστι-
κότητά της, ώστε να γίνει πρωταγωνιστής σε ένα µοντέλο παρα-
γωγικό, αλλά και ανθεκτικό στον χρόνο. 

Γιατί ένα δίδαγµα της πανδηµίας ήταν πως η εξάρτηση από
τοµείς κρίσιµους και ευαίσθητους σε διεθνείς διακυµάνσεις,
όπως ο τουρισµός, µπορεί να κλυδωνίσει µια οικονοµία, όπως
την ελληνική και οι ίδιοι αριθµοί αποδεικνύουν ότι η ανάπτυξη κα-
ταπολεµά και τη µεγαλύτερη κοινωνική αδικία, που δεν είναι άλλη
από την ανεργία. 

Ήδη οι εργαζόµενοι αγγίζουν πλέον τα τέσσερα εκατοµµύρια
διακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας. Έχουµε προσθέσει σχεδόν
τριακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας από το 2019, εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες µόνο το 2022. Και είναι χαρακτηριστικό ότι το
2019, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά
και του ΠΑΣΟΚ, η Ισπανία είχε πολύ χαµηλότερο ποσοστό ανερ-
γίας από την Ελλάδα. Σήµερα συµβαίνει το αντίστροφο. 

Δείτε αυτό το διάγραµµα, παρακαλώ πολύ. Δείτε αυτό το διά-
γραµµα. Ανεργία 19% στην Ελλάδα, στην Ισπανία 14% το 2019.
Κυβέρνηση σοσιαλιστική µαζί µε τους Ποδέµος, κύριε Κατρίνη
και κύριε Τσίπρα. Ανεργία σήµερα στην Ελλάδα κάτω από το
12%, 13% στην Ισπανία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πί-
νακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κατώτατος µισθός αυξήθηκε 9,7% µέσα στο 2022. Αντίθετη
πορεία ακολούθησε το δηµόσιο χρέος. Στο τέλος του 2023 θα
κινείται στο 160% του ΑΕΠ, έχοντας τη µεγαλύτερη µείωση στην
Ευρώπη. 

Άλλος ένας πίνακας για εσάς. Μεγαλύτερη µείωση του δηµο-
σίου χρέους στην Ευρώπη από όλες τις υπόλοιπες χώρες, Ελ-
λάδα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πού βρίσκεται η Ισπανία εδώ; Αύξηση 15%. Χρήσιµη η σύγ-

κριση και στο δηµόσιο χρέος. 
Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πί-
νακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το 2022 θα είναι και το τελευταίο έτος µε πρωτογενές έλ-
λειµµα. Από του χρόνου η οικονοµία µας γυρίζει σε πρωτογενή
πλεονάσµατα, είναι δηλαδή ορατός ο δρόµος προς την επενδυ-
τική βαθµίδα. 

Κι όλα αυτά βεβαίως έγιναν και γίνονται χωρίς η Κυβέρνηση
να αποκλίνει ούτε στιγµή από τις δεσµεύσεις της σε δύο µεγάλα
µέτωπα. Πρώτον, την ελάφρυνση των πολιτών από τους φόρους
και τη στήριξή τους απέναντι στην εισαγόµενη ακρίβεια και δεύ-
τερον την αλλαγή της εικόνας της Ελλάδος, µε µεγάλα έργα, µε
πολλές επενδύσεις που φέρνουν ανάπτυξη και τονώνουν την
απασχόληση, αλλά βελτιώνουν και την καθηµερινή ζωή. 

Σε ό,τι αφορά τη µείωση των φόρων, επειδή µας είπατε ότι η
πολιτική µας αφορά -λέει- µόνο τους λίγους, ο ΕΝΦΙΑ έχει µει-
ωθεί κατά 34%. Αυτό αφορά τους λίγους, έτσι δεν είναι; Μόνο
τους πλούσιους! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όλοι οι φορολογικοί συντελεστές µειώθηκαν. Όταν µειώθηκε,

κύριε Τσίπρα, ο εισαγωγικός φορολογικός συντελεστής στο 9%,
αυτό ποιους αφορά; Τους πλούσιους αφορά ή τους συνταξιού-
χους; Όταν γίνεται το ίδιο µε τις ασφαλιστικές εισφορές, ωφε-
λείται µόνο η µεγάλη επιχείρηση ή και η µικροµεσαία; Και όταν
εν πάση περιπτώσει καταργούµε τις γονικές παροχές για όλους,
η µεσαία τάξη δεν ωφελείται τελικά ή οι µεγάλοι οι οποίοι είναι
και οι µόνοι που εξαιρούνται;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πολλά προϊόντα εξακολουθούν και έχουν χαµηλό ΦΠΑ. Δύο

φορές χορηγήθηκε έκτακτη ενίσχυση στους πιο ευάλωτους, την
οποία ωφελήθηκε θυµίζω το ένα τέταρτο του ελληνικού πληθυ-
σµού, αλλά και τα αναχώµατα της πολιτείας, στις συνέπειες της
ρωσικής εισβολής, δεν ήταν και λίγα. 

Μόνο για την ανάσχεση του αυξηµένου κόστους ζωής διοχε-
τεύτηκαν συνολικά 15,1 δισεκατοµµύρια, µε στοχευµένες -το το-
νίζω, στοχευµένες- παρεµβάσεις και επιδοτήσεις, µε αποτέλεσµα
οι Έλληνες να γνωρίζουν σήµερα πως υπάρχει µία πραγµατική
ενίσχυση, πως το κράτος στέκεται δίπλα τους, απέναντι στο
άγχος των λογαριασµών του ρεύµατος ή στις τιµές της αντλίας
των καυσίµων. 

Και ναι, τα πράγµατα τελικά δεν ήταν τόσο άσχηµα όσο κά-
ποιοι προέβλεπαν. Να µη θυµίσω ποιες ήταν οι προβλέψεις σας
για την τιµή του πετρελαίου θέρµανσης, έτσι δεν είναι; «Θα ξε-
περάσει το 1,5 ευρώ». Πού είναι σήµερα; Κάτω από 1,1 ευρώ το
λίτρο.

Όµως ξέρω πολύ καλά -γιατί δεν είµαι εδώ να ωραιοποιήσω
µια δύσκολη κατάσταση- ότι η διεθνής ακρίβεια ροκανίζει το µη-
νιαίο εισόδηµα και γνωρίζω καλά ότι το υψηλό ενεργειακό κό-
στος πολιορκεί τις επιχειρήσεις, αλλά εδώ και δεκαπέντε µήνες,
από τότε που ο πόλεµος στην Ουκρανία προκάλεσε αυτή την
παγκόσµια αναταραχή και την εισαγόµενη ακρίβεια, η πολιτεία
αποδεικνύει πως είναι στο πλευρό της οικονοµίας και της κοινω-
νίας, µε στοχευµένες επιδοτήσεις, µε επιµέρους ενισχύσεις, µε
εκπτώσεις. Πιστεύω ότι είναι κάτι το οποίο οι πολίτες το αναγνω-
ρίζουν. Το ζητούµενο δεν είναι το επιθυµητό, αλλά το εφικτό. 

Και κάτι ακόµα. Άλλοι φώναζαν για φόρους στα υπερέσοδα
των εταιρειών και άλλοι τελικά τους επέβαλαν και τους εισπράτ-
τουν. Παρακρατήθηκε 1,4 δισεκατοµµύριο από τους παραγω-
γούς ενέργειας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιας και αναφερθήκατε στην έκτακτη φορολόγηση του 90%,

θέλω να σας θυµίσω ότι µε βάση τον αλγόριθµο της ΡΑΕ προσ-
διορίστηκε το ακριβές ποσό το οποίο φορολογήθηκε…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…αλλά τώρα δεν είναι καλές οι ανεξάρτητες αρχές, τώρα κα-

τευθύνονται από την Κυβέρνηση! Και σας ρωτώ το εξής: Μπο-
ρείτε να ρωτήσετε και τους ειδικούς σας στα θέµατα ενέργειας,
οι οποίοι φωνασκούν από πίσω, από τα ορεινά. Υπήρξε άλλη ευ-
ρωπαϊκή χώρα η οποία εισέπραξε υπερκέρδη από παραγωγούς
ενέργειας; Πείτε µου µία! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτόν τον µηχανισµό, λοιπόν, τον απαξιώσατε, τον, δε, µηχα-

νισµό τον οποίον υιοθετήσαµε από τον Ιούλιο και µετά, της αυ-
τόµατης παρακράτησης των υπερκερδών στην πηγή, έσπευσαν
να τον υιοθετήσουν πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Έπεται η
φορολόγηση των διυλιστηρίων. Κάντε λίγο υποµονή, θα µιλήσω
γι’ αυτό στη συνέχεια της οµιλίας µου. 

Το ίδιο συνέβη και µε το καλάθι του νοικοκυριού. Από την
πρώτη στιγµή είπαµε ότι η πρωτοβουλία αυτή δεν είναι πανάκεια,
έχει όµως ρίξει την τιµή των προϊόντων του καλαθιού από τα 125
στα 109 ευρώ την εβδοµάδα. Έχει επιτρέψει αυτή η δράση, την
οποία τόσο λοιδορήσατε, να υπάρχει µεγαλύτερη διαφάνεια και
µεγαλύτερος ανταγωνισµός στα σουπερµάρκετ. 

Και επειδή µιλήσατε µε πολύ στόµφο για τους πολίτες οι
οποίοι τα βγάζουν δύσκολα πέρα και υπάρχουν πολλοί συµπολί-
τες µας οι οποίοι τα βγάζουν δύσκολα πέρα, νοµίζετε ότι δεν
τους νοιάζει αυτή η µείωση; Δεν τους αφορά; Δεν τους αφορά
το γεγονός ότι πράγµατι στο σουπερµάρκετ, παρά τη µεγάλη
πίεση του πληθωρισµού, βλέπουν περισσότερο ανταγωνισµό,
ψάχνουν το καλάθι, αναζητούν καλύτερες προσφορές; 

Μας έκανε µία διάλεξη ο κ. Κατρίνης για τα προϊόντα της ιδιω-
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τικής ετικέτας. Ναι κι αυτά είναι µέσα στο καλάθι του νοικοκυριού
και µέσα στον ανταγωνισµό και οι πολίτες θα αναζητήσουν το
φθηνότερο προϊόν και το καλάθι του νοικοκυριού, σε πείσµα
όσων λέγατε, δούλεψε. Δούλεψε και δουλεύει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το τι συµβαίνει τώρα στους υπόλοιπους τοµείς της οικονοµι-

κής δραστηριότητας, στον τοµέα των µεγάλων έργων, των µε-
γάλων επενδύσεων, το ξέρουν πρώτοι οι κάτοικοι της επικρά-
τειας. 

Στον δρόµο Πάτρα-Πύργος, κύριοι συνάδελφοι ,που προέρχε-
στε από την Αχαΐα και την Ηλεία, οι εργασίες είναι δύο µήνες
µπροστά, µπροστά από το χρονοδιάγραµµα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, παρακαλώ.
Δεν θα το χαλάσουµε τώρα. Πήγαµε καλά µέχρι τώρα, δεν θα το
χαλάσουµε. Ησυχία! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Επειδή φωνασκείτε, επί ηµερών σας, κύριε Σπίρτζη, έγιναν πολλά
πράγµατα στο Πάτρα - Πύργος, εκτός από το να παίρνει δουλειά
ο αγαπηµένος σας εργολάβος ο κ. Καλογρίτσας που ούτε καν
µπόρεσε να φτιάξει τον δρόµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μας κουνάτε και το δάχτυλο σε θέµατα θεσµικής υπόληψης,

ενώ τον βάλατε µέσα σε ένα έργο που δεν µπορούσε να κατα-
σκευάσει, για να µπορεί να κάνει τα παιχνίδια σας και να ελέγχετε
τα κανάλια κατά το δοκούν. 

Στο άλλο άκρο της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδος παραδό-
θηκε η παράκαµψη της Αµφιλοχίας. Σύντοµα η Ιόνια Οδός θα
συνδεθεί µε το Άκτιο, τη Βόνιτσα, τη Λευκάδα και την Πρέβεζα.
Στην καρδιά της χώρας µας, στη Θεσσαλία, ολοκληρώνεται η κα-
τασκευή της κεντρικής αρτηρίας του Ε65 που θα ενώσει τελικά
τα Τρίκαλα µε τη Λαµία και στο βόρειο κοµµάτι τα Τρίκαλα µε την
Εγνατία. Το ίδιο συµβαίνει και µε τους κάθετους άξονες στη Μα-
κεδονία, όπου µεθαύριο µάλιστα υπογράφεται η σύµβαση κατα-
σκευής του περιφερειακού του Flyover της Θεσσαλονίκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πώς το είπατε, κύριε Τσίπρα; Όλα αυτά δεν έτυχαν, πέτυχαν.

Πέτυχαν!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Όπως πέτυχε ότι επιτέλους στην Κρήτη θα κατασκευαστεί ο
Βόρειος Οδικός Άξονας. Και επεκτείνεται το αεροδρόµιο Καστε-
λίου. Και αυτό δεν έτυχε, πέτυχε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όπως πέτυχε το γεγονός ότι ο Πειραιάς συνδέεται πια µε το

αεροδρόµιο µε τρεις νέους σταθµούς, οι οποίοι παραδόθηκαν
και, όπως γνωρίζουν πια οι Θεσσαλονικείς, τέτοια εποχή του χρό-
νου θα έχουν και µετρό και αρχαία και όχι µουσαµάδες εξαπά-
τησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ. Μη φωνάζετε. Μη φωνάζετε. Ο καιρός περνάει γρήγορα,
δυστυχώς. Μη φωνάζετε. Έρχεται γρήγορα το «του χρόνου».
Ήσυχα. Παρακαλώ. 

(Κωδωνοκρουσίες)
Ησυχία! Έχουµε και άλλα µέσα. Ησυχία. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το

πρόβληµα µε τα άλλα µέσα σας είναι ότι τα ακούω κατευθείαν
στο αυτί µου, κύριε Πρόεδρε. Να τα χρησιµοποιείτε µε φειδώ,
παρακαλώ. 

Όπως γνωρίζουν οι πολίτες ότι ναι, και στο Ελληνικό διαµορ-
φώνεται η πιο µεγάλη ανάπλαση της Ευρώπης και τα όνειρά σας
για κοινωνικό λαχανόκηπο, ευτυχώς, έµειναν στο συρτάρι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι κάτοικοι της Αθήνας γνωρίζουν ότι στον Ελαιώνα και στον

Βοτανικό έχουν πια µια νέα προοπτική. Ναι, και η δοµή υποδοχής
µεταναστών έκλεισε πριν από λίγες ηµέρες στον Ελαιώνα και πα-
ραδόθηκε πίσω στον δήµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Τσίπρα, από ό,τι έχω δει, ενίοτε τρέχετε στον χώρο των

ολυµπιακών εγκαταστάσεων του ΟΑΚΑ. Όπως και όλων όσων
αθλούνται, φαντάζοµαι ότι δεν έχει διαφύγει της προσοχής σας
ότι για πρώτη φορά αξιοποιούνται ουσιαστικά οι ολυµπιακές εγ-
καταστάσεις, τις οποίες δυστυχώς εσείς είχατε εγκαταλείψει
στην τύχη τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προφανώς και δεν είναι σήµερα

η ώρα ενός πλήρους απολογισµού του κυβερνητικού έργου.
Όπως προανέφερα και όσα προανέφερα ήταν µόνο κάποιες
πλευρές της εκτέλεσης ενός ολοκληρωµένου σχεδίου, το οποίο
δείχνει την αναπτυξιακή του, αλλά και την κοινωνική του διά-
σταση. Οι πολίτες, άλλωστε, ξέρουν πολύ καλά πώς ζούσαν και
πώς ζουν. 

Αν συµφωνώ σε κάτι µε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης είναι ότι, πράγµατι, οι πολίτες µπορούν να συγκρίνουν.
Και µου έκανε εντύπωση το γεγονός ότι στην αρχή της οµιλίας
σας για δέκα λεπτά αισθανθήκατε την ανάγκη να µιλήσετε για το
τι έγινε το 2015 και να χρεώσετε «περίπου» τη δική σας τραγική
διαπραγµάτευση για το τρίτο µνηµόνιο στη Νέα Δηµοκρατία πως
σας παρέδωσε άδεια ταµεία. Οι πολίτες θυµούνται καλά και τα
capital control και τους συνταξιούχους να κλαίνε έξω από τις τρά-
πεζες και τις κλειστές τράπεζες και το τρίτο µνηµόνιο και τη φο-
ρολογική αφαίµαξη της µεσαίας τάξης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα θυµούνται βέβαια, όπως και όλα όσα ειπώθηκαν. Διότι, αν

πράγµατι -αναρωτιέµαι εγώ τώρα που σας άκουγα- η χώρα ήταν
χρεοκοπηµένη, όπως µας είπατε, το 2015, όταν συνεργαστήκαµε
µε τη Χρυσή Αυγή για να ρίξετε την κυβέρνηση Σαµαρά…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία. Δεν ακούγε-

στε έτσι κι αλλιώς. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αναρωτιέµαι, κύριε Τσίπρα, κύριε Τσακαλώτε, εάν όντως η χώρα
ήταν στα πρόθυρα της χρεοκοπίας το 2014, γιατί τάξατε το πρό-
γραµµα της Θεσσαλονίκης ύψους 15 δισεκατοµµυρίων; Δεν τα
γνωρίζατε; Δεν τα γνωρίζατε; Ήσασταν αδαής ή ήσασταν ψεύ-
της ή ήσασταν και τα δύο; Η ίδια η ιστορία, νοµίζω, έδωσε την
απάντησή της. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το έργο της Κυβέρνησης, λοιπόν, τίθεται στην κρίση των πο-

λιτών σε πολλούς διαφορετικούς τοµείς. Οι πολίτες βιώνουν σή-
µερα µια καινούργια ψηφιακή καθηµερινότητα η οποία διευκο-
λύνει τις συναλλαγές τους. Οι δάσκαλοί µας και οι µαθητές µας
γνωρίζουν ότι για πρώτη φορά στην παιδεία έγιναν είκοσι πέντε
χιλιάδες νέοι διορισµοί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γνωρίζουν και τα παιδιά µας και οι γονείς και οι καθηγητές ότι

µαθαίνουν πια νέες δεξιότητες στα σχολεία και ότι υπάρχει ένα
σύστηµα δηµόσιας υγείας το οποίο, παρά τις δυσκολίες, στρέ-
φεται τώρα στις δωρεάν προληπτικές εξετάσεις για όλες τις Ελ-
ληνίδες και όλους τους Έλληνες. Και οι πολίτες γνωρίζουν ότι
όλα αυτά έγιναν µέσα σε ένα περιβάλλον ασφάλειας που το προ-
σφέρουν, τόσο η αµυντική θωράκιση της χώρας, όσο και οι απο-
τελεσµατικές επιλογές που έγιναν στο µεταναστευτικό, στην
πολιτική προστασία και στην αστυνόµευση. 

Οι πολίτες και, ειδικά οι πιο αδύναµοι συµπολίτες µας, γνωρί-
ζουν ότι όλα αυτά γίνονται µέσα σε ένα περιβάλλον αξιοπρέπειας
που το εξασφαλίζουν στοχευµένες πολιτικές, από την εξυπηρέ-
τηση των συµπολιτών µας µε αναπηρία µέχρι την έγκαιρη απο-
νοµή συντάξεων στους απόµαχους της εργασίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πόσο αξιοπρεπές ήταν να τους αφήνετε τρία και τέσσερα χρό-

νια µέχρι να πάρουν τη σύνταξή τους; 
Αυτό που σας περιγράφω είναι µια πραγµατικότητα και το γνω-

ρίζουν εξάλλου οι συνταξιούχοι, οι οποίοι παίρνουν πια τη σύν-
ταξή στους δύο µήνες. Δεν προσφέρεται για πανηγυρισµό, το
αυτονόητο κάναµε -θα το ξαναπώ, το αυτονόητο κάναµε απέ-
ναντι σ’ αυτούς τους συµπολίτες µας. Ωστόσο, όµως, σίγουρα
δεν προσφέρεται και για µηδενισµό, διότι όλα αυτά που έγιναν,
αναδεικνύουν, εκτός από ένα κυβερνητικό σχέδιο και τον δυνα-
µισµό του λαού µας. 

5082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Χάρη σε αυτόν ο τόπος ξεπέρασε την καταιγίδα της πανδη-
µίας, η οποία µας βρήκε µε ένα αδύναµο σύστηµα υγείας, το
οποίο πάντως ενισχύθηκε σε χρόνο ρεκόρ µε νέες µονάδες εν-
τατικής θεραπείας, µε δεκαοκτώ χιλιάδες προσλήψεις και µε νέο
και σύγχρονο ιατρικό εξοπλισµό. Και επίσης, χάρη στη συστρά-
τευση των πολιτών και της πολιτείας η πατρίδα µας αµύνθηκε
σθεναρά απέναντι στις µεταναστευτικές εισβολές, και ενώ είχε
µεσολαβήσει η παραλυτική πολιτική των ανοιχτών συνόρων. Και
χάρη σε αυτή τη συµπόρευση ανατάχθηκε µια βαλτωµένη οικο-
νοµία και ανορθώθηκε µια ξεχασµένη εθνική άµυνα. Τα θυµίζω,
γιατί αξίζει να σταθµίσουµε το πού βαδίζουµε ενθυµούµενοι και
το από πού ξεκινήσαµε. 

Και σε αυτό το γερό υπόβαθρο των τρεισήµισι ετών εδράζεται
και ο προϋπολογισµός του 2023, προϋπολογισµός ο οποίος ανα-
γνωρίζει την απόσταση που έχει διανυθεί, αλλά δεν παραγνωρίζει
και τα εµπόδια τα οποία έρχονται. Όπως είπε ο Υπουργός, δυ-
στυχώς η παγκόσµια αστάθεια παραµένει, όπως παραµένουν και
οι πληθωριστικές επιθέσεις, πράγµα που σηµαίνει ότι η δηµοσιο-
νοµική ευελιξία θα πρέπει να παραµείνει σε αρµονία µε τη δηµο-
σιονοµική ισορροπία. 

Γι’ αυτές τις δυσκολίες προετοιµαζόµαστε. Δεν τις φοβόµαστε.
Αντίθετα τις διαχειριζόµαστε µε πρωτοβουλίες οι οποίες απλώ-
νονται σε τρία πεδία, την στήριξη του εισοδήµατος, την προστα-
σία από τις συνέπειες της ενεργειακής θύελλας και ασφαλώς την
ανάπτυξη, µε κινητήριο δύναµη το σχέδιο «Ελλάδα 2.0», ένα πρό-
γραµµα στο οποίο έχουν ενταχθεί ήδη τετρακόσια σαράντα έργα
συνολικού ύψους σχεδόν 14 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Έτσι, σε λίγες εβδοµάδες και µετά από δώδεκα χρόνια ένα
εκατοµµύριο επτακόσιοι συνταξιούχοι θα δουν για πρώτη φορά
αύξηση κοντά στο 8%. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ενώ ακόµα ένα εκατοµµύριο θα έχουν έµµεσο όφελος από την

πλήρη κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Παραπάνω από εννιά στους δέκα συνταξιούχους θα διαπιστώ-
σουν βελτίωση στο εισόδηµά τους, όπως και όσοι έχουν µεγάλη
προσωπική διαφορά θα δουν θετική αλλαγή σε ποσοστό 84%1.
Προφανώς, οι πιο ευνοηµένοι θα είναι οι χαµηλοσυνταξιούχοι, οι
οποίοι και κατά κανόνα δεν έχουν προσωπική διαφορά. 

Για παράδειγµα, ένας πολίτης µε µηνιαία σύνταξη 514 ευρώ,
θα κερδίσει µέσω των άµεσων και έµµεσων αυξήσεων 856 ευρώ
τον χρόνο. Επαναλαµβάνω, 856 ευρώ τον χρόνο. Ο συνταξιούχος
των 750 ευρώ θα έχει και αυτός ετήσιο όφελος 880 ευρώ. Για να
το πω διαφορετικά, για πολλούς από τους συµπολίτες µας, πρό-
κειται στην κυριολεξία για µια πρόσθετη σύνταξη ετησίως, µό-
νιµη όµως, µόνιµη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με συνολικό κόστος αυτής της παρέµβασης να ξεπερνά τα 1,2

δισεκατοµµύριο ευρώ. Ανακούφιση, όµως, έρχεται και πριν το
τέλος του έτους σε δύο εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες πιο
ευάλωτους συµπολίτες µας, στους οποίους θα καταβληθεί στις
20 Δεκεµβρίου και πάλι επίδοµα 250 ευρώ. Μαζί τους από 1η του
έτους θα δουν και αύξηση 10% οι είκοσι χιλιάδες γιατροί του
ΕΣΥ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης, θα δουν µόνιµη αύξηση στα επιδόµατα τους όσοι υπη-

ρετούν σε ΜΕΘ, σε επείγοντα και ΕΚΑΒ, ενώ µετά τις Ένοπλες
Δυνάµεις και οι µάχιµοι λιµενικοί και αστυνοµικοί θα λάβουν έκτα-
κτη ενίσχυση 600 ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κάποια στιγµή θα ήταν καλό να µας ξεκαθαρίσετε αν την στη-

ρίζετε αυτή την αύξηση ή αν εξακολουθείτε να είστε σε ένα κυ-
κεώνα σύγχυσης, όπου από τη µία την καταψηφίζετε µετά
αλλάζετε την ψήφο σας και µετά έρχεστε να πείτε ότι θα κατα-
θέσετε τροπολογία ώστε τα 600 ευρώ να τα πάρουν περίπου όλοι
οι δηµόσιοι υπάλληλοι. 

Κοιτάξτε, αυτά είναι χειροπιαστά µέτρα. Καταλαβαίνω ότι ει-
δικά τα µέτρα µε έντονο κοινωνικό αποτύπωµα -διότι θέλω να θυ-
µίσω ότι ουσιαστικά µε εξαίρεση την κατάργηση εισφοράς
αλληλεγγύης, κανένα από τα µέτρα τα οποία έχουµε εξαγγείλει
δεν είναι µέτρο οριζόντιο- είναι στοχευµένα µέτρα γι’ αυτούς που

έχουν µεγαλύτερη ανάγκη. Καταλαβαίνω ότι αυτό προκαλεί στην
Αντιπολίτευση κάποιου είδους δυσθυµία. Δεν αντιλαµβάνονται
πώς µια Κεντροδεξιά Κυβέρνηση µπορεί να ασκεί µια τόσο ευ-
ρεία κοινωνική πολιτική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, δεν πειράζει το αντιλαµβάνονται πρώτοι οι πολίτες

προς τους οποίους κατευθύνονται σηµαντικά ποσά για την ανα-
κούφιση τους. 

Άλλωστε, το ίδιο ισχύει και για άλλες πρωτοβουλίες, οι οποίες
θα ξεδιπλωθούν εντός του επόµενου έτους, από τη νέα αύξηση
του κατώτατου µισθού την 1η Μαΐου του 2023 και τη διατήρηση
του χαµηλού ΦΠΑ σε πολλά προϊόντα µέχρι την ελάφρυνση των
δηµοσίων υπαλλήλων, πέρα από την ειδική εισφορά και από την
ήδη ψηφισµένη εισφορά του ταµείου πρόνοιας η οποία καταρ-
γείται ή την απαλλαγή του φόρου επιτηδεύµατος από όσους
επαγγελµατίες και επιχειρήσεις κάνουν µόνιµες προσλήψεις. Και
αυτό, κατά την Αντιπολίτευση, αφορά µόνο τους µεγάλους και
όχι τους µικροµεσαίους. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, στον τοµέα της αντιµετώ-
πισης του αυξηµένου ενεργειακού κόστους θα συνεχιστούν οι
στοχευµένες ενέργειες, οι οποίες µέχρι στιγµής φάνηκαν απο-
δοτικές. 

Παράλληλα, λοιπόν, µε τη διεκδίκηση της ευρωπαϊκής απάν-
τησης, θα αναφερθώ και στην δική µας εθνική απάντηση. Ανοίγω
µια παρένθεση εδώ πέρα διότι εκτιµώ ότι επιτέλους το Συµβού-
λιο Υπουργών θα αποφασίσει την Δευτέρα που µας έρχεται την
επιβολή πλαφόν µηχανισµού διόρθωσης -έτσι το ονοµάζουµε-
στην χονδρική τιµή του φυσικού αερίου. Όµως, πέρα από το τι
θα κάνει η Ευρώπη, η δική µας εθνική απάντηση κοστολογείται
σε παραπάνω από 8 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Τα 3,5 δισεκατοµµύρια θα κατευθυνθούν προς νοικοκυριά και
τα 4,8 δισεκατοµµύρια θα κατευθυνθούν προς τις επιχειρήσεις.
Όµως, κρατάµε και µια εφεδρεία 1 δισεκατοµµυρίου για κάθε
απρόοπτο. 

Κι επειδή άκουσα σωρηδόν την Αντιπολίτευση να µας ασκεί
κριτική για αυτή την πολιτική, νοµίζω ότι είναι χρήσιµο να δείξω
στην Εθνική Αντιπροσωπεία δύο λογαριασµούς ρεύµατος. Η µία
αφορά µια µικροµεσαία επιχείρηση, ένα αρτοποιείο συγκεκρι-
µένα -γι’ αυτούς που λέτε ότι δεν κάνουµε απολύτως τίποτα- και
η άλλη αφορά ένα νοικοκυριό. Το ποσό πληρωµής της επιχείρη-
σης είναι 1.973 ευρώ. Το ποσό της κρατικής επιδότησης από το
Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης είναι 3.394 ευρώ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πάλι τα ίδια; Είναι

µονότονο, δεν έχει γούστο πλέον. Κάτι άλλο να βρούµε. Ησυχία
παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ξέ-
ρετε ό,τι και να λέτε εσείς και ό,τι κι αν λέµε εµείς τελικά οι πο-
λίτες κάθε µήνα παίρνουν το λογαριασµό του ρεύµατος και
βλέπουν. Πράγµατι βλέπουν. Εδώ γράφει ποσό πληρωµής 278
ευρώ, ποσό κρατικής επιδότησης 699 ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτές οι επιδοτήσεις, µαζί µε τη στήριξη και στο φυσικό αέριο

θα εξακολουθήσουν, αποδυναµώνοντας τις αυξήσεις. Άλλα 500
εκατοµµύρια ευρώ θα διατεθούν συνολικά για αυξηµένο επίδοµα
θέρµανσης ενώ τριακόσιες χιλιάδες κτηνοτρόφοι και αγρότες θα
συνεχίσουν να έχουν χαµηλό ΦΠΑ στα λιπάσµατα και τις ζωο-
τροφές, θα εξακολουθούν να έχουν επιστροφές φόρου στο πε-
τρέλαιο κίνησης και βέβαια, ειδικές επιδοτήσεις. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να προχωρήσω στην ανακοί-
νωση µιας νέας πρωτοβουλίας, η οποία θα προστεθεί στα προ-
ηγούµενα µέτρα που έχουν ήδη δροµολογηθεί, ενσωµατώνοντας
την πρόθεση µας να στηριχτούν όσο το δυνατόν περισσότερα
νοικοκυριά, γιατί η πρωτοβουλία µας έχει ευρύ φάσµα, αποτυ-
πώνοντας παράλληλα τη µη διαπραγµατεύσιµη πολιτική µας για
κοινωνική δικαιοσύνη, διότι η πρωτοβουλία µας κλιµακώνεται µε
βάση τις ανάγκες κάθε οικογένειας.

Είναι µία πρωτοβουλία η οποία απαντά πρώτα και πάνω απ’
όλα στη συγκυρία, γιατί θωρακίζει το πρώτο σηµείο το οποίο κτυ-
πάει η ακρίβεια, αυτό της κατανάλωσης για βασικά αγαθά. 

Τέλος, δηλώνει την επιλογή της Κυβέρνησης να ενισχύσει τον
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πολίτη επιστρέφοντας σε αυτόν την υπεραπόδοση της οικονο-
µίας, αλλά και τα αυξηµένα κέρδη κάποιων επιχειρήσεων, διότι
το συγκεκριµένο πρόγραµµα θα χρηµατοδοτηθεί εξ ολοκλήρου
από την έκτακτη φορολόγηση των εσόδων των διυλιστηρίων.
Αυτά που δεν θα εισπράξουµε ποτέ. 

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Από τον ερχόµενο Φεβρουάριο λοιπόν και για έξι µήνες η πο-
λιτεία θα καλύπτει το 10% των αγορών κάθε νοικοκυριού στα
σουπερµάρκετ και σε όλες τις επιχειρήσεις τροφίµων. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Δώστε µου λίγο χρόνο να σας το εξηγήσω. Για να το πω µε
απλά λόγια, 10% ο πληθωρισµός, 10% καλύπτει το κράτος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιλάµε για σουπερµάρκετ, µιλάµε για φούρνους, µιλάµε για

κρεοπωλεία, οπωροπωλεία, ζαχαροπλαστεία, ιχθυοπωλεία. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Το µηνιαίο όριο αγορών για ένα άτοµο είναι 220 ευρώ ποσό
που αυξάνεται µε επιπλέον 100 ευρώ για κάθε άλλο µέλος έως
τα 1.000 ευρώ αγορών. Η διαδικασία θα είναι εξαιρετικά απλή,
όπως το Fuel Pass µε το οποίο είµαστε όλοι εξοικειωµένοι, µε
µία ψηφιακή πιστωτική κάρτα δηλαδή. Οι δικαιούχοι θα έχουν
επίσης την επιλογή να εισπράττουν την ενίσχυση από τον τρα-
πεζικό τους λογαριασµό στο 80% όµως µόνο του ύψος της, ενώ
η περίµετρος του µέτρου απλώνεται µέχρι και για εισοδήµατα
24.000 ευρώ για ένα ζευγάρι µε προσαύξηση 5.000 ευρώ για
κάθε παιδί. Είναι µια πρωτοβουλία η οποία ωφελεί όχι µόνο τους
αδύναµους, αλλά πρωτίστως τη µεσαία τάξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στις αρχές της επόµενης εβδοµάδας θα παρουσιάσουν οι αρ-

µόδιοι Υπουργοί λεπτοµερώς την πρωτοβουλία. Για την ώρα να
σηµειώσω ότι καλύπτουµε µέχρι και το 85% των ελληνικών νοι-
κοκυριών µε µηνιαίες ενισχύσεις που µπορούν να φτάσουν σω-
ρευτικά µέχρι και τα 600 ευρώ για µια πολύτεκνη οικογένεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Άκουσα µια φωνή ότι δεν θα είµαστε Κυβέρνηση τότε. Άρα εσείς
δεν θα το εφαρµόσετε, να καταλάβω; Δεν σας αρέσει; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να καταλάβουµε την περίµετρο του µέτρου το δηµοσιονο-

µικό κόστος ανέρχεται στα 650 εκατοµµύρια. Είναι το σύνολο
του ποσού που θα εισπράξουµε από τα δύο ελληνικά διυλιστή-
ρια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να το πω διαφορετικά, αν συνυπολογίσουµε ότι το «καλάθι

του νοικοκυριού» έχει ήδη µειώσει κατά 66 ευρώ το µηνιαίο κό-
στος ενός νοικοκυριού, ο συνδυασµός των δύο µέτρων θα ωφε-
λήσει µια τετραµελή οικογένεια µε σχεδόν 120 ευρώ. Πιστεύω
ότι είναι ένα ακόµα σοβαρό ανάχωµα στις ανατιµήσεις για την
προµήθεια όλων των προϊόντων πρώτης ανάγκης. 

Και αυτό βεβαίως µέχρι οι αναγκαίες µεταρρυθµίσεις µας να
ολοκληρωθούν και οι τελικοί προγραµµατικοί µας στόχοι να εκ-
πληρωθούν. Γιατί ο προϋπολογισµός του 2023, ενώ κλείνει µια
θεσµική κυβερνητική θητεία, ανοίγει ταυτόχρονα και µία νέα δυ-
ναµική. Γίνεται η οικονοµική γέφυρα προς µία δεύτερη τετραετία,
η οποία θα οδηγήσει µία ανανεωµένη εντολή για περισσότερη
δουλειά και περισσότερη προκοπή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στο «είπαµε, το κάναµε» προσθέτουµε τώρα και το «το κάναµε

και θα το κάνουµε». Και αν ο τίτλος της πρώτης µας θητείας, η
κορωνίδα των προεκλογικών µας δεσµεύσεων ήταν λιγότεροι
φόροι, ο τίτλος της επόµενης θητείας θα είναι καλύτεροι µισθοί
για όλους τους Έλληνες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αποτελεί στρατηγική µας δέσµευση η σύγκλιση των αµοιβών

της πατρίδας µας µε αυτές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα τον
πετύχουµε και αυτόν τον στόχο. Όσοι αµφιβάλλουν γι’ αυτό δεν
έχουν παρά να ξαναδιαβάσουν τις προγραµµατικές δηλώσεις
που έγιναν από αυτό το Βήµα τον Ιούλιο του 2019. Θα διαπιστώ-

σουν ότι όλες οι κεντρικές µας δεσµεύσεις έγιναν πράξη από
αυτή την Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι πιστεύω αυτή η αξιοπιστία η οποία διαλύει και την εύλογη

καχυποψία η οποία µπορεί να υπάρχει στο βλέµµα κάθε πολίτη
για να µετατραπεί σταδιακά και µε πολύ δουλειά σε εµπιστοσύνη
και τελικά σε µία κοινή συµπόρευση µε την πολιτεία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα παρατηρήσατε ότι παρέλειψα
ως τώρα πολλά από τα µέτρα που περιλαµβάνει ο προϋπολογι-
σµός, ειδικές αναφορές στα κονδύλια της παιδείας, της υγείας,
των υπολοίπων τοµέων πολιτικής. Για όλα αυτά έχουν µιλήσει
εκτενώς και πολλοί συνάδελφοι που πήραν τον λόγο, αλλά και οι
αρµόδιοι Υπουργοί. 

Αναφέρθηκα λίγο στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση γιατί πάντα
πέφτει έξω. Πέρυσι, για παράδειγµα, κύριε Τσίπρα, -διέτρεξα την
οµιλία σας- αυτό το οποίο µου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση ήταν η
παρακάτω φράση σας -ακούστε και συγκρίνετε µε το τι έγινε τε-
λικά: «Στο εξής δεν θα υπάρξει», δηλαδή το 2022, «καµµία στή-
ριξη για τους εργαζόµενους, τους επαγγελµατίες και τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις». Καλά πήγε και αυτή η πρόβλεψή σας
σχέση, κύριε Τσίπρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεκαπέντε δισεκατοµµύρια πήραν! Αυτό που λέγατε ότι δεν

θα πάρουν τίποτα, πήραν 15 δισεκατοµµύρια. Καταθέτω και τα
δύο, για να θυµηθείτε αυτά τα οποία λέγατε και αυτά τα οποία
έκανε αυτή η Κυβέρνηση εντός του 2022. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απέφυγα επίσης να µιλήσω αναλυτικά για ζητήµατα τα οποία
παραπέµπουν περισσότερο σε λασποµαχία παρά σε κοινοβου-
λευτική συζήτηση. Γιατί µια υπόθεση που την ερευνά η δικαιο-
σύνη δεν θα την αφήσω να µετατραπεί σε ένα σκοτεινό κατα-
σκοπευτικό σίριαλ µε εβδοµαδιαίες συνέχειες, όπως θέλετε,
κύριε Τσίπρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι η χώρα και οι πολίτες που µας ακούν πιστεύω ότι έχουν

άλλες προτεραιότητες, έχουν άλλες ανησυχίες, έχουν άλλες ελ-
πίδες, αυτές στις οποίες προσπαθεί να απαντήσει ο προϋπολο-
γισµός και που µε την ψήφισή του θα αρχίσουν να γίνονται
πραγµατικότητα.

Βέβαια, δεν είναι η πρώτη φορά που από αυτό εδώ το Βήµα
είχα προειδοποιήσει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα προσπαθούσε να θολώσει
το τοπίο, ποντάροντας πότε στην καταστροφολογία -ακούσαµε
αυτό το κεφάλαιο καλά σήµερα- και πότε στη συκοφαντία, κυ-
ρίως, όµως, στην παγίδα της αναταραχής από τη νάρκη της
απλής αναλογικής.

Έτσι και γίνεται σήµερα, διαµορφώνοντας ένα κλίµα σύγχυ-
σης, στο οποίο δυστυχώς, πρόσφατα, ο κ. Τσίπρας φαίνεται να
βρήκε έναν καινούργιο εταίρο. Και αυτό, πράγµατι, είναι ένα νέο
στοιχείο. Διότι ο ίδιος ο κ. Τσίπρας ξέρουµε ότι είναι ικανός για
όλα.

Δηλώσατε, από ό,τι κατάλαβα, θαυµαστής του τρόπου δράσης
των βελγικών υπηρεσιών στην υπόθεση της κ. Καϊλή. Όµως, εκεί
τηρήθηκε το απόρρητο, το οποίο εδώ καταγγέλλετε. Εκεί έγιναν
παρακολουθήσεις πολιτικών προσώπων, τις οποίες εδώ ξορκί-
ζετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία τώρα! Ησυ-
χία!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εκεί ενεργεί η δικαιοσύνη, την οποία εδώ υποκαθιστούν ύποπτα
δηµοσιεύµατα.

Ας αφήσουµε, λοιπόν, τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της.
Και επειδή σας άκουσα σήµερα, κύριε Τσίπρα, να λέτε µε

στόµφο να αφήσουµε τους δικαστές και τους εισαγγελείς ελεύ-
θερους, πείτε µας: Ποιος ακριβώς τους κρατάει πίσω να µην
ερευνήσουν αυτή την υπόθεση; Εσείς δεν πήγατε στον κ. Ντο-
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γιάκο; Δεν πήγατε στον κ. Ντογιάκο και δηλώσατε έξω από το
γραφείο του «εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το κάνατε; Αλλάξατε θέση; Αλλάξατε θέση, µάλιστα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τη δικαιοσύνη ούτε την επαινούµε ούτε την κριτικάρουµε. Την

αφήνουµε απερίσπαστη να ερευνήσει αυτή την υπόθεση. Και
κρατώ την πρώτη σας δέσµευση, αυτά τα οποία µας είπατε σή-
µερα, ότι τουλάχιστον ως προς το πρόσωπο του εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου, ο οποίος έχει και την υψηλή εποπτεία όλης αυτής
της έρευνας, έχετε εµπιστοσύνη στις θεσµικές του κινήσεις. Αν
και κρίνοντας από τα διάφορα δηµοσιεύµατα του κυριακάτικου
Τύπου, έχετε ήδη αρχίσει να χτίζετε το σενάριο αµφισβήτησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και

εν πάση περιπτώσει, εσείς που µιλάτε για δικαιοσύνη είστε οι
ίδιοι που έρχεστε και µας απειλείτε ότι την επόµενη φορά θα
είναι αλλιώς. Εσείς δεν τα λέτε; «Την επόµενη φορά θα ελέγ-
ξουµε τους αρµούς της εξουσίας», λέτε και έρχεστε εδώ να εµ-
φανιστείτε ως υπέρµαχοι του πολιτικού φιλελευθερισµού, µε δύο
Υπουργούς σας αυτή τη στιγµή στο ειδικό δικαστήριο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, κύριοι συνά-
δελφοι!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Πάντως, δεν θα πω τίποτε άλλο για το θέµα αυτό, αλλά την ώρα
που ο κ. Τσίπρας αποδεικνύεται υποκριτής εντός και εκτός συ-
νόρων, ο Αρχηγός σας, ο κ. Ανδρουλάκης επέλεξε να τον ακο-
λουθήσει, µε τα ίδια µηδενιστικά επιχειρήµατα, µε το ίδιο…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε τώρα! Κάθε-

στε πίσω και φωνάζετε µε µια περίεργη φωνή! Ησυχία! Ησυχία!
Παρακαλώ, ησυχία! Δεν ακούγεστε. Είστε και σε στοά! Σας υπο-
νοµεύει η αρχιτεκτονική του κτηρίου! Ησυχία!

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Παρακαλώ, οι συνάδελφοι της Κεντροδεξιάς ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κά-

νατε µια επιλογή να εκλέξετε για Αρχηγό σας κάποιον ο οποίος
δεν συµµετέχει στο Κοινοβούλιο, οπότε µας στερείται η δυνατό-
τητα να έχουµε αυτόν τον διάλογο. Σε κοινοβουλευτικό επίπεδο
νοµίζω ότι θα ήταν πολύ διαφωτιστικός.

Όµως, πώς εξηγείτε ότι αποκαλέσατε «δούρειο ίππο» της
Νέας Δηµοκρατίας ένα δικό σας στέλεχος; Τώρα καταλάβατε ότι
είναι «δούρειος ίππος», αφού βγήκαν οι αποκαλύψεις; Με αυτόν
ο κ. Ανδρουλάκης είχε εκλεγεί στην ίδια λίστα, από τους ίδιους
ψηφοφόρους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εξάλλου την πολιτική του επιδίωξη ο κ. Ανδρουλάκης την πα-

ρουσίασε, στέλνοντας και ένα µήνυµα σε έναν ολόκληρο κόσµο,
σε πολλούς ψηφοφόρους του ΠΑΣΟΚ που πιστεύουν στην ενό-
τητα για τον δηµιουργικό εκσυγχρονισµό της πατρίδας µας.

Τι µας είπε, λοιπόν, ο κ. Ανδρουλάκης; Προσοχή: Η Νέα Δη-
µοκρατία -το ξαναλέω για να το καταλάβουν όλοι όσοι µας ακούν
σήµερα- στην Αντιπολίτευση και προοδευτική κυβέρνηση. Έτσι
δεν είναι; Εάν η Νέα Δηµοκρατία είναι στην Αντιπολίτευση, ένας
συνδυασµός κυβερνητικός υπάρχει: Εσείς παρέα µε τον ΣΥΡΙΖΑ.
Άλλος δεν υπάρχει. Δεν υπάρχουν άλλα κόµµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκτός αν φαντάζεστε, κύριε Κατρίνη, ότι θα πάρετε 40%. Εν-

τάξει! Και εγώ θέλω να καρφώνω σαν τον Αντετοκούνµπο, αλλά
δεν µπορώ. Τι να κάνω; Δύσκολα θα γίνει αυτό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκτός αν δεν αφορά αυτή η προοδευτική διακυβέρνηση µόνο

εσάς και τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά θα βάλετε µέσα και τον κ. Βαρουφάκη
και το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Ασφαλώς, κάθε κόµµα µπορεί να
χαράζει τον δρόµο του.

Μπορώ, όµως και εγώ και οφείλω να επισηµάνω αυτές τις πα-
λινδροµήσεις, διότι, από ό,τι θυµάµαι καλά, ξεκινήσατε ως ΠΑ-

ΣΟΚ, µε αυτόνοµη πορεία. Μετά περάσατε στο «ούτε Τσίπρας
ούτε Μητσοτάκης». Λίγο µετά είπατε «όχι Πρωθυπουργός ο Αρ-
χηγός του πρώτου κόµµατος» και τώρα οµολογείτε τον στόχο
σας «η Νέα Δηµοκρατία στην Αντιπολίτευση» και εσείς σε έναν
νέο ρόλο τύπου «σοσιάλ-Καµµένου». Έτσι φαντάζεστε τον εαυτό
σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όλα αυτά έχουν τη σηµασία τους, καθώς βαδίζουµε πια προς

την εκλογική αναµέτρηση, όχι µόνο γιατί περιγράφουν την
απειλή της ακυβερνησίας, που καραδοκεί πίσω από την απλή
αναλογική, αλλά και γιατί αναδεικνύουν την κρισιµότητα των
εκλογών που έρχονται στην πρώτη εκλογή, για να ορίσουν οι πο-
λίτες την κυβέρνηση που θέλουν και στη δεύτερη, για να την κά-
νουν ακόµα πιο ισχυρή και ακόµα πιο αποτελεσµατική.

Γι’ αυτό και η ψήφος τους δεν µπορεί να είναι παρά µία και
σταθερή, δικαιώνοντας, νοµίζω, τη θέση ότι το σκάφος της Ελ-
λάδας ειδικά σε αυτή την αβεβαιότητα χρειάζεται σωστή πυξίδα,
χρειάζεται σταθερό τιµόνι και χρειάζεται δοκιµασµένο σε κρίσεις
και έµπειρο πλήρωµα, από συνθήκες δηλαδή που προσφέρει
µόνο ο δρόµος της σιγουριάς, της συνέπειας, της συνέχειας και
της σταθερότητας, ο δρόµος της αυτοδύναµης Ελλάδας που
εµείς προτείνουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι από εµάς υπάρχει ξεκάθαρη κυβερνητική πρόταση. Από

εσάς περιµένουµε ακόµα να την ακούσουµε σε λεπτοµέρεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλησα να περιγράψω σε αδρές

γραµµές τις προβλέψεις του προϋπολογισµού του 2023, ενός
σχεδίου που ακολουθεί τη διπλή στρατηγική µιας ολόκληρης τε-
τραετίας: Ανάπτυξη στην Ελλάδα, ευηµερία στους Έλληνες και
έτσι και συνεχίζουµε. Διότι, όπως είπα, ο φετινός προϋπολογι-
σµός φιλοδοξεί να αποτελέσει γέφυρα για µια νέα δηµιουργική
τετραετία, αλλά και ισχυρό θεµέλιο για µια δυναµική δεκαετία
της πατρίδας µας έως το 2030.

Αν από το καλοκαίρι του 2019 µέχρι και σήµερα η χώρα µας
πέτυχε από τη στασιµότητα και την υψηλή ανεργία να περάσει
στην ανάπτυξη και στην τόνωση της απασχόλησης, τότε είναι βέ-
βαιο ότι πρέπει να µείνει σε αυτή την τροχιά. Αν γνώρισε ήδη το
ψηφιακό κράτος, θα πρέπει να το επεκτείνει. Αν βίωσε, επίσης,
τι σηµαίνει ασφάλεια στα σύνορα, έχει χρέος αυτή την ασφάλεια
να την εδραιώσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα µεγάλα έργα και οι επενδύσεις που δροµολογούνται πρέπει

να ολοκληρωθούν. Ο τόπος µας έχει ανάγκη να γευτεί τους καρ-
πούς µιας σύγχρονης παιδείας που οπλίζει τους νέους µας µε
δεξιότητες για να βρουν δουλειά στο µέλλον, όπως και την ανα-
βάθµιση της καθηµερινότητας στη δουλειά, αλλά και στην κοι-
νωνία. 

Και οι πολίτες, όµως, αν εδώ και τρεισήµισι χρόνια ελαφρύ-
νονται από τους φόρους, όπως είπα και πριν, είναι καιρός πια να
δουν καλύτερες αµοιβές, να αυξήσουν δίκαια το µερίδιό τους
στα κέρδη από την συλλογική πρόοδο. Και αυτό τελικά θα είναι
για µας, για τη Νέα Δηµοκρατία, το στοίχηµα της επόµενης τε-
τραετίας. Μεγαλύτερη ανάπτυξη, καλύτερες αποδοχές, περισ-
σότερο διαθέσιµο εισόδηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε ένα περιβάλλον κοινωνικής προστασίας το οποίο θα το στη-

ρίζουν τρεις νέοι µεγάλοι στόχοι της πολιτείας: περισσότερη και
καλύτερη υγεία, προσιτή στέγη ειδικά για τους νέους µας και πιο
εύκολη και βιώσιµη ζωή µε την επέκταση της ψηφιοποίησης και
την πράσινη κυκλική οικονοµία πια σε πρώτο ρόλο. 

Δεν είναι, προφανώς, σήµερα ούτε ο χρόνος ούτε ο χώρος να
µιλήσω αναλυτικά γύρω από το κυβερνητικό σχέδιο της δεύτε-
ρης εντολής. Ωστόσο, οι κατευθύνσεις αυτού του σχεδίου δια-
γράφονται σε πολλά σηµεία και του φετινού προϋπολογισµού. 

Πάρτε για παράδειγµα τις προβλέψεις που περιλαµβάνει η
πρώτη χρηµατοδότηση του προγράµµατος «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ», το
οποίο ξεδιπλώνεται σταδιακά. Θυµίζω ότι σύµφωνα µε αυτό το
πρόγραµµα το οποίο έχει κινήσει ένα έντονο ενδιαφέρον, ειδικά
από νέους συµπολίτες µας οι οποίοι αγωνιούν για το πώς θα απο-
κτήσουν πρώτη κατοικία, οι συµπολίτες µας µπορούν µε ένα σχε-
δόν πρακτικά άτοκο δάνειο, µε µία δόση στεγαστικού χαµηλό-
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τερη από αυτό που θα πλήρωναν σε ενοίκιο, να αποκτήσουν επι-
τέλους σπίτι και τη διαφορά, την επιδότηση του επιτοκίου την κα-
λύπτει το κράτος. Θα µπορούν να µισθώνουν διαµερίσµατα τα
οποία θα χτίζονται σε οικόπεδα που σήµερα ανήκουν στο δηµό-
σιο και είναι πάρα πολλά αυτά και είναι τελείως αδρανή. Θα µπο-
ρούν να βρίσκουν οικονοµικές λύσεις σε κενές και παλιές
κατοικίες, αν υπάρχουν σήµερα κλειστά διαµερίσµατα, ειδικά
στις µεγάλες µας πόλεις, που θα µπορούν πια να ανακαινιστούν
µε κρατική επιδότηση και να µπουν πάλι στην προσφορά για
φτηνή στέγη. 

Είναι ένα φιλόδοξο πρόγραµµα. Θα έλεγα είναι ένα φιλόδοξο
πρόγραµµα χωρίς προηγούµενο για τη χώρα. Γιατί µέχρι στιγµής
η χώρα δεν αντιµετώπιζε ουσιαστικά πρόβληµα στεγαστικής κρί-
σης. Τώρα αντιµετωπίζει όµως και χρειάζεται µια συγκροτηµένη
απάντηση από πλευράς πολιτείας. Θα αξιοποιήσει δηµόσιους πό-
ρους, δηµόσια ακίνητα, αλλά σε συνεργασία µε τον ιδιωτικό
τοµέα θα δώσει και ώθηση στον κατασκευαστικό κλάδο. Υπολο-
γίζουµε ότι µπορεί να κάνει προσιτή τη στέγη για σχεδόν εκατόν
σαράντα χιλιάδες νέους συµπολίτες µας. Το κόστος του προ-
γράµµατος είναι σχεδόν 2 δισεκατοµµύρια ευρώ και σε πρώτη
φάση µάλιστα το κράτος θα µισθώσει εκείνο χίλιες κατοικίες που
θα διατεθούν σε πιο ευάλωτους. 

Παράλληλη προτεραιότητα παραµένει η δηµόσια υγεία. Γίνον-
ται πολλά. Πρέπει να γίνουν πολλά περισσότερα. Είµαστε ακόµα
πίσω από τις ανάγκες. Δεν θα ξαναµπώ σε αυτή τη στείρα και θα
έλεγα φορτισµένη συζήτηση για την πανδηµία. Θα πω, όµως, για
ακόµα µία φορά και να το ακούσετε καλά, κυρίες και κύριοι της
Αντιπολίτευσης, ότι ο ένας και µόνος τεκµηριωµένος δείκτης ο
οποίος δείχνει το πόσο καλά αντιµετώπισαν οι χώρες την πανδη-
µία είναι αυτός της υπερβάλλουσας θνησιµότητος κι εκεί η Ελ-
λάδα τα έχει πάει πολύ καλύτερα από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Για να σταµατήσει επιτέλους αυτή η σπέκουλα ότι είµαστε χει-
ρότεροι από τη Βραζιλία του Μπολσονάρο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα επόµενα χρόνια, λοιπόν, Ελληνίδες και Έλληνες θα κάνουν

τακτικά και δωρεάν εξετάσεις πρόληψης για βασικές χρόνιες πα-
θήσεις σε δηµόσιες και σε ιδιωτικές κλινικές, µε ραντεβού που
θα οργανώνονται ηλεκτρονικά. Πιστεύω ότι είναι µια κατάκτηση
όχι για την Κυβέρνηση, για τη χώρα, το γεγονός ότι παραδείγ-
µατος χάριν ότι υπάρχουν σήµερα γυναίκες, πολλές από αυτές
χαµηλών εισοδηµατικών δυνατοτήτων, οι οποίες για πρώτη φορά
στη ζωή τους θα πάνε να κάνουν µία µαστογραφία είτε σε δηµό-
σια είτε σε ιδιωτική δοµή και µέσα απ’ αυτή τη διαδικασία πιθα-
νώς να µπορούµε να ανακαλύψουµε έναν καρκίνο του µαστού σε
πρώιµο στάδιο έτσι ώστε να µπορέσουµε να τον θεραπεύσουµε.
Είναι µια µεγάλη επιτυχία το πρόγραµµα «Φώφη Γεννηµατά» και
θα το επεκτείνουµε και σε άλλες παθήσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στο Ταµείο Ανάκαµψης προβλέπεται εκσυγχρονισµός εκατόν

πενήντα εννέα κέντρων υγείας και πολλών από τα νοσοκοµεία
µας. Χρειαζόµαστε καλύτερη συνεργασία των ιδρυµάτων. Χρει-
αζόµαστε επειγόντως ένα νέο µοντέλο λειτουργίας των επειγόν-
των περιστατικών, διότι αυτό το οποίο έχουµε σήµερα ξέρουµε
ότι δεν δουλεύει. Στο µεταξύ, θα έχει εφαρµοστεί πλήρως ο θε-
σµός του «Προσωπικού Γιατρού» στον οποίον οι πολίτες έχουν
δωρεάν -θα το ξαναπώ, δωρεάν- πρόσβαση, όπως θα έχει καθιε-
ρωθεί και ο ψηφιακός φάκελος του κάθε πολίτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τέλος, στα µεγάλα έργα στο αναπτυξιακό µας πρόγραµµα δεν

είναι µόνο η εξάπλωση του µετρό, οι µεγάλες αστικές αναπλά-
σεις, η ηλεκτροκίνηση που θα σηµατοδοτούν την αλλαγή του πε-
ριβάλλοντος µέσα στο οποίο ζούµε και εργαζόµαστε. Θα είναι η
ριζική αναβάθµιση των περιοχών οι οποίες σταδιακά θα απαλ-
λάσσονται από το λιγνίτη, θα είναι τα «πράσινα» νησιά, θα είναι
τα απάτητα βουνά µας, τα οποία θα γεφυρώσουν στην περιφέ-
ρεια την ανάπτυξη µε την προστασία της φύσης. 

Δεν µιλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για κάποιο αφηρηµένο
όραµα. Μιλώ για τα επόµενα βήµατα µιας διαδροµής η οποία έχει
ήδη ξεκινήσει. Στην πατρίδα µας πολύ σύντοµα -επειδή άκουσα
και κάποια σχόλια για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, µη θυ-
µίσω πάλι ειδικά εκεί την επίδοση της κυβέρνησής σας σε σχέση

µε τη δικιά µας- θα παράγουµε το 60% του ενεργειακού µας µείγ-
µατος από τον ήλιο και τον αέρα και θα φτάσουµε στο 80% νω-
ρίτερα από ό,τι είχαµε εκτιµήσει. Νέοι δρόµοι θα µειώσουν την
κίνηση, τα νέα πάρκα θα βελτιώσουν την ποιότητα ζωής και παν-
τού στην επικράτεια πια οι µονάδες διαχείρισης απορριµµάτων
θα αντικαταστήσουν τις χωµατερές, εικόνα µιας Ελλάδας την
οποία αφήνουµε οριστικά πίσω µας. 

Ζούµε πλέον σε µια Ελλάδα πολύ διαφορετική από εκείνη του
χθες. Έχει ένα δυναµικό σήµερα πάνω στο οποίο µπορεί να οι-
κοδοµήσει ένα ακόµα καλύτερο αύριο, διαθέτοντας και τη γνώση
και το σχέδιο για να το κάνει πράξη. Όπως διαθέτει και την εµ-
πειρία να ξεπερνά κρίσεις, να µετατρέπει τις δυσκολίες σε επι-
τυχίες, να διορθώνει τα λάθη τα οποία γίνονται και να τα
αναγνωρίζει µε θάρρος, αρκεί πάντα να συνεχίσει να βαδίζει
µπροστά µε σταθερότητα, µε συνέπεια και µε συνέχεια.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Υπήρξε ανοχή σε

όλους τους οµιλητές. Είναι πρωτάκουστο αυτό που κάνετε! Πα-
ρακαλώ, ησυχία!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Και η ανοχή η δική σας! Δεν
ντρέπεστε λιγάκι;  

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τι πάθατε, κύριε
Καστανίδη; Τι ήταν αυτό το πράγµα;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Είναι δυνατόν να αποκαλείται
ένας ολόκληρος χώρος «σοσιαλ-Καµµένος»;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτό ελέχθη πριν
από µισή ώρα. Τώρα το σκεφτήκατε;

(Γέλωτες και χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δη-
µοκρατίας)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Περίµενα την αντίδρασή σας.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία.
Δεν είναι συµπεριφορά αυτή.

Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Παρακαλώ, βαίνουµε προς ολοκλήρωση. Τι είναι αυτά;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τον

προϋπολογισµό, λοιπόν, που θα ψηφίσουµε σε λίγο τον διαπερ-
νούν ακριβώς αυτές οι τρεις λέξεις: Σταθερότητα, συνέπεια και
συνέχεια. Είναι τρεις λέξεις που καθίστανται εθνική αναγκαιό-
τητα σε µια παγκόσµια συγκυρία µεγάλης αβεβαιότητας. Όλες
οι προβλέψεις του, άλλωστε, προέρχονται από τη σταθερότητα
η οποία παράγει σιγουριά, εδράζονται στη σύνεση, που τελικά
τροφοδοτεί την αξιοπιστία, και διαπνέονται από την τόλµη που
προϋποθέτει η διαρκής εξέλιξη, αλλά και η δυνατότητα να προ-
σαρµοστούµε σε έναν εξαιρετικά περίπλοκο και αβέβαιο κόσµο. 

Δεν έχω καµµία ψευδαίσθηση για τις εκ των προτέρων αποφά-
σεις των ηγεσιών της Αντιπολίτευσης, ειδικά της Αξιωµατικής.
Ξέρω ότι θα καταψηφίσετε, λέγοντας όπως πάντα «όχι σε όλα,
ναι σε τίποτα». Από αυτές θα ζητήσω ένα πράγµα µόνο: Μη γί-
νετε πάλι θλιβερή εξαίρεση αρνούµενοι και τα κονδύλια για την
άµυνα του τόπου. Μη γίνετε θλιβερή εξαίρεση. Μη γίνετε εξαί-
ρεση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Διαµαρτυρίες - θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Τον Αρχηγό της Εθνικής Άµυνας τον ακούγατε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ. Δεν ακούγεστε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα ψηφίσουµε σε ελάχιστα λεπτά. Παρακαλώ, καθίστε.
Καθίστε κάτω, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Πρώτα θα µας απαντήσετε και µετά θα µας κά-
νετε νουθεσίες!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κα-
ταλαβαίνω από τον εκνευρισµό σας, ότι µάλλον θα καταψηφί-
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σετε. Έχετε ακόµα χρόνο να αλλάξετε την ψήφο σας.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Τους επικεφαλής των εξοπλισµών τους ακού-
γατε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-

καλώ!
Μπαίνουµε στην ψηφοφορία σε ελάχιστα λεπτά. Ελάτε!
Παρακαλώ, καθίστε!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Αφήστε την εθνική άµυνα έξω
από τις κόντρες.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία.

Καθίστε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Δεν καταλαβαίνω γιατί ενοχλείστε τόσο πολύ όταν σας θυµί-
ζουµε ότι δεν ψηφίσατε τα κονδύλια για την άµυνα, όπως δεν ψη-
φίσατε τα Ραφάλ, όπως δεν ψηφίσατε τις Μπελαρά, δεν ψηφί-
σατε την Ελληνογαλλική Συµφωνία! Μπράβο σας!

Μη µε προκαλείτε στο θέµα αυτό. Έχω κι άλλα να σας πω,
πολλά!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Ο φετινός προϋπολογισµός, λοιπόν, µπορεί να είναι ο τέταρ-
τος της θητείας µας -εφόσον οι πολίτες µας εµπιστευθούν, γιατί
δεν ανήκω στην κατηγορία αυτών που θα προεξοφλήσουν κα-
νένα εκλογικό αποτέλεσµα- δεν θα είναι όµως ο τελευταίος της
Κυβέρνησής µας. Αντίθετα, αποτελεί τον πρόλογο του οδικού
χάρτη της χώρας για τα επόµενα χρόνια και έναν ακόµα λόγο για
τον οποίον αύριο θα πάρει δεύτερη εντολή η αυτοδύναµη Ελ-
λάδα για να πάει µπροστά -θα το ξαναπώ- µε σταθερότητα, µε
συνέπεια και µε συνέχεια.

Σας ευχαριστώ πολύ και πολλές ευχές για τις γιορτές.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µε την οµιλία του Πρωθυπουργού, η συζήτηση για τον
κρατικό προϋπολογισµό οικονοµικού έτους 2023 έφτασε στο
τέλος της.

Μίλησαν, εκτός από τους έξι γενικούς και δεκατρείς ειδικούς
εισηγητές, έξι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και διακόσιοι δύο
συνάδελφοι: σύνολο διακόσιοι είκοσι επτά Βουλευτές, δηλαδή
περισσότεροι από πέρσι. Επίσης, µίλησαν ο Αντιπρόεδρος της
Κυβερνήσεως, είκοσι ένας Υπουργοί, τέσσερις Αναπληρωτές
Υπουργοί και δέκα Υφυπουργοί, δηλαδή τριάντα έξι µέλη της Κυ-
βέρνησης, καθώς και οι έξι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Ο-
µάδων. Οι πέντε συνεδριάσεις διήρκεσαν περίπου εξήντα ώρες.

Στη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισµού του 2023 δεν
έγινε καµµία σύντµηση χρόνου οµιλίας και όλοι µίλησαν µε ανοχή
χρόνου. Επίσης, έλαβαν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι όσες φορές το ζήτησαν, πολύ δε περισσότερο από τον προ-
βλεπόµενο χρόνο.

Κηρύσσεται, συνεπώς, περαιωµένη η συζήτηση επί του κρατι-
κού προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2023 και θα προχωρή-
σουµε στην ψηφοφορία.

Προσέξτε από εδώ και κάτω γιατί έχουµε κάποια διαδικαστικά,
για να µη ρωτάτε µετά ο ένας τον άλλον.

Η ψήφιση του προϋπολογισµού για τα έσοδα και τις δαπάνες
της Προεδρίας της Δηµοκρατίας, της Προεδρίας της Κυβέρνη-
σης και κάθε Υπουργείου θα γίνει µε ονοµαστική ηλεκτρονική ψη-
φοφορία.

Όπως είναι γνωστό, όλα τα Υπουργεία και η Προεδρία της Δη-
µοκρατίας, καθώς και η Προεδρία της Κυβέρνησης έχουν µόνο
έξοδα, εκτός από το Υπουργείο Οικονοµικών που έχει και έσοδα
µε τον προϋπολογισµό.

Στον κρατικό προϋπολογισµό περιλαµβάνεται και ο προϋπο-
λογισµός της Βουλής, ο οποίος δεν θα τεθεί και πάλι υπ’ όψιν
του Σώµατος, δεδοµένου ότι ο προϋπολογισµός της Βουλής,
όπως εγκρίθηκε από την Ολοµέλεια του Σώµατος στη συνε-

δρίαση ΚΖ’ της 18ης Νοεµβρίου του 2022, είναι κατά τον Κανονι-
σµό υποχρεωτικά εκτελεστός και έχει καταχωριστεί χωρίς καµµία
µεταβολή στον γενικό προϋπολογισµό του κράτους, βάσει του
άρθρου 120 παράγραφος 6 του Κανονισµού της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω
ότι, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής, η ψηφοφορία επί
του προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων και Προσαρτηµέ-
νων Προϋπολογισµών, καθώς και επί των προϋπολογισµών των
Αποκεντρωµένων Διοικήσεων, που αναφέρονται στο άρθρο 2 του
νοµοσχεδίου, γίνεται ιδιαιτέρως και διαδοχικά µε ανάταση ή
έγερση.

Προτείνω, λοιπόν, µε την άδεια του Σώµατος, η ψηφοφορία µε
έγερση να προηγηθεί της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, ώστε να
διευκολυνθούν οι συνάδελφοι Βουλευτές.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
Εποµένως ερωτάται το Σώµα: Δέχεται τον Προϋπολογισµό Δη-

µοσίων Επενδύσεων και Προσαρτηµένων Προϋπολογισµών του
οικονοµικού έτους 2023;

Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται να έρθουν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι)

Προφανώς ηγέρθησαν υπέρ της αποδοχής οι περισσότεροι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Συνεπώς το Σώµα παρεδέχθη.
Ερωτάται το Σώµα: Δέχεται τον Τακτικό Προϋπολογισµό των

Αποκεντρωµένων Διοικήσεων Οικονοµικού έτους 2023;
Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται να εγερθούν.

(Εγείρονται οι περισσότεροι)
Προφανώς ηγέρθησαν οι περισσότεροι.
Συνεπώς το Σώµα παρεδέχθη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Στο σηµείο αυτό προχωρούµε στην ονοµαστική ηλεκτρονική
ψηφοφορία.

Καλώ τον κ. Μπούρα, που είναι στα τεχνολογικά πιο προχωρη-
µένος από εµένα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει τα
έσοδα του προϋπολογισµού, τα έξοδα της Προεδρίας της Δηµο-
κρατίας, τα έξοδα της Προεδρίας της Κυβέρνησης και των δε-
καεννέα Υπουργείων, δηλαδή σύνολο είκοσι δύο πεδία.

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα Υπουργεία
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, αφού ψηφίσετε
τα τέσσερα, θα πρέπει να κυλίσετε την οθόνη αφής.

Εκείνοι που αποδέχονται τα έσοδα του προϋπολογισµού,
καθώς και τα έξοδα κάθε Υπουργείου και της Προεδρίας της Δη-
µοκρατίας και της Προεδρίας της Κυβερνήσεως, δηλαδή εκείνοι
που αποδέχονται και τα είκοσι δύο πεδία, ψηφίζουν «ΝΑΙ». Εκεί-
νοι που δεν τα αποδέχονται ψηφίζουν «ΟΧΙ». Εκείνοι που ούτε
ψηφίζουν «ΝΑΙ» ούτε ψηφίζουν «ΟΧΙ», ψηφίζουν «ΠΑΡΩΝ».

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει και στις είκοσι δύο ξεχωριστές
ψηφοφορίες.

Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε, έως τη λήξη της ψη-
φοφορίας. 

Παρακαλώ οι συνάδελφοι Βουλευτές να παραµείνουν στην Αί-
θουσα µέχρι να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας και, πριν εξέλθουν, να βεβαιωθούν ότι έχουν ολοκληρώσει
την ψηφοφορία. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προ-
εδρείο επιστολές συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους επί του προϋπολογισµού. Οι ψήφοι αυτές θα καταχωρι-
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στούν στα Πρακτικά και θα συνυπολογιστούν στην ηλεκτρονική
καταµέτρηση η οποία θα ακολουθήσει.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

5088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5094 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5096 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5098 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5100 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των Βου-
λευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:

5102 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5104 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5110 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5112 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5116 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5118 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5120 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5122 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5124 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5130 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5132 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5134 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5135



5136 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5140 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5142 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5144 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5148 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5149



5150 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5151



5152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5153



5154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5155



5156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5157



5158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5159



5160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5161



5162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5163



5164 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5165



5166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5167



5168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5169



5170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5171



5172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5173



5174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5175



5176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5177



5178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5179



5180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5181



5182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5183



5184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5185



5186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5187



5188 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5189



5190 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5191



5192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5193



5194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5195



5196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5197



5198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5199



5200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5201



5202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5203



5204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5205



5206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5207



5208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5209



5210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5211



5212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5213



5214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5215



5216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5217



5218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5219



5220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5221



5222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5223



5224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5225



5226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5227



5228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5229



5230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5231



5232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5233



5234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5235



5236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5237



5238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5239



5240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5241



5242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5243



5244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5245



5246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5247



5248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5249



5250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5251



5252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5253



5254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5255



5256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5257



5258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5259



5260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5261



5262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5263



5264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5265



5266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5267



5268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5269



5270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5271



5272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5273



5274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5275



5276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5277



5278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5279



5280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5281



5282 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5283



5284 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5285



5286 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5287



5288 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5289



5290 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5291



5292 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5293



5294 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5295



5296 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5297



5298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5299



5300 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5301



5302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5303



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονο-
µικού έτους 2023» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, κατά τον Κανονισµό της Βουλής και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2023

Άρθρο 1

Κυρώνεται ο Κρατικός Προϋπολογισµός οικονοµικού έτους
2023. Τα έσοδα και τα έξοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2023, ορίζονται στους επισυναπτόµενους πίνα-
κες και κατανέµονται ως ακολούθως:

5304 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 2

Τα έξοδα της Προεδρίας της Δηµοκρατίας, της Βουλής των
Ελλήνων, της Προεδρίας της Κυβέρνησης, των Υπουργείων και
των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων οικονοµικού έτους 2023, ορί-
ζονται σε ευρώ ως ακολούθως:
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Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µε την ψηφοφορία που διεξήχθη περαιώθηκε η συζή-
τηση επί του κρατικού προϋπολογισµού.

Παρακαλώ να εξουσιοδοτήσετε το Προεδρείο για την υπ’ ευ-
θύνη του επικύρωση των Πρακτικών των συνεδριάσεων της 13ης,
14ης, 15ης, 16ης και 17ης Δεκεµβρίου 2022, στις οποίες περιλαµβά-
νεται η συζήτηση και η ψήφιση του προϋπολογισµού.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς παρεσχέθη

η ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.24’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 19
Δεκεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υφυπουργού στον Πρωθυπουργό: «Ενίσχυση δηµοσιότητας και
διαφάνειας στον έντυπο και ηλεκτρονικό Τύπο - Σύσταση ηλε-
κτρονικών µητρώων έντυπου και ηλεκτρονικού Τύπου και λοιπές
ρυθµίσεις αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνίας
και Ενηµέρωσης».
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